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Samenstejling 

wewing 

Inhoud

Nr. 44 Woensdag 1 juni 1994

Berichten van verhindering, blz. 1769

Ontwerp van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 1769

Voorstel van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 1769

Voorafbeelding door het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 1769

Adviezen van de Raad van State
Indiening en verwijzing, blz. 1769

Verslagen
Indiening, blz. 1770

Motie
Indiening, blz. 1770

Besluiten van de Vlaamse regering
Indiening en verwijzing, blz. 1770

Arresten van het Arbitragehof
Indiening, blz. 1770

Kennisgevingen van het Arbitragehof
Indiening, blz. 1770

Schriftelijke vragen (Regl. art. 76)
Indiening, blz. 1771

Onderzoek naar taalgroep en woonplaats
blz. 1771

Samenstelling van commissies
Wijzigingen onder de vaste en plaatsver-
vangende leden, blz. 1771

Sa.meust@ing  van werkgroepen
Wijzigingen onder de vaste en plaatsver-
vangende leden, blz. 1771

Ontwerp van decreet tot opheffing van
sommige bepalingen van het decreet van
12 december 1990 betreffende het be-
stuurlijk beleid en van sommige bepalin-
gen van het koninklijk besluit nr. 46 van
10 juni 1982 betreffende de cumulaties
van beroepsactiviteiten in sommige open-
bare diensten en tot opheffing van wette-
lijke bepalingen inzake prioritaire aan-
wer;ving  bij de diensten van de Vlaamse
regering
- 534 (1993-1994) - Nrs. 1 en 2
Algemene bespreking, blz. 1771
Artikelsgewijze bespreking, blz. 1771

Beleidsbrief Leefbaar wonen in Vlaande-
ren, ingediend door de heer N. De Bat-
selier, minister vice-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Leefmilieu en Huisvesting
- 479(1993-1994)  - Nrs. 1 en 2
Debat, blz. 1773

Sprekers : de heer 1. Verleyen, ver-
slaggever, de heren J. Van Eetvelt,
F. Van den Eynde, J. Devolder, J.

Caudron, R. Van Hooland, J. Tim-
mermans, R. Landuyt, mevrouw M.
Vogels, minister N. De Batselier

Motie van aanbeveling, blz. 1786

Ontwerp van decreet betreffende de mi-
lieubeleidsovereenkomsten
- 401 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 5
Algemene bespreking, blz. 1786

Sprekers : de heer R. Landuyt, ver-
slaggever, de heren H. Brouns, M.
Capoen, L. Barbé, J. Timmermans,
minister N. De Batselier

Artikelsgewijze bespreking, blz. 1791

Regeling van de werkzaamheden,
blz. 1794

Bijlagen
Vragen om uitleg, blz. 1795

Nr. 45 Donderdag 2 juni 1994

Berichten van verhindering, blz. 1799

Motie van orde
Voorstel tot aanvulling van de agenda,
blz. 1709

Actuele vragen (Regl. art. 77)
Actuele vraag van de heer J. De Mol tot
de heer T. Kelchtermans, Vlaamse minis-
ter van Openbare Werken, Ruimtelijke
Ordening en Binnenlandse Aangelegen-
heden, over het plaatsen van verkiezings-
borden langs gewestwegen en de invloed
op de verkeersveiligheid, blz. 1800
Actuele vraag van de heer F. Van den
Eynde tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de rampzali-
ge financiële toestand van Metaalbouw
Vuylsteke
Actuele vraag van de heer D. Vanpoucke
tot de heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over het dreigend verlies
van werkgelegenheid bij de NV Metaal-
bouw Vuylsteke door delokalisatie naar
Wallonië
Actuele vraag van de heer M. Maertens
tot de heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over de onrustwekkende
positie van de arbeiders en de bedienden
in het bedrijf Vuylsteke te Meulebeke
Actuele vraag van de heer J. Taylor tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse

minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Be-
trekkingen, over het actueel en dreigend
misbruik door het Waals Gewest van de
mechanismen voor regionale expansie-
steun
Actuele vraag van de heer E. Van Vae-
renbergh tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de agressie-
ve wijze waarop het Waalse gewest
Vlaamse ondernemingen naar Henegou-
wen lokt, blz. 1801

Actuele vraag van de heer L. Van Nieu-
wenhuysen tot de heer L. Van den Bran-
de, minister-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Econo-
mie, KMO, Wetenschapsbeleid, Energie
en Externe Betrekkingen, over de
Vlaamse standpunten inzake de paritaire
verdeling binnen de Belgische diploma-
tie, blz. 1804

Actuele vraag van de heer E. Beysen tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Be-
trekkingen, over de reactie van de
Vlaamse regering op het Urban-program-
ma van de Europese Commissie
Actuele vraag van de heer H. Schiltz tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Be-
trekkingen, over de toepasbaarheid van
het Urban-programma op de stad Ant-
werpen, blz. 1805

Actuele vraag van de heer F. Wymeersch
tot de heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over de voortdurende on-
zekerheid rond het lot van Antwerp Ship-
repair na terugtrekking van de groep Da-
men
Actuele vraag van de heer S. Platteau tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Be-
trekkingen, over de redenen van de mis-
lukte overname van het failliete scheeps-
herstellersbedrijf Antwerp Shiprepair
door de Nederlandse groep Damen,
blz. 1806

Actuele vraag van de heer H. Suyker-
buyk tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de onmoge-
lijkheid tot samenstellen van een Bel-
gische delegatie voor de vergadering van
de Conferentie over regionale en lokale
besturen binnen de Raad van Europa,
blz. 1808

Actuele vraag van de heer H. Van Dien-
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deren tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over een morato-
rium voor de TGV ten noorden van Brus-
sel en een inhaaloperatie ten voordele
van het binnenlands spoorverkeer,
blz. 1809

Actuele interpellaties (Regl. art. 79)
Actuele interpellatie van de heer A. De-
nys tot de heer L. Van den Brande, mi-
nister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over het overleg
inzake het mestoverschottenbeleid
Actuele interpellatie van mevrouw V.
Dua tot de heer N. De Batselier, minister
vice-president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en
Huisvesting, over het Mestactieplan,
blz. 1810

Sprekers : de heer A. Denys, me-
vrouw V. Dua, de heren J. Timmer-
mans, F. Wymeersch, M. Capoen, E.
Van Rompuy, minister N. De Batse-
lier

Met redenen omklede motie, blz. 1818

Werkiugsbegroting van de Raad
Beraadslaging en stemming, blz. 1818

Spreker : de heer C. Moors, verslag-
gever

Motie van orde
Voorstel tot aanvulling van de agenda,
blz. 1819

Voorstel van motie van de heren J. Tay-
lor, C. Lisabeth en H. Schiltz houdende
overeenstemming van het besluit van de
Vlaamse regering tot herverdeling van
basisallocaties van de begroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1994 met de inhoud en de doel-
stellingen van de algemene uitgavenbe-
groting van de Vlaamse Gemeenschap
voor het begrotingsjaar 1994
- 555(1993-1994)  - Nrs. 1 en 2
Bespreking, blz. 1819

Sprekers : de heer J. Taylor, verslag-
gever, de heer S. Platteau

Hoofdelijke stemming, blz. 1820
Sprekers : de heren J. Caubergs, V.
Vautmans, L. Pierco

Ontwerp van decreet tot opheffing van
sommige bepalingen van het decreet van
12 december 1990 betreffende het be-
stuurlijk beleid en van sommige bepalin-
gen van het koninklijk besluit nr. 46 van
10 juni 1982 betreffende de cumulaties
van beroepsactiviteiten in sommige open-
bare diensten en tot opheffing van wette-
lijke bepalingen inzake prioritaire aan-
werving bij de diensten van de Vlaamse
regering
- 534 (1993-1994) - Nrs. 1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 1821

Ontwerp van decreet betreffende de mi-
lieubeleidsovereenkomsten
- 401 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 5
Hoofdelijke stemming, blz. 1822

Sprekers : de heren L. Barbé, F. Ver-
gote,  J. Timmermans, E. Beysen

Met redenen omklede motie van de heer
H. Van Dienderen tot besluit van de op
19 mei 1994 door de heren F. Van den
Eynde, H. Olaerts en L. Hancké gehou-
den interpellaties tot de heer H. Weckx,
Vlaamse minister van Cultuur en Brussel-
se Aangelegenheden, respectievelijk over
het contract tussen VTM en de Belgische
voetbalbond en de rol van de BRTN-lei-
ding hieromtrent, over de actuele toe-
stand in het medialandschap na de onder-
tekening van het voetbalcontract afgeslo-
ten tussen VTM en de Belgische voetbal-
bond, over het zogenaamde voetbalcon-
tract en de weerslag ervan op het media-
landschap en tot besluit van de op 19 mei
1994 door de heren D. Van Mechelen en
H. Van Dienderen gehouden actuele in-
terpellaties tot de heer H. Weckx,
Vlaamse minister van Cultuur en Brussel-
se Aangelegenheden, respectievelijk over
de verklaringen van de minister naar aan-
leiding van het contract afgesloten tussen
VTM en de Koninklijke voetbalbond en
over de gevolgen van het voetbalcontract
voor het Vlaamse medialandschap en
inzonderheid voor de BRTN
- 552 (1993-1994) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1825

Snrekers : de heren D. Van Meche-
le&, H. Van Dienderen, F. Van den
Eynde, E. Van Rompuy, minister H.
Weckx

Met redenen omklede motie van de he-
ren G. Annemans, F. Van den Eynde en
R. Van Walleghem tot besluit van de op
19 mei 1994 door de heren F. Van den
Eynde, H. Olaerts en L. Hancké gehou-
den interpellaties tot de heer H. Weckx,
Vlaamse minister van Cultuur en Brussel-
se Aangelegenheden, respectievelijk over
het contract tussen VTM en de Belgische
voetbalbond en de rol van de BRTN-lei-
ding hieromtrent, over de actuele toe-
stand in het medialandschap na de onder-
tekening van het voetbalcontract afgeslo-
ten tussen VTM en de Belgische voetbal-
bond, over het zogenaamde voetbalcon-
tract en de weerslag ervan op het media-
landschap en tot besluit van de op 19 mei
1994 door de heren D. Van Mechelen en
H. Van Dienderen gehouden actuele in-
terpellaties tot de heer H. Weckx,
Vlaamse minister van Cultuur en Brussel-
se Aangelegenheden, respectievelijk over
de verklaringen van de minister naar aan-
leiding van het contract afgesloten tussen
VTM en de Koninklijke voetbalbond en
over de gevolgen van het voetbalcontract
voor het Vlaamse medialandschap en
inzonderheid voor de BRTN
- 553 (1993-1994) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1828

Sprekers : de heren A. Denys, J.
Spinnewyn

Met redenen omklede motie van de heer
A. Denys tot besluit van de op 19 mei
1994 door de heer D. Van Mechelen ge-
houden actuele interpellatie tot de heer
H. Weckx, Vlaamse minister van Cultuur
en Brusselse Aangelegenheden, over de
verklaringen van de minister naar aanlei-
ding van het contract afgesloten tussen
VTM en de Koninklijke voetbalbond
- 554 (1993-1994) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1829

Spreker : de heer J. Geysels

Motie van aanbeveling van de heren J.
Timmermans, M. Olivier en J. Caudron
en mevrouw M. Vogels tot besluit van
het op 1 juni 1994 gehouden debat over
de beleidsbrief Leefbaar wonen in Vlaan-
deren
- 479 (1993-1994) - Nr. 3
Hoofdelijke stemming, blz. 1830

Sprekers : de heren J. Timmermans,
J. Devolder

Regeling van de werkzaamheden, blz.
1832

Nr. 46 Dinsdag 14 juni 1994

Berichten van verhindering, blz. 1833

Ontwerpen van decreet
Indiening en verwijzing, blz.

Voorstellen van decreet
Indiening en verwijzing, blz.
Intrekking, blz. 1833

Voorstellen van resolutie
Indiening en verwijzing, blz.

Beleidsbrief
Indiening en verwijzing, blz.

1833

1833

1834

1834

Advies van de Sociaal-Economische
Raad van Vlaanderen
Indiening en verwijzing, blz. 1834

Verslagen
Indiening , blz. 1834

Tekst aangenomen door de commissies
Indiening, blz. 1836

Meerjarenplan
Indiening en verwijzing, blz. 1836

Jaarverslag
Indiening , blz. 1836

Arresten van het Arbitragehof
Indiening , blz. 1836

Kennisgevingen van het Arbitragehof
Indiening, blz. 1836
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Schriftelijke vragen (Regl. art. 76)
Indiening, blz. 1836

Samenstelling van commissies
Wijzigingen onder de vaste en plaatsver-
vangende leden, blz. 1836

Samenstelling van een wergroep
Wijzigingen onder de plaatsvervangende
leden, blz. 1837

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1994
- 13 (1993-1994) - Nr. 1 (Toelichting)
- 18 (1993-1994) - Nrs. 1 (+ Bijlage)
tot 3
- 21 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)
Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de algemene uitgavenbegroting
van de Vlaamse Gemeenschap voor het
begrotingsjaar 1994
- 13 1993-1994 - Nr. 1 (Toelichting)
- 19 1993-1994 - Nrs. 1 tot 6

i I- 20 1993-1994 - Nrs. 1 en 2 (Aange-
paste administratieve begroting)
- 21 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)
Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleiding van de aanpassing van
de begroting 1994
- 549 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 12
Algemene bespreking, blz. 1837

Sprekers : de heer J. Taylor, verslag-
gever, de heren S. Platteau, R. Van
Hooland, W. Verreycken, mevrouw
V. Dua, de heren L. Hancké, H.
Schiltz, minister W. Demeester-De
Meyer

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1994
- 13 (1993-1994) - Nr. 1 (Toelichting)
- 18 (1993-1994) - Nrs. 1 (+ Bijlage)
tot 3
- 21 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)
Artikelsgewijze bespreking, blz. 1853

Sprekers : de heren J. De Mol, L.
Hancké, minister W. Demeester-De
Meyer, minister T. Kelchtermans

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de algemene uitgavenbegroting
van de Vlaamse Gemeenschap voor het
begrotingsjaar 1994
- 13 1993-1994 - Nr. 1 (Toelichting)
- 19 1993-1994 - Nrs. 1 tot 6

i I- 20 1993-1994 - Nrs. 1 en 2 (Aange-
paste administratieve begroting)
- 21 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)
Artikelsgewijze bespreking, blz. 1855

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleiding van de aanpassing van
de begroting 1994
- 549 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 12
Artikelsgewijze bespreking, blz. 1867

Spreker : de heer L. Barbé

Ontwerp van decreet houdende diverse
bepalingen inzake de financiering van de
gemeenten
- 535 (1993-1994) - Nrs. 1 en 2
Algemene bespreking, blz. 1871

Sprekers : de heren G. Vermassen,
S. Platteau, M. Van der Poorten, R.
Van Hooland, minister T. Kelchter-
mans

Artikelsgewijze bespreking, blz. 1877

Interpellaties (Regl. art. 78)
Interpellatie van de heer F. Van den Eyn-
de tot de heer L. Van den Brande, minis-
ter-president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over het bedrijf Metaal-
bouw Vuylsteke uit Meulebeke
Interpellatie van de heer D. Vanpoucke
tot de heer L. Van den Brande, minister-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Economie, KMO,
Wetenschapsbeleid, Energie en Externe
Betrekkingen, over het faillissement van
de NV Metaalbouw Vuylsteke, blz. 1879

Sprekers : de heren F. Van den Eyn-
de, D. Vanpoucke, F. Vergote, M.
Maertens, minister-president L. Van
den Brande

Met redenen omklede motie, blz. 1884

Regeling van de werkzaamheden,
blz. 1884

Bijlage
Vragen om uitleg, blz. 1885

Nr. 47 Woensdag 15 juni 1994
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1899

Interpellatie van de heer J. Taylor tot de
Interpellaties (Regl. art. 78)

heer L. Van den Bossche, Vlaamse mi-
nister van Onderwijs en Ambtenarenza-
ken, over de vernietiging door de Raad
van State van het besluit dat de algemene
principes van de ambtenarenstatuten
vastlegt
Interpellatie van de heer L. Bril tot de
heer L. Van den Bossche, Vlaamse mi-
nister van Onderwijs en Ambtenarenza-
ken, over de vernietiging door de Raad
van State van het koninklijk besluit van
22 november 1991 tot bepaling van de
algemene principes van het administratief
en geldelijk statuut van de rijksambtena-
ren die van toepassing zijn op het perso-
neel van de Executieven en van de pu-
bliekrechtelijke rechtspersonen die ervan
afhangen, blz. 1899

Sprekers : de heren J. Taylor, L. Bril,
W. De Vlieghere, minister L. Van
den Bossche,

Regeling
blz. 1907

van de werkzaamheden,

Bijlage -
Vragen om uitleg, blz. 1909

Nr. 48 Woensdag 15 juni 1993
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1913

Actuele vragen (Regl. art. 77)
Actuele vraag van de heer P. Deprez tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Be-
trekkingen, over de quasi-afwezigheid
van KMO’s in de allocatie van de Vlaam-
se industriële onderzoekssteun via het
IWT, blz. 1914

Motie van orde
Vraag naar coördinatie van de werk-
zaamheden, blz. 1915

Sprekers : de heren A. Denys, K.
Pinxten, minister-president L. Van
den Brande

Actuele vragen (Regl. art. 77) (Voortzet-
ting)
Actuele vraag van de heer L. Barbé tot
de heer N. De Batselier, minister vice-
president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en
Huisvesting, over de stand van zaken om-
trent het verpakkingsdecreet, blz. 1916
Actuele vraag van de heer R. Van Hool-
and tot de heer T. Kelchtermans, Vlaam-
se minister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse
Aangelegenheden, over het systematisch
ongunstig advies voor stedebouwkundige
aanvragen door een gemachtigde ambte-
naar, blz. 1916
Actuele vraag van de heer W. Verreyc-
ken tot de heer H. Weckx, Vlaamse mi-
nister van Cultuur en Brusselse Aangele-
genheden, over de opvolging van me-
vrouw E. Witte als voorzitster van de
raad van bestuur van de BRTN, blz. 1917
Actuele vraag van de heer J. Taylor tot
de heer L. Van den Bossche, Vlaamse
minister van Onderwijs en Ambtenaren-
zaken, over de organisatie van de schoon-
maakopdracht binnen het Ministerie van
de Vlaamse Gemeenschap, blz. 1918
Actuele vraag van de heer J. Vande La-
notte tot de heer J. Sauwens, Vlaamse
minister van Verkeer, Buitenlandse Han-
del en Staatshervorming, over de bijeen-
roeping van het overlegplatform Lucht-
haven Oostende, blz. 1920
Actuele vraag van de heer G. Anthuenis
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begrotingsjaar 1994 
— 13 (1993-1994) — Nr. 1 (Toelichting) 
— 19 (1993-1994) — Nrs. 1 tot 6 
— 20 (1993-1994) — Nrs. 1 en 2 (Aange- 

begrotingsjaar 1994 
— 13 1993-1994 — Nr. 1 (Toelichting) 
— 19 1993-1994 — Nrs. 1 tot 6 
— 20 1993-1994 — Nrs. 1 en 2 (Aange- 

Sprekers : de 
H. De Croo 

tot mevrouw W. Demeester-De Meyer,
Vlaamse minister van Financiën en Be-
groting, Gezondheidsinstellingen, Wel-
zijn en Gezin, over de aanvraag tot ver-
effening van de beschutte werkplaats in
Zele, blz. 1921

Actuele vraag van de heer J. Caudron
tot mevrouw W. Demeester-De Meyer,
Vlaamse minister van Financiën en Be-
groting, Gezondheidsinstellingen, Wel-
zijn en Gezin, over het mogelijke be-
voegdheidsconflict ingevolge de invoe-
ring van een federale zorgverzekering
voor ouderen, blz. 1922

Actuele vraag van de heer J. Timmer-
mans tot mevrouw W. Demeester-De
Meyer, Vlaamse minister van Financiën
en Begroting, Gezondheidsinstellingen,
Welzijn en Gezin, over de afbouw van
beddencapaciteit in de Heilig-Hartkliniek
te Ninove, blz. 1923

Actuele interpellaties (Regl. art. 79)
Actuele interpellatie van de heer E. Bey-
sen tot de heer T. Kelchtermans, Vlaam-
se minister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse
Aangelegenheden, over het omvormen
van de Antwerpse Ring tot een volwaar-
dige snelweg
Actuele interpellatie van heer H. Van
Dienderen tot de heer T. Kelchtermans,
Vlaamse minister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse
Aangelegenheden, over de Ring rond
Antwerpen, blz. 1924

Sprekers : de heren E. Beysen, H.
Van Dienderen, M. Bartholomeeus-
sen, W. Verreycken, J. De Mol, mi-
nister T. Kelchtermans

Met redenen omklede motie, blz. 1932

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de middelenbegroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1994
- 13 (1993-1994) - Nr. 1 (Toelichting)
- 18 (1993-1994) - Nrs. 1 (+ Bijlage)
tot 3

21 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-
kenhof)
Hoofdelijke stemming, blz. 1933

Sprekers : de heren S. Platteau, H.
De Croo, J. Devolder, J. Caubergs,
J. Geysels

Ontwerp van decreet houdende aanpas-
sing van de algemene uitgavenbegroting
van de Vlaamse Gemeenschap voor het

paste administratieve begroting)
21 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-

kenhof)
Aangehouden stemmingen, blz. 1934
Hoofdelijke stemming, blz. 1934

SHprek.rCroe  heren E. Van Rompuy,

Regeling van de werkzaamheden,
blz. 1937

Nr. 49 Dinsdag 28 juni 1994
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 1939

Voorstel van decreet
Indiening en verwijzing, blz. 1939

Voorstel van resolutie
Indiening en verwijzing, blz. 1940

Verslagen
Indiening , blz. 1940

Jaarverslag
Indiening, blz. 1941

Ministeriële besluiten
Indiening en verwijzing, blz. 1941

Opmerkingen van het Rekenhof
Indiening en verwijzing, blz. 1941

Arresten van het Arbitragehof
Indiening, blz. 1941

Schriftelijke vragen (Regl. art. 76)
Indiening, blz. 1942

Samenstelling van een werkgroep
Wijzigingen onder de vaste en de plaats-
vervangende leden, blz. 1942

Met redenen omklede motie van de heer
D. Ramoudt C.S. tot besluit van de op 1
juni 1994 door de heren H. Van Diende-
ren en D. Ramoudt in commissie gehou-
den interpellaties tot de heer J. Sauwens,
Vlaamse minister van Verkeer, Buiten-
landse Handel en Staatshervorming, res-
pectievelijk over het verslag van het Re-
kenhof betreffende de Vlaamse vervoer-
maatschappij en over de beheersovereen-
komsten  van de VVM met privé-exploi-
tanten

Ontwerp van decreet houdende aanpas- - 562 (1993-1994) - Nr. 1
sing van de algemene uitgavenbegroting Hoofdelijke stemming, blz. 1951
van de Vlaamse Gemeenschap voor het Spreker : de heer V. Vautmans

paste administratieve begroting)
21 (1993-1994) - Nr. 1 (Verslag Re-

kenhof)
Hoofdelijke stemming, blz. 1942

Sprekers : de heren J. Geysels, F.
Dewinter, L. Standaert, G. Anne-
mans, F. Van den Eynde, S. Platteau

Met redenen omklede motie van de heer
H. Van Dienderen tot besluit van de op
1 juni 1994 door de heren H. Van Dien-
deren en D. Ramoudt in commissie ge-
houden interpellaties tot de heer J. Sau-
wens, Vlaamse minister van Verkeer,
Buitenlandse Handel en Staatshervor-
ming, respectievelijk over het verslag van
het Rekenhof betreffende de Vlaamse
vervoermaatschappij en over de beheers-
overeenkomsten van de VVM met privé-
exploitanten
- 563 (1993-1994) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1952

Spreker : de heer H. Van Dienderen

Voorstel van motie van overeenstemming
Hoofdelijke stemming, blz. 1943

Sprekers : de heer A. Denys, G. An-
nemans

Ontwerp van decreet houdende bepalin-
gen tot begeleiding van de aanpassing van
de begroting 1994
- 549 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 12
Hoofdelijke stemming, blz. 1947

Ontwerp van decreet houdende diverse
bepalingen inzake de financiering van de
gemeenten
- 535 (1993-1994) - Nrs. 1 en 2

Hoofdelijke stemming, blz. 1948
Sprekers : de heren A. De Boeck, E.
Van Vaerenbergh, S. Platteau

Met redenen omklede motie van de heer
E. Van Vaerenbergh tot besluit van de
op 31 mei 1994 door de heer E. Van
Vaerenbergh in commissie gehouden in-
terpellatie tot de heer T. Kelchtermans,
Vlaamse minister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse
Aangelegenheden, over het stemrecht
van onderdanen van de Europese Unie
bij gemeenteraadsverkiezingen
- 557 (1993-1994) - Nrs. 1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 1949

Spreker : de heer E. Van Rompuy

Met redenen omklede motie van de he-
ren L. Barbé en J. Geysels tot besluit van
de op 1 juni 1994 door de heer L. Barbé
in commissie gehouden interpellatie tot
de heer L. Van den Brande, minister-pre-
sident van de Vlaamse regering, Vlaamse
minister van Economie, KMO, Weten-
schapsbeleid, Energie en Externe Be-
trekkingen, over het Vlaams energiebe-
leid
- 559 (1993-1994) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1950

Met redenen omklede motie van me-
vrouw V. Dua tot besluit van de op 2
juni 1994 door de heer A. Denys en me-
vrouw V. Dua gehouden actuele interpel-
laties, respectievelijk tot de heer L. Van
den Brande, minister-president van de
Vlaamse regering, Vlaamse minister van
Economie, KMO, Wetenschapsbeleid,
Energie en Externe Betrekkingen, over
het overleg inzake het mestoverschotten-
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beleid en tot de heer N. De Batselier,
minister vice-president van de Vlaamse
regering, Vlaamse minister van Leefmi-
lieu en Huisvesting, over het mestactie-
plan
- 566 (1993-1994) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 1954

Spreker : de heer A. Denys

Motie van orde
Voorstel tot verwijzing naar de commis-
sie, blz. 1955

Sprekers : de heren J. De Mol, A.
Denys, mevrouw M. Vogels, de he-
ren F. Van den Eynde, H. De Croo,
J. Geysels, L. Standaert, minister T.
Kelchtermans

Voorafbeelding door het Rekenhof van
de uitslagen van de uitvoering van de be-
groting van de Vlaamse Gemeenschap
voor 1993
- 22 (1992-1993) - Nrs. 1 tot 3
Bespreking, blz. 1958

Sprekers : de heer W. De Vlieghere,
minister W. Demeester-De Meyer

Ontwerp van decreet betreffende de ho-
gescholen in de Vlaamse Gemeenschap
- 546 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 16
Voorstel van decreet van de heren J. Ta-
vernier en L. Appeltans houdende rege-
ling van de hogescholen in de Vlaamse
Gemeenschap
- 522 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 3
Voorstel van bijzonder decreet van me-
vrouw A. Leysen en de heren R. Swin-
nen, L. Appeltans en J. Tavernier hou-
dende wijziging van het bijzonder decreet
van 19 december 1988 betreffende de Au-
tonome Raad voor het Gemeenschapson-
derwijs
- 541 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 5
Voorstel van bijzonder decreet van de
heren J. Tavernier en L. Appeltans hou-
dende inrichting van het bestuur van de
Vlaamse autonome hogescholen in de
Vlaamse Gemeenschap
- 519 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 3
Algemene bespreking, blz. 1961

Sprekers : de heer R. Swinnen, ver-
slaggever, mevrouw A. Leysen, ver-
slaggever, de heer J. Tavernier, ver-
slaggever

Regeling van de werkzaamheden,
blz. 1969

Bijlage
Vragen om uitleg, blz. 1973

Nr. 50 Dinsdag 28 juni 1994
Middagvergadering

Ontwerp van decreet tot wijziging van
het decreet van 24 juli 1991 houdende de
subsidieregeling van verenigingen voor
amateuristische kunstbeoefening in het
kader van het Nederlandstalig sociaal-
cultureel vormings- en ontwikkelings-
werk

Berichten van verhindering, blz. 1977 - 572 (1993-1994) - Nrs. 1 en 2

Ontwerp van decreet betreffende de ho-
gescholen in de Vlaamse Gemeenschap
- 546 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 16
Voorstel van decreet van de heren J. Ta-
vernier  en L. Appeltans houdende rege-
ling van de hogescholen in de Vlaamse
Gemeenschap
- 522 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 3
Voorstel van bijzonder decreet van me-
vrouw A. Leysen en de heren R. Swin-
nen, L. Appeltans en J. Tavernier hou-
dende wijziging van het bijzonder decreet
van 19 december 1988 betreffende de Au-
tonome Raad voor het Gemeenschapson-
derwijs
- 541 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 5
Voorstel van bijzonder decreet van de
heren J. Tavernier en L. Appeltans hou-
dende inrichting van het bestuur van de
Vlaamse autonome hogescholen in de
Vlaamse Gemeenschap
- 519 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 3
Algemene bespreking (Voortzetting),
blz. 1977

Sprekers : minister L. Van den Bos-
sche. de heren A. Denvs. P. Hoste-
kint,‘G. Annemans, J. Tavernier, L.
Appeltans, L. Martens

Artikelsgewijze bespreking, blz. 2002
Sprekers : minister L. Van den Bos-
sche, de heren J. De Seranno, A. De-
nys, L. Pierco

Voorstel van bijzonder decreet van de
heren J. Tavernier en L. Appeltans hou-
dende inrichting van het bestuur van de
Vlaamse autonome hogescholen in de
Vlaamse Gemeenschap
- 519 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 3
Artikelsgewijze bespreking, blz. 2073

Spreker : de heer L. Appeltans

Ontwerp van decreet betreffende de rust-
pensioenen toegekend aan de vastbe-
noemde personeelsleden van de Neder-
landse Radio- en Televisie-uitzendingen
in België, Omroep van de Vlaamse Ge-
meenschap, en betreffende de overle-
vingspensioenen toegekend aan de recht-
verkrijgenden van die personeelsleden
- 507 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 3
Algemene bespreking, blz. 2079

Spreker : de heer G. Geens, verslag-
gever

Artikelsgewijze bespreking, blz. 2081

Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 1995-1999
- 558 (1993-1994) - Nrs. 1 en 2
Bespreking, blz. 2100

Sprekers : de heren W. Seeuws, F.
Van den Eynde, A. Denys, E. Van
Rompuy, H. Van Dienderen, S. De
Clerck, P. Chevalier, J. Geysels, mi-
nister H. Weckx

Algemene bespreking, blz. 2121
Artikelsgewijze bespreking, blz. 2121

Regeling van de werkzaamheden,
blz. 2121

Nr. 51 Woensdag 29 juni 1994
Morgenvergadering

Berichten van verhindering, blz. 2123

Ontwerp van decreet betreffende de her-
structurering van GIMV, Gimvmdus,
VMH, Mijnen en LIM en tot oprichting
van het Limburgfonds en van de perma-
nente werkgroep Limburg
- 569 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 5
Voorstel van decreet van de heren A.
Denys en P. Chevalier houdende privati-
sering van de Gewestelijke Investerings-
maatschappij voor Vlaanderen en demo-
nopolisering van overheidsopdrachten
- 391 (1993-1994) - Nrs. 1 en 2
Voorstel van decreet van de heren E.
Schuermans en J. Vandeurzen houdende
oprichting van een Limburgs Reconver-
siefonds
- 442 ( 1993-1994) - Nrs. 1 en 2
Algemene bespreking, blz. 2123

Sprekers : de heer P. Deprez, ver-
slaggever, de heren A. Denys, A.
Arts, K. Pinxten, L. Barbé, J. Ul-
burghs, P. Dewael, C. Lisabeth, H.
Olaerts, J. Geysels, E. Schuermans,
J. Vandeurzen, F. Wymeersch, mi-
nister-president L. Van den Brande

Regeling van de werkzaamheden,
blz. 2149

Nr. 52 Woensdag 29 juni 1994
Middagvergadering

Berichten van verhindering, blz. 2151

Ontwerp van decreet betreffende de her-
structurering van GIMV, Gimvindus,
VMH, Mijnen en LIM en tot oprichting
van het Limburgfonds en van de perma-
nente werkgroep Limburg
- 569 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 5
Voorstel van decreet van de heren A.
Denys en P. Chevalier houdende privati-
sering van de Gewestelijke Investerings-
maatschappij voor Vlaanderen en demo-
nopolisering van overheidsopdrachten
- 391 (1993-1994) - Nrs. 1 en 2
Voorstel van decreet van de heren E.
Schuermans en J. Vandeurzen houdende
oprichting van een Limburgs Reconver-
siefonds
- 442 ( 1993-1994) - Nrs. 1 en 2
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fiigern;;e bespreking (Voortzetting),

Sprekers : de heren J. Vandeurzen,
J. Ulburghs, H. Olaerts, H. Can-
dries, J. Laverge, L. Barbé, minister-
president L. Van den Brande

Artikelsgewijze bespreking, blz. 2159
Sprekers : de heren H. Olaerts, J.
Ulburghs, minister-president L. Van
den Brande

Beleidsbrief Sociaal-cultureel werk voor
volwassenen, ingediend door de heer H.
Weckx, Vlaamse minister van Cultuur en
Brusselse Aangelegenheden
- 362 (1993-1994) - Nrs. 1 en 2
Debat, blz. 2165

organisatie van de ruimtelijke ordening

- 437 (1993-1994) - Nrs. 1 en 2
Voorstel van decreet van de heer J. Tim-

en van de stedebouw

mermans C.S. houdende wijziging van ar-
tikel 87 van de wet van 29 maart 1962
houdende organisatie van de ruimtelijke
ordenin

Q
en van de stedebouw

- 568 1993-1994) - Nrs. 1 en 2
Voorstel van decreet van de heer P.
Breyne C.S. houdende wijziging van arti-
kel 79 van de wet van 29 maart 1962
houdende organisatie van de ruimtelijke
ordenin
- 547 1993-1994) - Nrs. 1 tot 44

en van de stedebouw

Algemene bespreking (Voortzetting),
blz. 2198

president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en

Actuele vraag van de heer L. Barbé tot

Huisvesting, over de gevolgen voor de

de heer N. De Batselier. minister vice-

drinkwatermaatschappijen door het ver-
strijken op 30 juni 1994 van de ministe-
riële besluiten die afwijkingen toelieten

bfk 2241
de normen inzake pest iciden,

Actuele vraag van de heer F. Van den
Eynde tot de heer T. Kelchtermans,
Vlaamse minister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse
Aangelegenheden, over het dossier van
de bouw van de Gentse Kluizendokken
Actuele vraag van de heer A. Denys tot
de heer T. Kelchtermans, Vlaamse minis-
ter van Openbare Werken, Ruimtelijke
Ordening en Binnenlandse Aangelegen-
heden, over het dossier van het Kluizen-
dok dat gelijktijdig met dit van het Ver-
rebroekdok aan de Vlaamse regering zou
worden voorgelegd
Actuele vraag van de heer T. Van Parys
tot de heer T. Kelchtermans, Vlaamse
minister van Openbare Werken, Ruimte-
lijke Ordening en Binnenlandse Aangele-
genheden, over het tijdstip waarop het
dossier Kluizendok te Gent zal goedge-
keurd worden

Sprekers : de heer L. Martens, ver-
slaggever, de heren P. Dewael, J.
Geysels, M. Van Peel, W. Seeuws,
H. Lauwers, P. Hostekint, minister
H. Weckx

Moties van aanbeveling, blz. 2184

Regeling van de werkzaamheden,
blz. 2184

Voorstel van decreet van de heer P.
Breyne C.S. houdende wijziging van arti-
kel 87 van de wet van 29 maart 1962
houdende organisatie van de ruimtelijke
ordenin
- 548 1993-1994) - Nrs. 1 tot 4P

en van de stedebouw

Voorstel van decreet van de heer H. De
Croo houdende wijziging van artikel 87
van de wet van 29 maart 1962 houdende
organisatie van de ruimtelijke ordening
en van de stedebouw
- 437 (1993-1994) - Nrs. 1 en 2
Voorstel van decreet van de heer J. Tim-
mermans C.S. houdende wijziging van ar-
tikel 87 van de wet van 29 maart 1962
houdende organisatie van de ruimtelijke
ordenin en van de stedebouw
- 568 1993-1994) - Nrs. 1 en 2P
Voorstel van decreet van de heer P.
Breyne C.S. houdende wijziging van arti-
kel 79 van de wet van 29 maart 1962
houdende organisatie van de ruimtelijke
ordenin en van de stedebouw
- 547 1993-1994) - Nrs. 1 tot 4P
Algemene bespreking, blz. 2184

Sprekers : de heer J. Van Eetvelt,
verslaggever, de heren J. Devolder,
J. De Mol, mevrouw M. Vogels, de
heren P. Breyne, mevrouw M. Ty-
berghien-Vandenbussche, de heren
P. Tant, F. Van den Eynde, J. Tim-
mermans , J. Geysels, minister T.
Kelchtermans

Regeling
blz. 2198

van de werkzaamheden,

Voorstel van decreet van de heer P.
Breyne C.S. houdende wijziging van arti-
kel 87 van de wet van 29 maart 1962
houdende organisatie van de ruimtelijke
ordenin en van de stedebouw
- 548 1993-1994) - Nrs. 1 tot 4P
Voorstel van decreet van de heer H. De
Croo houdende wijziging van artikel 87
van de wet van 29 maart 1962 houdende

Sprekers : de heren J. De Mol, P.
Tant , mevrouw M. Vogels, de heren
J. Van Hauthem, J. Geysels, J. Tim-
mermans, J. Devolder, mevrouw M.
Tyberghien-Vandenbussche, de he-
ren F. Van den Eynde, P. Breyne,
minister T. Kelchtermans

Artikelsgewijze bespreking, blz. 2217
Spreker : de heer J. Devolder

Voorstel van resolutie van de heren L.
Barbé en M. Maertens C.S. betreffende
de aanleg van nieuwe hoogspanningslij-
nen in West-Vlaanderen
- 460 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 5
Bespreking, blz. 2221

Sprekers : de heer J. De Mol, verslag-
gever. de heren L. Barbé. J. Valke-
mers,‘P. Hostekint, J. Devolder,
nister  T. Kelchtermans

mi-

Interpellatie (Regl. art. 78)
Interpellatie van de heer J. Valkeniers
tot de heer J. Sauwens, Vlaamse minister
van Verkeer, Buitenlandse Handel en
Staatshervorming, over uitspraken van
de minister in verband met de transfers
in de sociale zekerheid, blz. 2227

Sprekers : de heren J. Valkeniers, J.
Geysels, F. Van den Eynde, minister
J. Sauwens

Regeling van de werkzaamheden,
blz. 2238

Nr. 53 Donderdag 30 juni 1994

Berichten van verhindering, blz. 2239

Actuele vragen (Regl. art. 77)
Actuele vraag van de heer P. Chevalier
tot de heer N. De Batselier, minister vi-
ce-president van de Vlaamse regering,
Vlaamse minister van Leefmilieu en
Huisvesting, over het creëren door het
departement Openbare Werken van een
klasse-1 stort aan de brug van Moerbrug-
ge in Oostkamp, blz. 2239

Actuele vraag van de heer W. Seeuws tot
de heer T. Kelchtermans, Vlaamse minis-
ter van Openbare Werken, Ruimtelijke
Ordening en Binnenlandse Aangelegen-
heden, over het Kluizendokproject in
Gent, blz. 2241

Actuele vraag van de heer J. De Mol tot
de heer T. Kelchtermans. Vlaamse minis-
ter van Openbare Werken, Ruimtelijke
Ordening en Binnenlandse Aangelegen-
heden, over de van het gewestplan afwij-
kende BPA’s, blz. 2243

Actuele vraag van de heer J. Tavernier
tot de heer L. Van den Bossche, Vlaamse
minister van Onderwijs en Ambtenaren-
zaken, over het niet indienen van Onder-
wijsdecreet VI in de Vlaamse Raad,
blz. 2244
Actuele vraag van de heer G. Vermassen
tot mevrouw L. Detiège, Vlaamse minis-
ter van Tewerkstelling en Sociale Aange-
legenheden, over de moeilijkheden van
verschillende sociale werkplaatsen om te
overleven
Actuele vraag van de heer L. Goutry tot
mevrouw L. Detiège, Vlaamse minister
van Tewerkstelling en Sociale Aangele-
genheden, over de stand van zaken inza-
ke de financiering van de sociale werk-
plaatsen
Actuele vraag van de heer H. Lauwers
tot mevrouw L. Detiège, Vlaamse minis-
ter van Tewerkstelling en Sociale Aange-
legenheden, over de sociale werkplaat-
sen, blz. 2246

Actuele vraag van de heer J. Taylor tot
mevrouw W. Demeester-De Meyer,
Vlaamse minister van Financiën en Be-
groting, Gezondheidsinstellingen, Wel-
zijn en Gezin, over de houding van de
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minister ten aanzien van een federaal be-
grotingspakt waarbij Vlaanderen zijn au-
tonomie inzake begrotingsbeleid zou ver-
liezen
Actuele vraag van de heer W. Verreyc-
ken tot mevrouw W. Demeester-De
Meyer, Vlaamse minister van Financiën
en Begroting, Gezondheidsinstellingen,
Welzijn en Gezin, over de uitspraken van
minister Maystadt met betrekking tot de
gewestelijke begrotingsdiscipline,
blz. 2247
Actuele vraag van de heer E. Van Vae-
renbergh tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over het taalregi-
me in het Europees Merkenbureau,
blz. 2250
Actuele vraag van de heer P. Van Grem-
bergen tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over amnestie-
maatregelen voor de getroffenen van de
repressie- en epuratiewetgeving,
blz. 2251

Actuele interpellaties (Regl. art. 79)
Actuele interpellatie van de heer L.
Hancké tot de heer L. Van den Bossche,
Vlaamse minister van Onderwijs en
Ambtenarenzaken, over de groeiende
verbreiding van revisionistische en nega-
tionistische  lectuur in Vlaamse scholen,
blz. 2252

Sprekers : de heren L. Hancké, J.
Geysels, P. Van Grembergen, me-
vrouw A. De Maght-Aelbrecht, de
heer M. Van Peel, minister L. Van
den Bossche

Met redenen omklede motie, blz. 2257
Actuele interpellatie van mevrouw J. Le-
dut tot de heer L. Van den Brande, mi-
nister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de reclame-
campagne om deeltijdse arbeid aan te
moedigen
Actuele interpellatie van mevrouw V.
Dua tot de heer L. Van den Brande, mi-
nister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, over de reclame-
campagne om deeltijdse arbeid aan te
moedigen, blz. 2257

Sprekers : mevrouw J. Leduc, me-
vrouw V. Dua, mevrouw T. Merckx-
Van Goey, minister-president L. Van
den Brande

Benoeming van de tweede ondervoorzit-
ter, blz. 2262

Voorstel van decreet van de heren F. Van
den Eynde en L. Van Nieuwenhuysen
houdende wijziging van het decreet van
27 juni 1990 houdende oprichting van een

Vlaams Fonds voor de Sociale Integratie
van Personen met een Handicap
- 344 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2
Stemming over het verzoek om agende-
ring, blz. 2262

Sprekers : de heer F. Van den Eynde

Motie van de heer J. Taylor C.S. tot voor-
lopige regeling van de begroting van de
Vlaamse Gemeenschap voor het begro-
tingsjaar 1993
- 22 (1993-1994) - Nr. 2
Hoofdelijke stemming, blz. 2262

Ontwerp van decreet betreffende de rust-
pensioenen toegekend aan de vastbe-
noemde personeelsleden van de Neder-
landse Radio- en Televisie-uitzendingen
in België, Omroep van de Vlaamse Ge-
meenschap, en betreffende de overle-
vingspensioenen toegekend aan de recht-
verkrijgenden van die personeelsleden
- 507 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 3
Hoofdelijke stemming, blz. 2264

Ontwerp van decreet betreffende de ho-
gescholen in de Vlaamse Gemeenschap
- 546 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 16
Aangehouden stemmingen, blz. 2265
Hoofdelijke stemming, blz. 2268

Sprekers : mevrouw A. Leysen, de
heren L.Appeltans, J. Tavernier, R.
Swinnen, L. Standaert, A. Denys

Voorstel van bijzonder decreet van me-
vrouw A. Leysen en de heren R. Swin-
nen, L. Appeltans en J. Tavernier hou-
dende wijziging van het bijzonder decreet
van 19 december 1988 betreffende de Au-
tonome Raad voor het Gemeenschapson-
derwijs
- 541 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 5
Hoofdelijke stemming, blz. 2272

Ontwerp van decreet betreffende de her-
structurering van GIMV, Gimvindus,
VMH, Mijnen en LIM en tot oprichting
van het Limburgfonds en van de perma-
nente werkgroep Limburg
- 569 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 5
Aangehouden stemmingen, blz. 2273
Hoofdelijke stemming, blz. 2277

Sprekers : de heren L. Barbé, J. Ul-
burghs

Ontwerp van decreet tot wijziging van
het decreet van 24 juli 1991 houdende de
subsidieregeling van verenigingen voor
amateuristische kunstbeoefening in het
kader van het Nederlandstalig sociaal-
cultureel vormings- en ontwikkelings-
werk
- 572 (1993-1994) - Nrs. 1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 2278

Voorstel van decreet van de heer P.
Breyne C.S. houdende wijziging van arti-
kel 87 van de wet van 29 maart 1962
houdende organisatie van de ruimtelijke
ordenin en van de stedebouw
- 548 1993-1994) - Nrs. 1 tot 4P
Aangehouden stemmingen, blz. 2280

Hoofdelijke stemming, blz. 2284
Sprekers : de heren P. Breyne, V.
Vautmans, J. Timmermans, me-
vrouw M. Vogels, de heer F. Van den
Eynde

Voorstel van decreet van de heer P.
Breyne C.S. houdende wijziging van arti-
kel 79 van de wet van 29 maart 1962
houdende organisatie van de ruimtelijke
ordenin en van de stedebouw
- 547 1993-1994) - Nrs. 1 tot 4P
Aangehouden stemmingen, blz. 2288
Hoofdelijke stemming, blz. 2293

Voorstel van resolutie van de heren L.
Barbé en M. Maertens C.S. betreffende
de aanleg van nieuwe hoogspanningslij-
nen in West-Vlaanderen
- 460 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 5
Hoofdelijke stemming, blz. 2294

Sprekers : de heren L. Barbé, P. Hos-
tekint, J. Devolder

Meerjarenplan van de BRTN betreffende
de periode 19951999
- 558 (1993-1994) - Nrs. 1 en 2
Hoofdelijke stemming, blz. 2296

Met redenen omklede motie van de heer
E. Van Vaerenbergh tot besluit van de
op 31 mei 1994 door de heer E. Van
Vaerenbergh in commissie gehouden in-
terpellatie tot de heer T. Kelchtermans,
Vlaamse minister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse
Aangelegenheden, over het stemrecht
van onderdanen van de Europese Unie
bij gemeenteraadsverkiezingen
- 557 (1993-1994) - Nrs. 1 en 3
Hoofdelijke stemming, blz. 2297

Sprekers : de heren L. Van Nieuwen-
huysen, E. Van Vaerenbergh, H.
Suykerbuyk, L. Hancké, J. Geysels

Met redenen omklede motie van de heer
F. Van den Eynde tot besluit van de op
14 juni 1994 door de heren F. Van den
Eynde en D. Vanpoucke gehouden inter-
pellaties tot de heer L. Van den Brande,
minister-president van de Vlaamse rege-
ring, Vlaamse minister van Economie,
KMO, Wetenschapsbeleid, Energie en
Externe Betrekkingen, respectievelijk
over het bedrijf Metaalbouw Vuylsteke
uit Meulebeke en over het faillissement
van de NV Metaalbouw Vuylsteke
- 573 (1993-1994) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 2302

Sprekers : de heren F. Van den Eyn-
de, F. Vergote, M.Maertens, D.
Vanpoucke

Met redenen omklede motie van de heer
H. Van Dienderen tot besluit van de op
15 juni 1994 door de heren E. Beysen en
H. Van Dienderen gehouden actuele in-
terpellaties tot de heer T. Kelchtermans,
Vlaamse minister van Openbare Werken,
Ruimtelijke Ordening en Binnenlandse
Aangelegenheden, respectievelijk over
het omvormen van de Antwerpse Ring
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voor het 
blz. 2327 

tot een volwaardige snelweg en over de
Ring rond Antwerpen
- 575 (1993-1994) - Nr. 1
Hoofdelijke stemming, blz. 2304

Vakantiewensen, blz. 2306

Regeling van de werkzaamheden,
blz. 2306

Bijlage
Vragen om uitleg, blz. 2307

Bijlagen
Bijlage 1, Ontwerp van decreet houdende
aanpassing van de middelenbegroting van
de Vlaamse Gemeenschap voor het be-
grotingsjaar 1994 (Tabel), blz. 2317
Bijlage II, Ontwerp van decreet houden-
de aanpassing van de algemene uitgaven-
begroting van de Vlaamse Gemeenschap
;;r23h$ begrotingsjaar 1994 (Tabel),

.
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52e vergadering Woensdag 29 juni 1994
Middagvergadering

VOORZITTER : de heer E. Balde-
wijns

- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

- De vergadering wordt geopend om
14.07 uur.

De voorzitter : Dames en
vergadering is geopend.

heren, de

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

G. Bossuyt, G. Cardoen, W. Tael-
man, M. Van der Poorten, R. Van-
lerberghe : gezondheidsredenen ;

W. Claes, E. Derycke, F. Dielens,
F. Ghesquière, A. Kempinaire, W.
Martens, A.-M. Neyts-Uyttebroeck,
L. Peeters, D. Ramoudt, G. Van-
leenhove, D. Van Mechelen : bui-
tenslands ;

G. Annemans :  ambtsverplichtin-
gen ;

F. De Man : familieverplichtingen. De heer J. Vandeurzen (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, mijn-
heer de minister-president, colle-
ga’s, nu er al zoveel gezegd is over
de Limburgse reconversie zal ik mij
beperken tot enkele opmerkingen
over het sociaal aspect van de recon-
versie, een thema waarop de spre-
kers nog niet genoeg zijn ingegaan.

ONTWERP VAN DECREET be-
treffende de herstructurering van
GIMV, Gimvindus, VMH, Mijnen
en LIM en tot oprichting van het Aan de hoofdbekommering van heel

Limburgfonds en van de permanente
werkgroep Limburg
- 569 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 5

VOORSTEL VAN DECREET van
de heren A. Denys en P. Chevalier
houdende privatisering van de Ge-
westelijke Investeringsmaatschappij
voor Vlaanderen en demonopolise-
ring van overheidsopdrachten
- 391 (1993-1994) - Nrs. 1 en 2

VOORSTEL VAN DECREET van
de heren E. Schuermans en J. Van-
deurzen houdende oprichting van
een Limburgs Reconversiefonds
- 442 (1993-1994) - Nrs. 1 en 2

Algemene bespreking (Voortzet-
ting)

De voorzitter : Aan de orde is de
voortzetting van de algemene be-
spreking van het ontwerp van de-
creet betreffende de herstructure-
ring van GIMV, Gimvindus, VMH,
Mijnen en LIM en tot oprichting van
het Limburgfonds en van de perma-
nente werkgroep Limburg.

De  hee r
woord.

Vandeurzen heeft het

wat initiatiefnemers in Limburg over
de continuïteit van een aantal pro-
jecten in de sociale sfeer wordt met
dit decreet behoorlijk tegemoetge-
treden. Ik dank de minister-presi-
dent voor de wijze waarop hij in de
moeilijke periode vóór het van
kracht worden van een decretale re-
geling toch zijn uiterste best heeft
gedaan om de continuïteit van een
aantal vitale projecten te garande-
ren. Het was soms kunst- en vlieg-
werk, maar zijn bereidwillige aan-
dacht voor deze problematiek is ons
in Limburg niet ontgaan.

Thans zijn voldoende instrumenten
voorhanden om het personeel van de
Sociale Investeringsmaatschappij op
budgettaire en administratief ortho-
doxe wijze een reëel perspectief in-
zake werkgelegenheid te bieden en
de verworven know-how  te valorise-
ren.

Belangrijk is ook dat er naar aanlei-
ding van het debat over onderhavig
decreet klaarheid is gekomen in ver-
band met de manier waarop de ver-
effening van de VZW SIM moet ver-
lopen. Uiteraard dient de vereffe-
naar zich te richten naar de besluiten
van de algemene vergadering van de
VZW, maar dit  ontwerpdecreet
maakt het mogelijk om de verbinte-
nissen en rechten van de maatschap-
pij naar het Limburgfonds over te
hevelen. Zo wordt ook de continuï-
teit gegarandeerd. Bovendien heeft
de minister-president uitdrukkelijk
bevestigd dat de VZW SIM, nog
over een vordering ten opzichte van
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de NV Mijnen beschikt ten belope
van het saldo van de oorspronkelijk
toegezegde 3 miljard frank.

Intussen is ook duidelijk geworden
dat in het kader van de reconversie
ook de problematiek van de mijn-
schade en van de waterhuishouding
in het Limburgse mijnbekken moet
worden geregeld. De verklaring van
de minister-president dat de hoeda-
nigheid van de concessionaris aan
een rechtsopvolger van de NV Mij-
nen zal toekomen, die zal instaan
voor het beheer van het vastgoed dat
voorheen eigendom van de NV KS
was, is in dit verband zeer belang-
rijk. Misschien belangrijker nog was
de bijkomende informatie dat het de
intentie is deze rechtsopvolger als
concessionaris de nodige interne
provisies te verschaffen en hem ook
de vorderingen op het Waarborg-
fonds of de opvolger ervan te laten
behouden voor de vergoeding van
mijnschade. De vergoeding van de
mijnschade in de volgende jaren is
bijgevolg verzekerd. Overigens kij-
ken wij met belangstelling uit naar
de wijze waarop de exploitatie van
de pompinstallaties door de regering
zal worden georganiseerd.

In de KS-onderzoekscommissie
maar ook tijdens de bespreking van
het ontwerpdecreet hebben verschil-
lende collega’s en ikzelf voortdurend
benadrukt dat de specifieke eigen-
heid van een succesvolle reconversie
ligt in de geïntegreerde aanpak en
de wijze waarop al de bevoegde be-
stuursniveaus in de besluitvorming
worden betrokken. De wettekst
biedt hiertoe voldoende waarbor-
gen.

Het is evenwel niet meer dan een
structureel kader. De Permanente
Werkgroep Limburg moet de priori-
teiten in de reconversiestrategie -
het gaat om initiatieven op economi-
sche en sociaal vlak - bepalen. Hij
moet ook de algemene strategie
vastleggen waarop de verschillende
actoren in de economische en sociale
sector van de reconversie hun speci-
fieke

actie moeten enten. Bovendien moe-
ten middelen bestemd voor econo-
mische initiatieven via het Limburg-
fonds naar sociale initiatieven kun-
nen worden overgeheveld op basis
van prioriteiten en opties genomen
door de Permanente Werkgroep
Limburg. Deze heroriëntatie van
middelen is mogelijk en is wellicht
ook noodzakelijk. Zij is echter maar
verantwoord voor zover zij inder-
daad berust op een weloverwogen
visie op wat in het geheel van de
reconversie essentieel is en voor
zover natuurlijk respect wordt opge-
bracht voor de normale bedrijfseco-
nomische en vennootschapsrechtelij-
ke procedures.

Het is met deze reeds door velen
uitgesproken wens dat ik mijn korte
uiteenzetting besluit. Met de goed-
keuring van dit decreet is een excuus
weggenomen om op het terrein geen
werk te maken van een nieuwe dyna-
miek in de Limburgse reconversie.
De Limburgers moeten niet be-
schaamd zijn over wat gepresteerd
werd. In Europa wordt immers de
Limburgse aanpak van de jongste
zes jaar als een model gepresen-
teerd. Het KS-schandaal en de eco-
nomische crisis hebben het Limburg-
se optimisme flink getemperd. Nu
een bescheiden economische herop-
bloei zich aandient en de nieuwe re-
conversiestructuren uit de startblok-
ken zijn, verwachten wij dat alle be-
trokkenen bereid zijn te komen tot
een grote nieuwe consensus, die niet
wordt bereikt door verklaringen in
de krant af te leggen, maar door op
het terrein in open dialoog en ver-
trouwen samen te werken.

Wij hopen dat de grote krachtlijnen
die het sociale en het economische
aspect van de reconversie zullen
schragen, ook na 1996, vlug duide-
lijk worden. Het lijkt mij inderdaad
erg kortzichtig zich slechts te oriën-
teren op 1996. Er moet een strategie
worden opgesteld die ook rekenig
houdt met de prioriteiten van na
1996.

Wij wensen dat het unieke concept
in verband met de voorkoming van

leerachterstand in lager en middel-
baar onderwijs, dat goed uitgewerk-
te projecten inzake beroepsopleiding
en dat huisvestingsprojecten en sa-
neringswerken in mijncités snel her-
opgestart worden of voortgezet.

Mijnheer de minister-president, ik
dank u voor de vastberadenheid
waarmee u de conclusies van de KS-
onderzoekscommissie decretaal hebt
vertaald. Ik hoop oprecht dat wij
ons, wanneer het eerste verslag in
verband met de werking van het
Limburgfonds bij de Vlaamse Raad
wordt ingediend, ervan kunnen
overtuigen dat de Limburgse recon-
versie op enthousiaste wijze en van-
uit een positieve ingesteldheid met
respect voor ieders taak en opdracht
wordt aangepakt.

De voorzitter : De heer Ulburghs
heeft het woord.

De heer J. Ulburghs (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, mijn-
heer de minister-president, colle-
ga’s, na de pleidooien van de grote
tenoren van vanochtend krijgen de
kleinere nu de kans om wat aan het
debat toe te voegen. Ik zal proberen
te zeggen wat niet is gezegd.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Sommige vogels kunnen zo
schitterend klinken. Ik zal met even-
veel aandacht luisteren naar degene
die het kleurenpalet volledig maakt.

De heer J. Ulburghs : Mijnheer de
voorzitter, mijnheer de minister-pre-
sident, collega’s, ik ben blij dat er
eindelijk een decretale onderbouw
voorhanden is voor de Limburgse
sociale en economische reconversie.
Eindelijk komt er hopelijk een ont-
knoping van het Limburgs drama,
zowel op sociaal als op economisch
vlak. Zeventig jaar mono-economi-
sche en sociale geschiedenis wordt
afgesloten.

Dit stuk geschiedenis heeft men wil-
len afsluiten met 100 miljard frank.
Met deze belangrijke som hoopte
men de sociale vrede in Limburg te
kunnen bewaren en de economie te
doen heropbloeien. Met dit geld
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zouden de mijnen op een sociaal
aanvaardbare wijze worden geslo-
ten. Met het overblijvende geld zou
men de sociale en economische re-
conversie in Limburg aanzwengelen.

Noch de sociale noch de economi-
sche reconversie zijn, mijns inziens
gelukt. Integendeel. Misschien mede
door de crisis bleef Limburg hoger
scoren dan het Vlaamse werkloos-
heidsgemiddelde.

Men gaat voor Limburg uit van twee
foute premisses, namelijk investeer
maar geld en de Limburgse werk-
loosheid wordt sowieso opgelost.
Het mobiliseren van de bevolking
wordt echter verwaarloosd. Noch-
tans kan een economie slechts
groeien dankzij het ondernemings-
schap van de bevolking zelf, dankzij
haar initiatieven.

Indien er tekenen zijn van econo-
misch herstel, dan is dit niet te wijten
aan het injecteren van overheids-
geld, maar aan initiatieven van de
bevolking, ik denk aan de KMO’s.
De heer Dewael heeft gezegd dat er
alsmaar meer KMO’s worden geslo-
ten. Welnu, ik constateer integen-
deel dat veel KMO’s in Limburg een
schitterende toekomst hebben en de
meeste kansen op werkgelegenheid
creëren.

De KMO’s die geleidelijk groeien in
hoogtechnologische meerwaarde
moeten een verankering vinden in
het economisch en maatschappelijk
weefsel in Limburg. Het falen van
de Limburgse reconversie via over-
heidsinspanningen is te wijten aan
twee fundamentele fouten : ener-
zijds de bureaucratie en anderzijds
de politisering.

Het toppunt van het falen was al dui-
delijk in de periode van de heer
Gheyselinck. Hij was de voorloper
van een reeks bureaucraten, van ma-
nagers met een enorme zelfverze-
kerdheid die duur betaald werden en
die allerlei ondoorzichtige structuren
uitwerkten. Zij waren niet alleen on-
bekwaam maar waren bovendien -

en de onderzoekscommissie heeft dit
duidelijk aan het licht gebracht -
niet in staat in groep te werken, con-
trole uit te oefenen of de betrokken
bevolking in beweging te brengen.

Mijnheer de minister-president, wij
hopen dat de nieuwe aanpak anders
zal zijn. Via het Limburgfonds en
andere structuren moeten vooral de
kleinschalige en ecologisch verant-
woorde Limburgse initiatieven wor-
den aangemoedigd. Laat de Fenix-
dromen, die de dwaasheid van een
stuk Limburgse geschiedenis duide-
lijk aantonen, alsjeblief definitief in
de musea opbergen.

De tweede foutieve aanpak is de po-
litisering. Politisering vervalst niet
alleen het economisch spel maar
brengt ook een politieke machts-
strijd op gang. Dit spel zal, vrees ik,
worden voortgezet in de nieuwe con-
structies hoewel er wel goede aspec-
ten aan verbonden zijn, zoals de con-
trole en het aantrekken van bekwa-
me deskundigen.

De politisering is een virus die alle
partijen besmet. Van zodra de partij-
en aan de macht zijn en zo de kans
krijgen om in te grijpen in de ge-
roemde liberale economie, doen zij
dat ook. Denk maar aan Limburg
waar ook de VLD bestuursverant-
woordelijkheid draagt.

Deze twee foute manieren van aan-
pakken moet men evalueren en cor-
rigeren.

Mijnheer de voorzitter, ik zal me be-
perken tot twee invalshoeken die be-
langrijke sociale en economische ge-
volgen hebben voor de reconversie.
U hoort me al aankomen : het gaat
inderdaad om de sociale invalshoe-
ken. Het zal misschien de laatste
keer zijn dat ik het probleem vanuit
die hoek kan bespreken omdat mor-
gen het doek waarschijnlijk definitief
zal vallen over deze droevige sociale
bladzijde uit de geschiedenis van
Limburg.

De eerste sociale invalshoek betreft
het oplossen van de zo lang aansle-
pende pensioenregeling van de mijn-

werkers van het Oosten. Duizenden
mijnwerkers werden sociaal on-
rechtvaardig behandeld. U kent de
problematiek en daarom ga ik er niet
dieper op in. Aangezien ik die al
meermaals heb besproken, zou ik al-
leen maar in herhaling vervallen. Ik
deed dat nochtans met plezier omdat
ik gemotiveerd was.

Wij stellen in ons amendement voor
de nodige sommen voor de pen-
sioenregeling van de mijnwerkers
van het Oosten te halen uit het Lim-
burgfonds. Wees ervan overtuigd
dat die middelen goed besteed zullen
zijn. Dat geld was trouwens voor een
gedeelte uitgetrokken voor de mijn-
werkers en de sociale gevolgen van
de mijnsluiting.

Dit geld kan als co-financiering  wor-
den gebruikt voor de beloofde steun
van de Europese Commissie. Zoals
ik van de administratie heb verno-
men, zou de Europese Commissie
bereid zijn het netelige probleem
van de financiering van de mijnwer-
kerspensioenen eindelijk op te los-
sen.

De voorzitter : De heer Olaerts
heeft het woord voor een interrup-
tie.

De heer H. Olaerts : Mijnheer Ul-
burghs, er is geen dossier ingediend.
We moeten toch rekening houden
met de realiteit.

De voorzitter : De heer
heeft opnieuw het woord.

Ulburghs

De heer J. Ulburghs : Er is een dos-
sier ingediend maar het moet wor-
den gesteund door de Vlaamse rege-
ring en door het ministerie van Pen-
sioenen, dat nationaal gebleven is.
Voor een co-financiering  moet men
overleg plegen en is een geïntegreer-
de aanpak noodzakelijk. Dat is wel-
iswaar niet eenvoudig, maar er moet
vooral de politieke wil zijn.

Door het oplossen van dit reeds ja-
ren aanslepend probleem kan een
klimaat van economische reconver-
sie worden gecreëerd, en geen eco-
nomisch wonder op een sociaal kerk-
hof.
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Er zal tevredenheid zijn bij heel wat
mijnwerkersgezinnen die bereid zijn
initiatieven te nemen. De sociale
factor is namelijk echt heel belang-
rijk voor de reconversie.

Een tweede sociaal probleem wordt
gevormd door de mijnschade. Heel
centraal Limburg, van de Maas tot
de Demer, is ondermijnd. De sum-
miere en vaak ondeskundige herstel-
ling van de mijnschade wekt veel on-
genoegen op bij de bevolking.

Het nationaal Waarborgfonds heeft
een reserve van 663 miljoen frank.
De KS heeft een reserve opgebouwd
van 1,450 miljard frank. Samen bete-
kent dit dus ongeveer 2 miljard
frank. Dit bedrag zal echt onvol-
doende zijn voor het herstellen van
de schade aan gebouwen, wegen en
waterhuishouding. Door de mijnen
werd een tweede sociale ramp ver-
oorzaakt in Limburg.

Ik weet waarover ik spreek. Men be-
weert dat de politiek dicht bij de bur-
ger moet staan. Ik stond en sta nog
altijd dicht bij de mensen die gebukt
gaan onder de mijnschade.

Eergisteren nog was er een vergade-
ring in het Cultureel Centrum in
Zolder. Een lOO-tal  mensen van de
Bieststraat, waar een epicentrum is
voor de mijnverzakkingen, vinden
hun toestand bedroevend. Zij zijn
het slachtoffer want zij leven in ge-
scheurde huizen in straten met weg-
verzakkingen. De waterhuishouding
is er verstoord en de waterpompen
werken er niet.

Voor het Maasland, waarvan som-
mige terreinen 5 tot 7 meter beneden
het Maaspeil  gezakt zijn, moet vol-
gens schattingen 2 miljard frank wor-
den ingebracht. Het herstel van de
Mangelbeekvallei in Heusden-Zol-
der met als epicentrum de Biest-
straat en de dorpskom zal volgens
voorzichtige schattingen 1 miljard
frank kosten. Dan spreek ik nog niet
over de rest van centraal en West-
Limburg.

Volgens voorzichtige ramingen zul-

len de totale kosten voor het herstel
6 tot 7 miljard frank bedragen, of
driemaal meer dan de reserves. Wij
stellen in ons amendement voor dat
het verschil tussen de aangelegde re-
serve van 2 miljard frank en de
werkelijke kosten worden verhaald
op het Limburgfonds. Door deze so-
ciaal verantwoorde input wordt heel
centraal Limburg, van aan de Maas
tot aan de Demer, op economisch
vlak een reusachtige bouwwerf.

- De heer J. Timmermans, onder-
voorzitter, treedt als voorzitter op

De voorzitter : De heer Vandeurzen
heeft het woord voor een interrup-
tie.

De heer J. Vandeurzen : Mijnheer
de voorzitter, de heer Ulburghs weet
ongetwijfeld dat het probleem van
de mijnschade mij zeer nauw aan het
hart ligt. Ik heb reeds gesuggereerd
om te proberen voor dit probleem
een juridisch correcte oplossing te
vinden. Ik ben dan ook bereid om
samen met hem de mogelijkheden te
onderzoeken. De vraag rijst name-
lijk wie er verantwoordelijk is voor
de mijnschade. Aangezien dit niet de
overheid is, kan ook het Limburg-
fonds niet aansprakelijk worden ge-
steld.

Volgens de mijnwet is de concessio-
naris verantwoordelijk, wiens aande-
len in handen van de overheid zijn.
De NV-mijnen en daarvoor onder
meer de stichtende vennootschap-
pen uit het verleden werden echter
verplicht om de nodige reservefond-
sen aan te leggen, zij zijn dus aan-
sprakelijk, niet de overheid, het
Vlaamse Gewest of de federale
staat.

Ik ben graag bereid om na te gaan
hoe wij kunnen garanderen dat alle
mijnschade als mijnschade kan wor-
den vergoed. Technisch kan het
Limburgfonds hiervoor echter niet
aansprakelijk worden gesteld. Men
moet de consessionaris  aanspreken
en indien deze onvermogend is ge-
worden, het Waarborgfonds.

De voorzitter : De heer Ulburghs
heeft het woord.

De heer J. Ulburghs : Mijnheer
Vandeurzen, uw bezorgdheid en
deskundigheid op dit vlak zijn mij
bekend. Cijfers zijn echter cijfers en
ik constateer dat de mijnwerkers op-
nieuw het slachtoffer zijn. Men kan
een juridisch scherm optrekken,
maar zij zijn niet de oorzaak, zij zijn
het lijdend voorwerp, vandaar dat er
een oplossing moet worden gevon-
den. De aandelen zijn in handen van
de overheid, dus moet zij een oplos-
sing zoeken, via het geld dat wordt
samengebracht in het Limburgfonds.

Door deze sociaal verantwoorde im-
put wordt centraal Limburg een
reusachtige bouwwerf, waardoor de
reconversie op een gezonde wijze
kan worden aangezwengeld, in sa-
menwerking met de bevolking zelf.
De sociale en economische betrok-
kenheid van de Limburgse bevolking
is de beste waarborg voor welzijn en
welvaart. Er kan een dam worden
opgeworpen tegen steriele bureau-
cratie en politieke machtsstrijd.

Mijnheer de minister-president, het
is u bekend dat ik zeer veel sympa-
thie heb voor uw aanpak, uw gedre-
venheid en uw deskundigheid. Op
heel wat terreinen zijn wij het geluk-
kig niet steeds eens, maar ik veron-
derstel dat wij het wel eens zullen
zijn over de kronkels van de Lim-
burgse VLD die haar handtekening
zet onder reusachtige sommen die de
reconversie in Limburg op een geïn-
tegreerde wijze moeten aanzwenge-
len. Wanneer men echter de kans
krijgt om op een soms dubbelzinnige
wijze beheerder te worden van dat
overheidsgeld, laat men deze niet
voorbijgaan.

Mijnheer de minister-president, mag
ik u vragen om eveneens oog te heb-
ben voor de zware problemen in ver-
band met de pensioenen van de
mijnwerkers en de mijnschade. Ik
ben ervan overtuigd dat u bereid
bent om de initiatieven van de Lim-
burgse bevolking op een sociaal ver-
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antwoorde wijze ook economisch
aan te moedigen. (Applaus)

De voorzitter : De
heeft het woord.

heer Candries

De heer H. Candries (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, mijn-
heer de minister-president, colle-
ga’s, het voorliggend ontwerp van
decreet biedt de mogelijkheid een
impasse uit de weg te ruimen die niet
alleen geldverslindend is maar ook
heel wat kansen links heeft laten lig-
gen.

Ik wens twee bezorgdheden toe te
lichten : de  verankeringsproblema-
tiek en de privatisering van de over-
heidsbedrijven.

oplossing biedt voor de huidige pro-
blemen. Men zal moeten samenwer-
ken met de privé. Desalniettemin is
het nuttig dat de commissie zich dui-
delijk uitspreekt over de beschikbare
middelen om tegemoet te komen
aan de verzuchtingen van het Mc.
Kinsey-rapport. Het voorliggend de-
creet is daartoe een goed hulpmid-
del.

De voorzitter : De heer Laverge
heeft het woord.

De heer J. Laverge : Mijnheer de
voorzitter, collega’s, ik sluit mij aan
bij de bemerking van de heer Can-
dries.

Het Mc. Kinsey-rapport en de studie

len dan het voorliggend decreet.Het
van het VEV bevatten andere signa-

is spijtig dat de GIMV en Gimvindus
nieuwe opdrachten krijgen zonder
rekening te houden met de reële si-
tuatie van de Vlaamse economie.

Er was behoefte aan duidelijkheid
inzake de Limburgse strategie, maar
het is jammer dat men dit aan elkaar
heeft gekoppeld. Uw voorstel komt
een beetje te laat, anders hadden we
de functies van de GIMV kunnen
herschikken met het oog op een eco-
nomische visie in Vlaanderen. Dat
is dé gemiste kans. Mijnheer Can-
dries, vandaag spreekt u zichzelf te-
gen door het te hebben over het ge-
luk dat de structuren morgen wor-
den goedgekeurd. Daar zit u fout,
want we hebben de kans om de op-
dracht van de GIMV precies te om-
schrijven en de doelstellingen ervan
af te bakenen, laten lopen. (Applaus
bij de heer A. Denys)

De voorzitter : De heer Candries
heeft het woord.

Na de goedkeuring van het decreet
door de Vlaamse Raad beschikt de
overheid over een instrumentarium
om ter zake initiatieven te nemen.

Het is nuttig dat de commissie voor
Economie niet alleen zo snel moge-
lijk de verankering en de privatise-
ring bespreekt maar ook de conclu-
sies van het Vlaams Economisch Fo-
rum.

Het overheidsinitiatief mag niet los
staan van het economisch leven.
Over de participatie van de overheid
in het economisch leven lopen de
meningen uiteen. Het Mc. Kinsey-
rapport onderstreept de hiaten.

De conclusies van het Mc. Kinsey-
rapport zijn verontrustend. Een
groot aantal Vlaamse bedrijven zit
duidelijk niet in de groeilift. Het
Vlaams Gewest heeft behoefte aan
een betere begeleiding, stimuli,
voorlichting en wetenschappelijke
ondersteuning van onze bedrijven.
Economische groei is immers hoofd-
zakelijk te vinden bij die bedrijven
die wetenschappelijk gesteund wor-
den en nieuwe technologieën toepas-
sen. Ik hoop dat u de conclusies van
het Mc. Kinsey-rapport zult toelich-
ten.

De goedkeuring van dit decreet legt
de GIMV bepaalde opdrachten op,
zonder rekening te houden met de
conclusies van het rapport.

De commissie voor Economie moet
onderzoeken op welke manier het
voorliggend decreet tegemoet kan
komen aan de in het rapport vermel-
de tekortkomingen van onze indus-
trie.

Ik ben er mij van bewust dat het
voorliggend decreet geen pasklare

Tijdens de bespreking van dit ont-
werp in de commissie heb ik ge-
vraagd de structuren van de over-
heidsparticipaties los te koppelen
van het Limburg-dossier. Ik kan best
begrijpen dat men inzake de struc-
tuur van de Limburgse reconversie
snel tewerk is moeten gaan. Ik
spreek mij niet uit over de kwaliteit
of de opportuniteit van de reconver-
siestructuur. Ik betreur dat de Lim-
burgse reconversie niet losgekop-
peld werd van de herstructurering
van de overheidsparticipaties. Men
had beter ingespeeld op de suggestie
van de heer Candries zodat de
GIMV-activiteiten herschikt worden
in functie van een economische stra-
tegie in Vlaanderen.

sluiteloosheid te klimmen, dat is ont-

De heer H. Candries : Ik zou het

staan sinds het probleem met de KS
de kop opstak. De bestaande instru-

nog anders kunnen zeggen : we krij-

menten raakten als gevolg daarvan
in diskrediet en dat net op het mo-

gen nu pas die kans. Nu wordt ons

ment dat we konden uitmaken in
welke richting de inspanningen dien-

een instrumentarium ter beschikking

den te worden gericht en dat we ein-
delijk merkten dat het zwart/wit spel

gesteld om uit het diepe dal van be-

tussen de overheid en de privé-sec-
tor niet functioneerde. We waren
ons bewust van de nood aan een
overheidsinstrument om voet aan
wal te hebben in de sectoren waar
inspanningen nodig zijn. Het ver-
heugt me dat we het morgen zullen
creëren door het goedkeuren van dit
decreet. Ik spreek mezelf dus niet
tegen : deze zorgen zijn gemeen-
schappelijk en we moeten nu alleen
nog bepalen hoe we dit instrument
zullen aanwenden om de grote uitda-
gingen aan te pakken. Ik hoop dat
de minister-president onze gedach-
tengang daaromtrent volgt en bin-
nenkort daarover de dialoog aanvat
binnen de commissie. Op dit ogen-
blik is nog niets verloren, wel inte-
gendeel, we moeten alleen de troe-
ven in dit nieuwe kaartspel weten uit
te spelen.

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 52
29 juni 1994 GIMV-decreet 2155



- 

- 

- 

- 

De voorzitter :  D e  minister-presi-
dent heeft het woord.

Minister-president L. Van den Bran-
de (op de tribune) : Mijnheer de
voorzitter, collega’s, met het oog op
de afronding van deze algemene be-
spreking, wil ik mijn betoog beper-
ken tot de essentiële punten.

Bovendien dank ik de verslaggever,
de heer Deprez, voor zijn uitermate
interessant verslag. Hij beschreef
perfect de kerngedachten van de be-
sprekingen. Ook de voorzitter en de
commissieleden die aan de debatten
hebben deelgenomen, dank ik voor
hun betrokkenheid.

Een eerste punt betreft de doelstel-
lingen van het onderhavige ontwerp
van decreet. Deze gaan uit van de
nieuwe principiële - en dus niet lou-
ter technische - opdrachten van de
investeringsmaatschappijen. Sommi-
ge collega’s vinden dat er geen prin-
cipiële keuzen werden gemaakt,
maar dat is niet zo. Later kom ik
terug op de suggestie van de heer
Candries.

Een tweede doelstelling stelt voorop
dat de structuren ook echt moeten
werken. Het volstaat niet nieuwe op-
drachten te formuleren zonder
meer.

Ten derde moeten de structuren ook
doorzichtig zijn. We geloven stee-
vast dat we nu een veel helderder en
coherenter geheel voor
liggen dan voorheen.

ons hebben

Ten vierde wil ik de engagementen
voor Limburg honoreren. Dit ge-
beurt voor het eerst ook decretaal,
voordien was dat niet het geval.

Ten vijfde moeten de doelstellingen
worden verwezenlij kt binnen een
budgettair neutraal kader. We kozen
voor bepaalde opties en hebben in
een decreet daarvoor een kader aan-
gereikt.

we duidelijk rekening gehouden met
de conclusies van de KS-commissie.

We hebben een nieuw gestructu-
reerd geheel opgericht dat niet enkel
dichter bij het Vlaamse parlement
staat maar dat ook gemakkelijker
controlerend kan worden.

Ten derde is er de taakomschrijving.
Wij zijn gekomen tot een zindelijke,
evenwichtige, afgewogen verhou-
ding tussen overheid en privé. Na
twee jaar misschien wat overtrokken
ideologische discussie hebben we ge-
probeerd het goede van de privé te
combineren met het goede van de
overheid. Ik ben voor een systeem
dat twee winnaars oplevert en geen
twee verliezers. Het debat overheid
versus privé is vaak kunstmatig. Zo
werken de dingen niet. De sterkste
staten of deelstaten in de wereld zijn
degene die zijn geënt op een even-
wichtige verhouding tussen privé en
overheid.

Een vierde belangrijke aangelegen-
heid is de nieuwe taakverdeling. Het
schema dat ik heb aangereikt, houdt
uitdrukkelijk het geografische maar
ook het sectoriële criterium in. Om
uit het imbroglio te geraken moesten
we tot verschillende investerings-
maatschappijen komen met geschei-
den aandeelhoudersstructuren.

Een vijfde belangrijke optie die
voorligt  - niet technisch maar princi-
pieel - is het onderscheid tussen be-
sturen en he dagelijks management,
waarop ook de KS-commissie heeft
aangedrongen.

Zesde prioriteit is het instellen van
de juiste controle, niet zomaar op
basis van een overeenkomst, maar
op basis van een decreet en in een
protocol opgesteld door de Vlaamse
regering. De Vlaamse regering wil
zeker geen afstandelijke houding
aannemen. Wij engageren ons om
op basis van dit decreet, helemaal
conform aan wat het Rekenhof heeft
gezegd, deze controle te organise-
ren.

Een zevende punt betreft de nieuwe
Limburgse structuren. Wij hebben

gekozen voor integratie. Dit bete-
kent dat de LRM - de Limburgse
Reconversiemaatschappij - de pi-
loot wordt - zoals de heer Pinxten
het zo mooi heeft uitgedrukt - en
de PWL de co-piloot.  Deze bipolaire
structuur zal inderdaad de kern uit-
maken van wat in Limburg te gebeu-
ren staat. De Vlaamse minister van
Economie, uw dienaar, heeft niet de
minste behoefte om ter zake in te
grijpen. Ik geloof nogal sterk in wat
Limburgers kunnen, ook in wat Vla-
mingen en Walen kunnen. Ik geloof
zeer sterk in de eigen dynamiek van
een streek. Wat wij gewild hebben,
is alleen een decretaal kader creëren
waarin bepaalde engagementen wor-
den vastgelegd die later gehonoreerd
moeten worden.

Wij zijn dus voorstander van een
geïntegreerde benadering, maar ook
van continuïteit. Onze principiële
optie voor een Limburgfonds zal de-
ze continuïteit dienen.

Het was onze taak een kader op te
zetten, maar vanzelfsprekend is ook
de uitvoering belangrijk.

Sta me toe nu de verschillende uit-
eenzettingen te overlopen. Mijnheer
Denys, wellicht zullen we er vandaag
niet in slagen mekaar te overtuigen.
Wat ik vooral hoop, is dat de feiten
u zullen overtuigen. De intentiepro-
cessen die vanuit de VLD-fractie
worden gevoerd, laat ik voor reke-
ning van de VLD. Ik kan u mis-
schien wel aanraden wat voorzichti-
ger te zijn met pronostieken. Het
enige wat ik gepoogd heb, is een
nieuw kader aan te reiken en ik ge-
loof dat het werkzaam zal zijn.

Mijnheer Pinxten, u hebt gezegd dat
het geduld de deugd van de bedelaar
is. Dit is vast en zeker een mooie
uitspraak, maar elke deugd heeft
haar limieten. Alleen als ze uit-
mondt in heiligheid, is de deugd ein-
deloos. Maar aangezien we geen hei-
ligen zijn, alleen maar mensen van
vlees en bloed, is de deugd bij ons
beperkt.

Wat het protocol tussen Gimvindus
en het Vlaams Gewest betreft, en dit

Van groot belang zijn dus de be-
heersovereenkomsten en de proto-
collen. Er is het Limburgfonds.
Voor deze pararegionale A hebben
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Van den Brande

is dan meteen een antwoord aan ver-
schillende sprekers - zal ik er alles
voor doen opdat dit protocol tegen
september wordt gesloten en meteen
de band wordt doorgeknipt - een es-
sentieel gegeven - tussen de Lim-
burgse reconversie en Gimvindus.

Er zijn de beheersovereenkomsten
tussen de Investeringsmaatschappij-
en en het Vlaams Gewest. Er is het
protocol - dat we zelf zullen opstel-
len - ten gerieve van het Rekenhof
en de Investeringsmaatschappijen en
er zijn de modaliteiten van werking
van het Limburgfonds. Ik ben het er
volkomen mee eens dat het de Lim-
burgers toekomt de uitvoering waar
te maken. De Vlaamse overheid wil
geen betuttelende houding aanne-
men, ze reikt enkel de instrumenten,
de hefbomen aan en de Vlaamse
Raad wordt de parlementaire con-
trole toevertrouwd.

Mijnheer Barbé, u hebt enkele prin-
cipiële bedenkingen gemaakt. U
maakte de opmerking dat het wel-
licht verstandiger zou zijn het woord
duurzaamheid niet te misbruiken,
het in de eerste plaats in de structu-
ren in te bouwen. Vandaar uw waar-
devol idee voor een Ecogimv, zoals
u het noemt. De economische bena-
dering houdt steeds meer rekening
met het begrip duurzaamheid en ik
neem aan dat het project voor Lim-
burg daar ook voldoende aandacht
voor zal hebben.

U zegt zelf dat de almacht van de
verticale structuur met al zijn verwe-
ven takken minstens gedeeltelijk
wordt teruggeschroefd. Dat was een
van de bedoelingen van het ontwerp.
U onderkent ook de betere controle.
Verder stelde u net als de heer Lisa-
beth ook de vraag naar de juiste ver-
houding tussen de overheid en de
privé-sector. Dit debat zal per defi-
nitie nooit gesloten worden. Het is
al te gek te denken dat wij op 29 juni
1994 definitief zouden kunnen uit-
maken welke verhouding tussen
overheid en privé-sector de juiste is.

Op het ogenblik dat de verschillende
raden van bestuur op ons verzoek
suggesties doen kunnen wij in de
commissie van gedachten wisselen
over de mogelijke oriënteringen. Dit
kan een zeer open debat worden
waarin we niet met de strikte en
voorbijgestreefde ideologische sche-
ma’s hoeven te werken. De midde-
leeuwse dichters stelden dat er dui-
zend manieren van minnen zijn maar
ik geloof niet dat er duizend manie-
ren zijn om welvaart tot stand te
brengen en welzijn te versterken.
Laten we zoeken naar de twee of
drie manieren die we in goed even-
wicht kunnen brengen.

Collega Olaerts, ik ken uw zorgen.
Ik zal niet zeggen dat u al uw kom-
mer op de Heer moet werpen maar
ik stel uw vertrouwen wel op prijs.
Ik ben het met u eens dat de cijfers
en de concrete uitvoering een aantal
vragen doen rijzen. We moeten in
elk geval vermijden dat we in een
vicieuze cirkel terechtkomen. Hoe-
wel sommigen misschien liever had-
den gezien dat bepaalde punten van
het decreet anders waren opgesteld,
zal niemand mij er vandaag of mor-
gen van kunnen overtuigen dat het
niet goedkeuren van dit ontwerp van
decreet ons een stap verder zou hel-
pen naar de reconversie uit het toe-
komstcontract voor Limburg. We
moeten de reconversiekar niet voor
het paard spannen. Er zal in de com-
missie een bestendige samenspraak
blijven bestaan over de evolutie van
de verschillende onderdelen van dit
dossier. Op het amendement dat u
hebt ingediend, zal ik tijdens de ar-
tikelsgewijze bespreking dieper in-
gaan.

Collega Schuermans, u hebt uitdruk-
kelijk naar het belang van de hori-
zontale structuur verwezen. Verder
pleitte u voor het hergroeperen van
de middelen. Wij voeren dit ook
daadwerkelijk uit want de versnippe-
ring wordt tegengegaan door het
Limburgfonds. Ook u stelde vragen
over het risico, het rendement en de
rol van de overheid en de privé-sec-
tor. Terecht legde u de nadruk op

het feit dat de mensen het zelf zullen
moeten waarmaken en dat een struc-
tuur enkel een middel kan zijn om
de doelstellingen te bereiken.

Collega Dewael, ik geloof dat ik
reeds heb geantwoord op de essentie
van uw bezorgdheid. Wat de door-
zichtigheid betreft zullen we elkaar
vandaag wellicht niet overtuigen,
maar ik weet absoluut zeker dat er
een dag komt dat u zult toegeven
dat dit meer dan een nieuwe start is.
De feiten zullen aantonen dat we in
Limburg bepaalde doelstellingen
verwezenlijkt hebben. We zullen
vandaag en morgen zien van waar
het inzicht komt om hier toch mee
door te gaan. Staak dus uw defaitis-
me en sluit u aan bij deze nieuwe
dynamiek. Doe zoals diegenen die
het juiste inzicht reeds hebben ver-
worven en die echt de noodzaak on-
derkennen om tot dit nieuwe decreet
te komen.

Over de controle kan ik kort zijn.
Over alle fracties heen wordt deze
controle versterkt. De PWL - een
belangrijk gegeven in het geheel -
zal inderdaad de motor zijn en zal
kunnen leiden tot een nieuwe start.

Collega Wymeersch heeft zich ver-
ontschuldigd omdat hij het debat van
vanmiddag om persoonlijke redenen
niet kan bijwonen. Ik waardeer ten
zeerste zijn uiteenzetting die in het
verlengde lag van wat hij reeds in de
commissie heeft gezegd. Ook heeft
hij een aantal zorgen geuit die in de
commissie verder zullen worden be-
sproken.

Mijnheer Vandeurzen, u hebt de na-
druk gelegd op het sociale luik. Ik
bevestig dat wij voor het saldo van
de sociale enveloppe de engagemen-
ten zullen nakomen. De voorbije pe-
riode hebben wij weliswaar met wat
kunst- en vliegwerk, maar het kon
moeilijk anders - minstens voor eni-
ge continuïteit gezorgd.

Ik kom bij het probleem van de
mijnschade. Het ontwerp dat ter za-
ke in de Senaat was ingediend, werd
ingevolge onze tussenkomst op het
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Van den Brande

Overlegcomité om tot een aanvaard-
bare regeling te komen, aangepast.
De rechtsopvolging zal worden be-
handeld op de wijze die wij in de
commissie hebben uitgelegd. Inhou-
delijk is de PWL van groot belang.
Er is een grote nood aan consensus.

Collega Ulburghs, wij weten van el-
kaar dat wij eerlijk moeten zijn en
wij zijn dit ook. Inzake uw herhaalde
vragen om een oplossing van het
probleem omtrent de mijnwerkers-
pensioenen - ik begrijp zeer goed
de sociale en menselijke context -
herbevestig ik wat ik reeds tweemaal
in een commissievergadering en in
een plenaire vergadering heb ge-
zegd, met name dat het dossier voor
de Vlaamse regering is gesloten.

Als er een initiatief wordt genomen,
dan behoort het tot de federale be-
voegdheid.

Op die manier scheppen wij de
meeste duidelijkheid. Ik zou oneer-
lijk zijn mocht ik iets anders zeggen.

U waarschuwt voor een aantal initia-
tieven die onvoldoende rekening
zouden houden met het ecologisch
element. Maar laten wij niet vooruit-
lopen. Ik ga ervan uit dat Limburg
niet alleen een eigen dynamiek heeft
maar dat men ook weet wat kan en
wat niet kan.

Mijnheer de voorzitter, naar aanlei-
ding van de suggestie van de heer
Candries wil ik uitdrukkelijk toezeg-
gen dat - en ik richt mij tot de voor-
zitter van de commissie - het mij
bijzonder nuttig lijkt om in de com-
missie of in de plenaire vergadering
een debat te organiseren om - en
het is trouwens al even aan bod ge-
komen in de commissie - de oriën-
taties en eventueel de conclusies van
het Vlaamse Economisch Forum,
dat op 16 juni 1994 voor het eerst
plaatsvond, met de parlementsleden
te bespreken. Ik deel de mening van
de heer Candries. Wij beschikken nu
over een decretaal, een herijkt, bij-
gesteld instrument. Ik bevestig nog-
maals dat de GIMV meer selectief

zal kunnen inspelen op datgene wat
breed-economisch wordt aange-
voeld, zowel hier als elders in Euro-
pa en in de wereld.

Het lijkt mij bijzonder zinvol de
oriëntaties en conclusies van het eer-
ste Vlaams Economisch Forum op te
nemen en te toetsen aan dit nieuwe
decretale kader. Ik ben ten volle be-
reid daarop in te spelen.

Mijnheer de voorzitter, ik wil nog
even ingaan op de bedenking die
door de enen harder en door de an-
deren minder hard werd geformu-
leerd. Hoe komt het dat wij nu pas
dit ontwerp van decreet kunnen be-
handelen ? Mijnheer de voorzitter,
ik zal niet te veel in detail treden,
maar ik vind het belangrijk om toch
even te herinneren aan de verschil-
lende stappen die ons tot dit debat
hebben geleid.

Op 23 september 1993 werden de
besluiten van de KS-onderzoeks-
commissie gepubliceerd. Op 30 sep-
tember 1993 heb ik op deze tribune,
tot verrassing van een aantal colle-
ga’s die meenden dat het debat was
geëindigd, in de rust en luwte van
de vooravond - in alle betekenissen
van het woord - uiteengezet hoe
we de besluiten van de KS-commis-
sie tot de onze zouden nemen. We
hebben dit ook gedaan.

Op 19 oktober 1993 nam de Vlaamse
regering een standpunt in met be-
trekking tot de mission statement
(zending) van de GIMV.

Op 28 oktober 1993 vond de installa-
tie plaats van de nieuwe Permanente
Werkgroep Limburg. Men moet dus
niet laten uitschijnen dat er intussen
niets is gebeurd.

Op 1 november 1993 hebben we de
voorstellen van de voorzitters van de
raden van bestuur over de nieuwe
structuren opgevraagd en werd ge-
start met de werkgroep van de ex-
perten.

Op 23 december 1993 hebben we het
verslag van de werkgroep ontvan-
gen, onmiddellijk gevolgd door de

principiële goedkeuring van de
Vlaamse regering.

Op 14 januari 1994 verschijnt het ad-
vies van de nieuw samengestelde,
met de nieuwe bevoegdheden, Per-
manente Werkgroep Limburg,

Op 19 januari 1994 volgt de definitie-
ve goedkeuring van de herstructure-
ring en de opstelling van de fiduciai-
re overeenkomsten.

In april 1994 wordt het voorontwerp
van decreet goedgekeurd.

Op 11 mei brengt de SERV advies
uit, gevolgd door het advies van de
PWL op 25 mei 1994 en van de Raad
van State op 30 mei 1994.

Op 8 juni 1994 hecht de Vlaamse
regering haar definitieve goedkeu-
ring aan het ontwerp van decreet.

Op 14 en 15 juni 1994 wordt het ont-
werp van decreet in de commissie
besproken.

Ik ben zeer gelukkig dat we, na een
maximale consensus, vandaag de ge-
vechten kunnen staken. Vermits er
vrede is in Limburg - gelukkig maar
- stel ik voor dat iedereen uit zijn
loopgraven komt. (Applaus)

De voorzitter : De heer Ulburghs
heeft het woord.

De heer J. Ulburghs : Mijnheer de
voorzitter, ik wens de minister-presi-
dent nog een paar vragen te stellen
in verband met de pensioenen van
de mijnwerkers.

Mijnheer de minister-president, in-
dien de Europese Commissie op dat
vlak over de brug wil komen, bent
u dan bereid te bemiddelen ?

En, ten tweede, mocht blijken dat
de mijnschade waarin in de reserves
is voorzien, absoluut ontoereikend
is, zal u dan overwegen een deel van
het Limburgfonds hiervoor aan te
wenden ?

De voorzitter
het woord.

: De heer Barbé heeft

De heer L. Barbé : Mijnheer de
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Barbé den uitkeringen
waardeer ik.

te storten en dat HOOFDSTUK 1

voorzitter, de minister-president
kwam nogmaals terug op de band
tussen Gimvindus en de Limburgse
reconversie, die in september zal
worden verbroken naar aanleiding
van de herziening van het protocol.
Mijnheer de minister-president, ik
neem aan dat u het protocol van ja-
nuari 1993 bedoelt ? (Bevestigend
gebaar vanwege de minister-presi-
dent).

Welnu, in dat verband wens ik dui-
delijk te weten of u zich ertoe ver-
bindt de band tussen Gimvindus en
de Limburgse reconversie tegen het
najaar te verbreken.

De voorzitter : De minister-presi-
dent heeft het woord.

Minister-president L. Van de Bran-
de : Mijnheer Ulburghs, ik bewon-
der uw vastberadenheid en uw hard-
nekkigheid.

U grijpt elk nieuw element aan in de
hoop dat dit de mogelijkheid zal bie-

VB-Kamerlid Frans Wymeersch ver-
tolkte het standpunt van zijn fractie
bij de bespreking van het ontwerp
van decreet betreffende de herstructu-
rering van de GIMV

Ik geef echter de toestand weer zoals
hij in werkelijkheid is en ik hoop dat
u dat begrijpt. Dit dossier is afgeslo-
ten voor de Vlaamse regering.

Mijnheer Barbé, zonder formeel dag
en uur te bepalen is het onze bedoe-
ling eind juli de essentiële principes
met betrekking tot de verhouding
Gimvindus en de Limburgse recon-
versie vast te leggen.

Tegen eind september zullen wij
trachten een nieuw protocol tot
stand te brengen en te laten goed-
keuren, tussen Gimvindus en het
Vlaamse Gewest.

Hiermee heb ik aldus bevestigd wat
ik daarnet in meer algemene termen
heb gezegd.

De voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord ? (Neen)

Aangezien niemand meer het woord
vraagt, verklaar ik de algemene be-
spreking gesloten.

Artikelsgewijze bespreking

De voorzitter : Aan de orde is nu de
artikelsgewijze bespreking van het
ontwerp van decreet betreffende de
herstructurering van GIMV, Gim-
vindus,  VMH, Mijnen en LIM en tot
oprichting van het Limburgfonds en
van de permanente werkgroep Lim-
burg.

De door de commissie aangenomen
tekst wordt als basis voor de bespre-
king genomen.

Artikel 1

Ingevolge een materiële vergissing
werd in de tekst aangenomen door
commissie artikel 1 dat stelt dat het
decreet een aangelegenheid als be-
doeld in artikel 39 van de Grondwet
regelt niet opgenomen.

- Aangenomen.

TITEL 1

Deelnemingen

Reorganisatie van de
bestaande structuren

Artikel 2

Het Vlaamse Gewest mag de aande-
len verwerven die de GEWESTE-
L I J K E  INVESTERINGSMAAT-
SCHAPPIJ VOOR VLAANDE-
REN (hierna ,,GIMV”)  bezit in het
kapitaal van de naamloze vennoot-
schappen GIMVINDUS (hierna
,,GIMVINDUS”),  VLAAMSE MI-
LIEUHOLDING (hierna ,,VMH”)
en LIMBURGSE INVESTE-
RINGSMAATSCHAPPIJ (hierna
,,LIM”).

- Aangenomen.

Artikel 3

Het Vlaamse Gewest mag de aande-
len verwerven die GIMVINDUS be-
zit in het kapitaal van de naamloze
vennootschap MIJNEN (hierna
,,MIJNEN”) en de aandelen die
GIMVINDUS aanhoudt voor reke-
ning van het Vlaamse Gewest in de
naamloze vennootschap LIM-
BURGSE RECONVERSIE-
MAATSCHAPPIJ (hierna
,,LRM”)  . 

- Aangenomen.

Artikel 4

8 1. Voor zover GIMVINDUS haar
financieringsverplichtingen nakomt
ten opzichte van het Limburgfonds
zoals bepaald in artikel 23, 1” van
dit decreet en voor zover het Vlaam-
se Gewest de aandelen van GIM-
VINDUS  in MIJNEN overneemt,
mag het Vlaamse Gewest in de
plaats treden van GIMVINDUS
voor alle rechten en verplichtingen
inzake nog te verstrekken financie-
ring voor verliezen en investeringen
van MIJNEN, welke voor GIMVIN-
DUS voortvloeien uit het protocol
tussen de Vlaamse Regering, de NV
KS en de NV FNSV van 5 oktober
1987, zoals aangevuld en gewijzigd,
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en het protocol tussen GIMVIN-
DUS en het Vlaamse Gewest van 14
januari 1993.

Voorzitter fende elk van de in de artikelen 2
tot en met 7 bedoelde verrichtingen
zijn onderworpen aan de vooraf-
gaande goedkeuring van de Vlaamse
regering.

0 2. De in 3 1 bedoelde subrogatie
kan enkel gebeuren op voorwaarde
dat het protocol tussen het Vlaamse
Gewest en GIMVINDUS wordt
aangepast. Het gewijzigde protocol
zal de financieringsverplichtingen en
-modaliteiten van GIMVINDUS ten
opzichte van het Limburgfonds om-
vatten. Deze financieringsverplich-
tingen zullen in eerste orde met acti-
va worden nagekomen en in de mate
dat deze onvoldoende zijn met
vreemde middelen.

- Aangenomen.

Artikel 9

Het Vlaamse Gewest mag, in afwij-
king van artikel 104bis van de ge-
coördineerde wetten op de handels-
vennootschappen, alle aandelen be-
zitten in de GIMV, GIMVINDUS,
LRM en VMH, zonder beperking
van duur en zonder geacht te worden
hoofdelijk borg te staan voor de ver-
bintenissen van deze vennootschap-
pen.- Aangenomen.

Artikel 5
- Aangenomen.

Het Vlaamse Gewest mag inschrij-
ven op een verhoging van het kapi-
taal van MIJNEN door inbreng van
zijn aandelen in LIM.

HOOFDSTUK II

De investeringsmaatschappijen

- Aangenomen. AFDELING 1

Statuut, taken en bevoegdheden

Artikel 6
Artikel 10

Het Vlaamse Gewest mag inschrij-
ven op een verhoging van het kapi-
taal van LRM door inbreng van zijn
aandelen in MIJNEN.

- Aangenomen.

Artikel 7

Het Vlaamse Gewest mag inschrij-
ven op een of meer verhogingen van
het kapitaal van VMH door inbreng
van bestaande schuldvorderingen op
de VMH en door inbreng van begro-
tingsmiddelen. De modaliteiten van
deze kapitaalsverhogingen worden
bepaald bij besluit van de Vlaamse
regering.

- Aangenomen.

Artikel 8

De overeenkomsten en akten betref-

$1. GIMV, GIMVINDUS, VMH
en LRM zijn investeringsmaatschap-
pijen met de rechtsvorm van naam-
loze vennootschap (hierna de ,,inves-
teringsmaatschappijen”). Voor al
wat niet anders wordt geregeld door
of krachtens dit decreet, zijn de re-
gels betreffende handelsvennoot-
schappen van toepassing op de in-
vesteringsmaatschappijen. De han-
delingen van de investeringsmaat-
schappijen worden geacht daden van
koophandel te zijn.

0 2. GIMV zal zich toeleggen op het
verstrekken van kapitaal en kapi-
taalsubstituten aan bestaande of nog
op te richten ondernemingen, op in-
vesteringen in toekomstgerichte pro-
jecten met hogere risicograad, en op
strategische participaties, inzonder-
heid in nutsbedrijven, en hoogtech-
nologische ondernemingen, dit zo-
wel in binnen- als buitenland.

GIMVINDUS zal zich toeleggen op
de financiering van ondernemingen
in de sectoren van de scheepsbouw
en -herstelling, de glasverpakking-
snijverheid, de textielnijverheid en
de staalnijverheid en inzonderheid
op het beheer van de betreffende fi-
nanciële activa, in het bijzonder met
het oog op valorisatie ervan.

VMH zal zich toeleggen op investe-
ringen in milieuprojecten en op par-
ticipaties in nutsbedrijven in de mi-
lieusector met inbegrip van drinkwa-
tervoorziening, dit zowel in binnen-
als buitenland.

LRM zal zich toeleggen op projecten
ter ondersteuning van de reconversie
in de provincie Limburg.

9 3. De opdrachten, financiering, fi-
nanciële objectieven en rapporte-
ringsverplichtingen van iedere inves-
teringsmaatschappij worden nader
geregeld in periodiek herzienbare
beheerscontracten met het Vlaamse
Gewest, volgens de regels vastge-
steld in een besluit van de Vlaamse
regering.

0 4. De investeringsmaatschappijen
zijn ertoe gehouden de bijzondere
opdrachten uit te voeren die hun bij
decreet of bij beslissing van de
Vlaamse regering worden toever-
trouwd. De uitvoeringsmodaliteiten,
verantwoordelijkheden, kostendek-
king en eventuele vergoeding voor
deze opdrachten worden nader gere-
geld in afzonderlijke overeenkom-
sten tussen het Vlaamse Gewest en
de  be t rokken investeringsmaat-
schappij.

- Aangenomen.

Artikel 11

De investeringsmaatschappijen kun-
nen ter uitvoering van hun opdrach-
ten deelnemen aan vennootschap-
pen, verenigingen en samenwer-
kingsverbanden. Zij  kunnen een
deel van hun opdrachten toevertrou-
wen aan gespecialiseerde dochteron-
dernemingen onder hun controle.
De oprichting van gespecialiseerde
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Voorzitter Artikel 13

dochterondernemingen is onderwor-
pen aan de goedkeuring van de
Vlaamse regering. De bepalingen
van dit decreet betreffende de inves-
teringsmaatschappijen zijn eveneens
van toepassing op de gespecialiseer-
de dochterondernemingen. De
Vlaamse regering kan in haar besluit
tot goedkeuring bepaalde gespeciali-
seerde dochtermaatschappijen ge-
deeltelijk vrijstellen van de toepas-
sing van de bepalingen van dit de-
creet betreffende de investerings-
maatschappijen, behalve wat betreft
de bepaling inzake nazicht  door het
Rekenhof zoals bepaald in artikel 13
van dit decreet.

- Aangenomen.

AFDELING 2

Toezicht o p  d e  investeringsmaat-
schappijen

Artikel 12

0 1. Iedere investeringsmaatschap-
pij staat onder de controle van de
Vlaamse regering, welke wordt uit-
geoefend door toedoen van een re-
geringscommissaris die wordt be-
noemd en ontslagen door de Vlaam-
se regering. Het Vlaamse Gewest
draagt de kosten verbonden aan de
uitoefening van zijn ambt.

0 2. De regeringscommissaris zetelt
in de raad van bestuur met raadge-
vende stem. Hij ontvangt de volledi-
ge dagorde van de vergaderingen
van de raad van bestuur alsmede alle
documenten ter zake ten minste 5
werkdagen voor de datum van de
vergaderingen. Hij kan te allen tijde
ter plaatse inzage nemen van alle do-
cumenten en geschriften van de in-
vesteringsmaatschappij. Hij kan van
de bestuurders en leden van het ma-
nagementcomité van de investe-
ringsmaatschappij alle inlichtingen
en ophelderingen vorderen, en alle
verificaties verrichten, die hij nodig
acht voor de uitvoering van zijn
mandaat. De regeringscommissaris

maakt deel uit van het auditcomité.
De Vlaamse regering kan, indien zij
het nuttig acht voor bepaalde tijdelij-
ke controles, de regeringscommissa-
ris doen bijstaan door deskundigen.

$ 3. De regeringscommissaris kan
binnen een termijn van vier werkda-
gen beroep aantekenen tegen elke
beslissing van de raad van bestuur of
het managementcomité die hij strij-
dig acht met de wet, het decreet, de
statuten, de in artikel 10, 9 3 en 0 4
bedoelde overeenkomsten of het al-
gemeen belang. De termijn van vier
dagen gaat in de dag van de vergade-
ring waarop de betreffende beslis-
sing is genomen, voor zover de rege-
ringscommissaris daarop regelmatig
was uitgenodigd, en, in het tegen-
overgestelde geval, de dag waarop
hij van de beslissing kennis heeft ge-
kregen. De regeringscommissaris
brengt zonder verwijl de voorzitter
van de raad van bestuur op de hoog-
te van het beroep. Het beroep heeft
schorsende werking. H e e f t  d e
Vlaamse regering binnen een ter-
mijn van tien werkdagen, ingaande
op hetzelfde tijdstip, de beslissing
niet vernietigd, dan wordt deze defi-
nitief. Deze bevoegdheid tot vernie-
tiging kan door de Vlaamse regering
worden overgedragen aan de be-
voegde minister.

8 4. Ieder jaar stelt de regerings-
commissaris een verslag op ten be-
hoeve van de Vlaamse regering over
de activiteiten van de investerings-
maatschappij en de uitvoering van
de in de artikel 10,s  3 en 5 4 bedoel-
de overeenkomsten.

0 5. De raad van bestuur van iedere
investeringsmaatschappij brengt
jaarlijks verslag uit over de uitvoe-
ring van het beheerscontract met de
Vlaamse regering. Dit verslag wordt
vóór 30 september aan de Vlaamse
Raad meegedeeld.

0 6. Jaarlijks stelt de Vlaamse rege-
ring vóór 30 september een evalua-
tieverslag op over het economisch
overheidsinitiatief ten behoeve van
de Vlaamse Raad.

- Aangenomen.

Het Rekenhof is belast met het na-
zicht van de rekeningen van de in-
vesteringsmaatschappijen en hun ge-
specialiseerde dochterondernemin-
gen. Het brengt hierover jaarlijks
verslag uit aan de Vlaamse Raad
vóór 30 september. Het Rekenhof
kan ter plaatse inzage nemen van
alle documenten en geschriften die
het nodig heeft voor de uitvoering
van zijn opdracht. Het kan alle op-
helderingen en inlichtingen vragen
en alle verificaties verrichten die het
nodig acht. De modaliteiten van dit
nazicht  zullen worden vastgelegd in
een protocol, dat door de Vlaamse
regering wordt opgesteld.

- Aangenomen.

AFDELING 3

Werking

Artikel 14

Bij besluit van de Vlaamse regering
kan de gewestwaarborg worden ver-
leend voor de door de investerings-
maatschappijen of haar gespeciali-
seerde dochters aangegane leningen
of de door hen uitgegeven schuld-
effecten.

- Aangenomen.

Artikel 15

De investeringsmaatschappijen
kunnen alleen een naamloze ven-
nootschap oprichten en inschrijven
op alle aandelen van deze vennoot-
schap. Eveneens kunnen zij, in af-
wijking van artikel 104bis van de ge-
coördineerde wetten op de handels-
vennootschappen, alle aandelen be-
zitten in een naamloze vennoot-
schap, zonder beperking van duur en
zonder geacht te worden hoofdelijk
borg te staan voor de verbintenissen
van deze vennootschap.

- Aangenomen.
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Voorzitter

Artikel 16

In geval van faillissement , gerechte-
lijk akkoord, of vereffening van de
onderneming wiens aandelen, con-
verteerbare obligaties, obligaties
met warrant of leningen door de in-
vesteringsmaatschappijen werden
verworven of toegestaan bij aanwen-
ding van de tegemoetkomingen van
het Fonds voor Innovatie en Tech-
nologie of andere budgettaire mid-
delen, verzaakt de Vlaamse Rege-
ring, op basis van een met redenen
omkleed voorstel van de commissa-
ris(sen)-revisor(en)  van de betrok-
ken investeringsmaatschappij, ge-
heel of gedeeltelijk, voorwaardelijk
of onvoorwaardelijk aan zijn recht
op het saldo van de aan het Vlaamse
Gewest terug te betalen bedragen.
Deze bevoegdheid tot kwijtschelding
kan door de Vlaamse regering ge-
heel of gedeeltelijk aan de bevoegde
minister worden overgedragen.

van sommige instellingen van open-
baar nut in verband met de begro-
ting, de rekeningen, het comptabili-
teitsstelsel, het gezag en de controle
op de instellingen van categorie A
zijn op het fonds van toepassing in
de mate dat er in dit decreet niet
wordt van afgeweken.

- Aangenomen.

Artikel 22

Artikel 18

Inzake het economisch overheidsini-
tiatief wordt het overleg met de so-
ciale partners georganiseerd. De
Vlaamse regering bepaalt de modali-
teiten ervan.

- Aangenomen.

HOOFDSTUK III

Opheffingsbepalingen

Artikel 19

Artikel 175 van de wet van 8 augus-
tus 1980 betreffende de budgettaire
voorstellen 1979-1980, gewijzigd bij
koninklijk besluit nr. 487 van 31 de-
cember 1986 en het decreet van 21
december 1990, wordt opgeheven.
De artikelen 176 en 178 van dezelfde
wet worden eveneens opgeheven.

- Aangenomen.

TITEL II
- Aangenomen.

Artikel 17

Onder de voorwaarden bepaald bij
besluit van de Vlaamse regering kan
GIMVINDUS zich borg stellen voor
de financiering van projecten voor
de bouw of verbouwing van schepen
en bij de scheepsbouw gerelateerde
investeringsprojecten bij in het
Vlaamse Gewest gevestigde scheeps-
werven. Zij zal hiervoor een provisie
vormen volgens de modaliteiten be-
paald in hetzelfde besluit .  Het
Vlaamse Gewest stelt GIMVINDUS
schadeloos tot een maximumbedrag
van 8 miljard Belgische frank, onder
de voorwaarden bepaald bij dit be-
sluit, voor het bedrag waarmee vor-
deringen tot uitwinning van de be-
treffende borgen die provisie zouden
overtreffen, mits terugstorting aan
het Gewest van de door GIMVIN-
DUS verhaalde sommen.

- Aangenomen.

Het Limburgfonds

HOOFDSTUK 1

Oprichting, taken en middelen

Artikel 20

Er wordt een Limburgfonds opge-
richt (hierna ,,het fonds” genoemd).
Het fonds heeft de opdracht bij te
dragen tot de integrale uitvoering
van het Toekomstcontract Limburg
door de financiering van initiatieven
die concrete uitvoering geven aan de
verbintenissen zoals opgenomen in
het Toekomstcontract, van 29 april
1987, zoals later geactualiseerd.

- Aangenomen.

Artikel 21

Het fonds heeft rechtspersoonlijk-
heid.

De bepalingen van de wet van 16
maart 1954 betreffende de controle

Het fonds wordt beheerd door de
Vlaamse regering.

De Vlaamse regering stelt de nodige
diensten, uitrusting, installatie en
personeelsleden ter beschikking van
het fonds.

De Vlaamse regering stelt de ver-
dere regels vast betreffende de wer-
king en het beheer van het fonds,
voor zover deze niet in dit decreet
geregeld zijn.

- Aangenomen.

Artikel 23

0 1. De middelen van het fonds
zijn :

1” de krachtens het protocol tussen
de Vlaamse Regering, de NV KS en
de NV FNSV van 5 oktober 1987,
zoals aangevuld en gewijzigd en het
protocol tussen GIMVINDUS en
het Vlaamse Gewest van 14 januari
1993 en de aanpassingen ingevolge
artikel 4 van dit decreet, door GIM-
VINDUS  nog ter beschikking te stel-
len middelen ;

2” de door de vereffenaar van de
VZW SOCIALE INVESTERINGS-
MAATSCHAPPIJ VOOR LIM-
BURG overgemaakte middelen ;

3” de middelen zoals bedoeld in ar-
tikel 29 van dit decreet ;

4” de vordering van het Vlaamse
Gewest, ten gevolge van de trek-
kingsrechten toegestaan door het
Vlaamse Gewest aan de LIM via de
overeenkomst van 30 juni 1987 ;
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Voorzitter

5” de terugvorderingen op deze mid-
delen ;

6” de tussenkomsten van de Europe-
se Unie ten voordele van projecten
gerealiseerd in de provincie Lim-
burg, via regionaal toewijsbare mid-
delen, onder meer in het kader van
doelstelling 2-Limburg, Interreg-
Limburg en Rechar ;

7” de stortingen door het Vlaamse
Gewest van het netto dividend en
liquidatiesaldo betaald door GIM-
VINDUS  of haar vereffenaar aan
het Vlaamse Gewest ;

8” de stortingen door het Vlaamse
Gewest van de verkoopprijs van aan-
delen GIMVINDUS ;

9” de stortingen door het Vlaamse
Gewest van het netto dividend en
liquidatiesaldo be taa ld  door  de
LRM of haar vereffenaar aan het
Vlaamse Gewest ;

10” de stortingen door het Vlaamse
Gewest van de verkoopprijs van de
aandelen LRM.

De middelen vermeld in 7” tot en
met 10” worden slechts aan het fonds
toegewezen tot belope van de krach-
tens het protocol tussen de Vlaamse
Regering, de NV KS en de NV
FNSV van 5 oktober 1987, zoals aan-
gevuld en gewijzigd en het protocol
tussen GIMVINDUS en het Vlaam-
se Gewest van 14 januari 1993 en de
aanpassingen ingevolge van artikel 4
van dit decreet, door GIMVINDUS
nog ter beschikking te stellen midde-
len.

8 2. De verplichtingen van het fonds
omvatten :

1” de terugbetaling van de in 0 1, 1”
vermelde middelen ;

2” de verplichte aanwending van de
in 8 1, 7” tot en met 10°, vermelde
stortingen tot de in 0 2, 1” vermelde
terugbetaling ;

3” de verplichtingen zoals bedoeld in
artikel 29 van dit decreet ;

4” de financiering van de verplich-
tingen van de VZW SOCIALE IN-

VESTERINGSMAATSCHAPPIJ
VOOR LIMBURG(in vereffening),
na inventarisatie door de vereffenaar
van de VZW SOCIALE INVESTE-
RINGSMAATSCHAPPIJ van de
niet-gefinancierde verplichtingen en
in zoverre deze verplichtingen zijn
goedgekeurd door de Vlaamse rege-
ring.

Bij artikel 23 is er een amendement
van de heer Olaerts.

De heer Olaerts heeft het woord.

De heer H. Olaerts : Mijnheer de
voorzitter, mijn amendement strekt
ertoe de woorden Interreg-Limburg
te schrappen met de motivatie die ik
al heb gegeven.

De voorzitter : De minister-presi-
dent heeft het woord.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer de voorzitter, uit de
navraag die ik heb gedaan naar aan-
leiding van het indienen van het
amendement blijkt dat in het verle-
den door de Europese Unie aan het
Vlaamse Gewest de Interreg-midde-
len werden overgemaakt en vervol-
gens werden doorgestort naar de be-
gunstigde. Deze middelen kwamen
niet in de algemene ontvangsten van
het Vlaamse Gewest terecht maar
werden op een rekening voor derden
geboekt in afwachting van het door-
storten naar de betrokkene.

Ik wil hier uitdrukkelijk verklaren
dat het de bedoeling is om in het
kader van het Limburgfonds, nu pa-
raregionale A, dit systeem onverkort
te handhaven.

Wij hebben er niet aan gedacht om
in het oorspronkelijk voorontwerp
dit element op te nemen. Het is me-
de op uitdrukkelijke vraag van de
Permanente Werkgroep Limburg
dat het in werd gebracht.

Ik kan de heer Olaerts absoluut ge-
ruststellen dat er een duidelijk be-
schot is met een derde rekeningsys-
teem en het doorstorten van de gel-
den.

De voorzitter : De heer Olaerts
heeft het woord.

De heer H. Olaerts : Mijnheer de
voorzitter, men signaleert dat wan-
neer de woorden expliciet in het de-
creet blijven staan, dat voor de uit-
voering van het Interreg II program-
ma 1994-1999 praktische problemen
oplevert in verband met de deelna-
me van Belgisch Limburg aan de
grensoverschrijdende samenwer-
kingsverbanden.

Ik weet niet of het juist is, maar men
zou desbetreffend reeds vroeger op
de vingers zijn getikt.

De voorzitter : De
dent heeft het woord

minister-presi-

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer de voorzitter, ik kan
de heer Olaerts geruststellen en zeg-
gen dat dit geen probleem geeft.

Interreg II zal met vertraging tot
stand komen omdat de evaluatie van
Interreg 1 nog moet gebeuren. Het
betreft een gereserveerd aandeel
voor de betrokken programma’s, ko-
mende uit Europese middelen.

De voorzitter : Mijnheer Olaerts,
houdt u uw amendement staande ?

De heer H. Olaerts : Mijnheer de
voorzitter, ik trek mijn amendement
in.

De voorzitter : Er is ook een amen-
dement van de heer Barbé.

Het woord is aan de minister-presi-
dent.

Minister-president L. den Brande :
Mijnheer de voorzitter, om de rede-
nen die bekend zijn, vraag ik het
amendement niet te handhaven.

De voorzitter : De stemmingen over
het amendement en over het artikel
23 worden aangehouden.

Artikel 24

Om het in artikel 20 gestelde doel
te verwezenlijken, kan het fonds,
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Voorzitter

binnen de regels te bepalen door de
Vlaamse regering, onder meer :

1” samenwerkingsverbanden sluiten
met privaat- en publiekrechtelijke,
natuurlijke of rechtspersonen ;

2” trekkingsrechten toestaan aan
LRM of middelen ter beschikking
stellen om kapitaal in te brengen in
LRM ;

3” co-financieren en prefinancieren
in projecten en initiatieven die in het
kader van de Europese Unie gefi-
nancierd worden ;

4” tegemoetkomen in projecten in
het kader van de uitvoering van het
Toekomstcontract.

Bij artikel 24 zijn er twee amende-
menten van de heer Ulburghs.

De heer Ulburghs heeft het woord.

De heer J. Ulburghs : Mijnheer de
voorzitter, tijdens mijn toespraak
heb ik mijn amendementen voldoen-
de toegelicht. Ik sta er echter op dat
ze ter goedkeuring aan de Vlaamse
Raad worden voorgelegd, zodat er
inzake deze punten duidelijkheid
komt.

De voorzitter : De stemmingen over
deze amendementen en over artikel
24 worden aangehouden.

Artikel 25

De Vlaamse regering stelt jaarlijks
het verslag betreffende de werking
en het beheer van het fonds op. Het
verslag wordt aan de Vlaamse Raad,
de provincieraad van Limburg en de
gemeenteraden van de mijngemeen-
ten medegedeeld vóór 30 juni van
het daaropvolgende jaar.

- Aangenomen.

HOOFDSTUK II

De Permanente Werkgroep
Limburg

Artikel 26

Er wordt een Permanente Werk-
groep Limburg opgericht (hierna
,,PWL” genoemd) die de vorm kan
aannemen van een VZW.  In voorko-
mend geval wordt het Vlaams Ge-
west gemachtigd deel te nemen aan
de oprichting van deze VZW, waar-
van de statuten ter goedkeuring aan
de Vlaamse regering dienen te wor-
den voorgelegd. De opdrachten van
de PWL zijn de volgende :

1” PWL geeft richting aan het Lim-
burgse sociaal en economisch recon-
versiegebeuren via adviezen m.b.t.
het aanwenden van middelen uit het
Limburgfonds ;

2” PWL tekent initiatieven uit in het
licht van de sociale en economische
reconversie en de verdere ontwikke-
ling van Limburg ;

3” PWL verleent advies over de ob-
jectieven van :

- de Limburgse Reconversiemaat-
schappij (LRM) ,

- de Limburgse Participatiemaat-
schappij (LPM), en

- de instellingen belast met sociale
investeringen ;

4” PWL geeft als expert advies :

- aan de Vlaamse regering,

- in verband met de initiatieven
ontwikkeld door de Vlaamse rege-
ring m.b. t . de Limburgse reconver-
sie ;

5” PWL volgt de additionele aan-
wending van de middelen uit het
fonds op ;

6” PWL garandeert de betrokken-
heid van de provincie en de mijnre-
gio bij de besluitvorming ;

7” PWL stimuleert de geïntegreerde
aanpak van het reconversiebeleid
zoals verwoord in het Toekomstcon-
tract Limburg.

- Aangenomen.

Artikel 27

De Vlaamse regering regelt de sa-
menstelling en verdere werking van
de PWL conform de bepalingen van
het Toekomstcontract en bepaalt de
werkingsmiddelen van de PWL ten
laste van het fonds.

- Aangenomen.

Artikel 28

De middelen uit het fonds kunnen
slechts door de Vlaamse regering
worden aangewend na advies van de
PWL waarvan de modaliteiten bij
protocol worden vastgelegd.

- Aangenomen.

HOOFDSTUK III

Overgangsbepalingen

Artikel 29

Voor het begrotingsjaar 1994 wor-
den de beschikbare middelen be-
stemd voor de tweede fase inclusief
Rechar van de actualisering van het
Toekomstcontract Limburg in het
fonds ingebracht alsook de pen-
sioenwachtvergoedingen en de beta-
ling van de renteverminderingen aan
de mijnwerkers.

Het fonds neemt de op datum van
inwerkingtreding van dit decreet de
verbintenissen lastens  Programma
5 1.1 Algemeen Economisch Beleid,
basisallocaties 01.02 en 34.03 en las-
tens Programma 62.4 Huisvesting,
basisallocatie 34.05 van de uitgaven-
begroting van de Vlaamse Gemeen-
schap over.

De op dezelfde datum beschikbare
en overgedragen ordonnancerings-
kredieten op Programma 51.10 ba-
sisallocaties 01.02 en 34.03 en Pro-
gramma 62.4 basisallocatie 34.05 van
de uitgavenbegroting worden over-
gedragen aan het fonds. De Vlaamse
regering stelt het beschikbaar saldo
vast.

- Aangenomen.
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Artikel 30

Voor het begrotingsjaar 1994 wor-
den de middelen voorzien door de
Europese Unie en bestemd voor de
realisering van projecten in de Pro-
vincie Limburg, via regionaal toe-
wijsbare middelen onder meer in het
kader van doelstelling 2-Limburg,
Interreg-Limburg en Rechar, in het
fonds ingebracht onder de ontvang-
sten voor orde.

- Aangenomen.

De artikelsgewijze bespreking is ge-
sloten.

We zullen donderdag 30 juni om 16
uur de hoofdelijke stemming over
het gehele ontwerp van decreet hou-
den.

BELEIDSBRIEF Sociaal-cultureel
werk voor volwassenen, ingediend
door de heer H. Weckx, Vlaamse
minister van Cultuur en Brusselse
Aangelegenheden - 362 (1993-1994)
- Nrs. 1 en 2

Debat

De voorzitter : Aan de orde is de
beleidsbrief Sociaal-cultureel werk
voor volwassenen, ingediend door
de heer Weckx, Vlaamse minister
van Cultuur en Brusselse Aangele-
genheden.

Het debat is geopend.

De heer Luc Martens,
heeft het woord.

verslaggever,

De heer L. Martens, verslaggever
(op de tribune) : Mijnheer de voor-
zitter, mijnheer de minister-presi-
dent , collega’s, in de commissie voor
Cultuur hebben wij een vrij uitvoeri-
ge bespreking gewijd aan de beleids-
brief met betrekking tot het sociaal-
cultureel werk voor volwassenen.
Wij hebben een vijftal vergaderingen
en ook een drietal hoorzittingen ge-
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houden, tijdens dewelke  wij even-
eens de mening van de administratie
hebben gehoord. Vervolgens heb-
ben wij met de minister een vrij in-
teressante gedachtenwisseling gehad
over de inhoud van deze beleids-
brief.

In zijn inleiding vestigt de minister
de aandacht op een vijftal elemen-
ten, namelijk ten eerste, de oprich-
ting van een Centrum voor Cultuur-
beleid en van een Raad voor Cul-
tuur ; ten tweede, een aantal be-
leidsinitiatieven met betrekking tot
de koepels voor het volksontwikke-
lingswerk ; ten derde, een pleidooi
voor complementariteit in een gede-
centraliseerd cultuurbeleid ; ten
vierde, de keuze om tijdens de ko-
mende maanden een aantal ontwer-
pen van decreet in te dienen die zich
dan zouden beperken tot de drie
grote werkvormen van het volksont-
wikkelingswerk ; ten vijfde, een aan-
tal initiatieven met betrekking tot
het bibliotheekwezen. Bij dit laatst
punt denk ik onder meer aan de lec-
tuurbegeleidingsorganisaties.

Tijdens de hoorzittingen kwamen
deze vijf thema’s telkens opnieuw ter
sprake. De commissarissen kregen
de kans om een gesprek te voeren
met zes diverse partners, namelijk
een afvaardiging van de Hoge Raad
voor Volksontwikkeling, vertegen-
woordigers van het Vlaams Centrum
voor Volksontwikkeling, een aantal
leden van de commissie van de cultu-
rele centra, een vertegenwoordiger
van de Hoge Raad voor de Openba-
re Bibliotheken, enkele mensen uit
de centra voor andragogisch onder-
zoek en tenslotte hebben wij geluis-
terd naar de beleidsinzichten van de
administratie.

Sta mij toe in grote lijnen datgene
wat in de gesprekken met deze di-
verse partners naar voren is geko-
men, weer te geven.

De reacties van de Hoge Raad voor
Volksontwikkeling waren positief.
Ik ben er mij echter wel van bewust
dat er evenveel aandacht werd ge-
vraagd voor de mitsen en de maren.

GIMV-decreet
Beleidsbrief Sociaal-cultureel werk

Het antwoord luidde immers vaak :
Ja, maar of : Ja, mits.

De Hoge Raad voor Volksontwikke-
ling verheugt zich erover dat het so-
ciaal cultureel werk in de beleids-
brief uitdrukkelijk wordt gewaar-
deerd. Hij deelt evenwel niet hele-
maal de analyse van de minister over
de gevolgen van het beleid inzake
volksontwikkeling in de voorbije ja-
ren. Zo stelt hij vragen bij de, vol-
gens de minister, versterkte profes-
sionalisering in de sector en meent
hij dat de politisering niet het gevolg
is van de decreten, maar wel van een
partijpolitieke interpretatie van het
Cultuurpact. Hij stoort zich ook aan
de schaarser wordende middelen die
de sector onder druk zetten, en die
zouden kunnen leiden tot een af-
bouw ervan.

Voorts vraagt de Raad verduidelij-
king en concretisering van de door
de minister gehanteerde uitgangs-
punten.

Hij is positief over de decentralisa-
tie. Die moet echter planmatig wor-
den aangepakt en ter zake moet
overleg worden gepleegd. De demo-
cratische spelregels moeten dus ook
op dat vlak spelen.

Bovendien ondersteunt hij het be-
lang en de rol van het vrijwilligers-
werk. Hij gaat ermee akkoord dat
er een prioriteitenbeleid wordt ge-
voerd, maar stelt hierbij enkele
voorwaarden.

Hij is het echter niet eens met een
werkwijze waarbij de diverse vor-
men van sociaal cultureel werk in
één groot kaderdecreet worden ge-
regeld en niet in diverse teksten. De
Hoge Raad pleit ervoor dat men de
specificiteit van de verschillende sec-
toren blijft onderscheiden.

Het overheidsbeleid moet volgens
hem verder streven naar professio-
nalisering. Hij staat ook positief ten
opzichte van een geïntegreerde be-
nadering van het sociaal-cultureel
werk voor volwassenen en jongeren.

Positief staat hij ook tegenover de
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oprichting van het Centrum voor
Cultuurbeleid en de installatie van
de Raad voor Cultuur, mits dit on-
der welbepaalde voorwaarden ge-
beurt.

De vertegenwoordigers van de Hoge
Raad zijn tijdens de hoorzitting ook
breedvoerig ingegaan op de proble-
matiek van de bovenbouw van de
gesubsidieerde sector, namelijk op
de problematiek van het Vlaams
Centrum voor Volksontwikkeling en
van de organisatie en subsidiëring
van de koepels. De Hoge Raad
vraagt dat het VCVO in het nieuwe
Centrum voor Cultuurbeleid wordt
geïntegreerd en dat zijn taken niet
tot volksontwikkeling in een interna-
tionaal perspectief worden beperkt,
maar dat hij zich daarentegen ook in
andere dossiers kan bewijzen.

Wat de koepelvorming betreft, aan-
vaardt hij niet dat koepels enkel aan
belangenbehartiging mogen doen.
Zij hebben een bredere rol te vervul-
len : zij kunnen het beleid voorbe-
reiden, adviezen verstrekken en de
organisaties die bij hen zijn aange-
sloten, ondersteunen en diensten
verlenen, Koepelvorming moet, nog
steeds volgens de Hoge Raad, op
een andere manier gebeuren. Hij
reikt evenwel zelf geen heldere alter-
natieven aan.

Hij aanvaardt dat de overheid streeft
naar schaalvergroting van de organi-
saties die zich bezighouden met
volksontwikkelingswerk. Hij is het
ermee eens dat de veelheid van klei-
ne initiatieven wel waardevol is en
blijft, maar dat de overheid deze niet
allemaal kan subsidiëren. Dat de
overheid een benedengrens uitte-
kent en opteert voor schaalvergro-
ting noemt hij een goede keuze, al
vraagt hij wel dat de schaalvergro-
ting niet gebeurt op lineaire wijze,
maar ook aandacht heeft voor kwa-
litatieve kenmerken.

De Hoge Raad acht het niet noodza-
kelijk dat men het onderscheid tus-
sen vormings- en ontwikkelingswerk
handhaaft. Dat was voer voor een
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meningsverschil tussen de commissa-
rissen naderhand die zich de vraag
stelden hoe men beide scherp van
mekaar kon aflijnen. Inderdaad, de
enen waren er voorstander van vor-
mings- en ontwikkelingswerk als één
geheel te benaderen, terwijl de an-
deren pleitten voor de uitwerking
van afzonderlijke decretale regelin-
gen.

De vertegenwoordigers van de Hoge
Raad hebben geen opmerkingen die
het beleid van de minister in verband
met het Centrum voor Openbaar Bi-
bliotheekwerk en de rol van de cul-
turele centra in een andere richting
zou sturen.

Tweede belangrijke gesprekspartner
was het Vlaamse Centrum voor
Volksontwikkeling. De vertegen-
woordiger ervan vraagt aandacht,
enerzijds voor het standpunt van het
Centrum inzake de voorstellen van
ondersteuning van de sociaal-cultu-
rele sector en anderzijds voor de
tienpuntennota van het Centrum
met betrekking tot een toekomstig
beleid.

Men is niet gekant tegen een betere
en ruimere coördinatie van het cul-
tuurbeleid door het Centrum voor
het Cultuurbeleid. Wel wenst men
dat het VCVO voluit mag meespelen
bij het beleid en dat zijn terrein niet
wordt beperkt tot wat initieel in de
beleidsbrief werd ingeschreven, met
name de volksontwikkeling interna-
tionaal bekeken, eventueel in sa-
menwerking met het JINT.

In zijn tienpuntenprogramma voor
een toekomstig beleid verwijst het
VCVO naar de resultaten van het
project Nieuwe Uitdagingen voor
het Sociaal-Cultureel Werk, dat
werd opgebouwd rond drie punten :
de maatschappelijke uitdagingen
voor het volksontwikkelingswerk,
een actualisering van zijn doelstellin-
gen en opdracht en een aantal aan-
dachtspunten voor een vernieuwd
overheidsbeleid. Voor verder details
ter zake en de punten die het VCVO
daarvan belangrijk vindt, verwijs ik
naar de bijlage bij het verslag.

Beleidsbrief Sociaal-cultureel werk

De derde gesprekspartner was de
commissie voor Culturele Centra
van de Vlaamse Gemeenschap. De
delegatie ervan hield een pleidooi
voor ten eerste, één Vlaams Cen-
trum voor Cultuurbeleid, voor één
federatie voor de culturele centra en
voor één Raad voor Cultuur.

Zij heeft geprobeerd een profiel uit
te tekenen van dat Vlaams Centrum
voor Cultuurbeleid, zijn opdrachten
en modaliteiten, en heeft een aantal
verwachtingen ten opzichte van het
Centrum verwoord.

Wat de federatie voor de Culturele
Centra betreft, was zij voor het be-
houd van de bestaande situatie. Met
andere woorden, het Fevecc moet
blijven optreden als de enige koepel.

In verband met de Raad voor Cul-
tuur schrijven zij zich in in de geïnte-
greerde aanpak van de adviesstruc-
turen, met andere woorden verschei-
denheid in eenheid.

Ik kom nu tot de opmerkingen van
de vierde gesprekspartner, de Hoge
Raad voor de Openbare Bibliothe-
ken. Zijn voorzitter heeft zijn be-
kommernis uitgedrukt over het
Vlaams Centrum voor de Openbare
Bibliotheken (VCOB), de Provin-
ciale Centra (PCO’s), de commissie
voor Openbaar Bibliotheekwerk en
de op te richten beheersorganen.

Hij heeft verder suggesties geformu-
leerd met betrekking tot de reorga-
nisatie van het openbare biblio-
theekwerk. In dit verband pleit hij
voor de vernietiging van het KB van
1974 met betrekking tot de lectuur-
begeleidingsorganisaties en hoopt hij
dat de minister ertoe komt deze op
te nemen in het decreet op de dien-
sten.

Andere voorstellen hadden betrek-
king op de subsidiëring van de pro-
vinciale COB’s, de informatieve
functie van de openbare bibliothe-
ken en de opleiding en bijscholing
van de personeelsleden die hij graag
geregeld zag in het HOBU-decreet.

Dit brengt mij tot de vijfde en voor-
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laatste gesprekspartner, de verte-
genwoordigers van het Centrum
voor Andragogisch Onderzoek, de
heren Roels en Hinnekint. Zij heb-
ben op de hoorzitting hun onder-
zoek, getiteld Sociaal-Cultureel
Werk in de Vlaamse Gemeenschap,
Functies en Toekomst van het
Jeugdwerk, het Openbaar Biblio-
theekwerk en het Volksontwikke-
lingswerk, voorgesteld.

In dit document worden vier kracht-
lijnen uitgewerkt : ten eerste, de wij-
zigingen in het wezen en de opdracht
van het sociaal-cultureel werk ; ten
tweede, het proces van vergemeen-
telijking ; ten derde, de voorwaar-
den voor decentralisatie en tenslotte
een aantal suggesties en criteria inza-
ke een kwaliteitsbevorderend be-
leid. Tijdens de hoorzitting hebben
de vertegenwoordigers van het an-
dragogisch onderzoek ook een aan-
tal suggesties gedaan inzake het
jeugdwerk, het openbaar biblio-
theekwerk en de bovenbouw.

Tenslotte heeft de commissie de ad-
ministratie gehoord over de inzich-
ten betreffende de bovenbouw, het
sociaal-cultureel werk, het biblio-
theekwerk en de culturele centra.
De inzichten sluiten nauw aan bij de
beleidsbrief van de minister.

Tijdens de bespreking in de commis-
sie hebben de leden een aantal the-
ma’s uitgediept. Ik noem er een aan-
tal : de plaats, de betekenis, de
draagwijdte en de organisatie van
het Centrum voor Cultuurbeleid, de
Raad voor Cultuur, de koepelbouw,
de professionalisering en de schaal-
vergroting, de decentralisatie en het
ontwikkelingswerk. Ook de proble-
matiek van de politieke vorming
werd besproken. De oppositie heeft
meestal vragen ter verduideling ge-
steld ; de meerderheidspartijen,
meer in het bijzonder de CVP, heb-
ben steeds hun steun betuigd aan de
beleidsinzichten van de minister.

De minister heeft een aantal elemen-
ten verduidelijkt. Hij beklemtoont
dat zijn beleidsbrief geen andere be-

doeling heeft dan een visie ten
gronde aan te reiken. Deze visie zal
de komende maanden geconcreti-
seerd moeten worden. Hij heeft be-
vestigd dat het sociaal-cultureel
werk nog al te dikwijls onderschat
en ondergewaardeerd is èn dat het
tij moet gekeerd worden. Het Cen-
trum voor Cultuurbeleid blijft een
waardevol element dat verfijnd moet
worden. De culturele centra moeten
strikt opgevolgd worden. Men stelt
immers dikwijls vast dat zij meer en
meer evolueren in de richting van
een kunstencentrum, in plaats te
evolueren naar een ruimte waar vor-
mingsinstellingen en sociaal-culture-
le vereningingen onderdak vinden.
De minister is van oordeel dat de
Raad voor Cultuur geen loutere koe-
pelstructuur mag zijn van de secto-
riële deelraden. Inzake de koepels is
hij voorstander van een beperkte
vrije koepelvorming zodat de proli-
feratie voorkomen wordt. Hij be-
klemtoont de schaalvergroting en de
nood aan een vorm van decentralisa-
tie die voorlopig enkel maar doorge-
voerd kunnen worden in het open-
baar bibliotheekwerk en de culturele
centra.

Tenslotte heeft de commissie de mo-
tie van aanbeveling van collega Van
Peel besproken. Deze motie is on-
dertussen geamendeerd.

De voorzitter : De heer Dewael
heeft het woord.

De heer P. Dewael (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister, collega’s, ik wil deze tus-
senkomst beginnen met de positieve
vaststelling dat een diepgaand debat
op gang is gekomen over de sector
van het volksontwikkelingswerk en
het sociaal-cultureel werk. Op het
gebied van communicatie en over-
dracht naar het publiek toe heeft de-
ze sector niet altijd uitgeblonken in
duidelijkheid.

De sector is nochtans ontzettend be-
langrijk.

Ik wil de standpunten van de VLD
ter zake verduidelijken.

Ten eerste, de mutaties van de jong-
ste jaren op alle vlakken van het
maatschappelijk leven zijn nooit zo
diepgaand geweest als dat nu het ge-
val is. Dit is niet enkel zo op het
sociaal-economische en politiek vlak
maar ook de levensomstandigheden
en de gewoonten gaan niet langer
vele generaties mee. De technologie
en de wetenschappen bevinden zich
in een stroomversnelling. In een
snelveranderende maatschappij
moet elk individu deze fundamente-
le mutaties op mensenmaat kunnen
verwerken. Het komt er op aan een-
ieder de kans te bieden zichzelf te
blijven en zichzelf waar te kunnen
maken. Dat is de eerste grote uitda-
ging van deze sector ! Elke overheid
moet de voorwaarden creëren opdat
deze doelstelling maximaal bereikt
wordt. Eessentieel voor de VLD
blijft de sterkte en de zelfrealisatie
van elk individu. Hoewel onderwijs,
opvoeding en sociaal-cultureel werk
hierin een uiterst belangrijke rol spe-
len, blijf de VLD overtuigd dat de
mens belangrijker is dan de structu-
ren. Structuren mogen enkel hulp-
middelen zijn.

Het sociaal-cultureel werk is belang-
rijk omdat het een aantal functies
vervult. Ik som ze even op : ten eer-
ste, het is een instrument ter aan-
wakkering van de cultuurbeleving ;
ten tweede, het ondersteunt de cul-
tuurparticipatie in de breedste bete-
kenis van het woord ; ten derde, het
bevorde r t  de maatschappelijke
weerbaarheid ; ten vierde, het sti-
muleert een maatschappelijk debat
en tenslotte wakkert het sociaal-cul-
tureel werk de burgerzin en het en-
gagement aan.

Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister, ik wil wat dieper ingaan op
het gevoerde beleid inzake het
volksontwikkelingswerk. Op de
vraag of het huidig beleid erin slaagt
het hoger vermeld verwachtingspa-
troon te realiseren, kan men niet
zonder meer ja antwoorden. De
VLD is van mening dat het ant-
woord eerder terughoudend is. Het
huidig volksontwikkelingsbeleid is
niet gewapend om de brede doelstel-
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Dewael past, heeft ertoe geleid dat een over-

lingen waar te maken. Wat loopt er
fout ? Ten eerste, de overheidsregle-
mentering is te zwaar. Te strakke
overheidsregels dwingen de sector in
een keurslijf dat weinig ruimte laat
voor dynamiek en flexibiliteit .
Vlaanderen beschikt over prachtige
organisaties die geen decreet of on-
dersteuning nodig gehad hebben om
te floreren en zeer verdienstelijk te
zijn. De grote fondsen zijn daarvan
voorbeelden. Zij vervulden een be-
langrijke opdracht zonder dat er
sprake was van enige vorm van over-
heidsbetoelaging.

vloed van organisaties hoe dan ook
willen blijven bestaan. Daarmee
zondigen we tegen één van de funda-
mentele principes, namelijk dat
mensen belangrijker moeten zijn dan
structuren.

in de strikte zin van het woord kwam
gewoon te weinig aan bod in het
volksontwikkelingswerk als dusda-
nig. Wij juichen uw streven in dit
geval dus toe.

Ik stel vast dat door een aantal over-
heidsregels, door goedbedoelde
maar verkeerd toegepaste decretale
bepalingen een heel stuk dynamiek
uit de sector is verdwenen.

Onder de noemer van overdreven
overheidsreglemetering past ook wat
de Nederlanders de verkokering
noemen. In de praktijk vinden we
die terug als een te sterke versnippe-
ring van reglementering in de ver-
scheidene werktypes. Bovendien
deed een overdreven institutionali-
sering ook meer kwaad dan goed.
Dergelijke decreten of normen zorg-
den ervoor dat het praktische volks-
ontwikkelingswerk - zonder dit te
veralgemenen - is vervreemd van
de aanvankelijke doelstelling : cul-
tuurparticipatie, dus erop toezien
dat zoveel mogelijk mensen bij het
beleven van cultuur worden betrok-
ken. Dat gebeurt dan wel in de ruim-
ste zin van het woord.

Een tweede hypotheek die op het
volksontwikkelingsbeleid weegt, is
de verzuiling. Ik stel de minister
nogmaals de vraag of hij het princi-
pieel verantwoord vindt dat een
overheid op basis van het subsidiari-
teitsprincipe bijdraagt tot het in
stand houden van waardegebonden
verenigingen. Is dat een overheids-
taak of moeten waardegebonden
verenigingen in eerste instantie kun-
nen overleven dankzij de kracht die
ze putten uit de aangesloten leden ?
De verzuiling en het principe van de
subsidiariteit zoals het wordt toege-

In verband met de verzuiling merk
ik wel dat de politisering van de cul-
turele wereld gelukkig alsmaar min-
der aan de basis aanwezig is. Aan
de top daarentegen, is er een sterke
politisering. In vele gemeenten zijn
de ideologische en filosofische krijt-
lijnen veel minder hinderlijk in de
praktijk dan de zwaar doorwegende
breuklijnen die we soms aan de top
waarnemen.

Een derde hypotheek vormt de over-
vloed aan kwantitatieve normen die
in de verscheidene decreten worden
opgelegd. De macht van het aantal,
iets wat lapidair soms het tellen van
de neuzen wordt genoemd, over-
schaduwt de kwaliteit in die sector.
Er werd een té sterk automatisch
subsidiëringsmechanisme ingevoerd
dat louter op aantallen stoelt : het
aantal activiteiten, het aantal aange-
sloten leden, enzovoort. Op die ma-
nier herleidde men de rol van de
overheid tot die van kassier. Als
men kwantitatief aan de normen vol-
deed, dan was het de plicht van de
overheid de subsidiëring toe te ken-
nen, zonder zich verder vragen te
stellen omtrent kwaliteit.

Mijnheer de minister, collega’s, ik
ben nu dan bij uw beleidsbrief, waar-
mee u het debat op gang bracht, aan-
beland. Vindt u dat uw beleidsbrief
ook perspectieven biedt inzake een
beter volksontwikkelingsbeleid ?
Zullen wij dankzij de toepassing van
de principes die erin voorkomen,
van de aangehaalde hypotheken
worden bevrijd ?

Laten we het eerst in een positief
daglicht stellen. Er zijn een aantal
raakpunten tussen uw opvattingen
en bepaalde ideeën die onze fractie
cultiveert. Een voorbeeld daarvan is
het tot stand brengen van een beter
evenwicht tussen opvoeding ener-
zijds en cultuur anderzijds. Cultuur

Vervolgens pleit u ervoor dat de ver-
schillende domeinen binnen het hele
culturele werkveld  beter op elkaar
worden afgestemd. Dat verheugt
me. Een van de laatste zaken die ik
op het departement probeerde te
verwezenlijken, was precies de op-
richting van die Raad voor Cultuur.
Deze had geen enkele decretale
grondslag, maar de verkokering
werkte in die mate een verenging in
de hand dat iemand uit de letteren-
sfeer totaal geen belangstelling toon-
de voor wat in de muziekwereld om-
ging, laat staan dat voor het volks-
ontwikkelingswerk enige interesse
tentoon werd gespreid. De verschil-
lende disciplines binnen het hele cul-
turele werkveld  moeten vanuit een
ruimere benadering met elkaar wor-
den geconfronteerd. De adviezen
voor het algemeen beleid zouden op
die manier beter kunnen worden af-
gewogen.

Er is nog een derde positieve vast-
stelling inzake de beleidsbrief. U po-
neert dat we andere, nieuwe wegen
moeten bewandelen. Dat is al een
merkwaardige houding op zichzelf,
want er is een tijd geweest dat alleen
het woord “evaluatie” in het kader
van decreten van een regeerakkoord
al een revolutionaire bijklank had.
Hervormingen waren al helemaal uit
den boze. U pakt het bescheiden
aan, maar hebt dan toch maar een
debat aangezwengeld.

Met andere punten kunnen we voor-
alsnog niet instemmen : over de ver-
eenvoudiging van het legistiek ka-
der, een beleid gericht op activitei-
ten, decentralisatie, het belang en de
rol van het vrijwilligerswerk en een
prioriteitenbeleid moet duidelijk nog
worden gepraat. Ik breng nog even
enkele bemerkingen, vragen en be-
zwaren naar voren die in onze fractie
leven met betrekking tot de beleids-
brief.
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Dewael

Uw uitgangspunten zijn lovenswaar-
dig, maar u kunt ze niet waarmaken
met wat u verder in uw beleidsbrief
vooropstelt. Denkt u daarbij maar
aan de vereenvoudiging van het le-
gistieke kader, terwijl u toch opteert
voor drie werkvormen : aan de ver-
enigingen en de instellingen worden
nu nog de diensten toegevoegd. Het
blijft maar de vraag of dit in de toe-
komst een vereenvoudiging zal ople-
veren in de praktijk. In feite creëert
u een nieuwe werkvorm.

U hebt het ook over een beleid dat
op activiteiten gericht is, maar de
voorgestelde activiteiten, zoals het
groepsgewijs deelnemen aan mani-
festaties, worden nu al ingericht en
gesubsidieerd via de inrichtende ver-
enigingen. Is het in dit geval mis-
schien de bedoeling de plaatselijke
afdelingen van verenigingen concur-
rentie te bieden ? Loopt u hier niet
het risico dubbel te subsidiëren ?

Een volgend bezwaar betreft de de-
centralisatie. Als ik het goed heb be-
grepen, zullen de provinciale struc-
turen op provinciaal niveau worden
gesubsidieerd en zal de werking van
lokale afdelingen van verenigingen
moeten worden bewezen aan de
hand van een attest. Decentralisatie
dekt als vlag in dit geval niet de la-
ding. Dit is geen decentralisatie,
maar complementariteit en dat is iets
heel anders.

Vervolgens is ook het belang en de
rol van de vrijwilligers in deze sector
niet te onderschatten. Dat is ook zo,
maar wat denkt u effectief in dit ver-
band te ondernemen ? Welke bijko-
mende instrumenten kunt u hen
eventueel aanreiken opdat hun werk
op een geschiktere manier naar
waarde kan worden geschat ?

Ik betreur dat de verzuiling en de
versnippering in het geheel van het
werkveld  niet wordt tegengegaan,
integendeel. De verkokering wordt
verder versterkt en ook de verzuiling
als dusdanig en de politisering aan
de top blijft in belangrijke mate mo-
gelijk.
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Mijnheer de minister, ik wil tot slot
nog een aantal vragen stellen over
de zogenaamde bovenbouw. Waar-
om is er sprake van de oprichting
van het Centrum voor Cultuur in de
beleidsbrief sociaal-cultureel werk
en niet in de beleidsbrief Letteren,
die ook al is ingediend ?

Heeft zo een centrum alleen maar
een plaats in het sociaal-cultureel
werk en niet daarbuiten ?

Uw visie tot op de dag van vandaag
is mij niet zo duidelijk. In eerste in-
stantie zou het Centrum de taken
overnemen van  he t  bes taande
Vlaams Centrum voor Volksontwik-
keling. Dat VCVO zou op zijn beurt
worden omgevormd tot het VIB, het
Volksontwikkelingswerk Internatio-
naal Bekeken. Zes maanden later
opteert u in uw inleidende uiteenzet-
ting voor de integratie van het
VCVO in het Centrum voor Cul-
tuur. Wat is nu eigenlijk uw visie ?
Zou het niet opportuner zijn om de
beheersstructuur van het bestaande
VCVO aan te passen, met andere
woorden dit centrum niet langer te
laten beheren door de koepels maar
door onafhankelijke deskundigen
waardoor het bestaande VCVO rui-
mere taken kan worden toebe-
deeld ? Zou het dus met andere
woorden - en ik sta achter de idee
van zo een Vlaams Centrum voor
Cultuurbeleid - niet logischer zijn
te vertrekken vanuit de bestaande
VCVO-structuur om die om te vor-
men tot een Centrum voor Cultuur
eerder dan een nieuw centrum te
creëren ?

Tweede opmerking betreft de op-
richting van de Raad voor Cultuur.
Het is goed dat mensen uit verschil-
lende cultuurdisciplines op die ma-
nier het geheel van het cultuurbeleid
bestrijken. Maar begrijp ik het goed
dat die Raad voor Cultuur er komt,
terwijl alle andere adviesraden met
hun beperktheden - namelijk het
feit dat ze hun taken en opdrachten
individueel nogal eng bekijken -
blijven bestaan, gepolitiseerd en ver-
zuild ? Of komt het ene in de plaats
van het andere ?

Beleidsbrief Sociaal-cultureel werk

Een derde opmerking betreft een
zeer gevoelig punt, namelijk de fa-
meuze federatievorming. Ook hier is
het mij niet zo duidelijk wat u pre-
cies wil. Een eerste mogelijkheid is
een vrije federatievorming waarbij u
extra subsidies à rato van 5 percent
geeft aan organisaties die zich wen-
sen te federeren. Een tweede moge-
lijkheid is de indeling in werksoorte-
lijke koepels met dan nog eens een
confessionele en niet-confessionele
koepel. Geen van beide voorstellen
lijkt mij een vereenvoudiging te zijn.
De voorgestelde 5-percentregeling  is
bovendien een garantie van het
voortbestaan van wat ik de zwaarge-
wichten noem. Ik stel mij tevens de
vraag of belangenverdediging een
prioriteit is binnen de volksontwik-
keling. Moet er 5 percent van de
toch wel schaarse middelen worden
besteed aan belangenverdediging.
Voor ons moet er op de eerste plaats
worden gestreefd naar een rationali-
sering van de huidige koepels waar-
bij vooral wordt gezocht naar een
samenwerking op pluralistische ba-
sis.

Ik ga niet in op het openbaar biblio-
theekwerk en het beleid inzake de
culturele centra, want ik stel daar
grote eensgezindheid vast over de
politieke grenzen heen. De verdere
uitvoering van het bibliotheekde-
creet ligt ons zeer na aan het hart en
ook de oprichting van het Vlaams
Centrum voor Openbaar Biblio-
theekwerk waarover we het allemaal
eens zijn wat de taken betreft.

Mijnheer de minister, wij kunnen in
de huidige stand van zaken de motie
zoals ze werd ingediend in de com-
missie, niet goedkeuren. Wij zullen
er niet tegen stemmen. Maar in het
licht van de huidige stand van zaken
zal mijn fractie zich onthouden. Te
veel vragen blijven onbeantwoord.
De hervorming van de sector gaat
voor ons niet ver genoeg en er wordt
geen komaf gemaakt met het pro-
bleem van de politisering en de ver-
zuiling van de sector.

De voorzitter :
heeft het woord.

De heer Geysels
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De heer J.Geysels : Mijnheer de
voorzitter, sta me toe een klein mis-
verstand recht te zetten. De heer
Dewael heeft verwezen naar een
motie in verband met deze beleids-
brief. Hij baseerde zich hiervoor op
het verslag. Ik mag er op wijzen dat
er voor een beleidsbrief pas een mo-
tie kan worden ingediend op het ein-
de van het debat in plenaire vergade-
ring. Over die motie kan pas 24 uur
later worden gestemd. Op het ogen-
blik bestaat er dus nog geen motie,
zoals verkeerdelijk uit het verslag
kan worden afgeleid.

De voorzitter : Inderdaad, de motie
kan pas bij het afsluiten van het de-
bat worden ingediend. Ik vrees dus
dat wij pas na het reces over deze
motie zullen kunnen stemmen.

De heer Van Peel heeft het woord.

De heer M. Van Peel : Mijnheer de
voorzitter, in het commissieverslag
heeft men vooral de krachtlijnen wil-
len aangeven van de motie die zou
worden ingediend. De motie moet
dus inderdaad nog worden inge-
diend. De vraag rijst hoe we die 24
uur, bepaald in het Reglement, in-
terpreteren. Met al de stemmingen
die nog moeten plaatsvinden en die
heel wat tijd in beslag zullen nemen,
is het niet uitgesloten dat de stem-
ming over deze motie nog morgen
kan plaatsvinden.

De voorzitter : De stemmingen zijn
gepland vanaf 16 uur morgen. Ik
vrees dus dat er tussen het moment
van de indiening en dat van de stem-
ming minder dan 24 uur zal zijn ver-
lopen. Het lijkt mij niet opportuun
nu een proceduredebat te voeren
over deze eventualiteit.

De heer Dewael heeft het woord.

De heer P. Dewael : Mijnheer de
voorzitter, ik zal die motie - die ik
gezien heb - uit mijn geest bannen.
Over ons stemgedrag hoeven we het
dus nu nog niet te hebben.

Ik wacht dus het antwoord van de
minister op mijn vragen in verband
met de beleidsbrief af. De VLD-
fractie zal zich te gepasten tijde bera-

den over de eventueel in te dienen
motie. (Applaus bij de VLD)

De voorzitter : De heer Van Peel
heeft het woord.

De heer M. Van Peel (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, dames
en heren, het verheugt ons dat deze
beleidsbrief bestaat en dat wij er een
debat aan kunnen wijden. Zoals on-
derstreept door de heer Dewael -
tot mijn grote vreugde overigens -
gaat het debat eerder over de vraag
over de manier waarop de overheid
het sociaal-cultureel werk moet on-
dersteunen, dan wel over het belang
van de sector zelf. De jongste jaren
is er inderdaad minder belangstelling
vanuit de politiek en vanuit de media
voor deze sector. Wij betreuren dat,
maar eigenlijk is dat nogal symtoma-
tisch voor deze tijd.

De overheid, maar ook de sector
zelf, moeten alles op alles zetten om
de activiteiten van de sector beter
bekend te maken, ook naar het grote
publiek.

Vlaanderen voert campagnes voor
technologie, voor biotechnologie,
voor economie, waarom ook niet
iets gedaan om deze sector bekend-
heid te geven ? Ik zei het al, de sec-
tor staat nogal haaks op de tijds-
geest. De sector houdt zich vooral
bezig met vragen als : waarom leven
we, waarvoor leven we, hoe geven
we zin aan het leven, wat is belang-
rijk in het leven, wat doen we sa-
men, waar komen we voor op ? Al-
lemaal vragen die niet op het mate-
rialistische zijn gericht en daarom
naar de achtergrond worden ver-
drongen, wat ik bijzonder spijtig
vind.

Wij vinden het dan ook belangrijk
dat de overheid deze sector niet al-
leen ondersteunt, maar hem ook
meer in de kijker plaatst. Overigens
moet de sector daar zelf ook iets
voor doen.

De decreten betreffende de sector
volksontwikkeling hebben bijgedra-
gen tot de culturele ontplooiing en
emancipatie van Vlaanderen. Mijn-

heer Dewael, een aantal verenigin-
gen en organisaties van deze sector
zijn inderdaad spontaan gegroeid en
vaak op basis van vrijwilligerswerk
groot geworden. Ik stel het bijzon-
der op prijs dat de overheid, die deze
sector 20 jaar geleden heeft ontdekt,
hem verder wil stimuleren, erkennen
en subsidiëren.

Ongetwijfeld is het ogenblik geko-
men - en dat blijkt ook uit de be-
leidsbrief - voor een evaluatie en
een herstructurering van de sector.
Mijnheer de minister, wij zijn het er-
mee eens dat, met uitzondering van
de sector amateuristische kunstbeoe-
fening, de volksontwikkeling geor-
ganiseerd moet worden in drie grote
werkvormen. De vraag rijst of voor
de verenigingen, instellingen en
diensten één dan wel drie decreten
nodig zijn. Zowel in de sector als in
de commissie overheerst de idee dat
het beter is drie decreten in te die-
nen omwille van de eigenheid van
elk onderdeel. Bij de opstelling van
die decreten moet wel rekening wor-
den gehouden met de volgende
krachtlijnen :

Ten eerste, moet worden gestreefd
naar schaalvergroting. Dit wil niet
zeggen dat kleinere organisaties
moeten verdwijnen. Ze kunnen wel
worden gestimuleerd om een samen-
werkingsverband aan te gaan.

Ten tweede moeten de subsidiëring
van het personeel en de activiteiten
duidelijker dan nu het geval is op
elkaar worden afgesteld. In dit ver-
band stelde de heer Dierickx in de
commissie een vraag aan de heer
Van Houtven,  leidend ambtenaar
van de sector. Hij vroeg of de con-
trole op de sector voldoende is uitge-
bouwd en of er nog problemen zijn
met fictieve activiteiten. De heer
Van Houtven,  een bekwaam ambte-
naar die zeer met de sector begaan
is, antwoordde ondubbelzinnig en
laconiek : Het probleem van de fic-
tieve activiteiten mag niet worden
onderschat. Volgens schattingen van
de administratie kunnen er vragen
worden gesteld over 30 tot 40 per-
cent van de activiteiten. Einde ci-
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Van Peel

taat. Wij hebben daar niet veel over
gezegd. Als we horen dat er in alle
sectoren budgettaire schaarste
heerst, dan moeten we deze opmer-
king van de leidende ambtenaar ter
harte nemen en nagaan of er niet
ernstig moet worden ingegrepen.
Volgens de nieuwe regeling moet het
personeel beter worden afgestemd
op de activiteiten. Dat roept dan so-
wieso de vraag om controle op. Vol-
gens ons moeten er in de decreten
objectieve minimumvoorwaarden
worden ingevoerd. De drempels
moeten worden versoepeld voor or-
ganisaties die zich uitsluitend richten
op bijzondere doelgroepen. Wij plei-
ten er ook voor om de subsidiëring
van de migrantenorganisaties in de
sociaalculturele sector niet in een
aparte regelgeving onder te brengen
maar ze te integreren in de voorop-
gestelde nieuwe decreten. Wat de
migrantenorganisaties betreft vind ik
het belangrijk dat we het recht er-
kennen op zelforganisatie. We heb-
ben ook bij de Vlaamse bevolking
kunnen vaststellen hoe belangrijk de
eigen organisatie is om te komen tot
emancipatie en vooruitgang van een
bevolkingsgroep. Anderzijds kan het
echter niet de bedoeling zijn dat de
betoelaging vanuit de Vlaamse over-
heid er toe zou leiden dat we perma-
nent vormen van apartheid’ zouden
organiseren. Ik ben voorstander van
positieve discriminatie voor alle mo-
gelijke vormen van zelforganisatie
van migranten die linken leggen met
het bestaande Vlaamse verenigings-
leven. Dit geldt dan zowel voor
Vlaamse verenigingen die inspannin-
gen doen voor migranten als voor
migrantengroepen die inspanningen
doen om aan te sluiten bij Vlaamse
sociaal-culturele verenigingen. We
kunnen vaststellen hoe waardevol
deze sector van verenigingen is als
we nagaan hoeveel geld het de over-
heid kost om in stedelijke wijken
waar het spontaan ontstane sociale
weefsel verdwenen is in vervanging
te voorzien.

Over de koepels heeft men hier al
veel gezegd. Volgens mij is de pro-
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bleemstelling vrij eenvoudig. Er zijn
te veel koepels en ze kosten te veel
geld. De eigen representativiteit en
geloofwaardigheid van koepels
wordt ondergraven als er te veel zijn.
Momenteel zijn er niet enkel te veel
koepels, er dreigen er zelfs nog bij
te komen. Er gaat ook verhoudings-
gewijs te veel geld naar de boven-
bouw en te weinig naar het veld-
werk. Wij pleiten dan ook voor een
duidelijke budgettaire enveloppe.
Het is niet onze taak om daarvoor
bedragen voorop te stellen, maar we
denken bijvoorbeeld aan de helft
van het huidige budget van ongeveer
100 miljoen frank voor heel de bo-
venbouw,  VCVO inbegrepen. Ge-
zien de sociale gevolgen is het duide-
lijk dat men zoiets niet in een jaar
kan bereiken. Geleidelijk aan moet
er echter worden gestreefd naar de
afbouw van de budgettaire envelop-
pe voor de bovenbouw ten voordele
van het veldwerk. Het is in het be-
lang van de sector zelf om het aantal
koepels te beperken. De federatie-
vorming moet vanuit de basis ver-
trekken zoals dat ook in het welzijns-
werk is gebeurd. Organisaties kun-
nen extra worden betoelaagd op het
ogenblik dat ze zich willen federe-
ren. Het organisatiecriterium dat
men kiest, is volgens ons de vrijheid
van de organisatie zelf. Wij vinden
bijvoorbeeld het werksoortelijk cri-
terium een zeer goed criterium maar
er zijn andere denkbaar. Mij lijkt
slechts een criterium irrelevant en
dat is het strikt partijpolitieke. Voor
de rest moeten de organisaties vrij
zijn om zich volgens werksoort,
doelgroep, leeftijd of filosofie te or-
ganiseren.

Wat de sector openbaar bibliotheek-
werk en culturele centra betreft,
sluiten wij ons aan bij de oriënterin-
gen die naar voren werden gebracht.
Wij dringen wel aan op de verdere
realisatie van het  bibliotheekde-
creet.  Verder zijn wij voorstander
van een overkoepelende raad voor
cultuurbeleid. Op dat vlak volgen
wij de suggestie van de minister. Het
moet hierbij uitdrukkelijk de bedoe-
ling zijn dat er wel nog sectorale  ad-
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viescomités voor de verschillende
deelgroepen kunnen bestaan. Voor
ons hoeven ze enkel occasioneel bij-
een te komen als er een specifiek
punt aan de agenda staat dat enkel
die deelgroep aanbelangt. De regel
zou moeten zijn dat de raad globaal
vergadert. Naast de bestaande ad-
viesraden kan men geen nieuwe Ho-
ge Raad voor Cultuurbeleid gaan
oprichten. Dat kan absoluut de be-
doeling niet zijn. Ik geloof dat het
ook uitdrukkelijk de bedoeling van
de minister is dat deze raad zou wor-
den geïntegreerd. Wij zijn voorstan-
der van een Centrum voor Cultuur-
beleid waarin zowel de volksontwik-
keling, het jeugdwerk, de culturele
centra als de openbare bibliotheken
aan de ene kant vertegenwoordigd
zouden zijn en de kunstensector aan
de andere kant. Wij vinden dat zo’n
beleidsforum een goede zaak zou
zijn om een stukje sclerose dat in dit
werk dreigt binnen te sluipen af te
bouwen. Wij zijn ons er van bewust
dat een herstructurering van het so-
ciaal-cultureel werk en van het
volksontwikkelingswerk niet zal
kunnen zonder dat er een weerslag
is op het momenteel in die sector
tewerkgestelde personeel. Wij vra-
gen dan ook uitdrukkelijk aandacht
voor de sociale gevolgen van een
eventuele herstructurering. Ander-
zijds wijzen wij het idee af dat een
noodzakelijke herstructurering waar
de sector zelf op aandringt alleen
zou kunnen gebeuren volgens de pis-
tes van de personeelsproblematiek.
Dat is niet de juiste wijze om dit
probleem aan te pakken.

Mijnheer de minister, samen, met
collega Hostekint heb ik een tekst
samengesteld die wij op het einde
van het debat graag als motie van
aanbeveling willen indienen. Het be-
langrijkste element hiervan is dat wij
er voor pleiten dat men nog in deze
legislatuur, dus in het volgende par-
lementaire jaar, zowel de Raad voor
Cultuur als het Centrum voor Cul-
tuurbeleid en de decreten over ver-
enigingen, instellingen en diensten
door de Vlaamse Raad laat goed-
keuren. Zo kan de sector met een
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goede globale regelgeving zijn ver-
dere toekomst tegemoet zien.

De voorzitter : De heer Geysels
heeft het woord.

De heer J. Geysels (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister, collega’s, de sector van het
sociaalcultureel werk heeft te kam-
pen met het probleem dat, binnen
en buiten de Vlaamse Raad, het be-
lang van het debat en de discussie
daarover worden onderschat. Het
belang van het sociaal-cultureel
werk, ongeacht de belangrijke bud-
gettaire consequenties - want er
worden ettelijke miljoenen frank,
volgens ons nog te weing, voor deze
sector uitgetrokken - wordt poli-
tiek en maatschappelijk onderschat
en ondergewaardeerd. Daarmee be-
doel ik dat het belang en de maat-
schappelijke functie van deze sector
in de samenleving onvoldoende
zichtbaar is. Het wordt dan ook ne-
gatief geëvalueerd. Mensen die in de
sector hebben gewerkt - en spijtig
genoeg zijn er blijkbaar te weinig om
meer politieke belangstelling op te
wekken - weten welke belangrijke
rol de sector vervult via ontmoeting,
vorming, meningsvorming en sociale
actie in het civiele proces. Ook de
heer Dewael heeft hierover reeds ge-
sproken.

Samenlevingsopbouw in de meest al-
gemene zin heeft te maken met so-
ciaal-cultureel werk, wat men er ook
moge van denken. Wie deze sector
afschaft, schaft een deel van de sa-
menleving af. Het is alsof de mensen
gedegradeerd worden tot consument
van maatschappelijke uitdagingen
die alleen maar te nemen zijn. De
burger als producent van ideeën, ge-
dachten en zingeving wordt onder-
schat. Ik ben nu 7 jaar lid van de
Vlaamse Raad en ik stel vast dat het
sociaal-cultureel werk steeds meer
wordt onderschat en ondergewaar-
deerd. De sociaal-culturele sector
wordt in deze harde tijden nog te
veel beschouwd als een softe sector
waar in karikaturen getekende so-
ciaal-cultureel en welzijnswerkers
zich amuseren.
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Vandaar dat wij het vanuit onze frac-
tie belangrijk vinden dat deze be-
leidsbrief er is. De minister weet
zeer goed dat enkele jaren geleden
in de commissie voor Cultuur, naar
aanleiding van de bespreking van
een aantal begrotingen, op deze be-
leidsbrief werd aangedrongen. De
beleidsbrief werd beschouwd als een
koepelgedachte waarvan de minister
kon uitgaan om de aangekondigde
evaluaties te concretiseren. In deze
beleidsbrief zou het maatschappelijk
belang en de functie van het sociaal-
cultureel werk worden erkend. De
erkenning van het belang ervan is
ook een erkenning van de sector. Dit
is een pluspunt dat wij niet genoeg
kunnen onderstrepen.

Het probleem van de sociaal-cultu-
rele sector, ingevolge onderwaarde-
ring en onderschatting, draagt ertoe
bij dat zij in een legitimiteitscrisis zit.
Wij moeten ons legitimeren. Wij
moeten bewijzen dat wij nog belang-
rijk zijn. Voor mij hoeft het niet
maar blijkbaar is de maatschappelij-
ke en soms ook politieke druk zo
hoog dat men moet bewijzen dat
men nuttig werk verricht. Er is dus
een probleem om de nuttigheids-
waarde te legitimeren. Ook in die
zin brengt de beleidsbrief materiaal
aan om de crisis als dusdanig in een
ander daglicht te stellen. Ook denk
ik dat de sector de jongste jaren de
flexibiliteit heeft gehad - en hierbij
refereer ik naar het project “De
Nieuwe Uitdagingen” dat mede on-
der impuls van het VCVO tot stand
is gekomen - om een aantal concre-
te en duidelijke voorstellen te doen
inzake de positie, de functie en de
rol van deze sector. Dit getuigt van
een flexibiliteit die in sommige ande-
re sectoren, die beter gewaardeerd
en soms overschat worden, helemaal
afwezig is.

Mijnheer de minister, de herstructu-
rering van het werkveld  van deze
sector moet worden geplaatst tegen
de achtergrond van deze gegevens
De Hoge Raad voor Volksontwikke-
ling heeft de functie van het sociaal-
cultureel werk in vier elementen ge-
definieerd. Het sociaal-cultureel
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werk is belangrijk in het kader van
de cultuurspreiding, heeft een ont-
moetingsfunctie, is belangrijk voor
het aspect van de vorming en op het
niveau van de sociale actie. Wij zijn
het daarmee eens, maar willen dit
specifieren  en actualiseren. Het so-
ciaalcultureel werk schept op dit mo-
ment de ruimte om vrij te denken,
te handelen, te discussiëren en zich
een opinie te vormen ten opzichte
van de uitdagingen waarmee elke
persoon in de samenleving wordt ge-
confronteerd. In die zin is, nog meer
dan 10 jaar geleden, het sociaal-cul-
tureel werk belangrijk in het ophef-
fen van de toegenomen spanning
tussen de drang naar persoonlijke
autonomie of individualisering ener-
zijds en de publieke zaak anderzijds.
Het sociaal-cultureel werk is in die
zin het middenveld en onze fractie
zal dit middenveld blijven verdedi-
gen. Deze vrije ruimte, die niet door
de pure economische wetmatighe-
den wordt gedicteerd, behouden, is
uiterst belangrijk.

Een specialist ter zake, Oscar Negt
stelt dat cultuur en sociaalcultureel
werk te maken hebben met de “Ak-
kerbau der Sinnen”.

Ik wens een aantal bemerkingen en
vragen te formuleren over de inhoud
van de beleidsbrief en een aantal
voorstellen die de minister ter zake
heeft geformuleerd. In verband met
de bovenbouw, de Raad voor Cul-
tuur, het Centrum voor Cultuurbe-
leid, de koepels enzovoort blijven
wij ondanks de discussie in de com-
missie en de informatie die de minis-
ter heeft gegeven met een aantal vra-
gen zitten.

Wij steunen de idee van
trum voor Cultuurbeleid.

een Cen-

De vraag wat men daaronder ver-
staat, blijft natuurlijk bestaan. Wij
hebben daarover in de commissie ge-
discussieerd. Hoe zit het met de re-
latie tussen het Centrum voor Cul-
tuurbeleid, zoals u het beschouwt,
en aan de ene kant de kunstensector
en aan de andere kant de sectoren
die vallen onder de noemer van vol-
wasseneneducatie en die in de rich-
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ting van het departement Onderwijs
gaan en in het onderwijs zeker aan
bod zouden moeten komen ? Vol-
gens bepaalde bronnen werden som-
mige sectoren niet geraadpleegd of
er niet bij betrokken. Het is voor
ons niet duidelijk wat men onder dat
Centrum voor Cultuurbeleid ver-
staat. Als men inderdaad naar een
vereenvoudiging streeft, dan zal men
dat in ogenschouw moeten nemen,
zo niet krijgt men achteraf - on-
danks deze lovenswaardige optie en
bedoeling - problemen.

Mijnheer de minister, wat gaat u
doen met het VCVO dat aan dat
Centrum is gekoppeld ? De heer
Dewael heeft er ook op gewezen. Ik
herinner mij zeer goed de redenering
die werd gevolgd en de motivaties
en de doelstellingen die naar aanlei-
ding van de oprichting van het
VCVO, een aantal jaren geleden,
werden geformuleerd. Ik begrijp dan
ook niet goed waarom, onder meer
het VCVO, niet op een andere ma-
nier dan in de beleidsbrief wordt ge-
formuleerd, in dit centrum zou kun-
nen worden geïntegreerd en nog een
beperkte opdracht zou krijgen. Ook
op dat punt blijven wij met een aan-
tal vragen zitten.

Een volgende reeks vragen houdt
verband met het andere aspect van
de bovenbouw, met name de Raad
voor Cultuur. Ook hier is het juist
dat er een zekere verhoogde effi-
ciëntie en effectiviteit kan zijn inza-
ke de inspraak en de advisering van
deze sector. Op welke manier is de
Raad voor Cultuur samengesteld en
op welke wijze zal hij operationeel
worden gemaakt ? Daarover blijft
de beleidsbrief nogal vaag. In de
werkgroep Ontzuiling werd de optie
genomen om gebruikers en deskun-
digen daarbij beter te betrekken.
Ook daarover geeft de beleidsbrief
geen uitsluitsel. Wij willen deze be-
kommernis hier naar voren brengen.

Als het de bedoeling is om efficiëntie
en effectiviteit te laten prevaleren op
de wildgroei, dan is het vanuit de
principes van ontzuiling belangrijk

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 52
29 juni 1994

om het aspect gebruikers en deskun-
digen beter en concreter te formule-
ren, anders lost men misschien één
probleem gedeeltelijk op maar blijft
het andere, even belangrijke en po-
litieke probleem onopgelost.

Het derde aspect inzake de boven-
bouw van het sociaal-cultureel werk
heeft betrekking op de koepels. Hier
wordt het nog iets meer onduidelijk.
In uw beleidsbrief hebt u een bepaal-
de visie ontwikkeld. Op 9 februari
1994, tijdens uw inleiding voor de
commissie voor Cultuur, hebt u een
enigszins andere visie gegeven inza-
ke de uitwerking van de koepelvor-
ming. Ik heb dus een aantal vragen.

Ten eerste, wij zijn het eens met col-
lega Van Peel om te zeggen dat er
te veel koepels zijn. Ik zeg niet dat
het te veel van het goede is, maar
er zijn er in elk geval te veel.

Ten tweede, er kunnen er nog bijko-
men. De strikte interpretatie van het
Cultuurpact leidt ons tot ettelijke
koepels meer, met alle budgettaire
en andere gevolgen vandien. De
vraag is of de oplossing, door de mi-
nister in de beleidsbrief gesugge-
reerd en aangevuld met zijn inleiding
op 9 februari, eigenlijk een funda-
mentele hervorming is in de zin van
minder proliferatie en minder ver-
zuiling .

Dat vormt voor ons een probleem.
De door u voorgestelde oplossing
laat inderdaad een soort van vrije
federatievorming op werksoortelijk
niveau toe, maar u laat ook de piste
open waarbij u de termen filosofi-
sche koepels gebruikt. Ik ken op dit
ogenblik één koepel die zich tot het
levensbeschouwelijke type bekent
en die zich nu als een filosofische
koepel aandient. Ik bedoel Vakbel
en verwijs naar wat ze daarover in
hun eigen tijdschrift schreven. Als
die gedragslijn zich voortzet, dan
vraag ik mij af hoe u het probleem
van een mogelijke proliferatie zult
oplossen.

Als we naar minder koepels moeten
gaan, dan lijkt het ons aangewezen
om te evolueren in de richting van
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de werksoortige koepels waarbij de
werksoort als functioneel criterium
dient. Bovendien kan het criterium
werksoortelijk in een levensbeschou-
welijke pluralistische geest worden
geplaatst. Laat ons daartoe beper-
ken. Hier kan dan ook geen sprake
zijn van een dubbel lidmaatschap,
van uitzonderingen enzovoort. La-
ten wij te werk gaan zoals in andere
sectoren. Er is een instelling of een
vereniging van een bepaald type en
een bepaalde werksoort. Zij kunnen
zich op vrije basis federeren en moe-
ten mogelijke achterpoortjes sluiten.

De heer M. Van Peel : Dit debat
werd al verscheidene malen ge-
voerd, maar in een relatief beperkte
groep. Ik vind het belangrijk om het
hier in de openbare vergadering
even naar voren te brengen. Welke
bezwaren zijn er tegen de vrijheid
van federatievorming ?

De heer J. Geysels : Geen.

De heer M. Van Peel : Wij zeggen,
zoals u en de heer Dewael als ik mij
niet vergis, dat een partijpolitieke
vorming - in de strikte zin van het
woord - in deze sector niet thuis-
hoort.

En indien men eens vertrok van een
budgettaire massa die men niet zou
overschrijden ? Welke de wijze van
federatie ook weze,  waarom is de
werksoort het zaligmakende crite-
rium ? Ik kan mij best voorstellen
dat de leeftijd, de beroepsgroep of
het geslacht eveneens belangrijke
criteria zijn.

Belangrijk in het debat is dat de filo-
sofische groepsvorming in die zin
mogelijk blijft. U zei zelf dat een van
de belangrijke elementen van deze
sector precies het feit is dat zij zich
bezighouden met zingevingsvragen.
Volgens mij heeft de bevolking het
recht zich met zingevingsvragen be-
zig te houden in een pluralistisch
verband. Bovendien heeft men het
recht zich te federeren op filosofi-
sche basis, wat een relevant crite-
rium is.

Het probleem waarmee wij, gezien
het Cultuurpact, worstelen, is te we-
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VU-Kamerlid Herman Lauwers, voorzitter van de Werkgroep Ontzuiling,  voor-
aan rechts, pleitte bij de bespreking van de Beleidsbrief Sociaal-cultureel werk
ervoor werk te maken van de ontzuiling

ten waar de beperkingen zich moe-
ten situeren. Volgens mij moet men
hoe dan ook beginnen met een bud-
gettaire beperking, om nadien, van-
uit een aantal agogische inzichten de
werksoort opnieuw als heiligmakend
criterium te hanteren.

De heer J. Geysels : Ik kan u hierop
hetzelfde antwoorden als in de com-
missie. Eerst en vooral gaat het over
de functie van koepels in het kader
van sociaal-cultureel werk. Ik heb
helemaal niets tegen de vrijheid van
verenigingen en evenmin tegen de
vrije federatievorming op basis van
geslacht, leeftijd en dergelijke.

Het gaat erom te weten welke rol en
functies wij toekennen aan koepels
of belangenverenigingen, in het ka-
der van een sociaal-cultureel beleid
van de Vlaamse Gemeenschap.

Ik dacht dat wij het erover eens wa-
ren dat koepels voornamelijk wer-
den opgericht voor de belangenbe-
hartiging van de aangesloten vereni-
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gingen, instellingen en dergelijke.
De discussie gaat hier niet over vrije
meningsuiting en evenmin over vrije
verenigingsvorming, maar over de
wijze waarop de overheid de belan-
genverdediging organiseert, stimu-
leert en honoreert. Dat is mijn uit-
gangspunt. En indien ik vergelijk
met andere sectoren en met de erva-
ring in andere landen, dan stel ik
vast dat de werksoort het best als
basis- kan worden gebruikt. Dat is
mijn optie.

De heer W. Seeuws : De belangrijke
vraag is wat een zinvol criterium
voor federatievorming in het kader
van het sociaal-cultureel werk.

De heer J. Geysels : De werksoort.

De heer M. Van Peel : Dat is bij-
voorbeeld een zinvol criterium. Een
ander zinvol criterium is het ge-
slacht. In dat verband denk ik aan
de diverse grote en kleine vrouwen-
organisatie en aan het documentatie-
centrum Rosa. Zij kunnen het op
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een gegeven ogenblik belangrijk vin-
den een federatie te stichten op basis
van het sociaal-cultureel werk met
vrouwen.

De heer J. Geysels : Ik zou het hier-
mee eens zijn mochten de decreten
op dezelfde manier zijn gestructu-
reerd. Maar nu zegt de minister zelf
dat de decreten zich zullen richten
tot drie werksoorten - al pleit ik
voor vier werksoorten - namelijk
de instellingen, de verenigingen en
de diensten. Indien de minister, wat
de instellingen betreft, op het terrein
zelf een bepaald politiek ordenings-
criterium volgt, dan is het evident
dat men de werksoort als beste crite-
rium voor koepelvorming be-
schouwt, te meer omdat het gaat
over de belangenverdediging van de
verschillende ordeningen.

De heer W. Seeuws : Volgens mij
laat dit debat het niet toe een ander
standpunt te laten horen, dat wij
overigens al zo vaak trachtten te ver-
woorden zonder dat het doorgang
vindt.

De initiële vraag ter zake is of koe-
pelvorming al of niet moet worden
gesubsidieerd. Wij leven immers in
een stelsel van gesubsidieerde vrij-
heid, dat wij uit het verleden hebben
overgeërfd. Daaraan wil men thans
paal en perk stellen ; de Vlaamse
regering heeft hiervoor redenen van
budgettaire aard en u heeft er wel-
licht andere redenen voor.

Wij hebben het recht niet af te schaf-
fen wat uit het verleden is gegroeid
uit belangrijke sociale bewegingen
en filosofische strekkingen. Dat is
trouwens ook niet mogelijk. Deze
federaties zijn het gevolg van een ge-
meenschappelijke belevenis en van
dezelfde kijk op de maatschappij en
op het sociale en culturele weefsel.
U zal deze federaties onmogelijk
kunnen verbieden. Nooit ontstond
er een sociale beweging - zowel in
onze maatschappij als op internatio-
naal vlak - of zij werd sterk cultu-
reel gedragen door kunstenaars,
zang, muziek en toneel ondermeer.
Wij hebben het volk leren lezen van-
uit een dergelijke filosofische bewo-
genheid. Dit blijft nog steeds een be-
langrijk gegeven, ondanks alle evo-
luties.
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Mijnheer Geysels, u wil dat uitslui-
ten omdat u federaties vanuit een
filosofische strekking - ten onrech-
te - partijpolitiek noemt.

Wij dragen allen politieke verant-
woordelijkheid en onze fout bestaat
er wellicht in dat wij onze afgevaar-
digden in overlegorganen niet ver-
standig aanduiden en de bepalingen
van de decreten niet volgen, bijvoor-
beeld bij de aanstelling van deskun-
digen. Overigens mag u niet verge-
ten dat het de grote sociaal-culturele
bewegingen waren die zich als eerste
in het verleden hebben gefedereerd.

De voorzitter : De heer Lauwers
heeft het woord.

De heer H. Lauwers : Mijnheer de
voorzitter, ik wens even in te gaan
op de verklaringen van de heer
Seeuws, wat tegelijk een antwoord
zal zijn op de vraag van de heer Van
Peel.

Ik ben het niet eens met de heer
Seeuws. Sommige filosofische inspi-
raties en maatschappelijke bewegin-
gen zijn inderdaad relevant, maar
hier gaat het erom te weten op welke
manier de overheid het veld zal or-
denen om de belangenverdediging
en de dialoog die met haar zal wor-
den aangegaan, te structureren. De
criteria die hierbij moeten worden
gehanteerd, moeten uiteraard func-
tioneel zijn. Men gaat nu toch niet
beweren dat een ordening op basis
van maatschappelijke of filosofische
overtuiging relevant zijn om een dia-
loog aan te gaan met de overheid ?

Daartegen zeg ik neen. Er zijn inder-
daad andere soorten van organisa-
ties. Ik kan me inbeelden dat men
een federatie zou kunnen organise-
ren met verenigingen en diensten die
zich specifiek bezighouden met cul-
tuurspreiding. Die hebben dan een
functioneel belang te verdedigen en
met die gesprekspartner kan de
overheid oordelen in dialoog te moe-
ten treden. (Onderbreking door de
heer W. Seeuws)
Mijnheer Seeuws, u maakt nu zelfs
een partijpolitieke opdeling. Ik heb
het ook over een opdeling volgens
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levensbeschouwelijke of maatschap-
pelijke oriëntaties. In de dialoog met
de overheid is dat op zich geen rele-
vant en te verdedigen criterium.
(Onderbreking door de heer M. Van
Peel)

De voorzitter : De heer Geysels
heeft het woord gekregen. Ik ver-
zoek de leden geen debat onderling
te voeren dat in feite in de commissie
moet worden gehouden. Ik geef toe
dat het essentieel is, maar ik verzoek
de leden toch hun interrupties te be-
perken. De heer Lauwers heeft het
woord voor het vervolg van zijn in-
terruptie.

De heer H. Lauwers : Mijnheer de
voorzitter, ik besluit. Dit sluit niet
uit dat andere vormen van groepe-
ringen toegelaten zijn. Als bijvoor-
beeld de vrouwenorganisaties van
oordeel zijn dat ze het best een dien-
stencentrum oprichten voor hun ge-
zamenlijke acties of als de christelijk
geïnspireerde organisaties en instel-
lingen oordelen dat een bepaalde
dienst zich moet bezighouden met de
christelijke inspiratie in het sociaal-
cultureel werk, dan mogen ze dat.
Als ze in aanmerking komen, dan
mogen ze daarvoor zelfs worden ge-
subsidieerd maar dat is niet de wijze
waarop de overheid haar gespreks-
partners moet ordenen. Als het over
federaties en de oude koepels gaat,
moet er een heel andere discussie
worden gevoerd. Het debat moet
dan gaan over functionele ordenin-
gen.

De voorzitter : De heer Geysels
heeft opnieuw het woord.

De heer J. Geysels : Mijnheer de
voorzitter, ik wil het debat over de
bovenbouw afronden maar wens
eerst nog een opmerking te maken
aan de heer Seeuws.

Mijnheer Seeuws, wij zullen van me-
ning blijven verschillen in onze visie
over koepelvorming. Koepelvor-
ming is voor mij de vereniging van
belangen en van daaronder ressorte-
rende diensten, verenigingen, enzo-
voort.

U weet perfect dat ik te grote waar-
dering  heb voor de geschiedenis van
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de beweging waartoe u behoort en
die u zelf voor een groot gedeelte
verpersoonlijkt om op enige manier
afbreuk te willen doen aan terechte
inspanningen die zowel in het verle-
den als nu nog in het heden werden
en worden gedaan door verschillen-
de georganiseerde zingevingsproces-
sen. Daarover gaat de discussie voor
mij absoluut niet.

Laten we dus van mening verschillen
maar concludeer hieruit niet dat on-
ze voorstellen tot het honoreren en
stimuleren van koepelvorming op
basis van een functioneel criterium
op enige manier afbreuk willen doen
aan vrije meningsuiting en vrije ver-
eniging als zodanig noch aan speci-
fieke verdiensten van bepaalde be-
wegingen. Ik onderschat of onder-
waardeer die helemaal niet.

Mijnheer de voorzitter, in de visie
van de minister wordt de reorganisa-
tie van de koepels voor een gedeelte
verbonden aan de verruiming van
het decreet op de politieke vor-
mingsinstellingen. U weet dat dit
een van de stokpaardjes is van zowel
de heer Lauwers als mezelf.

Ik wil in plenaire vergadering toch
in herinnering brengen dat niet zo
lang geleden een vernieuwde wet op
de financiering van de politieke par-
tijen werd goedgekeurd. Als argu-
mentatie werd - terecht - gebruikt
dat politieke partijen en democratie
recht hebben op openbare financie-
ring omdat ze ook aan vorming
doen, namelijk partijpolitieke vor-
ming, vorming vanuit een politiek of
ideologisch concept.

Omdat dit een van de argumenten
was om de openbare financiering
van de politieke partijen te
rechtvaardigen, hebben we na lange
discussies ter voorbereiding van dit
wetgevend werk aanvaard dat, aan-
gezien het om aanzienlijke middelen
gaat - en het gaat uiteindelijk om
meer dan 600 miljoen frank - een
aantal achterpoortjes, moeten wor-
den gesloten die in het leven zijn
geroepen voor er sprake was van
partijpolitieke financiering.

2175



de- 

de 

Geysels

Er werd een protocol ondertekend
in het najaar 1992. Politieke partijen
verbonden zich ertoe om op Vlaams
niveau het decreet op de politieke
vormingsinstellingen van juni 1985 af
te schaffen.

De beleidsbrief betreft de herstruc-
turering van het sociaal-cultureel
werk niet het tegenovergestelde ;
Wat moet worden afgeschaft, zou
men nu verruimen.

Vandaar onze vraag. Ze is niet al-
leen gericht aan de minister maar
ook aan de leden van de Vlaamse
Raad om niet alleen woord te hou-
den wat het ondertekende protocol
betreft maar ook om rekening te
houden met de argumentatie om de
openbare financiering van de politie-
ke partijen te rechtvaardigen.

Ik vraag u dus formeel om de verbin-
tenis, die is gesloten, na te leven. Ik
vraag u bovendien om de argumen-
tatie van toen te blijven aanhouden
en dus dit decreet af te schaffen.
Mijnheer de voorzitter, ik wens bon-
dig nog twaalf concrete aanbevelin-
gen te geven in verband met de on-
derbouw en de herstructurering.

Ten eerste, in de beleidsbrief voert
de minister het begrip forfait in met
betrekking tot het personeel en de
professionalisering. Mijnheer de mi-
nister, wees voorzichtig, want de
kans bestaat dat u hiermee afbreuk
doet aan uw terechte bekommering
inzake professionalisering. Dit sluit
niet uit dat het vrijwilligerswerk niet
meer moet worden gewaardeerd.
Als men echter met zulke systemen
begint, moet men rekening houden
met de eventuele negatieve gevolgen
inzake de professionalisering.

Ten tweede, schaalvergroting. Wij
zijn vragende partij voor schaalver-
groting van vormings- en ontwikke-
lingswerk. Voldoende studies tonen
aan waarom dit noodzakelijk is. Als
er dan toch nog kleinschalige initia-
tieven mogelijk zijn, dan zou dit te
uitzonderlijken titel mogelijk moe-
ten blijven.
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Ten derde, het heel interessante
maar heel moeilijk te operationalise-
ren begrip communicatieve, inhou-
delijke planning. Wij vragen u syste-
men te zoeken om dit begrip con-
creet te realiseren.

Ten vierde, een beleid gesteund op
activiteiten. Wij stemmen daarmee
in, maar ik wens uw aandacht te ves-
tigen op het feit dat dit repercussies
heeft op de verenigingen.

Ten vijfde, de diensten. Onze fractie
beveelt aan de diensten te beperken
in aantal. Het liefst moet er zoveel
mogelijk pluralistisch en landelijk
worden gewerkt. Als gevolg daarvan
kan ook het koninklijk besluit van
1967 worden afgeschaft.

Ten zesde, het territoriaal criterium
voor instellingen. Is dit relevant ? Is
een landelijke instelling wel gelijk *
aan de optelling van verschillende
regionale en subregionale organisa-
ties ? Wat is het verschil tussen re-
gionale en landelijke instellingen ?
Dit territoriaal criterium lijkt mij
niet relevant.

Ten zevende, voor onze fractie is het
verschil tussen vormings- en ontwik-
kelingswerk eveneens moeilijk uit
maken. Ook daarover is er veel dis-
cussie. U neigt ernaar die twee be-
grippen tot één te herleiden. Ik zie
er een belangrijk verschil tussen.
Het ene heeft te maken met vor-
ming, het andere met spreiding van
meningen. Er is niet alleen theore-
tisch een verschil in definitie. U weet
dat de sector rijk is aan definities en
theorievorming. Maar ook in de
praktijk, ik spreek een beetje uit ei-
gen ervaring ook al is dat enige tijd
geleden, is er een verschil, zelfs een
meetbaar verschil. Er is een verschil
tussen een intensieve training op het
niveau van de vredesvorming met
eenzelfde groep van cursisten gedu-
rende twee tot drie dagen en op ver-
schillende plaatsen in het land losse
activiteiten en discussies organiseren
op het niveau van de vredesvorming,
zoals gebeurde in de periode 1981-
1987 met de rakettenkwestie. U
veegt in uw voorstellen te vlug het
onderscheid weg.
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Ten achtste zijn er de doelgroepen
en de bijzondere thematieken. Col-
lega Van Peel heeft er op gewezen
in verband met migranten. Ik blijf
een pleidooi houden om prioriteiten
geformuleerd in aandacht voor spe-
ciale doelgroepen en/of problematie-
ken, te integreren in de decreten zelf
en daarvoor niet te veel aparte cate-
gorieën te formuleren.

Ten negende, wat de financiële mid-
delen betreft wil ik refereren naar
het decreet op het jeugdwerk. Laten
wij trachten, gegeven de beperkte
middelen en wat er in het verleden
is gebeurd, de uitvoering van de de-
creten in het decreet zelf in te schrij-
ven en niet altijd het beroemde arti-
kel 2 te formuleren in het raam van
de beschikbare kredieten. Er wor-
den soms gigantische decreten goed-
gekeurd die achteraf maar gedeelte-
lijk kunnen worden uitgevoerd.

Ten tiende, u heeft er de voorkeur
aan gegeven eerst de onderbouw de-
cretaal te regelen. Gezien de dialec-
tiek vraag ik u de onderbouw en de
bovenbouw gezamenlijk en binnen
één kader aan te pakken, anders lo-
pen wij het risico dat wij ofwel in
een bouwvallig of in een half afge-
werkt huis terecht komen.

Ten elfde, ik doe een oproep, ook
in het kader van wat collega Dewael
heeft gezegd, om ook op het niveau
van het sociaal-cultureel werk de
burgerschapsvorming waarover door
een aantal koepels een voorstel werd
gedaan, te concretiseren De huidige
tijden geven aanleiding om daaraan
iets te doen. Ik verwijs naar wat col-
lega Van Peel heeft gezegd wat be-
treft de migrantenorganisaties en
naar het initiatief van de levensbe-
schouwelijke koepels in het najaar
van 1993 toen zij in het kader van
een non-discriminatiepact en van
wat zij een intercultureel engage-
ment noemen aan de Vlaamse Raad
en de minister van Cultuur, zeer
concrete voorstellen hebben gedaan
wat betreft de ondersteuning van on-
der andere migrantenorganisaties.
Ik dring aan op de spoedige uitvoe-
ring van dit decreet.
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Ten twaalfde, mijnheer de minister,
heeft de beleidsbrief sociaal-cultu-
ree1 werk ook te maken met paralle-
le subsidiëring. Ik denk aan het oude
dossier van de nationale loterij,
waarbij om het Rekenhof andermaal
te citeren, wij blijven zitten met het
feit dat er honderden miljoenen
frank per jaar zonder decreet, zon-
der dat ze zijn terug te vinden in de
begroting uitgedeeld worden in
Vlaanderen. Vanuit de commissie
voor Cultuur van de Vlaamse Raad
werd al vaak aangedrongen om dit
te regelen en deze gelden op de een
of andere manier onder democrati-
sche controle te brengen.

Mijnheer de voorzitter, ik besluit.
Het is goed dat er een beleidsbrief
is. Er werd sedert lang op aange-
drongen vanuit de commissie voor
Cultuur en vanuit het werkveld. Hij
bevat een aantal terechte bekomme-
ringen en legitimeert terecht het be-
lang van het sociaal-cultureel werk.
Wij vinden echter dat de inhoud van
de beleidsbrief nog te veel blijft ste-
ken tussen enerzijds de oude ge-
woonten en de oude stellingen en
anderzijds de nieuwe uitdagingen.
Enerzijds doet hij poging tot rationa-
liseren en anderzijds slaagt hij er niet
in echt te vernieuwen. De discussie
over de levensbeschouwelijke koe-
pels en de politieke vormingsinstel-
lingen is daarvan een belangrijke il-
lustratie.

Mijnheer de voorzitter, wij zullen
daarom een eigen motie tot aanbe-
veling indienen, niet omdat we ons
helemaal distantiëren  van de be-
leidsbrief, maar om een aantal zaken
die wel met vernieuwing te maken
hebben scherper te stellen. (Ap-
plaus)

De voorzitter : De heer Hostekint
heeft het woord.

De heer P. Hostekint (Op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, de be-
langstelling is niet zo groot maar ik
verheug mij hier in het gezelschap te
kunnen zijn van een aantal specialis-
ten inzake cultuur, waartoe ik zeker
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niet behoor. Ik zal toch trachten tij-
dens mijn uiteenzetting het stand-
punt van de SP-fractie op de beleids-
brief weer te geven.

Door vorige sprekers werd reeds ge-
zegd dat vergeleken met een aantal
harde sectoren zoals belangrijke eco-
nomische of financiële dossiers, en
zelfs vergeleken met de sector kun-
sten, het sociaal-cultureel werk of
het volksontwikkelingswerk zowel in
de ogen van de politici als van de
media en de publieke opinie, een
zaak van ondergeschikt belang is.
Een dergelijke houding is niet alleen
fout maar getuigt bovendien van een
totaal verkeerde inschatting van het
sociaal-culturele veld in Vlaanderen
waar het sociaal-cultureel werk nog
altijd grotendeels gedragen wordt
door vrijwilligers, door duizenden
idealisten die dag in dag uit druk in
de weer zijn met de uitbouw van hun
organisatie, vereniging of club. De
werking van deze organisaties be-
strijkt zowat het hele spectrum van
de maatschappelijke activiteiten zo-
als de kunst, het vormingswerk, de
informatie, het hulpbetoon, het vrij-
willigerswerk in het algemeen. Deze
organisaties hebben ook allen een
gemeenschappelijk kenmerk name-
lijk dat zij elk op hun terrein op hun
specifieke manier een bijdrage leve-
ren tot wat men thans burgerschaps-
vorming noemt, dat zij elk op hun
manier dagelijks een stukje demo-
cratie in de praktijk omzetten. In-
spraak, participatie en openbare ver-
antwoording zijn inderdaad de vitale
componenten van een democratisch
bestel. Voor dit sociaal-cultureel
werk is en blijft een belangrijke taak
weggelegd om deze begrippen tel-
kens weer onder zeer uiteenlopende
en vaak moeilijke omstandigheden
te concretiseren.

Door de ervaring en de aard van de
activiteiten is het sociaal-cultureel
werk overigens in staat om op een
zeer concrete manier vragen te for-
muleren over de zin of de onzin van
de hedendaagse maatschappelijke
ontwikkelingen en uitdagingen. Om
die reden wil ik iedereen tot voor-
zichtigheid aansporen opdat we ons
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sociale en culturele weefsel, dat wel-
licht uniek is in Europa en in de we-
reld, niet zou worden aangetast door
overhaaste of ondoordachte beslis-
singen.

Aan de meeste voorstellen die in de
loop van de bespreking van de be-
leidsbrief vooral door het werk van
de commissarissen naar voren zijn
gekomen, liggen waardevolle princi-
pes ten grondslag.

Het streven naar decentralisatie,
schaalvergroting en ontzuiling en het
oprichten van een Raad voor Cul-
tuur zijn stuk voor stuk voorstellen
die perspectieven bieden voor een
vernieuwend en dynamisch cultuur-
beleid. Elk van deze voorstellen
doet echter vragen rijzen in verband
met de concretisering ervan. In het
voorliggende dossier blijft heel wat
in het ongewisse. Het streven naar
meer duidelijkheid is dan ook geen
overbodige luxe, zeker niet bij een
dergelijke omvangrijke operatie die
het cultuurbeleid tijdens de komen-
de jaren en wellicht tijdens de ko-
mende decennia zal bepalen.

In de eerste plaats is er de idee om
een Raad voor Cultuur en daarmee
samenhangend een Centrum voor
Cultuurbeleid op te richten. Collega
Seeuws maakte mij erop attent dat
de CSC reeds in 1968 voorstelde om
een dergelijk orgaan op te richten.

Een Centrum voor Cultuurbeleid die
alle sectoren van het cultuurbeleid
zou bestrijken, lijkt ons een waarde-
vol principe. Dit centrum en deze
raad kunnen dan ook ongetwijfeld
bijdragen tot een betere coördinatie.
Toch moeten wij ons ervan bewust
zijn dat het hier om zeer uiteenlo-
pende en verschillend gestructureer-
de sectoren gaat. Bovendien wordt
de mening van de kunst- of van de
mediasector inzake de wenselijkheid
van deze idee niet gevraagd. Dit was
echter wel het geval met de sociaal-
culturele sector.

Het zal niet gemakkelijk zijn om te
bepalen volgens welk stramien de sa-
menstelling van deze raad gebeurt
en welke mensen er deel van zullen
uitmaken. In de commissie werd
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reeds gewezen op de evenwichtsoe-
fening die men zal moeten maken in
verband met de overkoepelende
raad en deze van de sectoriële ad-
viesorganen. Wij zullen er dus over
moeten waken dat in de nieuwe
structuren de muren tussen de ver-
schillende structuren of sectoren niet
blijven bestaan, anders wordt de
hervorming een maat voor niets.
Veel zal afhangen van de mentaliteit
en de ingesteldheid van degenen die
in de nieuwe structuren verantwoor-
delijkheid zullen dragen.

Voor het Centrum voor Cultuurbe-
leid is het wenselijk om er niet alleen
de volksontwikkeling, maar ook het
jeugdwerk, de culturele centra en de
bibliotheeksector bij te betrekken,
teneinde het sociaal-culturele veld
een gecoördineerde stimulans te ge-
ven. Voor de sector volksontwikke-
ling is het overigens noodzakelijk dat
het huidige Vlaamse Centrum voor
Volksontwikkeling wordt geïnte-
greerd teneinde de bestaande know-
how niet te laten verloren gaan. Het
centrum moet in deze sector een au-
tonome werking kunnen ontplooien.

In tegenstelling tot sommigen vinden
wij het terecht dat 10 percent van de
middelen naar de zogenaamde bo-
venbouw gaat. Deze structuren heb-
ben immers een belangrijke taak en
spelen ten aanzien van het beleid
een intermediaire rol. Wij menen
dan ook dat dit werk mag worden
gehonoreerd.

Wij zijn het niet eens met de intentie
om van de operatie die erin bestaat
de huidige koepels om te buigen
naar vrije federaties, tegelijkertijd
een besparingsronde te maken. Aan
de nieuwe federaties moet hetzelfde
budget worden besteed als voorheen
aan de koepels. Indien er in de aan-
bevelingen dus een percentage
wordt ingeschreven, moet worden
gestreefd naar een minimum van 8
percent.

Het voornemen om soortgelijke fe-
deraties in het leven te roepen, kan
op onze steun rekenen, aangezien

een gedeelte van het werkveld  te
kennen heeft gegeven zich op een
dergelijke wijze te willen organise-
ren. Wij vragen echter een zelfde
openheid ten aanzien van groeperin-
gen die zich wensen te federeren op
basis van andere, bijvoorbeeld ideo-
logische gronden. Op dit punt ver-
schillen wij fundamenteel van me-
ning met de heer Geysels.

Ik illustreer mijn stelling aan de
hand van een voorbeeld. Momenteel
beschouwt ongeveer 15 percent van
het gesubsidieerde sociaal-cultureel
werk de socialistische gedachtenstro-
ming als de hare, hetgeen echter niet
wil zeggen dat het begrip socialisme
gereduceerd wordt tot het zich af-
hankelijk en slaafs opstellen tegen-
over een politieke partij, in casu de
SP, de Socialistische Partij. De ge-
schiedenis heeft aangetoond dat een
veelheid van stromingen, structuren
en organisaties zich heeft ontwikkeld
die onmogelijk onder een zelfde po-
litieke noemer kunnen worden ge-
vat. Hetzelfde geldt trouwens in gro-
te mate voor de christelijke levens-
beschouwing en de koepels die zich
daarop hebben gebaseerd.

Wat de koepel, de Centrale voor So-
cialistisch Cultuurbeleid betreft, wijs
ik erop dat deze allesbehalve een
aanhangsel is van de Socialistische
Partij. Integendeel. De CSC functio-
neert binnen een breed kader van
organisaties van wie noch de struc-
tuur noch de opvattingen samenval-
len met deze van de politieke partij
die ik daarnet aanhaalde. Wél zijn
wij met elkaar verbonden door het
gemeenschappelijk ideaal van het
socialisme. Hetzelfde geldt voor de
talrijk en onderling zeer verschillen-
de christelijke organisaties die zich
allemaal verbonden weten door het
gemeenschappelijk ideaal van de
christelijke levensbeschouwing.

De voorzitter : De heer Geysels
heeft het woord.

De heer J. Geysels : Mijnheer Hos-
tekint, ik heb een vraag ter informa-
tie en ter verduidelijking.

Wat is het standpunt van de SP-frac-

tie in de discussie over de koepelvor-
ming gesubsidieerd via het decreet
van 1976 ? In welke zin ziet zij de
herstructurering ? Vindt zij niet dat
er te veel koepels zijn ? Vindt zij dat
er niets moet worden gedaan aan de
verzuiling ? Of vindt zij dat er wel
te veel koepels zijn ? Wat is dan uw
oplossing ?

Het antwoord daarop heb ik niet
kunnen afleiden uit uw betoog.

De voorzitter : De heer Hostekint
heeft het woord.

De heer P. Hostekint : Ik heb reeds
gezegd dat wij niet gekant zijn tegen
de werksoortelijke federaties. Trou-
wens, dat is een vraag die afkomstig
is van de basis. De betrokkenen wil-
len zelf zo’n groepering.

De werkgroep Ontzuiling heeft de
discussie over dat thema gevoerd.

Toch moet het mij van het hart dat
er zoniet  hetze, dan toch wel laster-
campagne wordt gevoerd tegen de
koepels die zich op ideologische ba-
sis hebben gegroepeerd. Zij worden
als het ware als een verlengstuk be-
schouwd van een bepaalde politieke
partij.

De heer J. Geysels : Dat heb ik in-
derdaad begrepen.

U hebt echter niet geantwoord op
mijn vraag. Het werkveld  pleit voor
werksoortelijke koepelvorming. Te-
gelijkertijd houdt u echter een plei-
dooi voor een herwaardering van de
koepelvorming op basis van ideolo-
gische principes. Hoe gaat u die bei-
de ideeën combineren bij de in de
beleidsbrief voorgenomen herstruc-
turering van de koepels ? Blijven de
beide manieren van koepelvorming
bestaan en gaat u een optelsom ma-
ken van werksoortelijke en levens-
beschouwelijke koepelvorming ?
Dat was mijn vraag.

De heer P. Hostekint : Dat kan. Ik
kan u daarop geen pasklaar ant-
woord geven. Ik ben daar eerlijk in.
Overigens, kunt u mij nu zeggen hoe
u dat in de praktijk zou organise-
ren ?
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In ieder geval kan daarover worden
onderhandeld. Wij zijn zeker niet te-
gen de werksoortelijke federaties.
Wij willen echter ook dat de koepels
die op andere gronden zijn ontstaan,
een kans krijgen gezien het waarde-
volle werk dat zij in het verleden
hebben gepresteerd.

Een vierde punt is de organisatie van
het werkveld. Wij gaan ermee ak-
koord dat naast de amateuristische
kunstbeoefening en de politieke vor-
mingsinstellingen, de volksontwik-
keling wordt geregeld in drie grote
decreten.

Positief is ook het streven naar
schaalvergroting. Wanneer organisa-
ties zich terugvinden in grotere ver-
banden via fusies of samenwerking
moet dit beloond worden in de vorm
van bij komend gesubsidieerd perso-
neel.

- De heer E. Baldewijns, voorzitter,
treedt opnieuw als voorzitter op.

Dat mag evenwel niet ten koste gaan
van kleinere instellingen. Zij moeten
hun identiteit kunnen behouden en
dus verder tegemoetkomingen ge-
nieten.

Ten slotte snijd ik nog even het pro-
bleem van de weddesubsidiëring in
de sector van de volksontwikkelings-
werk aan. Deze moet behouden blij-
ven. Hieraan liggen enkele sociale
beweegredenen aan de basis. Dat
houdt, ten eerste, in dat wij de for-
faitaire personeelssubsidiëring abso-
luut verwerpen. Dergelijk systeem
verplicht de organisaties immers de
loonkosten zo laag mogelijk te hou-
den. Op termijn zal men bijna ver-
plicht zijn om de goedkoopste per-
soon aan te werven in plaats van de
meest bekwame met een langere an-
ciënniteit in de sector. De verdere
professionalisering van de sector
wordt op deze manier afgeremd. Het
systeem is trouwens antisociaal en
dwingt hem tot een commerciële op-
stelling bij de aanwerving van perso-
neel.

De SP-fractie dringt erop aan dat
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personeelsleden, die door de her-
structurering hun job verliezen
garantie krijgen op een andere,
evenwaardige baan. Tewerkstelling
is een belangrijke materie voor de
socialisten. Mijn fractie zal bijgevolg
de eventuele personeelswijziging
nauwlettend in het oog houden.

Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister, collega’s, de impact van
deze hervorming op het beleid is
zeer groot. Ik geef toe dat er nog
heel wat onduidelijkheid bestaat
over de consequenties en de impact
op lange termijn. Zowel omwille van
de sociale gevolgen als omwille van
de doelmatigheid mag de herstructu-
rering niet onverhoeds geïnstalleerd
worden en moet men een overgangs-
periode inlassen.

Collega Geysels, ik verontschuldig
mij dat ik, namens mijn fractie, geen
pasklaar antwoord kon geven op uw
vraag. Ik heb enkel geprobeerd, in
het kader van de beleidsbrief, de
prioriteiten van mijn fractie te accen-
tueren. Ik hoop dat zij opgenomen
worden in een motie van aanbeve-
ling die morgen ter goedkeuring aan
de Raad zal worden voorgelegd.

De voorzitter :
heeft het woord.

De heer Lauwers

De heer H. Lauwers (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, mijn-
heer de minister, collega’s, mijn tus-
senkomst zal niet lang zijn, niet zo-
zeer opdat u naar het voetbal zou
kunnen kijken maar naar uw klein-
zoon. De vorige sprekers hebben het
belang van deze sector en de verde-
diging ervan voldoende behandeld.

Zonder in herhaling te vallen, wil ik
een vijftal elementen toelichten.

Ten eerste, de Raad voor Cultuur.
Hij moet neutraal samengesteld zijn
opdat het cultuurbeleid objectief be-
geleid kan worden, zonder evenwel
in een té grote veralgemening te ver-
vallen. De Raad van Advies die door
uw voorganger opgericht werd, heeft
wel een aantal interessante achter-
grondteksten gepubliceerd maar is
er niet in geslaagd concrete beleids-
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voorstellen te geven. De Raad voor
Cultuur moet, mijns inziens, federa-
tief gestructureerd zijn. Op die ma-
nier zijn de deelsectoren vertegen-
woordigd in de Raad. Men moet zich
ervoor hoeden een Raad te creëren
die wel academische adviezen kan
uitbrengen maar geen concrete be-
leidsvoorstellen doet.

Ten tweede, het Centrum voor Cul-
tuurbeleid. Uw eerste beleidsbrief
liet de mogelijkheid open de sport
en de toeristische sector bij het be-
leid te betrekken. Dit is echter niet
uitgevoerd. De kunstensector is wel
vervat in het cultuurbeleid. In tegen-
stelling tot de sociaal-culturele sec-
tor die wel vragende partij is, blijft
de kunstensector eerder afzijdig. De
Vlaamse Raad moet erover waken
dat het sociaal-culturele werk niet
verzuipt en gemarginaliseerd wordt
in het groter geheel van de kunsten-
sector.

U maakt een onderscheid tussen
enerzijds de beleidsvoorbereidingen
vanuit de basis en, anderzijds, het
ondersteunende werk vanuit de koe-
pels. Dit is een zinvol onderscheid.
Daarom werd het VCOB niet in het
centrum geïntegreerd maar wordt
het omgebouwd tot een soort federa-
tie van bibliotheken. De administra-
tie zal instaan voor de beleidsadvie-
zen. Dit onderscheid moet ook toe-
gepast worden op de Fevecc. Indien
er een federatie voor de bibliothe-
ken gecreërd  wordt, moet deze rege-
ling, mutadis mutandis, ook toege-
past worden op de Fevecc omdat
ook hier de dienstverlening centraal
staat.

Ten derde, de koepels. Na de her-
structurering blijft het Centrum voor
Cultuurbeleid bestaan dat, met uit-
zondering van de internationale uit-
wisselingen, het VCVO opslorpt.
Men kan zich de vragen stellen over
de noodzaak over twee aparte instel-
lingen te beschikken die een gelijklo-
pende taak uitvoeren. U verklaart
dat de federaties verantwoordelijk
zijn voor de belangenverdediging en
de praktijkondersteuning. Van kapi-
taal belang is te weten op welke ma-
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nier dit werkveld  geordend wordt.
Fefecc en een soort VBIB zijn voor
de handliggende en werksoortelijke
indelingen. De indeling van het so-
ciaal-cultureel werkveld  van vereni-
gingen en diensten is niet zo eenvou-
dig. Ik ben geen voorstander van een
opdeling in confessionele, niet-con-
fessionele of filosofische koepels,
laat staan een ideologische koepel.
Het standpunt van de SP-fractie ver-
baast mij.

Het is een zeer rigide houding die
de moeizame stappen van de werk-
groep Ontzuiling van tafel veegt om
het Cultuurpact op een andere ma-
nier te interpreteren. De SP doet
een stap terug ! Meer nog, de SP
steunt zelf niet langer de schuchtere
standpunten van de minister ter za-
ke.

Terwijl ik aan de ene mouw van de
minister trek opdat hij verder zou
gaan, zie ik de SP-fractie aan zijn
andere mouw trekken opdat hij alles
bij het oude zou laten.

Mijnheer de minister, als u werk-
soortelijke koepels wil oprichten
naast de bestaande ideologische, dan
zal het aantal koepels verdubbelen
in plaats van verminderen. De dis-
cussie over de partijpolitieke ideolo-
gisering van dit werkveld  zal dan ook
blijven voortduren.

De houding die de SP aanneemt
wanneer de zaken concreet worden,
stelt me teleur.

Ik blijf er immers bij dat hier niet
het belang van het waarden-georiën-
teerd sociaal-cultureel werk ter dis-
cussie staat. Het doet er ook niet toe
of het nu om arbeidersbewegingen
gaat, over Vlaamse bewegingen,
vrouwen-, milieu- of migrantenbe-
wegingen.

De vraag is welk relevant criterium
de overheid kan hanteren in haar
dialoog met de sector.

Volgens mij zijn filosofische of ideo-
logische overtuigingen geen relevant
criterium, want dit criterium is pre-
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cies de sokkel van de verzuiling. Dit
betekent voor mij niet dat organisa-
ties met een gelijksoortige gezind-
heid niet mogen samenwerken. Zij
kunnen zelfs worden gesubsidieerd
op basis van het decreet op de dien-
sten. Als sommige organisaties vin-
den dat een socialistisch geïnspireer-
de dienst in het sociaal-culturele veld
zinvol en nodig is, dan zal het vol-
staan dat ze voldoen aan de regle-
mentering van het decreet om subsi-
dies te kunnen ontvangen. Voor
christelijke en andere organisaties
gelden dezelfde regels. Dat staat
hier niet ter discussie. De vraag is
hoe dialogeert de overheid met die
sector.

Inzake de erkenning van een studie-
dienst rond cultuurbeleid per politie-
ke partij, sluit ik mij aan bij het be-
toog van de heer Geysels. Het is een
doekje voor het bloeden. In feite wil
men de politieke vormingsorganisa-
ties niet afschaffen. In het kader van
de discussie over de partijfinancie-
ring kwam hierover overigens een
politiek akkoord tot stand. In plaats
van de afspraken inzake partijfinan-
ciering consequent toe te passen,
wordt hier al weer gewerkt aan de
omzeiling ervan. Als er in de politie-
ke organisaties een aparte studie-
dienst voor cultuur nodig is, waarom
dan ook niet voor onderwijs en wel-
zijn ? Zo kunnen de partijen sector
per sector financieringsmiddelen
aantrekken. Ik ben van oordeel dat
een dergelijk initiatief indruist tegen
zowel de geest als tegen de letter van
de akkoorden inzake partijfinancie-
ring.

Mijnheer de minister, ik kan het met
u eens zijn dat om historische rede-
nen de complementariteit en decen-
tralisatie in deze sector minder sim-
pel zijn dan in andere sectoren. Wel
wil ik verwijzen naar de regeling
voor het regionale jeugdwerk. Hier-
mee belanden we dan onmiddellijk
in de discussie over de schaal. Waar-
om zou een regionale aanpak in het
vormingswerk met volwassenen niet
mogelijk zijn ?

Mijnheer de minister, ik ben het
eens met uw voorstel om een beleid

Beleidsbrief Sociaal-cultureel werk

van prioriteiten te voeren en om de
subsidies in hoofdzaak op basis van
de activiteiten toe te kennen. U wil
de structuur-subsidie tot een strikt
minimum herleiden en de exclusieve
structuursubsidie afschaffen. De
kwaliteit van de activiteiten en de
effectieve werking zijn de criteria
voor betoelaging. Ik ben het ermee
eens dat er een verband bestaat tus-
sen kwaliteit en schaalgrootte. Toch
vraag ik me af of de grootschaligheid
noodzakelijkerwijze geografisch
moet zijn. Sommige plaatselijke or-
ganisaties hebben een groot regio-
naal bereik, andere landelijke orga-
nisaties kunnen een relatief klein be-
reik hebben hoewel ze in elke pro-
vincie wel een paar antennes heb-
ben.

Zo zal niemand betwisten dat Elc-
ker-Ick Antwerpen een sociaal-cul-
turele werking ontplooit, nochtans is
hun bereik beperkt tot de regio Ant-
werpen.

Daarom pleit ik voor de erkenning
van een soort regionaal sociaal-cul-
tureel werk op basis van een vol-
doende groot pakket aan activiteiten
met een wel bepaald bereik. Groot-
schaligheid moet niet noodzakelijk
samenvallen met geografische groot-
schaligheid.

Mijnheer de minister, ik wil even stil
staan bij het hybriede onderscheid
tussen vormings- en ontwikkelings-
werk. Hoewel het verschil subtiel is
en er moeilijk criteria aan kunnen
worden vastgekoppeld, het verschil
is reëel. Ik ben geen voorstander van
afzonderlijke decreten, maar kwali-
teit brengen in het sociaal-culturele
werk betekent ook moeilijk op-
drachten aanpakken. Moeilijker
werk ligt in de langdurige cursussen
met een beperkt aantal deelnemers
en een in verhouding groter aantal
begeleiders die veeleer vormingspro-
cessen dan informatieoverdracht
beogen. Er moet meer intensief aan
kadervorming worden gedaan. Het
ligt voor de hand dat een cursus over
Psyche-analyse in de kunst of over
het thema Geloven zonder kerk.
Een andere omkadering vergt dan
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een cursus Windows of Kantklossen.
Met deze karikatuur wil ik alleen
duidelijk maken dat in de waaier van
het sociaal-culturele werk zowel
moeilijke als meer toegankelijke ac-
tiviteiten worden georganiseerd. De
tweede soort van activiteiten kan in
grotere groepen en met minder be-
geleiders worden georganiseerd.

Mijnheer de minister, ik pleit voor
het opstellen in overleg met de in-
spectiediensten van een dubbele
norm van subsidiëring, één voor het
moeilijkere en één voor het wat lich-
tere vormingswerk. Het onderscheid
is die practische oefening waard. Het
is immers niet doenbaar  dit onder-
scheid decretaal te definiëeren, zelfs
het Staatsblad zou er de moed bij
verliezen.

Tot slot wil ik nog even stilstaan bij
het bibliotheekwezen. De federatie
in samenwerking met de Vvbad, die
ook de minister en zijn administratie
hadden voorgesteld, lijkt mij wel in-
teressant. Toch blijf ik me afvragen
of één PCOB per provincie wel vol-
doende effectief is.

Ik vraag me af of de afstand tussen
Brugge en Kortrijk of tussen Wester-
10 en Antwerpen niet te groot is om
er de praktijkondersteuning van de
bibliotheken en hun bezoekers van
één PCOB te laten afhangen. Met
deze discussie zet ik natuurlijk de
schaal van de provincies als dusdanig
op de helling. Ik wil wel een pleidooi
houden voor een bestuurlijk mid-
denweefsel van 10 regio’s in Vlaan-
deren. Voor deze meer efficiënte be-
stuurlijke schaal vind ik echter wei-
nig medestanders in deze Raad.
Toch blijf ik vragen stellen bij de
efficiëntie van de huidige schaal.

Mijnheer de minister, inzake lec-
tuurbegeleiding kies ik resoluut voor
één centrum voor lectuurbegeleiding
dat deel uitmaakt van die federatie,
die één tijdschrift uitgeeft, wat gratis
in alle bibliotheken kan worden ver-
spreid. Ik bezoek geregeld een bi-
bliotheek zonder lid te zijn van een
lectuurbegeleidingsorganisatie. Als
ik in de bibliotheek een folder over
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literatuur kan vinden, dan neem ik Raad. Als we het nu niet doen, mis-
die mee en dan zal ik die lezen. Ik sen we een onvoorstelbaar geschikte

kans.ben ervan overtuigd dat een pluralis-
tisch tijdschrift - in alle betekenis-
sen van het woord, ook in de ideolo-
gische - zou kunnen worden uitge-
geven.

De heer J. Geysels : Eén tijd-
schrift ?

De heer H. Lauwers : Inderdaad
één enkel tijdschrift met één geza-
menlijk pluralistisch samengestelde
redactie waarin zowel de arbeiders-
beweging, de ecologische beweging,
de vrouwen-, de Vlaamse en de mi-
grantenbeweging vanuit verschillen-
de hoeken literatuur bespreken en
aanvoeren. Dat hoeft niet noodzake-
lijk eenheidsworst te worden. Het
bereik van dat tijdschrift zou alles-
zins heel wat groter zijn. Het zou
alle bibliotheekbezoekers kunnen
bereiken. Nu tracht ieder voor zich
met veel energie en te weinig geld
zijn bereik te vergroten, zonder dat
echt te kunnen.

Mijnheer de minister, met deze be-
leidsbrief bent u een vrijmoedige
denkrichting ingeslagen. Er staan in
de brief een reeks positieve punten.

Van mijn kant wil ik meer aandacht
vragen voor regionale kwaliteit van
sommige diensten en instellingen,
voor de erkenning van het moeilijke-
re werk.

Als een zo grote operatie wordt op-
gezet in de sociaal-culturele sector,
dan moet de gelegenheid worden te
baat genomen om werk te maken
van de ontzuiling. Wij mogen dus
geen afzonderlijke cultuurcellen per
partij, geen afzonderlijke ideologi-
sche of filosofosche  lectuurbegelei-
dingsorganisaties, noch filosofische
of ideologische koepels in het leven
roepen.

Mijnheer Seeuws, u hebt de discus-
sie spijtig genoeg gemist.

Als we er nu geen werk van maken,
dat zitten we weer voor tien tot vijf-
tien jaren in het oude stramien en
komt er aan deze discussie geen ein-
de, ondanks de oprichting van ont-
zuilingswerkgroepen in de Vlaamse
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De voorzitter : Minister Weckx
heeft het woord.

Minister H. Weckx (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, collega’s, ik
dank iedereen die aan dit debat
heeft deelgenomen. Het is goed dat
we het sociaal-cultureel werk in ere
willen herstellen en dit debat heeft
aangetoond dat toch nog vele parle-
mentsleden uit alle fracties van de
Vlaamse Raad dit thema ter harte
nemen. Het vormt dan ook een es-
sentieel onderdeel van het cultureel
werk in het algemeen.

De beleidsbrief dateert van 8 juni
1993 en de bespreking ervan werd
omwille van andere prioriteiten -
onder meer inzake het jeugdwerk en
de begroting - alsmaar uitgesteld.

In januari 1994 was het dan toch
zover, maar het grote voordeel van
het uitstel was dat ook mensen die
op het terrein verantwoordelijkheid
dragen of gewoon lid zijn van be-
paalde sociaal-culturele verenigin-
gen, de kans kregen de beleidsbrief
door te nemen. Ik verzeker u ervan
dat op het kabinet een massa docu-
mentatie en informatie is aangeko-
men waarin de beleidsbrief kritisch
wordt geanalyseerd. Op bepaalde
vlakken kwam deze daardoor in een
positief daglicht te staan, maar er
werd ook kritiek geleverd op een
aantal wijzigingen die we wensten
door te voeren. Het lijkt me niet on-
belangrijk dat de manier waarop dit
is geëvolueerd, ter sprake werd ge-
bracht.

Ik heb daarom in januari 1994 al een
ander betoog gehouden dan aan de
hand van wat in de inleiding van de
beleidsbrief staat. Dit kan alleen
maar helpen om dit beleid te actua-
liseren. Wij hadden toen ook andere
ideeën en dat blijkt uit dat bewuste
betoog, waarvan de tekst integraal
in het verslag is opgenomen. Dat is
uiteindelijk ook de bedoeling : een
beleidsbrief moet de aanleiding zijn
voor een grondige discussie aan de

2181



me- 

maat- 	 cul- 

kunstensec- 

commu- 
so- 

cul- 	 be- 

werkveld 

evenwaar- 
kunsten- 	 Volksontwik- 

adviesorga- 

advies- 

SO- 

cultuur- 

JINT- 

sociaal-cul- 

ondersteu- 

be- 

Weckx

hand van de richtbakens die erin zijn
uitgezet, en dat op het ogenblik dat
voorontwerpen of ontwerpen van
decreet worden ingediend.

Vervolgens wil ik de gestelde vragen
beantwoorden, maar op het maat-
schappelijk-filosofisch debat ga ik
niet dieper in omdat ons dat te ver
zou leiden. Ik heb dat trouwens al
gedaan en u kunt er het goede ver-
slag op nalezen. Dat was overigens
een moeilijke taak, want ook de
hoorzittingen en de discussie naar
aanleiding daarvan zijn erin opgeno-
men.

In eerste instantie wil ik het hebben
over het overkoepelend Centrum
voor Cultuurbeleid en de Raad voor
Cultuur. Toen ik de door mij gelan-
ceerde idee van een Centrum voor
Cultuurbeleid aan de praktijk wilde
toetsen, stootte ik bij de twee cul-
tuuradministraties op bepaalde be-
kommernissen die enerzijds met de
afbakening en het onderscheid tus-
sen taken en doelstellingen ervan te
maken hadden, terwijl er anderzijds
ook vragen rezen bij het voorgestel-
de centrum. Ook over het evenwaar-
dig aan bod komen van de kunsten-
sector en de sociaal-culturele sector
maakte men zich zorgen. Met dit
evenwicht zal bij het concreet uit-
bouwen van een dergelijk centrum
rekening moeten worden gehouden.

Toen ik een jaar geleden de idee op
papier zette, gebeurde dat in het ka-
der van een beleidsbrief inzake so-
ciaal-cultureel werk. Van meet af
aan was het de bedoeling een over-
koepelend centrum voor het cultuur-
beleid op te richten, de uitzonderin-
gen die door de heer Lauwers net
nog werden aangehaald in aanmer-
king genomen. Media, sport en toe-
risme zullen daar niet in worden on-
dergebracht. Er moet een evenwich-
tig overkoepelend centrum ontstaan
voor de kunstensector én het hele
sociaal-culturele werk.

We streven ernaar een ondersteu-
ningscentrum op te richten voor alle
culturele materies die onder de be-
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voegdheid van de Vlaamse Gemeen-
schap ressorteren.

Mijnheer Geysels vroeg me in com-
missie nog of er misschien een me-
nigsverschil bestond tussen de Ad-
ministratie Sociaal-Cultureel Werk
en de minister. Dat is niet het geval.
Het centrum vervult de opdracht zo-
als bedoeld : het verschaft informa-
tie en documentatie en verricht stu-
die en onderzoek, in de eerste plaats
voor de overheid. De resultaten van
de werking van het centrum zullen
ter beschikking van de Vlaamse re-
gering staan, van de leden van de
Vlaamse Raad, van de administratie
en van de Raad voor Cultuur. De
gebruikers van deze diensten zullen
tevens worden geïnformeerd via al-
lerlei publikaties en andere commu-
nicatievormen die binnen het so-
ciaal-culturele net bestaan. Wat met
het VCVO, heeft men mij gevraagd.
Inderdaad, in de inleiding van de be-
leidsbrief stellen we voor het VCVO
een nieuwe opdracht toe te bedelen
in een Europese of internationale
context. Daarbij vertrokken we van
de bestaande si tuatie :  bij  het
VCVO houdt momenteel anderhalf
personeelslid zich bezig met het Bu-
reau voor de Europese Volksontwik-
keling, zoals dat daar wordt ge-
noemd.  De  know-how van  he t
VCVO is evenwel onontbeerlijk en
er moet dus een gedeelte van het
VCVO in het Overkoepelend Cen-
trum voor Cultuurbeleid worden
geïntegreerd. Het was de bedoeling
het VCVO een opdracht te geven
zoals JINT bij de jeugdwerking
heeft.

Mijnheer Lauwers, op dit ogenblik
raad ik u aan niet te sterk aan te
dringen op de combinatie JINT-
VCVO. We kunnen er wel naar stre-
ven na verloop van tijd een bureau
of agentschap - zoals dat in Euro-
pese termen heet - op te richten
dat de belangen van het sociaal-cul-
tureel werk in de Europese en zelfs
ruimere context behartigt. Dat zou
dan wel anders gestructureerd zijn.
De know-how van het VCVO mag
hoe dan ook niet verloren gaan.

Beleidsbrief Sociaal-cultureel werk

Wat de Raad voor Cultuurbeleid be-
treft, blijkt uit het verslag wel dege-
lijk dat er van een misverstand tus-
sen de administratie en de minister
geen sprake is. Wij scharen ons geza-
menlijk achter een dergelijke raad
met een algemene adviesfunctie om-
dat het belangrijk is dat in het cul-
tuurbeleid - waar nog altijd de ou-
de spanningen tussen de kunstensec-
tor en het sociaal-cultureel werk
heersen - een instelling wordt ge-
vormd die in staat is algemene advie-
zen te geven inzake een geïntegreerd
cultuurbeleid. De beide sectoren en
de interactie ertussen moet in het
kader van een globaal beleid worden
behandeld.

Mijnheer Lauwers, als ik het goed
begrijp, hebt u het alsmaar over een
federatieve raad voor cultuurbeleid
die bijvoorbeeld zou kunnen zijn sa-
mengesteld uit de voorzitters en on-
dervoorzitters van alle mogelijke ra-
den. Dat willen we niet. Het gaat
hier duidelijk om een Raad voor
Cultuurbeleid die het hele werkveld
overspant, maar die een algemene
adviesfunctie uitoefent.

Dat neemt niet weg dat een specifie-
ke adviesfunctie kan blijven bestaan
voor bepaalde sectoriële adviesorga-
nen. Op het ogenblik zijn wij in de
Vlaamse regering het geheel van de
adviesorganen in ogenschouw aan
het nemen om te zien. of er inder-
daad geen kunnen worden afge-
schaft en andere een nieuwe dimen-
sie, een nieuwe vitaliteit of opdracht
zouden kunnen bekomen. Men
voorziet dus in een beperkte advies-
bevoegdheid voor bepaalde raden
die blijven bestaan, bijvoorbeeld
over specifieke regelgeving. Alge-
meen advies in verband met het
geïntegreerde cultuurbeleid zou naar
de Raad voor Cultuur gaan. De
Raad zal worden samengesteld uit
representatieve personen uit de on-
derscheiden culturele sectoren die
kennis hebben van de culturele sec-
tor of een bepaald gedeelte ervan,
maar die vooral bereid zijn en in
staat zijn om de culturele sector in
zijn globaliteit te benaderen.
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Ik kom dan tot de koepels. Zowel
de heer Dewael als de heren Van
Peel, Geysels, Hostekint en Lauwers
hebben uiteraard allemaal over dit
delicate en moeilijke punt gespro-
ken.

Ik blijf ervan overtuigd dat de opde-
ling van het volksontwikkelingswerk
in zuiver politieke koepels geen goe-
de zaak is voor de sector en dat der-
gelijke inkleuring zelfs een rem kan
zijn voor de werking van aangesloten
organisaties. Dat wil niet zeggen dat
politieke fracties geen belangstelling
moeten tonen voor het sociaal-cultu-
ree1 werk en voor het cultuurbeleid
in het algemeen, maar dit moet
mijns inziens toch niet gekoppeld
worden aan toetredende organisaties
uit het sociaal-cultureel werk. Het is
duidelijk dat het zich koepelen, ik
verkies de term federeren, te maken
heeft met de belangen van de be-
trokken culturele organisaties. Ik
aarzel om dit sterk te stroomlijnen.
Ik ben persoonlijk niet zinnens dat
in de gegeven omstandigheden te
doen.

Is het model van pluralistische werk-
soortige federaties dan het enige mo-
del ?

Ik meen van niet.

Ik meen ook dat er sinds de oor-
spronkelijke beleidsbrief en de dis-
cussies daarna een stuk weg is afge-
legd en evoluties waar te nemen zijn.
Ik blijf bij mijn uitgangspunt van
vrije federatievorming in combinatie
met een te halen benedengrens en
een globale budgettaire inperking in
relatie tot het globale budget van de
sector.

Naar mijn aanvoelen gaan er van-
daag te veel middelen naar de zoge-
naamde bovenbouw van het sociaal-
cultureel werk, namelijk ongeveer
83 percent. In 1994 gaat er 1 miljard
40 miljoen frank naar de decreten
betreffende de verenigingen, instel-
lingen, AKB en het vijfde decreet
en 92,5  miljoen frank naar de koe-
pels en het VCVO. Als ik ter verge-

lijking de culturele centra neem en
Fevec is dat nog geen 4 percent, met
cijfers van 206,5  miljoen frank tegen-
over 8,7  miljoen frank. Hier kan dus
een federatie bestaan op 4 percent
van het globale sectorbudget. Ik be-
sef dat de vrije federatievorming bij
toepassing van een lineaire subsidie-
techniek in relatie tot de vertegen-
woordigende achterban tot een gro-
tere ongelijkheid kan leiden tussen
de diverse federaties in verhouding
tot die vertegenwoordigde achterban
en ik ben bereid hier bepaalde cor-
recties toe te passen.

De heer Dewael, de heer Van Peel
en de heer Geysels hebben het ge-
had over het beleid gericht op activi-
teiten. Het is mijn bedoeling om in
het nieuwe decreet op de vereningen
de band tussen de gesubsidieerde
personeelsleden en de op het lokale
vlak gerealiseerde afdelingsactivitei-
ten duidelijker controleerbaar te
stellen. Een van de sprekers heeft
verwezen naar het lakonieke ant-
woord van een bestuursdirecteur tij-
dens de hearings. Elk educatief per-
soneelslid zal de begeleidings- en
vormingsactiviteiten moeten rappor-
teren.

Het personeel zal niet alleen worden
toegekend op basis van het aantal
aangesloten actieve kernen of afde-
lingen, maar de begeleidings- en vor-
mingsactiviteiten worden mede een
criterium voor de subsidieerbaarheid
van het personeel. Ook vormingsac-
tiviteiten voor het geheel van de ver-
enigingen of voor een ruimer pu-
bliek zullen worden aanvaard als ele-
ment van de verenigingswerking.

Het probleem van de schaalvergro-
ting wil ik ook even aanhalen. Ik ben
ervan overtuigd dat de veelheid aan
erkende en gesubsidieerde organisa-
ties van het volksontwikkelingswerk
geen illustratie is van een natuurlijke
evolutie, maar het gevolg is van het
in het verleden en tot op vandaag
gevoerde beleid. Door de groei van
de organisaties af te remmen, door
de personeelsstop, werd de opsplit-
sing van functies en opdrachten en
de vermenigvuldiging van structuren

nog gestimuleerd. De veelheid en
versnippering van organisaties is niet
goed voor de kwaliteit en de profile-
ring van de sector. Met de nieuwe
decreten wil ik inderdaad naar
schaalvergroting. Dit betekent dat
nieuwe organisaties hogere werkvo-
lumes moeten realiseren om erkend
te worden. Dit betekent niet dat het
reeds gesubsidieerd werk van de
kaart wordt geveegd. Er zal een in-
groeitijd worden geboden en ik over-
weeg een formule in te voeren van
samenwerkingverbanden van auto-
nome instellingen of diensten voor
die organisaties die zich met ge-
lij kaardige doelstellingen naar een-
zelfde doelgroep richten en die be-
reid zijn tot samenwerking. Deze sa-
menwerkingsverbanden zouden dan
als één erkennings- en subsidiërings-
dossier kunnen worden beschouwd.

Ten slotte nog een woord over het
non-discriminatiepact , zoals de heer
Geysels het noemt, in de culturele
sector. In afwijking van het advies
van de Hoge Raad voor de Volks-
ontwikkeling dat een afzonderlijk
voorstel van decreet voor de migran-
tenorganisaties uitwerkte, is het mijn
bedoeling om dit beleidsaspect maxi-
maal te integreren in de nieuwe de-
creten van het volksontwikkelings-
werk. Enerzijds vanuit een benade-
ring als bijzondere doelgroep, maar
anderzijds als een stimuleringsbeleid
voor de interculturele samenwer-
king. Uitzonderlijk zullen daarbij
ook de lokale verenigingen van mi-
granten, voor cultuurspreidende,
educatieve, recreatieve of ontmoe-
tingsactiviteiten een subsidie kunnen
ontvangen, naast de subsidie voor de
gestructureerde bovenlokale of re-
gionale vereniging.

Mijnheer de voorzitter, totdaar  mijn
antwoord op de vele vragen. Bij de
indiening van de ontwerpen zullen
we samen nog de kans krijgen dieper
in te gaan op het sociaal-cultureel
werk.

De voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord ? (Neen)

Het debat is gesloten.
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De Raad zal zich daarover tijdens 
een volgende plenaire vergadering 
moeten uitspreken. 

— (1993-1994) — 
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ar- 	 ruimte- 

Moties van aanbeveling

De voorzitter : Tot besluit van dit
debat werden twee moties van aan-
beveling ingediend, de ene onderte-
kend door de heren Van Peel en
Hostekint en de andere door de he-
ren Geysels en Dierickx. Ze zullen
worden gedrukt en rondgedeeld.

Het incident is gesloten.

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De voorzitter : Op onze agenda van
vandaag staan nog vier voorstellen
van decreet houdende de organisatie
van de ruimtelijke ordening, een
voorstel van resolutie betreffende de
aanleg van nieuwe hoogspanningslij-
nen in West-Vlaanderen en twee in-
terpellaties.

In de vergadering van het bureau is
afgesproken dat we tot omstreeks 22
uur zouden vergaderen. Over een
uur tot anderhalf uur zullen we zien
hoever we met de bespreking gevor-
derd zijn en uitmaken of we de agen-
da van vandaag helemaal afwerken,
dan wel een deel verschuiven naar
morgen.

De heer Van Vaerenbergh heeft het
woord.

De heer E. Van Vaerenbergh :
Mijnheer de voorzitter, aangezien ik
vanavond om 20 uur een afspraak
heb, heb ik er geen bezwaar tegen
dat mijn interpellatie naar een vol-
gende vergadering wordt verscho-
ven, eventueel tot na het reces.

De voorzitter : En bent u bereid
morgenochtend eventueel te inter-
pelleren ?

De heer E. Van Vaerenbergh : Dat
kan, maar dat hoeft niet. Wellicht
zal de Vlaamse regering in oktober
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beter gewapend zijn om te
den op mijn interpellatie.

antwoor-

De voorzitter : Ik neem aan dat de
Raad geen bezwaar heeft tegen een
verschuiving van de interpellatie van
de heer Van Vaerenbergh naar okto-
ber ? (Neen)

Verschillende leden hebben mij ge-
vraagd de bespreking van de ver-
schillende voorstellen van decreet
houdende organisatie van de ruimte-
lijke ordening samen te voegen.

De heer De Mol heeft het woord.

De heer J. De Mol : Mijnheer de
voorzitter, ik verkies een gesplitste
behandeling met een aparte verslag-
geving en een apart antwoord van
de minister voor enerzijds de voor-
stellen betreffende artikel 87 en an-
derzijds de voorstellen betreffende
artikel 79 van de wet van 29 maart
1962. Dat zal de duidelijkheid ten
goede komen.

De voorzitter : Mijnheer De Mol,
uiteraard moet de Raad op uw voor-
stel ingaan. Wij zullen dus een ge-
splitste bespreking houden van de
twee reeksen voorstellen zoals ver-
meld op de agenda. Dit wordt mis-
schien wel een probleem voor de
sprekers die maar één uiteenzetting
wilden houden over al deze voorstel-
len.

De heer Devolder heeft het woord.

De heer J. Devolder : Inderdaad,
mijnheer de voorzitter. Ik zie niet
wat het bezwaar kan zijn tegen één
uiteenzetting voor de twee reeksen
voorstellen. Ik heb er geen probleem
mee dat de heer De Mol een onder-
scheid maakt, maar voor mezelf
wens ik maar één uiteenzetting te
houden.

De voorzitter : Mijnheer De Mol,
misschien kan het compromis hierin
bestaan dat elke spreker het voor
zichzelf uitmaakt of hij een of twee
uiteenzettingen wil houden. Ik dring
er bij de minister wel op aan om in
zijn antwoord een duidelijk onder-
scheid te maken tussen de twee reek-
sen voorstellen. Uiteraard zal de ar-
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tikelsgewijze bespreking gescheiden
zijn. Is de Raad het hiermee eens ?
(Instemming)

VOORSTEL VAN DECREET van
de heer P. Breyne C.S. houdende
wijziging van artikel 87 van de wet
van 29 maart 1962 houdende organi-
satie van de ruimtelijke ordening en
van de stedebouw
- 548 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 4

VOORSTEL VAN DECREET van
de heer H. De Croo houdende wijzi-
ging van artikel 87 van de wet van
29 maart 1962 houdende organisatie
van de ruimtelijke ordening en van
de stedebouw
- 437 (199301994)  - Nrs. 1 en 2

VOORSTEL VAN DECREET van
de heer J. Timmermans C.S. houden-
de wijziging van artikel 87 van de
wet van 29 maart 1962 houdende or-
ganisatie van de ruimtelijke orde-
ning en van de stedebouw
- 568 (1993-1994) - Nrs. 1 en 2

VOORSTEL VAN DECREET van
de heer P. Breyne C.S. houdende
wijziging van artikel 79 van de wet
van 29 maart 1962 houdende organi-
satie van de ruimtelijke ordening en
van de stedebouw
- 547 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 4

Algemene bespreking

De voorzitter : Aan de orde zijn het
voorstel van decreet van de heer
Breyne C.S. houdende wijziging van
artikel 87 van de wet van 29 maart
1962 houdende organisatie van de
ruimtelijke ordening en van de ste-
debouw, het voorstel van decreet
van de heer De Croo houdende wij-
ziging van artikel 87 van de wet van
29 maart 1962 houdende organisatie
van de ruimtelijke ordening en van
de stedebouw en het voorstel van
decreet van de heer Timmermans
C.S. houdende wijziging van artikel
87 van de wet van 29 maart 1962
houdende organisatie van de ruimte-
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Voorzitter

lijke ordening en van de stedebouw,
met dien verstande dat het voorstel
van decreet van de heer Breyne C.S.
als basis van de bespreking wordt
genomen en het voorstel van decreet
eveneens van de heer Breyne C.S.
houdende wijziging van artikel 79
van de wet van 29 maart 1962 hou-
dende organisatie van de ruimtelijke
ordening en van de stedebouw.

De algemene bespreking is geopend.

De heer Van Eetvelt, verslaggever,
heeft het woord.

De heer J. Van Eetvelt, verslagge-
ver (op de tribune) : Mijnheer de
voorzitter, mijnheer de minister, col-
lega’s, aangezien beide voorstellen
volgens mij inhoudelijk zeer dicht bij
elkaar staan, wil ik ze ook graag te-
gelij kertijd bespreken.

Wat de wijziging van artikel 87 van
de wet van 29 maart 1962 houdende
organisatie van de ruimtelijke orde-
ning en de stedebouw betreft, lagen
er drie decreten voor ter bespreking.

De heer De Croo, indiener van het
eerste decreet, verantwoordde zijn
voorstel door er op te wijzen dat uit
ervaring blijkt dat de waarde van be-
paalde kavels die in notariële akten
rechtsgeldig als bouwgrond werden
gekwalificeerd en die vergezeld wa-
ren van een stedebouwkundig attest
ingevolge het decreet van 23 juni
1993 fors is gedaald.

Bij de aanvraag van de bouwvergun-
ning, aldus de heer De Croo, bleek
dat de afgifte ervan onmogelijk werd
voor deze percelen.

Hij betreurt dan ook dat in het de-
creet van 23 juni 1993 tot afschaffing
van de opvulregel geen overgangsbe-
palingen werden opgenomen.

De heer Breyne, indiener van het

de aspecten van de problematiek die

tweede voorstel, stelde dat zijn voor-
stel iets ruimer is en een oplossing

is ontstaan door de afschaffing van

tracht aan te reiken voor verschillen-

de opvulregel.

Hij verduidelijkt dat zijn voorstel er-
toe strekt een uitzondering te maken
op de afschaffing van deze regel voor
diegenen die voor de inwerkingtre-
ding van het decreet van 23 juni 1993
een perceel grond gekocht hadden
waarvoor een bouwvergunning of
een stedebouwkundig attest was af-
geleverd en dit perceel als bouw-
grond betaalden en waarvoor ook de
overeenkomstige navenante regi-
stratierechten werden aangerekend.

De voor 24 augustus 1993 ingedien-
de aanvragen voor een bouw- of ver-
kavelingsvergunning of een stede-
bouwkundig attest die geweigerd
werden, zouden opnieuw kunnen
worden ingediend voor 31 maart
1995, met dien verstande dat het
bouwvolume diende beperkt te wor-
den tot 700 kubieke meter.

Het derde voorstel, ingediend door
collega Timmermans, ging in dezelf-
de richting. Ook hij wenste via een
overgangs- en uitzonderingsregeling
de nefaste sociale gevolgen van de
afschaffing van de opvulregel te mil-
deren. Hij wees er daarbij op dat zij
die niet tijdig konden bouwen door
de afschaffing van de opvulregel de-
finitief het recht verloren om te bou-
wen op hun grond, met alle sociale
en financiële gevolgen van dien.

De indiener van dit voorstel wenste
de overgangsbepalingen te beperken
in tijd met retroactiviteit van twee
jaar. Aldus zouden bouwvergunnin-
gen in toepassing van de opvulregel
kunnen worden afgegeven binnen
een termijn van twee jaar.

In reactie op deze voorstellen van
decreet stelde de minister dat de
problematiek van de afschaffing van
de opvulregel reeds op verschillende
fora werd aangekaart.

Hij wees er op dat in het aangekon-
digde globale ontwerp van decreet

opgenomen om onrechtmatigheden

op de ruimtelijke ordening eveneens
een overgangsbepaling zal worden

en onbillijke toestanden te herstel-
len.

Een lid betreurde de laattijdige be-
handeling van dit globaal aangekon-
digd ontwerp.

Een ander lid besprak het probleem
van de planschadevergoeding en van
deze financieel moeilijk te regelen
aangelegenheid.

De minister stelde voor om voor de
percelen waarvoor een bouwvergun-
ning was afgeleverd in de periode
begrepen tussen de datum van in-
werkingtreding van het voor betrok-
ken perceel laatst vastgestelde plan
van aanleg en 24 augustus 1994 de
bouwvergunningen slechts te laten
vervallen op 31 december 1996 in-
dien voor die datum de werken niet
begonnen zijn of indien er voor 31
maart 1995 geen nieuwe bouwver-
gunningsaanvraag werd ingediend.
Indien op deze eventuele nieuwe
bouwvergunningsaanvraag een wei-
geringsbeslissing zou volgen, vervalt
de oorspronkelijke bouwvergunning
van rechtswege twee jaar na de da-
tum van deze weigeringsbeslissing.
Bedoelde vergunningen die eventu-
eel van rechtswege al vervallen zijn,
krijgen dan opnieuw rechtskracht.

Bepaalde percelen kunnen volgens
de minister eveneens bij overgangs-
maatregel in aanmerking komen
voor het verlenen van een vergun-
ning of voor een schadevergoeding
of een vergunning, indien voor 31
maart 1995 een bouwaanvraag voor
een woning wordt ingediend. Het
gaat om percelen waarop een stede-
bouwkundig attest werd afgegeven
in de periode begrepen tussen de da-
tum van inwerkingtreding van het
voor betrokken perceel laatst vastge-
stelde plan van aanleg en 24 augus-
tus 1993, percelen waarvoor een
aanvraag voor een bouw- of verka-
velingsvergunning of stedebouwkun-
dig attest werd ingediend voor 24 au-
gustus 1993 en percelen waarvoor
voor 24 augustus 1993 een bouwver-
gunning werd afgeleverd en waar-
voor een gewijzigde bouwaanvraag
wordt ingediend.

De minister suggereerde voor de be-
handeling van de aanvragen een spe-
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cifieke procedure waarbij de aan-
vraag dient te worden ingediend bij
het bevoegd college van burgemees-
ter en schepenen dat over iedere
aanvraag een advies uitbrengt bin-
nen een termijn van dertig dagen na
het afleveren van een ontvangstbe-
wijs. Over iedere aanvraag wordt
aan de Vlaamse regering benevens
het advies van het college van burge-
meester en schepenen ook advies
uitgebracht door een college van
deskundigen dat bestaat uit de ge-
machtigde ambtenaren van de on-
derscheiden provincies. Dit laatste is
juist de innovatie. Van deze beslis-
sing van de Vlaamse regering wordt
aan de vergunningsaanvrager alsook
aan het college van burgemeester en
schepenen kennis gegeven binnen
een termijn van zes maanden na da-
tum van het ontvangstbewijs. Voor
hogervermelde stedebouwkundige
attesten kan tot weigering van ver-
gunning besloten worden om rede-
nen van goede ruimtelijke ordening.
In deze weigeringsbeslissing wordt in
dat geval aangegeven dat de vergun-
ningsaanvrager recht heeft op een
schadevergoeding.

Voor de overige vergunningsaanvra-
gen stelde de minister voor om
slechts vergunning toe te kennen in-
dien de grond op de dag van de in-
werkingtreding van het gewestplan
gelegen is binnen een huizengroep
met residentiële bestemming en aan
dezelfde kant van een openbare weg
die geen aardeweg is en die voldoen-
de is uitgerust. De afstand tussen de
gevels van gebouwen met residen-
tiële woonbestemming d i e  h e t
dichtst bij elkaar liggen, mag niet
meer dan zeventig meter bedragen.
De ontworpen woning, met inbegrip
van de bijgebouwen, heeft een maxi-
maal bouwvolume van 700 kubieke
meter.

Een lid betreurde dat in het stand-
punt van de Vlaamse regering geen
rekening wordt gehouden met de
door hem aangereikte denkrichting
van wederinkoop. Ook stelde hij dat
er in te veel uitzonderingen werd
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voorzien en was hij er voor bevreesd
dat er opnieuw ruimte werd gemaakt
voor een aantal nieuwe dossiers. De
indiener van een van de voorliggen-
de voorstellen van decreet verklaar-
de enige moeite te hebben met de
vele soms niet relevante bepalingen
die opgenomen zijn in het standpunt
van de Vlaamse regering. Hij vroeg
zich af waarom zoveel bijkomende
beperkingen, die achteraf haaks
staan op het bestaande patroon van
de lintbebouwing, zouden moeten
worden ingevoerd.

In de commissie ontspon zich tevens
een uitgebreid debat over de correc-
te invulling van het begrip huizen-
groep met residentiële bestemming.
Een lid benadrukte het belang van
een correcte invulling ervan, gelet
op de mogelijke repercussies van de
toepassing van de opvulregel in agra-
rische gebieden. Het kan immers
niet de bedoeling zijn om opvullin-
gen toe te laten tussen woningen
enerzijds en boerderijen anderzijds.

Verschillende leden vroegen in deze
context ook aandacht voor het pro-
bleem van de erfopvolging op land-
bouwexploitaties. Een lid stelde dat
er geen toepassing mag worden ge-
maakt van de opvulregel tussen ge-
bouwen waar landbouwactiviteiten
worden uitgeoefend. Ook de minis-
ter stelde daarbij dat de opvulling
tussen een residentiële woning en
een landbouwbedrijf niet mogelijk
is.

De heren Timmermans en Breyne,
beide indiener van een voorstel van
decreet, sloten zich aan bij het stand-
punt van de Vlaamse regering dat
door hen ervaren werd als een posi-
tieve aanzet voor het herstel van de
rechtszekerheid en van geschonden
rechten.

Door de heren Olivier, Timmer-
mans, Van Eetvelt en Verleyen werd
het standpunt van de Vlaamse rege-
ring overgenomen en als amende-
ment ingediend op het voorstel van
decreet van de heer Breyne.

De heer Timmermans trok vervol-
gens zijn voorstel in. Bij de artikels-
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gewijze bespreking was de indiener
van het voorstel van decreet nr. 437
niet aanwezig. Vermits geen enkel
ander lid zijn voorstel overnam,
werd het met instemming van de he-
le commissie niet verder behandeld.
Door de heren Vautmans en Devol-
der werd een amendement inge-
diend ertoe strekkend een nieuw ar-
tikel 2 in te voeren dat ertoe strekte
het decreet van 23 juni 1993, dat de
opvulregel afschafte, in te trekken.

Zij wezen er daarbij op dat zij er
nooit van overtuigd zijn geweest dat
de afschaffing van de opvulregel de
goede ruimtelijke ordening baat
heeft bijgebracht. Dit amendement
werd door de commissie niet aange-
nomen. Door de heer Caudron werd
een subamendement ingediend op
de amendementen. Volgens de in-
diener zou het immers onaanvaard-
baar zijn dat de periode juni 1993 en
augustus 1993 zou worden geregula-
riseerd. Volgens hem zou dit neer-
komen op het belonen van politiek
dienstbetoon. Dit subamendement
werd door de commissie evenmin
aangenomen. Ook een ander suba-
mendement van hetzelfde lid, ertoe
strekkend de laatste zin in de voor-
laatste alinea aan te vullen met de
bosgebieden, de bosgebieden met
ecologische waarde, de parkgebie-
den, de agrarische gebieden met
ecologisch belang werd niet aange-
nomen. Naar aanleiding van een
amendement van de heren Vaut-
mans en Devolder om de limiet van
700 m uit het voorstel weg te laten,
ontspon zich een boeiend debat over
wat onder “het totale volume van
het gebouw” dient begrepen te wor-
den. Daarbij verduidelijkte de minis-
ter dat naar zijn oordeel de norm
van 700 m geldt voor de constructies
die zich boven het maaiveld situe-
ren. Het desbetreffende amende-
ment werd niet aangenomen.

Vervolgens werd het amendement
van de heren Olivier, Timmermans,
Van Eetvelt en Verleyen, dat de
oorspronkelijke tekst van het voor-
stel van de heer Breyne vervangt,
aangenomen.
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Amendementen van de heren Vaut-
mans en Devolder, ertoe strekkende
artikel 3 te wijzigen en een nieuw
artikel in te voeren werden eveneens
niet aangenomen.

Het totaal geamendeerde voorstel
van decreet van de heer Breyne
werd uiteindelijk door de commissie
goedgekeurd met 7 stemmen voor
bij 3 onthoudingen.

Wat het mini-decreet betreft heeft
de indiener zijn voorstel verant-
woord door te verwijzen naar het de-
creet van 23 juni 1993, dat het mini-
decreet heeft afgeschaft. Dit heeft
volgens de indiener tot gevolg dat
zonevreemde woningen niet meer
kunnen worden verbouwd als die
werken een oppervlakte- en volume-
vermeerdering inhouden.

Met dit voorstel wil de indiener dit
enigszins milderen door te voorzien
in de mogelijkheid waarbij verbou-
wingswerken, die een uitbreiding
van bestaande zonevreemde wonin-
gen inhouden, kunnen toegelaten
worden, weliswaar beperkt tot een
maximum volume van 700 m. Indien
de talrijke zonevreemde woningen
niet meer zouden kunnen uitbrei-
den, zou dit volgens de indiener de
verkrotting van bepaalde streken al
te zeer in de hand werken. De indie-
ner stelde tevens voor de stedebouw-
kundige attesten, waardoor een zo-
nevreemde woning kon worden uit-
gebreid of herbouwd, hun rechts-
kracht zouden behouden tot 31 de-
cember 1996. Tevens stelde dezelfde
indiener voor dat aanvragen tot her-
bouwen van zonevreemde wonin-
gen, ingediend voor 22 augustus
1993, terug zouden kunnen worden
ingediend. De indiener beklemtoon-
de hierbij dat hij zijn voorstel be-
perkte tot woningen.

Het standpunt van de Vlaamse rege-
ring werd door de minister als volgt
verwoord. De Vlaamse regering stel-
de voor het decreet van 23 juni 1993
zodanig aan te passen dat het moge-
lijk wordt om, binnen strikte nor-
men, verbouwingswerken die een
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uitbreiding van bestaande zone-
vreemde woningen inhouden, toe te
laten.

Teneinde te voorkomen dat zich, ten
gevolge daarvan, een al te grote aan-
tasting van de open ruimte zou voor-
doen, wordt deze uitbreiding wel be-
perkt. Ze kan, met inbegrip van de
bijgebouwen, slechts leiden tot een
maximale vermeerdering van het vo-
lume met 20 percent, zonder dat het
totale volume na uitbreiding 700 m
mag overschrijden.

De minister stelde voor om bij over-
gangsmaatregel bepaalde percelen in
aanmerking te laten komen voor het
verlenen van een vergunning, indien
vóór 31 maart 1995 een bouwaan-
vraag wordt ingediend, percelen
waarop een stedebouwkundig attest
werd afgeleverd waarop werd aange-
geven dat een zonevreemde woning
kan worden uitgebreid of herbouwd
op voorwaarde evenwel dat na het
afgeven van het attest voor het be-
trokken perceel geen nieuw plan van
aanleg werd vastgesteld waardoor de
bouwvergunning niet kan worden
verleend en waarvoor een aanvraag
voor het herbouwen werd ingediend
vóór 22 augustus 1993.

Naar analogie met de bepalingen be-
treffende de opvulregel werd voor-
gesteld deze aanvragen te beoorde-
len via de daartoe geëigende en in
het leven geroepen speciale proce-
dure.

Voor de vergunningsaanvragen voor
het herbouwen kan slechts een ver-
gunning worden toegekend indien
de ontworpen woning met inbegrip
van de bijgebouwen een maximaal
bouwvolume heeft van 700 m3 en in
zoverre bedoelde woning niet gele-
gen is in een groengebied waaronder
kan worden onderscheiden : een na-
tuurgebied en een natuurgebied met
wetenschappelijke waarde of een na-
tuurreservaat, een overstromingsge-
bied en een bosgebied met ecologi-
sche waarde.

Een lid vestigde de aandacht van de
commissieleden op de problemen
van woningen die zich vóór de rooi-
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lijn bevinden waarvoor volgens het
lid herbebouwing van de bestaande
woning zou moeten mogelijk zijn.
Een ander lid kantte zich tegen de
opname van dit aspect in een over-
gangsbepaling .

Wat het aspect van de bedrijven be-
treft verwees de minister naar de
mogelijkheden van het decreet op de
zonevreemde bedrijven en de ver-
soepelde b. p. a. -procedure, waarbij
het mogelijk is om binnen een ver-
korte termijn ook oplossingen voor
de uitbreiding van bedrijven aan te
reiken. Ook stelde de minister voor
dat, in het kader van de verruimde
gemeentelijke autonomie op vlak
van planologische inrichting van hun
grondgebied zoals voorgesteld bij de
opmaak van het Ruimtelijk Struc-
tuurplan Vlaanderen, de gemeenten
een a.p.a. zouden opstellen waarin
globale wijzigingen kunnen worden
opgenomen. Een lid merkte evenwel
op dat de door de minister voorge-
stelde regeling een tijdrovende pro-
cedure is. Bij de aanvang van de ar-
tikelsgewijze bespreking lagen reeds
meerdere amendementen voor en
staande de vergadering werden nog
amendementen ingediend.

Een door de heren De Croo, Vaut-
mans en Devolder ingediend amen-
dement bij artikel 1 werd ingetrok-
ken.

De heren Devolder en Vautmans
dienden tevens een amendement in
dat ertoe strekte het decreet van 23
juni 1993 tot heroriëntatie van het
mini-decreet in te trekken.

Dit amendement werd
missie niet aanvaard.

door de com-

Door dezelfde leden werd tevens
voorgesteld een nieuw artikel 2bis in
te voeren waarin werd voorgesteld
dat de aanvragen voor her- of ver-
bouwingswerken of voor uitbrei-
dingswerken, die in toepassing van
het decreet van 23 juni 1993 werden
geweigerd, opnieuw kunnen worden
ingediend. Ook dit amendement
werd niet aanvaard. Dezelfde indie-
ners stelden tevens voor de norm
van 700 m3 weg te laten.
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Mevrouw Tyberghien-vandenbus-
sche diende eveneens een amende-
ment in dat ertoe strekte de alinea
waar de gebieden opgesomd wor-
den, waarop het hier besproken
voorstel van decreet niet van toepas-
sing is, aan te vullen met de zinsne-
de : ,,behoudens die gevallen waar-
voor de Dienst natuurbehoud en
ontwikkeling van Aminal een gun-
stig advies verstrekt”. Als verant-
woording verwijst zij naar de vele
kleine huizen die zich in die gebie-
den bevinden en waar anders niets
meer zou kunnen aan gebeuren. Dit
amendement zal later in de vorm van
een subamendement door de com-
missie worden aanvaard.

Door de heer Tant werd vervolgens
een amendement ingediend dat
voorzag in de mogelijkheid tot her-
bouwen van een woning wanneer de-
ze gevat is door een vastgestelde
rooilijn of wanneer deze zich over
de grenslijn bevindt tussen de open-
bare weg en de aangelande eigen-
dommen. De indiener beklemtoon-
de daarbij dat hij met dit amende-
ment enkel feitelijk misgroeide toe-
standen wil rechtzetten waarbij hij
zich tevens vragen stelde bij de haal-
baarheid om deze problematiek via
b.p.a.‘s te regelen. De minister pleit-
te voor het niet opnemen van het
amendement, waarna het door de in-
diener werd ingetrokken.

Vervolgens werd door de heren De-
volder  en Vautmans een amende-
ment ingediend dat voorzag in de
uitbreidingsmogelijkheden van be-
drijfsgebouwen. Dit amendement
werd niet aangenomen.

Daarna dienden de heren Olivier,
Timmermans, Van Eetvelt en Ver-
leyen een amendement in waarbij de
in het standpunt van de regering
voorgestelde zienswijze grosso modo
werd overgenomen.

Op dat amendement werd door de
heer Van Looy en mevrouw Tyberg-
hien-Vandenbussche een subamen-
dement ingediend waarbij werd
voorgesteld om de Administratie
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Land- en Tuinbouw te betrekken bij
de adviesaanvraag voor verbouwing
in agrarische gebieden.

Na een uitvoerige discussie hierom-
trent werd de commissie het erover
eens om bij wijze van tekstcorrectie
het subamendement te wijzigen door
de Administratie Land- en Tuin-
bouw te vervangen door de bevoeg-
de administratie. Het aldus gewijzig-
de subamendement werd door de
commissie aangenomen. Door de
heer Caudron werden verschillende
subamendementen ingediend op het
amendement van de heren Olivier,
Timmermans, Van Eetvelt en Ver-
leyen. Deze werden door de com-
missie evenwel niet aangenomen.
Het amendement van de heren Oli-
vier, Timmermans, Van Eetvelt en
Verleyen, zoals gesubamendeerd
door de heer Van Looy en mevrouw
Tyberghien werd vervolgens door de
commissie wel aangenomen.

Een amendement van de heren
Vautmans en Devolder bij artikel 3
werd door de commissie niet aange-
nomen.

Het gehele voorstel van decreet, zo-
als geamendeerd door de commissie,
werd met 7 stemmen voor bij 4 ont-
houdingen aangenomen.

De voorzitter : De heer Devolder
heeft het woord.

De heer J. Devolder (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, mijn-
heer de minister, geachte collega’s,
eerst en vooral wens ik de verslagge-
ver te feliciteren voor zijn uitstekend
verslag. Zoals reeds werd gezegd zal
ik beide voorstellen van decreet sa-
men behandelen.

Ik ga even terug in de geschiedenis
van deze Vlaamse Raad. Mijnheer
de minister, op 27 januari 1993 heb-
ben wij hier een motie van aanbeve-
ling goedgekeurd waarin de Vlaamse
regering werd verzocht om onmid-
dellijk, stante pede, een ontwerp van
decreet in te dienen om te komen
tot een globale, nieuwe regelgeving
inzake de organisatie van de ruimte-
lijke ordening en de stedebouw. Wij
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weten nu maar al te goed wat de
Vlaamse regering met deze motie
heeft gedaan.

Anderhalf jaar later is de aangekon-
digde, globale regelgeving nog
steeds niet bij de Vlaamse Raad in-
gediend. Mijnheer de minister, col-
lega’s, wanneer dat zal gebeuren en
wanneer wij in de bevoegde commis-
sie een grondige discussie zullen
kunnen voeren, blijft - niettegen-
staande de toegevingen en de belof-
ten van de minister - een zeer groot
vraagteken. Dat is niet alleen de
overtuiging van onze fractie, ook de
andere fracties denken er zo over.

In afwachting van dit nieuw decreet
op de stedebouw werd in deze verga-
dering op 7 juni 1993 een openbaar
debat gevoerd over de ontwerpen
van decreet houdende wijzigingen
op de artikelen 79, 87 - die thans
aan de orde zijn - en ook op artikel
88 van de wet op de stedebouw.

Deze decreten werden door de rege-
ring verantwoord als zijnde noodde-
creten, decreten van de trendbreuk.
Door  de  goedkeur ing  door  de
Vlaamse Raad van deze decreten
werden onder meer de zogenaamde
opvulregel en het minidecreet afge-
schaft.

De algemene idee die aan de basis
van deze nooddecreten lag, was dat
het uitzonderingsprincipe inmiddels
vaste regel zou zijn geworden bij
beoordeling van bouwvergunnings-
aanvragen. Zo werd onder meer de
opvulregel beschouwd als een over-
gangsmaatregel die werd ingevoerd
omwille van het sociale aspect bij de
inwerkingtreding van de ontwerpge-
westplannen en de gewestplannen.
De VLD heeft zich steeds verzet te-
gen de afschaffing van de opvulregel
en het minidecreet. Wij vinden, en
dat is volgens ons de logica zelf, dat
misbruiken inderdaad moeten wor-
den aangepakt, maar dat de gebrui-
ken moeten kunnen voortbestaan.
Wij worden vandaag geconfronteerd
met verouderde gewestplannen. De
opvulregel en het minidecreet vor-
men een correctieve regelgeving die
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voor al de burgers, die zich in dezelf-
de situatie bevinden, zou moeten
kunnen gelden.

De voorzitter : De heer De Mol
heeft het woord.

De heer J. De Mol : Mijnheer De-
volder,  de heer Kelchtermans heeft
op een bepaald ogenblik, in ant-
woord op een interpellatie van de
heer Vautmans, verklaard dat hij in
het bezit was van minstens 200 dos-
siers waarin de opvulregel door zijn
voorganger op een totaal onwettelij-
ke manier werd toegepast.

Wanneer u vaststelt dat er misbrui-
ken zijn en de minister bevestigt dat
er reeds 200 zijn, dan moet men zich
daarover toch bijkomende vragen
stellen ?

Bovendien bracht de PW deze dos-
siers destijds telkens ter sprake via
fund rising.

Welnu, gezien al deze elementen
vraag ik mij af hoe de PVV destijds,
thans de VLD, denkt over Ruimte-
lijke Ordening.

De voorzitter : De minister heeft het
woord.

Minister T. Kelchtermans : Mijn-
heer de voorzitter, ik wil even ver-
duidelijken wat ik precies heb geant-
woord op bewuste interpellatie,
want de heer De Mol heeft mijn
woorden blijkbaar verkeerd geïnter-
preteerd. Ik heb nooit gezegd dat

L mijn voorganger onwettelijke beslis-
singen zou hebben genomen. Ik heb
alleen gezegd dat mijn voorganger
besliste tot toepassing van de opvul-
regel in meer dan 200 dossiers in ho-
ger beroep.

De heer De Mol voegt er echter tel-
kens aan toe dat het om onwettelijke
beslissingen gaat, maar dat wens ik
formeel te ontkennen.

ik die dossiers, die ik reeds acht
maand geleden heb opgevraagd, dan
nog steeds niet ontvangen ?

De heer J. De Mol : Waarom heb

De heer J. Devolder : Mijnheer de
voorzitter, ik stel vast dat de heer
De Mol, in militaire termen uitge-
drukt, de strategie van de elastische
terugtocht toepast.

Wat de fund rising betreft, mijnheer
De Mol, kan ik slechts in eigen naam
spreken en zeggen dat ik mij daar-
mee nooit bezighield.

Wij kunnen straks misschien verder-
praten over de aansnijding van
woonuitbreidingsgebieden. Indien
een groot woonuitbreidingsgebied
wordt aangesneden omdat op be-
paalde plaatsen nood is aan bouw-
ruimte, dan kan één woonuitbrei-
dingsgebied misschien dezelfde op-
pervlakte in beslag nemen als voor
die 200 dossiers waarvan sprake.

Mijnheer de minister, collega’s, de
regering en de meerderheid maken
dat de toepassing van de uitzonde-
ringsregels één van de grootste on-
dermijningen betekende van de
ruimtelijke kwaliteit in het Vlaamse
Gewest en dat deze opvulregel - en
ik citeer uit de memorie van toelich-
ting bij de nooddecreten van juni
1993 : een regelrechte aanslag vormt
op de ons nog resterende open ruim-
te.

Blijkbaar is er meer interesse voor
woningbouwmaatschappijen en
woonuitbreidingsgebieden die wel
nog volledige open ruimten aansnij-
den.

Vandaag worden wij opnieuw gecon-
fronteerd met een wijziging van een
reeds aangepaste regelgeving. De
minister spreekt nu over de nood-
zaak aan een tussentijdse regeling in
afwachting van een globaal ontwerp
op de ruimtelijke ordening. Met an-
dere woorden, vandaag wordt op-
nieuw geargumenteerd in de zin van
overgangs- en tijdelijke maatrege-
len, precies zoals een jaar geleden.

In de bevoegde commissie gingen
heel wat stemmen op die benadruk-

regel, met name de afschaffing van
ten dat de bestaande tijdelijke maat-

de opvulregel, vooral de kleine
spaarder  en de jonge bouwlustigen

die investeerden in een bouwper-
ceel, sociaal en financieel zouden
duperen.

De tekst aangenomen in de commis-
sie en die het standpunt van de rege-
ring vertolkt, is volgens ons onlees-
baar, onduidelijk en erbarmelijk wat
de legislatieve vormgeving betreft.

De inhoud ervan is voor de VLD
onrechtvaardig. Wij hebben een
aantal amendementen ingediend
waarin wij in hoofdorde pleiten voor
het herstel van de opvulregel en in
bij komende orde enkele fundamen-
tele correcties willen aanbrengen,
vooral aangaande de beperking van
het globale bouwvolume en de pro-
blematiek van de zogenaamde resi-
dentiële woonbestemming. Dien-
aangaande verwijs ik naar de speci-
fieke toelichtingen die aan onze
amendementen werden toegevoegd.
Rond het minidecreet ontspon zich
een mythe die de indruk wou wek-
ken dat het minidecreet werd opge-
steld om de grote industriële vervui-
lers verder te laten doen op hun oor-
spronkelij ke vestigingsplaats. In
werkelijkheid had het minidecreet
vooral betrekking op de kleine on-
dernemingen die, ingevolge de af-
schaffing ervan, worden geconfron-
teerd met een gebrek aan alternatie-
ve vestigingsplaatsen. Er wordt dus
soms terecht gesproken over deloca-
lisatie.

De voorzitter :
heeft het woord.

Mevrouw Vogels

Mevrouw M. Vogels : Mijnheer De-
volder,  u moet het mij niet kwalijk
nemen, maar uw betoog klinkt erg
hol. Weet u wel wat er momenteel
leegstaat aan kantoor- winkel- en
KMOruimte ? Toch blijft u spreken
over nieuwe behoeften.

De heer J. Devolder : Mevrouw Vo-
gels, in mijn arrondissement stel ik
vast dat heel wat bedrijven uitwijken
omdat er onvoldoende ruimte voor-
handen is. Wij ontvingen in dat ver-
band een nota van het VEV.

Mevrouw M. Vogels : Die nota ken
ik, want wij hebben ze ook ontvan-
gen.
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De heer J. Devolder : Bovendien
bestaan er dienaangaande gegevens
van het NIS, die ik gisteren nog heb
gebruikt om een debat te voeren
over het beleid inzake ruimtelijke
ordening. Indien u wist hoeveel be-
drijven onze regio verlaten om zich
in het noorden van Frankrijk te ves-
tigen, dan zou u begrijpen dat ik nog
steeds spreek over behoeften aan
vestigingsplaatsen. Maar wellicht
zullen wij hierover steeds van me-
ning verschillen.

Mevrouw M. Vogels : Mijnheer De-
volder,  de bedrijven wijken ook uit
omdat het voor hen nog steeds goed-
koper is een laagbouw op te trekken
op een nieuwe KMO- of industriezo-
ne in plaats van bestaande verlaten
bedrijfsgebouwen te herstellen en
aan te passen. Zolang wij de bedrij-
ven de mogelijkheid bieden alsmaar
verder uit te breiden, zal het pro-
bleem niet worden opgelost. Dat
heeft er alles mee te maken.

De heer J. Devolder : Om de Euro-
pese concurrentie te trotseren, moe-
ten de bedrijven bepaalde installa-
ties laten uitvoeren. Sommige ingre-
pen zijn nodig om te kunnen overle-
ven  Ind ien  deze  ingrepen  ge-
rechtvaardigd zijn voor de overle-
vingskansen van een bedrijf in de
harde economische concurrentiële
strijd, dan hebben wij daarmee geen
enkel probleem.

Ik ga nu verder met mijn betoog.

Ook in deze materie was de VLD
steeds van mening dat eventuele
misbruiken - die wij overigens niet
ontkennen - moeten worden aan-
gepakt. Men mag echter niet kiezen
voor gemakkelijkheidsoplossingen
en het kind samen met het badwater
weggieten.

De decreten die vandaag worden be-
sproken, beschouw ik voor de rege-
ring en voor de meerderheidspartij-
en als een beleidsbochtje, omdat ge-
deeltelijk wordt teruggekomen op
een eerder genomen beslissing en
omdat de regering, niettegenstaande
het besef dat de afschaffing van het
minidecreet en de opvulregel ver-

keerd was, niet consequent terug-
grijpt naar de vroegere regelgeving.

Mijnheer de minister, ik wil nu even
verwijzen naar de houding van de
Vlaamse Raad en naar uw engage-
ment bij de bespreking in plenaire
zitting van de nooddecreten. In dat
verband zal ik enkele uitspraken ci-
teren uit de Handelingen van 7 juni
1993 van de Vlaamse Raad, om u en
de collega’s van de meerderheids-
partijen te confronteren met bepaal-
de engagementen die men vandaag
blijkbaar naast zich wil neerleggen.

Sommigen vinden het misschien
boeiend om in de Handelingen na te
lezen wat zij zelf in de plenaire ver-
gadering hebben gezegd - wie was
ook weer die dichteres die zei : ,,‘t
Is goed in ‘t eigen hert te kijken ?”
Voor mij zijn de Handelingen altijd
bijzonder leerrijk omdat zij toelaten
standpunten en argumenten van an-
dere partijen nog eens goed na te
lezen. De Handelingen zijn immers
ook een illustratie van het principe
verba volant, scripta manent.

Ik moet u bekennen, collega’s van
de meerderheid en mijnheer de mi-
nister, dat er bij de bespreking van
de nooddecreten in de Vlaamse
Raad op 7 juni 1993 inhoudelijk dui-
delijke verschillen waren in visie tus-
sen u en ons, maar dat er over de
partijgrenzen heen een consensus tot
stand kwam, met de expliciete goed-
keuring van de minister.

De nooddecreten zouden maar van
toepassing zijn voor een periode van
één jaar. Na dat jaar moest er een
globaal decreet op de ruimtelijke or-
dening van kracht zijn, zoniet zou de
vroegere regelgeving opnieuw van
kracht worden.

Om uzelf te confronteren met uw
eigen engagementen en ter voorbe-
reiding van uw stemgedrag, zal ik
enkele passages citeren uit het ver-
slag van de plenaire vergadering van
7 juni 1993. Ik heb weliswaar weinig
hoop dat u de argumenten van de
VLD zult volgen, maar ik veronder-
stel dat u bij de stemming over de

ingediende amendementen trouw
blijft aan uw eigen argumenten.

De minister verklaarde ik citeer :
Als dit decreet niet wordt ingediend
- het nieuwe decreet op de stede-
bouw - en er geen definitieve rege-
ling wordt getroffen binnen een af
te spreken termijn, dan heb ik er
geen probleem mee dat de oorspron-
kelijke regeling opnieuw van toepas-
sing wordt.. . Einde citaat. Voorts zei
de minister dat hij even gemotiveerd
was bij het uitwerken van een globa-
le visie als bij het verdedigen van de
drie ontwerpen. Dit ontwerp zal in
het laatste trimester van dit jaar wor-
den ingediend. . . . En verder nog :
. . . De veronderstelling dat de drie
decreten na een jaar ophouden te
bestaan - waardoor men in de oude
regelgeving vervalt - moet voor de
Raad een garantie zijn dat een glo-
bale visie op de ruimtelijke ordening
absoluut moet worden ingevuld, wil
men waarborgen hebben dat drin-
gende problemen op korte termijn
worden opgelost.. . De heer Tant re-
pliceerde : Mijnheer de minister, er
is slechts één probleem. Als u hierin
niet in één of andere bepaling van
de drie decreten voorziet, dan zou
er - indien u binnen het jaar niet
met een nieuw ontwerp van decreet
komt - in deze Vlaamse Raad een
nieuwe beslissing moeten worden
genomen om deze afgeschafte nor-
men opnieuw in te voeren. Het ant-
woord van minister Kelchtermans
luidde : Ja. Verder zei hij : Wij moe-
ten onszelf hiertoe dwingen. Als wij
er niet in slagen, krijgt u gelijk en
vervallen wij opnieuw in de oude re-
geling.

Beste collega’s, dit is toch duidelijk
genoeg. Het jaar is reeds lang voor-
bij. Aangezien wij nog steeds geen
nieuw globaal decreet hebben, moet
de oude regeling, zoals uitdrukkelijk
werd overeengekomen in de Vlaam-
se Raad tussen de minister en de
leden van zijn fractie, opnieuw van
kracht worden.

De voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.
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Minister T. Kelchtermans : Mijn-
heer de voorzitter, ik herinner mij
deze discussie nog zeer goed. Ik heb
sommige leden van de Raad uitge-
daagd en gezegd dat het definitieve
decreet de zaken structureel moest
regelen en dat de afschaffing van de
veralgemeende toepassing van de
opvulregel van het minidecreet een
eerste maatregel was. Deze maatre-
gel was echter niet definitief af,
waardoor er inderdaad ook proble-
men werden gecreëerd.

Er heerste ongeloof met betrekking
tot de tweede stap, met name het
grote decreet.

Ik heb toen verklaard dat ik er geen
enkel bezwaar tegen had om de oor-
spronkelijke regeling opnieuw toe te
passen indien er geen definitieve re-
geling kon worden getroffen. De
Raad heeft mij hierin toen niet ge-
volgd .

Ik geef u nu de juiste stand van za-
ken met betrekking tot het grote de-
creet. U weet dat dit definitief door
de Vlaamse regering werd aanvaard
en dat het momenteel bij de Raad
van State vertoeft, die zijn opmer-
kingen zal formuleren.

Wij verwachten dat dit decreet on-
middellijk na het reces in de Vlaam-
se Raad kan worden besproken. De
vertraging in dit dossier is te wijten
aan externe factoren.

De heer J. Devolder : Mijnheer de
minister, ik verwijt u niet dat u ver-
antwoordelijk bent voor de externe
factoren, maar wanneer ik zie hoe
in bepaalde middens reeds tegen dit
ontwerp van decreet wordt gea-
geerd, dan twijfel ik eraan dat het
decreet nog tijdens deze legislatuur
zal worden goedgekeurd.

Over de interpretatie is trouwens
geen discussie mogelijk, u hebt dui-
delijk gezegd dat er binnen het jaar
een definitieve regeling moest wor-
den getroffen.

Minister T. Kelchtermans : Ik had
voorgesteld om deze bepaling mee
in het decreet in te schrijven.
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De heer J. Devolder : Mijnheer de
minister, het was een duidelijk enga-
gement van uwentwege om volledig
over te schakelen op de nieuwe re-
gelgeving.

Minister T. Kelchtermans : Dat en-
gagement wordt waargemaakt door
het feit dat ik bij de Vlaamse rege-
ring heb gepleit om zich niet te ver-
zetten tegen deze voorstellen van de-
creet.

De heer J. Devolder : Mijnheer de
minister, collega’s, wij zullen u in
ieder geval de kans geven om conse-
quent te zijn met de visie die u des-
tijds verdedigde. Dit zal blijken bij
uw stemgedrag over de amendemen-
ten die de VLD heeft ingediend om
de vroegere regelgeving opnieuw en
integraal van kracht te doen worden.
Dit is een consequente uitvoering
van onze visie en een duidelijke ver-
taling van de standpunten en enga-
gementen die een jaar geleden in de
Vlaamse Raad werden genomen.

De voorzitter : De heer Breyne
heeft het woord.

De heer P. Breyne (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister, dames en heren, in de eer-
ste plaats feliciteer ik de verslagge-
ver voor zijn uitstekend verslag, dat
een zeer trouwe en volledige weer-
gave is van de in de commissie ge-
voerde besprekingen.

Precies een jaar geleden werd in de
Vlaamse Raad een ontwerp van de-
creet goedgekeurd dat de afschaffing
van de veralgemeende toepassing
van de opvulregel beoogde. Hier-
door kon worden tegemoetgekomen
aan ons aller bekommernis om de
nog resterende open ruimten in
Vlaanderen maximaal te vrijwaren.

De ongebreidelde toepassing van die
uitzonderingsmaatregel op het alge-
meen principe van goede ruimtelijke
ordening was de jongste jaren im-
mers uitgegroeid tot een van de be-
langrijkste oorzaken van de steeds
verder gaande aantasting van de
open ruimten.

Decreten Ruimtelijke Ordening

CVP-Kamerlid Jozef Van Eetvelt was
verslaggever bij de bespreking van de
diverse decreten over de ruimtelijke
ordening

Het decreet van 23 juni 1993 dat de
opvulregel afschafte, was en is van-
uit dat oogpunt volkomen te verde-
digen. Daarover mag geen misver-
stand bestaan.

We kunnen echter niet ontkennen
dat de afschaffing van de opvulregel
zonder enige overgangsmaatregel
een aantal mensen, die te goeder
trouw een perceel grond hadden ge-
kocht met de bedoeling er later een
woning op te bouwen, in een moei-
lijke situatie heeft gebracht. Het be-
wuste stuk grond, waarvoor velen
toch jaren hebben gespaard, waar-
voor dikwijls een hypothecaire le-
ning werd gesloten, was plotseling
zo goed als waardeloos. Vooral voor
jonge gezinnen, voor wie de aan-
koop van een perceel grond vaak
een grote investering is, heeft dit
problemen opgeleverd.

In zijn omzendbrief van 10 novem-
ber 1993 betreffende de bijzondere
plannen van aanleg die afwijkingen
inhouden van de gewestplannen
heeft de minister van Ruimtelijke
Ordening een kader uitgewerkt
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waarbinnen een oplossing mogelijk
is voor bepaalde problemen, die zijn
gerezen als gevolg van de afschaffing
van de opvulregel. Ik stel evenwel
vast dat het voor de gemeentebestu-
ren in de praktijk niet altijd mogelijk
is om hiervan gebruik te maken.

Teneinde de mensen, die worden ge-
troffen door het afschaffen van de
opvulregel, toch een uitweg te bie-
den om hun droom, de bouw van
een woning op een volkomen te goe-
der trouw aangekocht stuk grond, te
verwezenlijken, vinden wij het op-
portuun om een voorstel van decreet
in te dienen dat een oplossing kan
bieden voor de gerezen problemen.

In ons voorstel van decreet wensten
we een uitzondering te maken op de
afschaffing van de opvulregel voor
degenen die vóór de inwerkingtre-
ding van het decreet van 23 juni 1993
een perceel grond hadden gekocht
waarvoor een bouwvergunning of
een stedebouwkundig attest was af-
geleverd, die het perceel als bouw-
grond betaalden en aan wie de er-
mee gepaard gaande registratierech-
ten werden aangerekend.

Om de open ruimte maximaal te vrij-
waren, lijkt het ons aangewezen te
zijn het toegestane bouwvolume van
de woning te beperken tot 700 m3,
dat naar ons gevoelen voldoende
ruimte moet bieden voor wat wij een
modaal gezin noemen.

Het is geenszins onze bedoeling om
op de afschaffing van de opvulregel
terug te komen. Het is wel onze be-
doeling een overgangsmaatregel uit
te werken voor de gevallen waarvoor
er door een inmiddels afgeleverde
bouwvergunning of door een stede-
bouwkundig attest al een duidelijke
indicatie is dat er op dat bepaald per-
ceel een woning zou kunnen worden
opgericht.

In ons voorstel blijft de afschaffing
van de opvulregel in de toekomst ge-
handhaafd. Daarom stellen we voor
de herstelde rechtskracht van de
niet-uitgevoerde bouwvergunningen

en van de stedebouwkundige attes-
ten te beperken in de tijd, namelijk
tot 31 december 1996.

Wij stelden ook voor om de moge-
lijkheid in te bouwen dat de vóór 24
augustus 1993 ingediende aanvragen
voor een bouw- of een verkavelings-
vergunning of voor een stedebouw-
kundig attest, die op basis van het
decreet tot afschaffing van de opvul-
regel negatief werden beoordeeld,
opnieuw kunnen worden ingediend.
Het is dus alleszins niet onze bedoe-
ling om speculanten te belonen of
een achterpoortje te bieden. Ik be-
treur het dan ook ten zeerste dat
sommigen deze voorstellen willen
herleiden tot het oplossen van dos-
siers van politiek dienstbetoon want
dat heeft er immers niets mee te ma-
ken.

Het uitstellen van de overgangs-
maatregel - bijvoorbeeld tot de be-
handeling van het nieuwe globale
decreet op de ruimtelijke ordening
en de stedebouw - is niet verant-
woord. Men mag immers niet verge-
ten dat heel wat mensen problemen
hebben en niet meer weten wat ze
moeten doen. Daarom is het niet te
verdedigen dat een oplossing voor
deze toch wel heel menselijke en so-
ciale problemen naar later wordt
verschoven.

Ik heb tijdens de bespreking in de
commissie met genoegen vastgesteld
dat er over de partijen heen een con-
sensus is gegroeid om de nefaste en
sociale gevolgen van de afschaffing
van de opvulregel op te vangen door
een overgangsmaatregel. Dat er ook
voorstellen werden ingediend door
de heren De Croo en Timmermans
is daar een treffende illustratie van.

De toelichting van minister Kelch-
termans toonde aan dat ook op rege-
ringsniveau de tijd rijp werd geacht
om een overgangsmaatregel uit te
werken. Het standpunt van de
Vlaamse regering sluit in ruime mate
aan bij de principes die aan ons voor-
stel ten grondslag liggen. Onze frac-
tie kan de op het standpunt van de
Vlaamse regering geïnspireerde

amendementen
ren.

dan ook goedkeu-

De in het amendement vervatte spe-
cifieke procedure zal voor sommigen
misschien vragen oproepen. Ik ont-
ken niet dat ook ik de normale pro-
cedures had verkozen, maar het
voorstel om de betrokken dossiers in
eenmaal af te werken, is beslist het
overwegen waard. Bovendien heb ik
vertrouwen in het college van ge-
machtigde ambtenaren die door hun
kennis en expertise op een serene,
efficiënte en correcte manier een de-
gelijk advies zullen uitbrengen over
alle aanvragen.

Men mag ook niet vergeten dat de
uiteindelijke beslissing wordt geno-
men door de Vlaamse regering. De
minister van Ruimtelijke Ordening
zal er beslist voor waken dat er zich
geen ongeoorloofde opvulling zal
voordoen.

Toch wil ik er ten zeerste op aan-
dringen dat de regering alles in het
werk stelt om de mogelijkheden van
dit decreet voldoende bekend te ma-
ken aangezien het slechts om een tij-
delijke overgangsmaatregel gaat.

Mijnheer de voorzitter, het decreet
lost niet alle problemen op. Onge-
twijfeld zullen er mensen zijn die een
perceel grond hebben gekocht met
de bedoeling er te bouwen maar die
hebben nagelaten een bouwvergun-
ning of een stedebouwkundig attest
aan te vragen. De volgende weken
en maanden zullen er beslist nog
dossiers opduiken waarvoor om so-
ciale redenen een oplossing het over-
wegen waard is.

Als de Vlaamse Raad het globaal
nieuw decreet op de ruimtelijke or-
dening zal bespreken, zullen we de
mogelijkheid hebben om gezamen-
lijk te overleggen en te onderzoeken
welke maatregelen nog moeten wor-
den genomen. Mijnheer de voorzit-
ter, het in de commissie geamen-
deerde voorstel van decreet is een
evenwichtig geheel waarin de vrijwa-
ring van de open ruimte wordt ge-
combineerd met aandacht voor de
gevolgen voor vele kandidaat-bou-
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wers van
vulregel.

de afschaffing van de op-

Samen met het voorstel van decreet
tot mildering van de gevolgen van
de afschaffing van de opvulregel
dienden wij ook een voorstel in dat
een wijziging inhoudt van de even-
eens in juni van vorig jaar goedge-
keurde heroriëntatie van het mini-
decreet.

Dat mini-decreet heeft heel wat toe-
passingen gekend zodat het uiteinde-
lijk is uitgegroeid tot een betwistbaar
instrument. Ook de heroriëntatie
had in de eerste plaats tot doel om
de open ruimte maximaal te vrijwa-
ren.

Ze had echter ook tot gevolg dat
zonevreemde woningen niet meer
kunnen worden verbouwd als de ver-
bouwing een oppervlakte- of een vo-
lumevermeerdering zou inhouden.
Zoals u weet, kan volgens het de-
creet van 23 juni 1993 de uitbreiding
van bestaande vergunde gebouwen
uitsluitend betrekking hebben op de
k r a c h t e n s  d e  milieuvergunnings-
reglementering vergunde en/of als
voorwaarde geldende infrastructuur
ter bevordering van de kwaliteit van
het leefmilieu.

Net zoals het geval is bij de afschaf-
fing van de opvulregel zijn ook hier
problemen ontstaan waarvan we een
jaar geleden de gevolgen niet kon-
den overzien. Denken we bijvoor-
beeld aan de talrijke zonevreemde
landelijke woningen die niet meer
aangepast zijn aan wat we de heden-
daagse woonbehoeften kunnen noe-
men.

Om dergelijke woningen in de toe-
komst bewoonbaar te houden, is de
mogelijkheid tot uitbreiding ervan
een onontbeerlijke voorwaarde. In-
dien dergelijke woningen niet meer
kunnen worden uitgebreid, zal dit op
termïn zeker leiden tot verkrotting
van het landelijke gebied. Met deze
mogelijke evolutie voor ogen achtte
wij het dan ook aangewezen om ook
hier een aantal wijzigingen voor te

stellen aan het
keurde decreet.

vorig jaar goedge-

Het was daarbij onze bedoeling om
verbouwingswerken die een uitbrei-
ding van dergelijke zonevreemde
woningen inhouden, toe te laten.
Maar om te beletten dat daar een
onnodige aantasting van de open
ruimte uit volgt, stelden wij voor om
de uitbreiding te beperken tot een
maximaal bouwvolume van 700 m3.

Analoog met ons voorstel omtrent
de opvulregel heb ik ook hier voor-
gesteld om de rechtskracht van de
stedebouwkundige attesten te ver-
lengen tot einde 1996. Tevens lag het
in de bedoeling van het voorstel dat
de aanvragen tot het herbouwen van
zonevreemde woningen die waren
ingediend vóór 22 augustus 1993, te-
rug zouden kunnen worden inge-
diend. Het was niet meer dan nor-
maal dat aanvragen die tijdig inge-
diend waren ook nog volgens de
toenmalig geldende regels konden
worden beoordeeld .

Het was zeker niet onze bedoeling
om middels dit voorstel de overdre-
ven bebouwing van het landelijke
gebied te stimuleren. Het gaat ons
vooral om in een mogelijkheid tot
uitbreiding te voorzien voor die wo-
ningen die mits enige aanpassing,
nog voor vele jaren dienstbaar zijn.
Men mag immers niet vergeten dat
bepaalde gebieden van Vlaanderen
een zeer grote hoeveelheid van der-
gelijke woningen kennen. Het zou
zeker niet verstandig zijn om gehele
streken te laten verkommeren.

Mijnheer de minister, ik val hier mis-
schien in herhaling met wat ik zopas
betreffende de opvulregel zei, maar
ik wil toch benadrukken dat het mij
ten zeerste verheugde dat de Vlaam-
se regering ons voorstel en de erin
vermelde principes heeft bijgetre-
den, enkele lichte wijzigingen niet te
na gesproken. Dat bewijst dat ook
de Vlaamse regering er zich ten volle
van bewust is dat een aanpassing van
het vorig jaar goedgekeurde decreet
wenselijk was. Het amendement dat
door een aantal collega’s werd inge-

diend op basis van het standpunt van
de Vlaamse regering kan dan ook op
onze instemming rekenen.

Mijnheer de voorzitter, wij hebben
ons voorstel zo beperkt mogelijk ge-
houden.

Voor problemen die kunnen ont-
staan bijvoorbeeld in verband met
rooilijnen hebben wij niet direct een
oplossing kunnen aanreiken.

Mijnheer de minister, wij zijn er wel
gevoelig voor dat u een procedure
hebt naar voren gebracht via ge-
meentelijke plannen van aanleg die
wellicht een begin van oplossing
kunnen geven. Wij kunnen niet ver-
bergen dat wij veel sympathie heb-
ben voor de amendementen van
sommige leden om deze problema-
tiek op te nemen in de overgangsre-
geling. Wij hopen dat de praktijk tot
uiting zal brengen dat de redenering
van de minister die verwees naar de
mogelijkheden van de omzendbrief,
een tastbaar resultaat kunnen geven
voor deze situatie die naar ieders
oordeel om een oplossing vraagt. Er
was ook heel wat te doen omdat er
in ons voorstel niet in uitbreidings-
mogelijkheden voor bedrijven werd
voorzien. Ook de heer Devolder
heeft daarop gewezen. Het niet op-
nemen van deze mogelijkheid doet
zeker niets af van de nood aan uit-
breiding die vooral bij een reeks am-
bachtelijke bedrijven heerst. Het
voorstel en de amendementen heb-
ben slechts betrekking op woningen.
Wij zullen de consensus op dat vlak
blijven eerbiedigen.

Wij hopen dat er later bij de bespre-
king van het globale ontwerp inzake
de ruimtelijke ordening, gelegenheid
zal zijn om na te gaan in hoeverre
uitbreidingsmogelijkheden voor be-
drijven in sommige gebieden te ver-
antwoorden zijn en op welke manier
daaraan tegemoet zal worden geko-
men.

Mijnheer de voorzitter, ik wil nog-
maals beklemtonen dat de hier voor-
gestelde wijziging van het mini-de-
creet zeker geen bijkomende aanslag
op de open ruimte zal betekenen.
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Het gaat immers om woningen die
zich reeds sedert vele jaren in de des-
betreffende gebieden bevinden. Er
wordt alleen getracht deze in de toe-
komst bewoonbaar te houden en op
die manier het specifieke sociale
weefsel van sommige streken in
Vlaanderen, vooral in de landelijke
gebieden die ik zeer goed ken, niet
verloren te laten gaan. Ook wat dit
voorstel betreft hoop ik op een ma-
ximale concensus  te kunnen rekenen
van de Vlaamse Raad zodat komaf
kan worden gemaakt met een aantal
onrechtvaardige situaties. (Applaus)

De voorzitter :
heeft het woord.

Mevrouw Vogels

Mevrouw M. Vogels (Op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, mijn-
heer de minister, geachte collega’s
opvullers en mijnheer de dwarslig-
ger, ik begin met een citaat dat de
voorzitter van de Raad bekend in de
oren moet klinken. Landschapszorg
is voor de meeste mensen nog altijd
een onbestaand woord. Toen vijftien
jaar geleden het gewestplan van start
ging, werd het kopen van goedkope
landbouwgronden en het inkleuren
ervan als bouwgrond door onze lan-
ge arm, volkssport nummer één. Het
gewestplan werd een utopie en lint-
bebouwing bleef troef. Vandaag is
lelijk Vlaanderen volgeplant met
smakeloze fermetjes en lintbebouw-
de verbindingswegen met schreeu-
werige reclameborden. Enkele
maanden geleden werd de zoge-
naamde opvulregel afgeschaft, waar-
schijnlijk omdat er niets meer op te
vullen viel. De prijs die wij nu moe-
ten betalen voor een leefbaar Vlaan-
deren is zeer hoog. Hopelijk wordt
het ruimtelijk structuurplan iets
doeltreffender en zal het de bestaan-
de infrastructuur beter benutten zo-
dat de schaarse natuur in Vlaande-
ren nooit meer hoeft te krimpen,
ook niet voor de industrie. Einde ci-
taat.

Mijnheer de voorzitter, ik weet niet
of u de tekst hebt herkend. Het is
een citaat uit de redevoering van de

vijfde economische moderne B van
het Sint-Jozefscollege te Aarschot,
de vijfde laureaat van de prijskamp
van de Vlaamse Raad met de titel
Als ik het eens mocht zeggen in de
Vlaamse Raad. Ik heb het in hun
plaats gezegd. Het is de visie van
jongeren van 16 tot 17 jaar op onze
open ruimten. Men durft dan nog
beweren dat kinderen niet politiek
bewust zijn of geen visie hebben. Zij
zeggen eigenlijk in hun eigen woor-
den wat vorige week in meer weten-
schappelijke taal te lezen was in het
zoveelste milieurapport Hoe is
Vlaanderen er aan toe ?, met als
conclusie Vlaanderen is er slecht aan
toe.

Een van de hoofdoorzaken van die
penibele toestand van dit kleine
landje aan de zee is de slechte ruim-
telij ke ordening en lintbebouwing.
De verstoring van de natuur als ge-
volg van een totaal gebrek aan open
ruimten wordt steeds erger. Het
wordt voor de gemeenschap totaal
onbetaalbaar om in rioleringen en
waterzuivering te voorzien voor al
de woningen die her en der ons land-
schap sieren. Ik zwijg hier dan over
het openbaar vervoer dat wij in de
plaats van de automobiliteit willen
organiseren. Er zijn de verkavelin-
gen en de lintbebouwing en de huis-
jes her en der voor de gezinnen met
veel kinderen die worden gesierd
met drie wagens. Een voor vader,
want  d ie  moet  pe r  au to  gaan
werken. Een voor moeder, want die
moet ook gaan werken en winkelen
en nog een voor de dochter en de
zoon vanaf het ogenblik dat die acht-
tien jaar zijn. Vader en moeder zijn
het immers dik beu om constant met
de kinderen over en weer te rijden
naar de sportclub, de fuif, de school
of de winkel. Dus, geef hen vlug een
auto. Het is bovendien stukken
goedkoper dan hen op kot te laten
gaan. Je kan ze ook beter in het oog
houden wanneer ze alle dagen thuis
komen.

Mevrouw M. Tyberghien-Vanden-
bussche : Wij hebben geen andere
keuze.

Mevrouw M. Vogels : Uiteraard
hebt u geen andere keuze, u hebt de
bebouwing zo breed laten uitdeinen,
dat de lijnbussen geen functionele
stopplaatsen meer hebben. Bij ge-
brek aan woonkernen, kunnen we
de bus toch niet aan elk huis laten
stoppen. De lintbebouwing maakt
een efficiënte organisatie van het
openbaar vervoer haast onmogelijk.
Die voorzieningen kunnen wij als
Gemeenschap niet betalen.

De heer P. Tant : Wij vragen dat
ook niet.

Mevrouw M. Tyberghien-Vanden-
bussche : Zoals voor het beheersen
van alle nieuwe fenomenen is het
noodzakelijk vorming te geven.

Mevrouw M. Vogels : Mevrouw Ty-
berghien, op een ogenblik dat heel
wat van mijn generatiegenoten de
stad ontvluchtten, ben ik bewust in
de stad blijven wonen, terwijl fami-
lies als de uwe voortdurend met vier
wagens die stad binnendringen.

Mevrouw M. Tyberghien-Vanden-
bussche : Mevrouw Vogels, wij zijn
op de buiten geboren en getogen.
Maar voor de stadsverlaters hebt u
gelijk.

Mevrouw M. Vogels : Mevrouw Ty-
berghien, die wagens maken het le-
ven in de stad onleefbaar.

Mevrouw M. Tyberghien-Vanden-
bussche : Mevrouw Vogels, u over-
drijft.

Mevrouw M. Vogels : Maar dat is
de realiteit.

De voorzitter : De heer Tant heeft
het woord voor een onderbreking.

De heer P. Tant : Mevrouw Vogels,
u hebt principieel gelijk. Maar die
principes kan je maar toepassen als
je tabula rasa maakt met een histo-
risch gegroeide toestand. De ruimte-
lijke ordening in Vlaanderen is wat
ze is. Een aantal mensen wonen op
het platte land. Zij zijn daar vaak
geboren en getogen en voelen zich
ermee verbonden. Hoe juist uw re-
denering ook zou zijn, deze mensen
kan je niet zo maar aan hun lot over-
laten. Wanneer zij in de woning van
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hun ouders zijn ingetrokken, dan
lijkt het me normaal - ik refereer
hiermee aan het mini-decreet - dat
ze gebruik kunnen maken van het
gewone huishoudelijk comfort, dat
de kinderen een afzonderlijke slaap-
stede toegewezen krijgen, enzo-
voorts. Uw redenering vertrekt van
een fictie.

Mevrouw M. Vogels : Mijnheer de
voorzitter, mag ik die redenering
dan ook even afmaken ?

We zouden een diepzinnig filoso-
fisch debat kunnen houden over de
betekenis van politiek. Is politiek de
registratie van een bestaande toe-
stand en het betalen van alle sociale
en ecologische gevolgen van die toe-
stand ?

De heer P. Tant : Neen.

Mevrouw M. Vogels : Of geloven
wij nog een stuk in de zogenaamde
maakbaarheid van de samenleving
en in de mogelijkheid voor de poli-
tiek om dirigerend op te treden en
een halt toe te roepen aan een evo-
lutie die onhoudbaar is geworden ?
Dezelfde familie met haar vier auto’s
voeden hun kinderen ook op in de
idee dat zij morgen zelf moeten kun-
nen bouwen. Dat is nu eenmaal zo
in Vlaanderen. Wie in Vlaanderen
trouwt, bouwt ook zijn eigen huis.
De vraag is of we deze filosofie blij-
ven aankleven of of we ervan afstap-
pen omdat het niet langer kan ? Jon-
gens, Vlaanderen is vol !

De heer F. Van den Eynde : Vlaan-
deren is inderdaad te vol. Agalev
sluit zich aan bij een standpunt van
het Vlaams Blok.

Mevrouw M. Vogels : Niet met
mensen, mijnheer Van den Eynde.
Vol gebouwd met huizen, mijnheer
Van den Eynde. U zou toch beter
moeten weten als stadsmens. De ste-
den zijn verloederd en die verloede-
ring heeft nare gevolgen. U weet dat
beter dan wie ook. Op andere mo-
menten treedt u mij bij. Plots staat
u bij de opvullers. Om welke reden
weet ik niet.
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Zijn wij bereid om de nefaste evolu-
tie te keren en een mentaliteitswijzi-
ging te bewerkstelligen ? Dat was
toch de bedoeling van de minister ?

Ook elders wijzigt de mentaliteit
zich. Wij moeten aan onze kinderen
uitleggen dat we niet langer kunnen
blijven verkavelen voor nieuwbouw.

Ik heb het nu niet eens over het pro-
bleem van de groene weduwe, niet
in de families wier sociaal netwerk
van oudsher op het platte land ligt,
maar wel bij diegenen die uit de ker-
nen vluchten, zowel uit de stads als
uit de dorpskernen, om op het platte
land te gaan wonen komen zij voor.

Zodra hun kinderen het huis uit zijn
en één van beide partners, meestal
de vrouw, alleen overblijft, zit zij als
een groene weduwe moederziel al-
leen op een eilandje. Zal de Ge-
meenschap voor haar warme maaltij-
den aan huis en Wit-Gele-Kruisver-
zorging betalen ? Dit is onbetaal-
baar. Dit soort samenleving is onbe-
taalbaar.

Willen jullie dat inzien of niet ?

Willen jullie de casuistische benade-
ring van het arme gezin met drie kin-
deren dat altijd op den buiten heeft
gewoond, nu laten varen of niet ?

Dat zijn de vragen.

De heer P. Tant : De doeleinden die
u nastreeft, wil ik ook tot de mijne
maken. Wij zullen wellicht van me-
ning verschillen over de wegen waar-
langs we dat doel kunnen bereiken.
Mijn grote vrees bestaat erin dat de
trendbreuk die wordt teweegge-
bracht zo een nefaste sociale gevol-
gen heeft dat ze een anti-reflex zal
uitlokken, zodat u het omgekeerde
zal bereiken van wat u beoogt.

Mevrouw Vogels, ik ben ervan over-
tuigd dat een politiek van ruimtelijke
ordening en milieuzorg niet tegen de
mensen kan worden gevoerd. Wie
dat wel doet, dreigt de klok terug te
draaien.

Mevrouw M. Vogels : Maar als poli-
tieker durf ik aan de mensen nog

Decreten Ruimtelijke Ordening

steeds een ideaal verkondigen, ook
al gaat dat in tegen de gewoonten
van die mensen.

De heer P. Tant : Ik ben het met u
eens, maar u vergist zich als u het
er voor over hebt een aantal men-
sen, en wellicht een vrij groot aantal
mensen als slachtoffers achter u te
laten.

Mevrouw M. Vogels : Maar u laat
voortdurend mensen achterop lig-
gen, mijnheer Tant.

De heer P. Tant : Dat mag u niet
doen, want u bewijst hiermee de
slechtst mogelijk dienst aan het be-
leid en aan zijn haalbaarheid.

Mevrouw M. Vogels : Mijnheer
Tant, mijn betoog antwoordt op al
uw opwerpingen.

In 1962 bij de goedkeuring van de
Wet op de Ruimtelijke Ordening
wist iedereen dat de wijze waarop
Vlaanderen werd vol gebouwd, niet
houdbaar was. Toen werden gewest-
plannen opgemaakt waarin ook de
functie van de ruimte werd vastge-
legd.

In 1962 was men reeds van zins om
de zogenaamde trendbreuk te orga-
niseren. Dat was eigenlijk al ruim-
schoots te laat, er waren toen al hon-
derden zonevreemde gebouwen. In
de landbouwzones stonden toen
reeds honderden woonhuizen, zij
maakten er als het ware deel uit van
de geschiedenis van het platte land.

In 1962 heeft niemand de moed ge-
had de eigenlijke doelstelling van de
wet toe te lichten. De wet had tot
doel de zonevreemde gebouwen te
laten uitdoven door aan de bewoners
de mogelijkheid te geven om te ver-
huizen middels uitbetaling van een
planschadevergoeding en op die ma-
nier een verdichting van de woon-
kernen te bewerkstelligen.

Geen enkele politicus heeft de moed
kunnen opbrengen om deze werk-
wijze te verdedigen. De reden hier-
voor ligt voor de hand.

Ook toen al werd ruimtelijke orde-
ning dossier per dossier bekeken en
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met sociaal dienst-

Niemand kan dat ontkennen.

Aan de zonevreemde gebouwen
heeft niemand ooit durven raken.

Hun behoud werd stilaan aanvaard
en meteen gaven de politici als sig-
naal dat er wel een wet was, maar
dat ruimtelijke ordening niet zo be-
langrijk was, dat er geen mouw aan
zou kunnen worden gepast.

Het mini-decreet voorziet in een
aantal uitzonderingen en maakt van
deze uitzonderingen de regel, met
precies dezelfde argumenten als wel-
ke ik vandaag hoor. Men pleit mede-
leven met de jonge en kinderrijke
gezinnen die deze gebouwen betrek-
ken en aan wie een uitzondering
vanuit sociaal oogpunt niet kan wor-
den ontzegd.

In die geest heeft het mini-decreet
van de uitzondering een regel ge-
maakt. Wij zijn niet in staat om het
belang van de open ruimte aan de
kiezer duidelijk te maken. De indivi-
duele politicus ontbreekt het aan
moed om hard te maken dat wat in
sommige gevallen kan in andere on-
toelaatbaar is in het belang van een
goede ruimtelijke ordening.

Wat de één mag doen, dat mag de
ander ook. Zie daar het devies van
het mini-decreet .

Mevrouw M. Tyberghien-vandeu-
bussche : Mevrouw Vogels, volgens
u moet iedereen dus in de stad gaan
wonen ?

Mevrouw Vogels : Dat zeg ik niet.
Het gaat niet alleen over de stad.
Het gaat over de verdichting van alle
woonkernen. Ook heel wat dorps-
kernen liggen er immers belabberd
bij. Er wordt niet geïnvesteerd in de
dorpskernen en de woonzones dei-
nen ook daar steeds verder uit.

Dat heeft niet te maken met een
keuze tussen stad en platte land,
maar met een keuze tussen ruimtelij-
ke ordening of ruimtelijke wanorde.

In Nederland woont ook niet ieder-
een in de stad, maar daar is de orga-
nisatie van de ruimtelijke ordening
zichtbaar, onder andere in de wijze
waarop het openbaar vervoer is
georganiseerd. De doelstelling van
de wet op de ruimtelijke ordening
van 1962 heeft men dus nooit durven
hard maken.

De voorzitter : Het woord is aan de
heer Van den Eynde voor een korte
onderbreking.

De heer F. Van den Eynde : Me-
vrouw Vogels, u verwijst naar Ne-
derland, mag ik u er echter attent
op maken dat de steden in Neder-
land veel onleefbaarder zijn dan in
België.

Mevrouw M. Vogels : Dit is niet
juist.

De heer F. Van den Eynde : Bent u
reeds in Amsterdam geweest ? Lely-
stad is een moderne, nieuwe, maar
dode stad, is het dat wat u verkiest ?

De voorzitter : Mag ik u verzoeken
te luisteren naar de uiteenzetting van
mevrouw Vogels. Mevrouw Vogels
heeft het woord.

Mevrouw M. Vogels : Mijnheer Van
den Eynde, u mag geen appelen met
citroenen vergelijken.

In alle grootsteden van Europa zijn
er problemen. Indien men echter het
nieuwe Milieurapport Vlaanderen
leest, is duidelijk dat Vlaanderen er
op het vlak van het milieu veel slech-
ter aan toe is dan Nederland. Een
van de oorzaken hiervan is een
slecht beleid op het vlak van de
Ruimtelijke Ordening.

Tot nu toe heeft men steeds de in-
druk gegeven dat er op het vlak van
de Ruimtelijke Ordening altijd wel
iets te regelen viel.

De redenering in verband met de so-
ciale gevallen die men bij het mini-
decreet heeft gehanteerd, wordt
vandaag herhaald. Iedereen kent in
zijn omgeving wel een aantal schrij-
nende gevallen die het slachtoffer
zijn geworden van maatregelen in

verband met de Ruimtelijke Orde-
ning. Nochtans was iedereen het er
in het begin van de legislatuur mee
eens dat er nu eindelijk een trend-
breuk moest komen en dat het zo
niet verder kon.

In tegenstelling tot zijn voorgangers
gaf minister Kelchtermans de indruk
dat hij inderdaad werk wilde maken
van een trendbreuk, onder meer
door het opstarten van het Struc-
tuurplan, door werk te maken van
een globaal nieuw decreet voor
Ruimtelijke Ordening en het nemen
van maatregelen tegen een aantal
misbruiken van het mini-decreet,
onder meer de opvulregel.

Er zijn mensen die nu moord en
brand schreien, ik citeer in dit ver-
band de wijze woorden van de heer
Van Eetvelt uit het verslag van 7
juni : Het strekt minister Kelchter-
mans tot eer dat hij de moed op-
bracht om krachtdadig voor een
trendbreuk te zorgen ter zake. Te
laks optreden in deze sector levert
misschien wel kortstondige populari-
teit op, maar op termijn is het onte-
gensprekelijk nefast voor de ruimte-
lijke kwaliteit van onze samenleving.
Einde citaat. (Onverstaanbare on-
derbreking van de heer J. Van Eet-
velt) Mijnheer Van Eetvelt, ik vrees
van wel.

De voorzitter : De heer Van Eetvelt
heeft het woord.

De heer J. Van Eetvelt : Het gaat
hier om een reeks overgangsmaatre-
gelen die een sociale dimensie mo-
gen hebben. Wij proberen dan ook
terecht bepaalde toestanden een op-
lossing te geven.

De grote trendbreuk inzake de
Ruimtelijke Ordening is er eigenlijk
gekomen in de naoorlogse periode
bij het tot stand komen van de ge-
westplannen. Destijds heeft men in
het beleid de grootste moed opge-
bracht. Op dat ogenblik was iedere
vierkante meter grond in Vlaande-
ren een potentiële bouwgrond.

De voorzitter : Mevrouw Vogels
heeft het woord.
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Mevrouw M. Vogels : Ik heb gezegd
dat men in 1962 bij de wet op de
Ruimtelijke Ordening reeds besefte
dat er een trendbreuk moest komen,
maar dat men nooit de politieke
moed heeft gehad om die wet tot op
het bot uit te voeren. Daardoor
heeft men heel wat kansen gemist.

Bij de bespreking van het nieuwe de-
creet op de Ruimtelijke Ordening
van 7 juni 1993 heeft niemand de
noodzaak van een aantal overgangs-
bepalingen ontkend, noch de leden
van de Agalev-fractie, noch de mi-
nister.

Er was echter wel eensgezindheid
over het feit dat deze overgangsbe-
palingen zouden kaderen  in een glo-
bale regeling binnen het decreet. Op
die manier zouden wij over meer so-
ciale instrumenten beschikken om
een aantal sociale onrechtvaardighe-
den recht te trekken. Ik denk hierbij
onder meer aan het inkooprecht, de
planschade, planwinst combinaties
en voorstellen van ruil. Aldus kon-
den wij in functie van een goede
Ruimtelijke Ordening nagaan hoe
sociale wantoestanden konden wor-
den rechtgezet.

Nu gaat men echter botweg terug
naar een bestaande situatie, bij wijze
van spreken naar de bijna admini-
stratieve afhandeling van bepaalde
dossiers, wat niet kan en wat ook
niet logisch is.

In augustus bestaat dit decreet een
jaar en de minister heeft beloofd dat
wij in oktober het nieuwe decreet op
de Ruimtelijke Ordening zullen be-
spreken. Ik begrijp niet waarom men
niet het geduld heeft om nog vier
maanden te wachten, tenzij men re-
kening houdt met de gemeente-
raadsverkiezingen. De manier waar-
op een aantal burgemeesters dit
plots op veertien dagen heeft gerea-
liseerd, is voor mij alleen maar te
verklaren omwille van het feit dat zij
in dit verband nog een aantal dos-
siers van dienstbetoon zouden kun-
nen lichten voor de gemeenteraads-
verkiezingen. (Onverstaanbare on-
derbrekingen)
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De voorzitter : Mag ik u verzoeken
om mevrouw Vogels haar betoog te
laten voortzetten.

Mevrouw M. Vogels : Mijnheer de
voorzitter, ik erger mij aan de zeer
merkwaardige politieke fronten tus-
sen de heren De Croo, Breyne en
Timmermans die allen als uit een
mond de sociale kaart trekken.

De heer J. Timmermans : Mevrouw
Vogels, er is wel degelijk een ver-
schil tussen het voorstel van de heer
De Croo en het onze.

Mevrouw M. Vogels : Mijnheer
Timmermans, er is ook een verschil
tussen uw voorstel en tussen de hui-
dige tekst.

De heer J. Timmermans
straks aantonen.

: Ik zal dit

De voorzitter : Mevrouw Vogels
heeft het woord.

Mevrouw M. Vogels : Mijnheer de
voorzitter, wanneer iedere wet of
decreet met sociaal onaanvaardbare
gevolgen zou worden herzien, is er
nog veel werk voor de boeg.

Mijnheer Breyne, u kent de negatie-
ve gevolgen van de huurwet, herin-
nert u zich nog dat u in de grondwet
het recht op wonen heeft goedge-
keurd ?

Waarom ontstaat er tussen u en de
heren De Croo en Timmermans dan
niet hetzelfde front om deze huurwet
nog voor het reces te wijzigen ?

In dit geval gaat het niet om arme
mensen die niet kunnen bouwen,
maar over arme mensen die dakloos
zijn. Het zou goed zijn moest er voor
dergelijke sociale gevolgen een front
worden gevormd.

De heer P. Tant : Mevrouw Vogels,
ik zal dit in overweging nemen.

Mevrouw M. Vogels : Mijnheer
Tant, hebt u hierbij de steun van uw
gehele fractie ?

Ik hoop dat een herziening van de
huurwetgeving dus in oktober als
eerste punt op de agenda zal staan
en dat u intussen alle leden van uw
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fractie kunt overtuigen om een so-
ciaal front te vormen om de huurwet
op zeer snel te wijzigen. (Onver-
staanbare onderbreking van de heer
P. Tant) Dit heb ik nooit beweerd.

De voorzitter : Mag ik u verzoeken
uw betoog voort te zetten ?

Mevrouw M. Vogels : Mijnheer
Tant, dit is wel zeer relatief.

De heer Timmermans zei in de com-
missie : “Wij zijn niet alleen groen,
maar ook sociaal”, vandaar dit de-
creet.

Laat ons dan samen de onbedoelde
gevolgen van het Globaal Plan be-
studeren en het desnoods herzien.

De heer J. Timmermans : Wij zullen
dit doen.

De voorzitter : Dames en heren,
mag ik u verzoek om de onderbre-
kingen te beperken zodat wij na het
betoog van mevrouw Vogels onze
werkzaamheden kunnen onderbre-
ken ?

Mevrouw M. Vogels : Mijnheer de
voorzitter, de redenering van de SP
is voor mij zeer ongeloofwaardig.

De heer P. Tant : Wij danken u voor
uw samenwerking.

Mevrouw M. Vogels : Ik heb de in-
druk dat de opvullers die mee het
mestactieplan op de lange baan heb-
ben helpen schuiven, de leden die
meer sympathie betonen met de
boeren in de CVP, hebben aange-
maand te zwijgen omdat ze gaan op-
vullen.

De SP verliest twee keer : het
Mestactieplan komt er niet en er zal
worden opgevuld. Het milieu ver-
liest twee keer en met een sociaal
beleid heeft dit geen moer te maken.

De heer P. Breyne : Dat is al te sim-
plistisch.

Mevrouw M. Vogels : Het is mis-
schien simplistisch, maar de waar-
heid kwetst altijd een beetje.

De voorzitter : Laten wij niet te zeer
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Voorzitter te passen. Ik ga met u akkoord,
mijnheer de minister, dat gemeenten
hun verantwoordelijkheden moeten
opnemen, maar men mag niet blind

polemiseren. Mevrouw Vogels, u
hebt het woord.

Mevrouw M. Vogels : Mijnheer de
voorzitter, ik ga hier nogal hard van
stapel omdat ik het echt erg vind dat
op veertien dagen zo’n beslissing
wordt genomen en het voorstel ter
zake hier wordt doorgesjast.

Ik zie al de leden morgen na de
goedkeuring van deze voorstellen
naar hun steden terugkeren en wild
gaan telefoneren naar al degenen
waarover zij een dossier bijhouden
zeggende dat het allemaal geregeld
is, dat de zaak in de “sacoche” is en
dat zij nog volgende maand, nog
vóór de verkiezingen hun aanvragen
tot bouwvergunning moeten indie-
nen. En alle apparaten, alle admini-
straties zullen wakker gemaakt wor-
den om alles snel snel te regelen.
(Protest bij mevrouw M. Tyberghien-
Vanden  bussche)

mand wenst dit neveneffect, maar
het is een bijna onvermijdelijke uit-

zijn voor het feit dat gemeentebestu-

loper”. -

ren dichter bij de mensen staan. De

_ _

goede of minder goede relatie met
de plaatselijke bewindvoerders zal
wellicht een rol blijven spelen. Nie-

Met andere woorden, dienstbetoon
is niet te vermijden. Of nog, als wij
in het najaar een nieuw decreet op
de ruimtelijke ordening opstellen, is
het mijns inziens niet verstandig heel
veel ruimte te laten aan de gemeen-
telijke overheden zolang een ge-
meentebeleid gevoerd wordt op ba-
sis van de dossiers van het dienstbe-
toon.

Ik besluit : door de goedkeuring van
onderhavige voorstellen en de be-
spreking ter zake reduceren wij in
feite de Vlaamse Raad tot een vere-
delde gemeenteraad. Ik vind het erg
dat men zoals in de casuïstiek op
basis van individuele gevallen alge-
mene decreten wijzigt of herziet. Ik
vind dat jammer en de Vlaamse
Raad onwaardig.

Wij zullen de teksten niet goedkeu-
ren, maar dat zal ongetwijfeld de
zaak niet tegenhouden. (Applaus)

De heer J. Geysels : Ik kan u de
kopies tonen van brieven in die zin
van uw collega’s !

De voorzitter : Mevrouw Vogels
heeft het woord.

Mevrouw M. Vogels : Mijnheer de
minister - hiermee besluit ik -, uit
heel dit voorval moeten wij ernstige
conclusies trekken in verband met
het algemeen decreet op de ruimte-
lijke ordening, inzonderheid de ver-
antwoordelijkheid inzake ruimtelij-
ke ordening die wij aan de lokale
besturen zouden toekennen.

REGELING VAN DE WERK-
De heer Tant zit hier niet voor zijn
individueel geluk en wordt misschien
de meest geciteerde man in dit de-
bat. Hij geeft eerlijk toe dat lokale
politici niet de politieke moed kun-
nen opbrengen om tegen de indivi-
duele belangen in te gaan en dat zij
de minister haast smeken om het
voor hen te doen. Ik citeer : “Men
moet niet veel verbeeldingskracht
hebben om nu reeds te voorspellen
dat het voor de gemeenten een bij-
zonder hachelijke onderneming
wordt om objectieve criteria te vin-
den om op sommige gronden de op-
vulregel wel en op andere niet toe

ZAAMHEDEN

De voorzitter : Dames en heren, ik
stel voor de vergadering voor een
half uur te schorsen zodat iedereen
iets kan eten.

- De vergadering wordt geschorst
om 19.30 uur.
- Zij wordt hervat om 20.01 uur.

VOORSTEL VAN DECREET van
de heer P. Breyne C.S. houdende
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wijziging van artikel 87 van de wet
van 29 maart 1962 houdende organi-
satie van de ruimtelijke ordening en
van de stedebouw
- 548 (199301994)  - Nrs. 1 tot 4

VOORSTEL VAN DECREET van
de heer H. De Croo houdende wijzi-
ging van artikel 87 van de wet van
29 maart 1962 houdende organisatie
van de ruimtelijke ordening en van
de stedebouw
- 437 (1993-1994) - NIS. 1 en 2

VOORSTEL VAN DECREET van
de heer J. Timmermans C.S. houden-
de wijziging van artikel 87 van de
wet van 29 maart 1962 houdende or-
ganisatie van de ruimtelijke orde-
ning en van de stedebouw
- 568 (1993-1994) - Nrs. 1 en 2

VOORSTEL VAN DECREET van
de heer P. Breyne C.S. houdende
wijziging van artikel 79 van de wet
van 29 maart 1962 houdende organi-
satie van de ruimtelijke ordening en
van de stedebouw
- 547 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 4

Algemene bespreking (Voortzet-
ting)

De voorzitter : Aan de orde is de
voortzetting van de bespreking van
het voorstel van decreet van de heer
Breyne C.S. houdende wijziging van
artikel 87 van de wet van 29 maart
1962 houdende organisatie van de
ruimtelijke ordening en van de ste-
debouw, het voorstel van decreet
van de heer De Croo houdende wij-
ziging van artikel 87 van de wet van
29 maart 1962 houdende organisatie
van de ruimtelijke ordening en van
de stedebouw en het voorstel van
decreet van de heer Timmermans
C.S. houdende wijziging van artikel
87 van de wet van 29 maart 1962
houdende organisatie van de ruimte-
lijke ordening en van de stedebouw,
met dien verstande dat het voorstel
van decreet van de heer Breyne C.S.
als basis van de bespreking wordt
genomen en het voorstel van decreet
eveneens van de heer Breyne C.S.
houdende wijziging van artikel 79
van de wet van 29 maart 1962 hou-
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dende organisatie van de ruimtelijke
ordening en van de stedebouw.

De heer De Mol heeft het woord.

De heer J. De Mol (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister, collega’s, ik zal het eerst
hebben over het voorstel om de op-
vulregel opnieuw in te voeren en na-
dien over het minidecreet, vermits
gevraagd werd om de beide samen
te behandelen.

Onderhavige teksten passen in een
offensieve stellingname van degenen
die de open ruimte als een winge-
west beschouwen. Wat gebeurt er
immers ? Zowel de opvulregel als de
bepalingen van het minidecreet wor-
den in een of andere vorm heringe-
voerd.

In een aantal gevallen wordt de uit-
zonderingsregel zelfs een recht om-
dat ofwel een bouwvergunning
wordt verleend of een schadevergoe-
ding toegekend.

Daarenboven wordt door een amen-
dement van mevrouw Tyberghien
het vierde uitvoeringsbesluit totaal
onderuit gehaald. Het minidecreet is
daardoor voor verbouwing toepas-
baar in de meest kwetsbare gebie-
den. Er is hier sprake van een on-
voorstelbare uitbreiding die vooral
de meest waardevolle gebieden zal
treffen.

Daarbij blijft het niet. Uit de krant
vernemen wij dat de door ons aange-
kondigde trein van afwijkende
BPA’s - de procedure daartoe werd
in een programmadecreet goedge-
keurd - klaar staat. Sommige van
deze afwijkende BPA’s tasten de
open ruimte dermate aan dat voor
deze gebieden het Structuurplan
Vlaanderen bijna overbodig wordt.

Overigens, mijnheer de minister, is
het juist dat er bij de administratie
een driehonderdtal afwijkende
BPA’s klaarliggen ? Bij de meest ge-
voelige die worden aangehaald in
verschillende kranteberichten, beho-
ren het industrieterrein van Kruis-

houtem, 39 hectare, het APA van
Lochristi en een heleboel andere
BPA’s in Oost- en West-Vlaande-
ren.

Indien deze afwijkende BPA’s en
APA’s worden goedgekeurd, dan
mag men de aangekondigde trend-
breuk in de ruimtelijke ordening
voorgoed opbergen. Dan verliest u,
mijnheer de minister, elke geloof-
waardigheid. Dan blijkt dat alle
schone woorden enkel maar schijn
zijn en niet gevolgd worden door da-
den om de open ruimte maximaal te
beschermen. Dan mag u een aantal
documenten die ik bij naam noem,
opbergen. Dan mag u bijvoorbeeld
Vlaanderen 2002 in de vuilnisbak
gooien. Dan moet u een nieuwe re-
geringsverklaring hernegociëren ;
dan mag u het principe duurzame
ontwikkeling in de ruimtelijke orde-
ning voorgoed opbergen en dan mag
u de analyse en conclusies van “Le-
ren om te keren”, het milieu- en na-
tuurrapport Vlaanderen gewoon
verticaal klasseren. Mijnheer de mi-
nister, indien u deze afwijkende
BPA’s goedkeurt, verliest u alle kre-
diet. Dat zal uw beleid - ik herhaal
dit - gaan lijken op dat van uw
voorgangers waarvan er één zelfs de
eigenaardige titel van Natuurramp
voor Vlaanderen kreeg. Wij waar-
schuwen voor een dergelijke poli-
tiek.

Met het voorstel om de opvulregel
herin  te voeren - ik herhaal niet
alle bepalingen ter zake - blijft er
van het oorspronkelijke voorstel van
decreet geen jota meer over.

Immers, de volledige tekst werd ver-
vangen door een amendement opge-
steld door u, mijnheer de minister.

Indien men op een normale manier
had gehandeld, dan had men hier-
voor een advies voor de Raad van
State moeten vragen. Door dit af-
schrijfwerk wordt dit noodzakelijke
advies echter vermeden. Nochtans
was het zowel voor de rechtszeker-
heid als voor de vrijwaring van de
open ruimte niet slecht geweest hier-
over de Raad van State te raadple-
gen.

Ik herinner er nogmaals aan dat de
indiening van een amendement zon-
der verantwoording problemen met
zich brengt bij de latere toepassing
van de wettekst. Ik heb dat in een
ander verband in de praktijk meege-
maakt. Ik kom daar straks op terug.
Deze tekst is een schoolvoorbeeld
van juridisch geklungel. De snelheid
waarmee deze tekst door de commis-
sie gejaagd werd, getuigt niet van
ernstig werk maar veeleer van een
wil om zo snel mogelijk - liefst voor
de gemeenteraadsverkiezingen -
nog wat aan politiek dienstbetoon te
doen. De handelwijze tijdens de be-
spreking in de commissie is de naam
democratie onwaardig. De voorzit-
ter van de commissie zou de eerste
behoeder  moeten geweest zijn van
de in de commissie gemaakte afspra-
ken. De vaststelling dat de afspraak
de bespreking niet te beëindigen, ge-
negeerd werd, doet vragen rijzen
over het democratisch niveau van de
commissie.

Ik herhaal dat dit decreet in grote
mate ingegeven is door politiek
dienstbetoon. Voor dit fenomeen
moet alles wijken ; zetten gelijkge-
zinden zich rond de tafel en wordt
alles bespreekbaar omdat er wel ie-
mand is die een bepaald dossiertje
boven tafel kan halen. Zonder melo-
dramatisch te doen, kan men zeggen
dat de ruimtelijke ordening de grote
verliezer is !

Het had anders gekund. Het SP-
voorstel beschermt niet alleen maxi-
maal de open ruimte maar heeft ook
voldoende aandacht voor een sociale
benadering van de gevolgen van de
afschaffing. De SP oordeelt dat
overgangsmaatregelen mogelijk
moeten zijn om flagrante sociale on-
rechtvaardigheden te voorkomen.

Men kan de vraag stellen waarom
alleen inzake ruimtelijke ordening
gesproken wordt over “sociale geval-
len”. Bij de bespreking van andere
sociale maatregelen was dit niet het
geval. Het enige middel om in de
ruimtelijke ordening op een sociaal
aanvaardbare manier te werken, is
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een grondbeleid. Al de rest schept
onrechtvaardigheden.

Mijn fractie heeft de overgangsmaat-
regelen aan strenge voorwaarden
verbonden waarbij als absolute rand-
voorwaarde geldt dat de open ruimte
niet geschaad mag worden. Ik som
de voorwaarden op.

Ten eerste, de herinvoering is tijde-
lijk. Het dossier ter onderzoek moet
voorgelegd zijn binnen het jaar na
publikatie van de overgangsmaatre-
gelen.

Ten tweede, de terugwerkende
kracht van de overgangsbepalingen
wordt beperkt tot twee jaar. De keu-
ze van twee jaar is niet willekeurig.
Een stedebouwkundig attest en een
bouwvergunning zijn immers één
jaar geldig. Deze technisch-juridi-
sche elementen waren gemakkelijk
te gebruiken. De aanvrager moet
over een gunstig stedebouwkundig
attest nummer twee beschikken dat
verleend werd in de genoemde pe-
riode van twee jaar.

Veel belangrijker - daarom vind ik
het zo dramatisch dat dit element,
op vraag van de SP en de CVP, uit
het voorstel verdwenen is - is het
principe van vervreemding die tij-
dens de geldigheidsduur van het ste-
debouwkundig attest moest plaats-
gevonden hebben. Dàn kan men
spreken over sociale gevallen. Het
huidig voorstel gaat 18 jaar terug.
Dit heeft niets te maken met sociale
gevallen maar alles met speculatie.

Ten vierde, de aanvrager moet de
nodige kadastrale bescheiden en een
notariële akte voorleggen om aan te
tonen dat hij slechts over één perceel
bouwgrond beschikt. De aanvrager
moet dus zelf het initiatief nemen.
Het Bestuur van Stedebouw moet
binnen een beperkte termijn een
bindend advies uitbrengen. Er kun-
nen geen nieuwe stedebouwkundige
attesten afgeleverd worden.

Ten vijfde, de aanvragen tot toepas-
sing van de opvulregel kunnen enkel
binnen strikte voorwaarden. Ik som
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ze andermaal op. De afstand moet
gemeten worden tussen de twee ge-
vels zodat verder geknoei met pro-
jecties onmogelijk wordt. De opvul-
regel kan niet toegepast worden in
groengebieden. Er worden geen ver-
kavelingsvergunningen meer afgele-
verd. Er kan alleen opgevuld wor-
den langs dezelfde straatkant. De
opvulling handelt over de opvulling
tussen de gevels van woonhuizen ;
garages, stallen, aanhorigheden en
alle andere gebouwen behoren daar
niet toe. Een vergunning kan steeds
geweigerd worden als hierdoor de
goede ruimtelijke ordening en de
verkeersveiligheid geschaad wordt.
Opvullen langs gewestwegen is daar-
bij uitgesloten.

Bovendien heeft de SP in een bijko-
mend alternatief voorzien : het recht
op wederinkoop door de Vlaamse
regering. Op die manier kon de mi-
nister bewijzen wat de vrijwaring van
de open ruimte hen nog waard is.

In het amendement Timmermans,
Olivier, Verleyen, Van Eetvelt is
van deze voorstellen schier niets te-
rug te vinden. Het enige positieve
element is de schrapping van de toe-
passing van de wachtgevel. Zowel
van vervreemding - een essentiële
basis om te spreken van sociale in
plaats van speculatieve correcties -
als de beperkte periode van twee
jaar - en niet 18 jaar - is er geen
sprake. Als doekje voor het bloeden
wordt in de mogelijkheid op schade-
vergoeding voorzien.

Schadevergoeding verschilt echter
fundamenteel van wederinkoop. De
keuze om de open ruimte te vrijwa-
ren, wordt als het ware overgelaten
aan het college van gemachtigde
ambtenaren en aan de Vlaamse re-
gering.

Bovendien wordt er door de invoe-
ring van een schadevergoeding ge-
zondigd tegen alle stedebouwkundi-
ge regels inzake stedebouwkundige
attesten en vervallen bouwvergun-
ningen. Men is de mening toegedaan
de regels inzake schadevergoeding,
zoals bepaald in het burgelijk wet-
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boek, te kunnen toepassen. Het
voorstel van decreet bepaalt dat de
regering de modaliteiten zal vastleg-
gen.

Dit is, mijns inziens, totaal uitgeslo-
ten. Schadevergoeding is een gekend
begrip uit ons recht en wordt volle-
dig gedefinieerd in het burgerlijk
wetboek.

Het financieel gevolg van een derge-
lijke maatregel werd nergens bere-
kend.

Het Reglement van de Vlaamse
Raad schrijft nochtans voor dat een
voorstel van decreet enkel ingediend
kan worden op voorwaarde dat het
vergezeld is van een financieel ver-
slag met de uitgaven en de inkom-
sten. Ik heb de minister van Begro-
ting om uitleg gevraagd. De regering
beschikt niet over de nodige midde-
len om de schadevergoeding voor
1994 te honoreren.

Het afschaffen van de meest mis-
bruikte uitzonderingsregel, de op-
vulregel, heeft generaties geduurd,
bij wijze van spreken. Een regel die
als een uitzonderlijke overgangs-
maatregel moest gelden, hield im-
mers meer dan twintig jaar stand,
maar werd in die periode in die mate
misbruikt, dat de open ruimte on-
herstelbaar werd beschadigd. Dat
roept toch vragen op.

Hoe is men er in geslaagd op minder
dan één jaar alles waarvoor men ja-
ren heeft moeten vechten integraal
ongedaan te maken ? Men zegt altijd
maar dat het hier om een beperkte
maatregel gaat. Als ik u daarbij een
cijfer vraag, dan kunt u dat niet op-
hoesten. Bovendien is het niet zo
eenvoudig dossiers van achttien jaar
geleden weer op te vissen. Ook dat
zal qua rechtszekerheid achteraf veel
problemen opleveren. Ik neem aan
dat men daartegen nu al voorzorgen
neemt, want de gemachtigde ambte-
naren blijken nu al te zijn samenge-
roepen om vrijdag over dit decreet
te vergaderen. Het moet in gods-
naam nog worden goedgekeurd !
Verbaast het dan niemand dat dit
alles zo snel kan gebeuren ? Als ik
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de snelheid waarmee dit tot stand is
gekomen vergelijk met andere mate-
ries, bijvoorbeeld met betrekking tot
de aanslepende publikatie van het
vorige decreet van 1993 in het
Staatsblad, dan vraag ik me af waar-
om het zo moet gaan.

Toen in het verleden de opvulregel
werd afgeschaft, ging dat gepaard
met een nooit geziene activiteit om
nog zo veel mogelijk dossiers af te
handelen vóór het  decreet  van
kracht werd. Op elke concrete vraag
die ik daarover heb gesteld, bleef
men mij het antwoord schuldig.

Uit de cijfers van decreten van de
voorbije drie maanden kan men af-
leiden dat in Oost-Vlaanderen alleen
al tweehonderd tot driehonderd bij-
komende vergunningen werden af-
geleverd. Dit om u een beeld te ge-
ven van wat zich gedurende deze
korte periode heeft afgespeeld.

Heel wat directies hadden niet eens
de tijd om dossiers in te schrijven en
deze zijn dan ook niet terug te vin-
den. Gewone klerken tikten de laat-
ste dag nog snel een stedebouwkun-
dig advies en iemand van het sche-
pencollege stond al klaar om te on-
dertekenen. Tijdens de namiddag
werden dan extra vergaderingen van
het schepencollege ingelast. Zolang
dergelijke praktijken blijven be-
staan, dan is er in de geest iets fout.
Dit gebeurde trouwens op álle ni-
veaus : van gemeenten over besten-
dige deputatie tot zelfs u, mijnheer
de minister, tot het allerlaatste ogen-
blik.

Het is hartverscheurend te moeten
toekijken hoe snel nu een consensus
wordt bereikt om deze begraven re-
geling weer tot leven te wekken. Ik
durf zelfs te stellen dat dit onder het
mom van sociale overwegingen is ge-
beurd. Alle middelen waren goed en
het pijnlijkste voorbeeld daarvan is
wel het niet naleven van een gegeven
woord of afspraken. Dergelijke toe-
standen richten evenwel enorme
schade aan, vooral dan aan het de-
mocratische gehalte van deze Raad.
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Ik hoop daarom dat
meer zal herhalen.

dit zich nooit

De voorzitter
woord.

: De minister heeft het

Minister T. Kelchtermans : Mijn-
heer De Mol, u schermt voortdurend
met het democratische gehalte van
deze Raad. Hoe haalt u het in uw
hoofd van de beleidsverantwoorde-
lijkheid van lokale en andere bestu-
ren inzake de ruimtelijke ordening
zo’n karikatuur te maken ? Waar
haalt u de argumenten vandaan ?
Hoe kunt u zowat iedereen in een
negatief daglicht plaatsen en denken
dat u de moraalridder bent die Jan
en alleman ongestraft mag beschul-
digen ? Het is overigens niet de eer-
ste keer dat u dit doet.

De heer J. De Mol : Mijnheer de
minister, ik heb u net verteld dat dit
zich op alle niveaus tot het laatste
moment heeft voorgedaan.

Minister T. Kelchtermans : Dan
moet u ook de bewijzen leveren.

De heer J. De Mol : Dat zal ik doen,
mijnheer de minister, ik zal het be-
wijs meebrengen waaruit blijkt dat u
in Kruishoutem op vrijdag nog een
onwettelijke opvulregelkwestie hebt
ondertekend.

Er is een enorme stapel van die on-
wettelijk verleende opvulregels
voorhanden. Als het moet, breng ik
de bewijzen mee. Ik kom overigens
nooit met klakkeloze beweringen
naar buiten.

Minister T. Kelchtermans : U kunt
beter alles rechtstreeks aan de be-
trokkenen voorleggen.

Ik weet dat u een verlicht despoot
bent binnen de sector van de ruimte-
lijke ordening en dat democratie u
daarbij geen moer interesseert.

Ik protesteer daarom ook formeel
tegen de manier waarop hier be-
stuurders van alle niveaus over de-
zelfde kam worden geschoren zon-
der dat er tastbare feiten voorliggen.
Dat is onwaardig voor iemand die
de hele tijd verwijst naar het demo-
cratisch gehalte van deze Raad.

Decreten Ruimtelijke Ordening

De heer J. De Mol : Ik ben bereid
over elke onwettelijke toepassingen
een aparte interpellatie te houden en
de respectieve dossiers dan mee te
brengen.

Ik wil onze argumenten tegen een
dergelijke regeling nogmaals be-
klemtonen. Voor alle percelen waar-
voor een bouwvergunning of stede-
bouwkundig attest werd afgeleverd
en dat intussen is vervallen, kan nu
een nieuwe vergunning worden ver-
kregen of schadevergoeding worden
geëist. Die percelen worden dus op-
nieuw bebouwbaar. Men gaat daar-
voor zelfs tot achttien jaar terug in
de tijd. Dat heeft met sociale over-
wegingen niets meer te maken, maar
wel met dienstbetoon. Heel wat
mensen die om speculatieve redenen
stedebouwkundige attesten hebben
aangevraagd, behoren daar ook bij.
U zult merken dat u met zware pro-
blemen te kampen krijgt. Ik geef
even een voorbeeld. In 1980 werd in
mijn gemeente een stedebouwkun-
dig attest afgeleverd voor vijf perce-
len, geen verkaveling dus. Dat was
in 1993 al geruime tijd vervallen,
toen de betrokkene in datzelfde jaar
opnieuw een stedebouwkundig at-
test aanvroeg. Dat kreeg hij ook,
voor één perceel. Wat zal nu het ver-
volg zijn van dit verhaal : worden de
vijf percelen gehonoreerd of moet
hij zich tot dat ene beperken ? Zo
zijn er tientallen gevallen op te som-
men.

Sociale overwegingen en ruimtelijke
ordening zijn slechts op één manier
met elkaar te verzoenen, namelijk
via een weloverwogen grondbeleid.
Deze regeling is daarvan de absolute
negatie. Niet alleen worden grond-
bezitters beloond, maar ze speelt
ook de speculanten in de kaart. Men
gaat ook voorbij aan de totaal veran-
derde ruimtelijke gegevens. Er zul-
len dan ook grote conflicten oplaai-
en tussen hinderlijke bedrijven en
nieuwe woningeigenaars. Daarenbo-
ven zullen vervallen vergunningen
die op onwettelijke wijze werden uit-
gereikt, worden vernieuwd of zal er
schadevergoeding worden uitbe-
taald. De vele dossiers waar een
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De Mol wet. Wordt hier het ontwerp of het kan zich steeds als hij benadeeld
wordt tot een burgelijke rechtbank
wenden voor schadevergoeding. Ie-
mand die het attest laat vervallen,
verliest vrijwillig zijn recht op een
vergunning en op schadevergoeding.
Waarom voorzien in een uitzonde-
ringsbevoordeling voor enkele uit-
zonderingsgevallen ? De bedoeling
zou zijn dat de regering de modali-
teiten van deze schadevergoeding
zou bepalen. Dat is totaal onmoge-
lijk.

geurtje aan zat, worden nog beloond
ook. Aanvragen voor bouw- of ver-
kavelingsvergunningen en stede-
bouwkundige attesten die werden in-
gediend vóór het decreet dat de op-
vulregel afschafte van kracht werd,
worden opnieuw beoordeeld.

gewestplan bedoeld ? Ik vermoed
het gewestplan in zijn definitieve
vastlegging. Een BPA wordt goed-
gekeurd en niet vastgelegd en in een
BPA is trouwens geen opvulregel
van toepassing. Wat als een BPA de
bestemming heeft gewijzigd ? Wie
betaalt dan de schadevergoeding ?

Geen enkele vereiste wordt gesteld
naar de stand van de procedure. Het
volstaat dat het schepencollege gevat
is door een aanvraag, om een nieuwe
beoordeling over deze aanvraag te
doen.

De voorzitter : Minister
mans heeft het woord.

Kelchter-

Minister T. Kelchtermans : Mijn-
heer De Mol, u zou toch moeten
weten dat de beslissingen van het
college van burgemeester en schepe-
nen genotuleerd worden. U doet als-
of men in het college doet of laat
wat men wil.

De voorzitter : De heer De Mol
heeft het woord.

De heer J. De Mol : Mijnheer de
minister, zegt u nu concreet dat en-
kel en alleen aanvragen genotuleerd
in het schepencollege kunnen door-
gaan ?

Minister T. Kelchtermans : Inder-
daad, en dat heb ik in de commissie
trouwens ook zo verklaard.

Ten tweede, de bepaling “Vervallen
deze bouwvergunningen in afwijking
van artikel 52” is juridische nonsens.
Het is duidelijk dat vervallen ver-
gunningen niet tot leven kunnen
worden geroepen. Dat is een onmo-
gelijke retroactiviteit. De enige mo-
gelijke constructie is dat voor die ge-
vallen een nieuwe aanvraag kan wor-
den ingediend. Hier wordt een nieu-
we discriminatie ingevoerd voor alle
vergunningen die vervallen zijn.
Geen enkel sociaal argument kan
worden aangebracht om nog lopen-
de vergunningen te honoreren. In-
dien men die piste toch wil bewande-
len, moet men die periode strikt be-
perken tot 1 jaar.

Ten derde, hoe kan de “oorspronke-
lijke bouwvergunning van rechtswe-
ge vervallen” als ze al eens vervallen
is ? Dat is juridische onzin !

Ten vierde, waar blijft het open-
ruimtebeleid. Van een pure aanslag
op een aantal principes van het
Structuurplan Vlaanderen gespro-
ken. Waarom wordt in het kader van
het Structuurplan Vlaanderen geen
onderzoek gedaan naar die zoge-
naamde sociale gevallen ? Dat zou
een decretale basis hebben gegeven
om deze gevallen bijvoorbeeld bin-
nen 1 jaar kenbaar te maken.

Ten zesde, men weet niet over hoe-
veel gevallen het gaat. Dit zou voor-
af moeten worden onderzocht. Men
weet niet wat het de overheid gaat
kosten. Wij hebben geen financieel
rapport gekregen van de gevolgen
voor de begroting.

Ten zevende, de stedebouwwet gaat
ervan uit dat er erfdienstbaarheden
van openbaar nut zijn als gevolg van
de bestemmingen die het gebruik
van de grond regelen. Er is in plan-
schade voorzien voor bepaalde be-
stemmingswijzigingen door de plan-
nen van aanleg.

Ten achtste, als men ziet wat er alle-
maal aan onregelmatige opvullingen
tussen 70 en 120 m toegestaan is in
de loop der jaren, dan zijn diegenen
die een weigering opliepen op grond
van 71 en 73 m de dupe van het
systeem.

De heer J. De Mol : Dat stond dan
wel niet in het verslag. Het is goed
dat u dit in alle duidelijkheid zegt.
Het litera c van de opvulregel voor-
ziet in een regeling voor één geval.
Dat hiervoor een algemeen geldende

Ten negende, waarom worden de
bosgebieden er niet bijgezet ?

Ten tiende, waarom wordt een on-
derscheid gemaakt tussen a, b en c
naargelang van de soort opvulling
wat de volumebeperking betreft ?

decreetswijziging wordt
van het goede te veel.

gemaakt, is

Aangezien ik de commissiewerk-
zaamheden niet heb kunnen bijwo-
nen, ben ik zo vrij een reeks termen
en zinsnedes aan te stippen die een
willekeurige toepassing van het de-
creet mogelijk maken. Ik geef hier-
van een korte bloemlezing.

Ten eerste, wat wordt bedoeld met
“Laatst vastgestelde plan van aan-
1% ” ? Die term bestaat niet in de

Ten vijfde, er wordt eerst een alge-
mene retroactieve regeling gemaakt
van 1973 - naar mijn mening 1976
- tot 1993 om daarna nog een spe-
ciale regeling te maken. Ik verwijs
naar de nieuwe discriminaties  ten
overstaan van alle stedebouwkundi-
ge attesten die vervallen zijn en die
geen recht geven op schadevergoe-
ding. Schadevergoeding is boven-
dien een begrip van het burgelijk
wetboek. De stedebouwwet spreekt
alleen van planschade. Iedere burger

Ten elfde, een terminologie als “in
afwijking van alle desbetreffende
wettelijke bepalingen” geeft aan dat
deze tekst tussen de soep en de pa-
tatten is opgesteld. Vooreerst be-
doelt men vermoedelijk decretale
bepalingen. Wij zijn toch niet ge-
machtigd om heel de wetgeving te
wijzigen. Wat wordt hier precies be-
doeld ?

Ten twaalfde, het ontbreken van
enige beroepsmogelijkheid maakt
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dat enkel een procedure bij de Raad
van Staat mogelijk is. Ik verzeker
dat men daarmee nog veel plezier
zal beleven.

Ten dertiende, over al deze vergun-
ningen moet de regering oordelen
waardoor deze herleid wordt tot het
niveau van een schepencollege. Zo-
als het hier vermeld staat, zou het
de volledige regering zijn die hier-
over moet oordelen en een formele
beslissing moet treffen. Nergens
wordt aangegeven in welke mate de-
ze regering met de adviezen reke-
ning moet houden.

Ten veertiende, de executieve zal de
“modaliteiten voor het bepalen van
de schadevergoeding vastleggen bij
beluit van de Vlaamse regering”. Ik
meen dat dit niet mogelijk is. Wij
menen dat dit voorstel van decreet
onder het mom van het regelen van
sociale onrechtvaardigheden af-
breuk doet aan de trendbreuk die in
september 1992 werd aangekondigd.

Mijnheer de voorzitter, ongeveer
een jaar geleden hebben wij de ne-
faste gevolgen van het mini-decreet
afgeschaft. Reeds bij de bespreking
van het mini-decreet in 1984 werd
gezegd dat het grote gevaren inhield
voor de open ruimte. Het stond zelfs
te lezen in het commissieverslag en
de Parlementaire Handelingen van
toen. De feiten hebben ons gelijk
gegeven.

De architecten van het rampzalige
mini-decreet van toen liggen aan de
basis van dit voorstel. In 1984 was ik
een van de weinigen om tegen dat
mini-decreet te vechten, een eenza-
me strijd net zoals vandaag.

De meeste leden van deze Raad vin-
den het tijd geworden om terug te
keren tot het mini-decreet. De argu-
menten die vandaag gebruikt wor-
den voor zover men van argumenten
kan gewagen - zijn precies dezelfde
als in 1984. Voor een deel zijn de
acteurs zelfs dezelfde.

Mijnheer de minister, u was destijds
ook lid van de commissie Ruimtelij-
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ke Ordening, mevrouw Tyberghien
ook overigens !

Minister T. Kelchtermans : Maar ik
was niet eenzaam.

De heer J. De Mol : Dat weet ik wel
en blijkbaar bent u het vandaag nog
veel minder. Normaal zou men ver-
wachten, dat men uit ervaring leert.
Maar uit deze tekst blijkt dat niet.
De parallellen tussen de tekst van
1984 en die van vandaag zijn opmer-
kelijk.

Met deze tekst en met de opvulregel
wordt de restauratie ingezet. Het
ruimtelijke beleid en het vergun-
ningsbeleid zullen verder worden af-
gekalfd tot tot een nooit gezien diep-
tepunt.

We kunnen de aangekondige trend-
breuk, die zich eigenlijk nooit heeft
ingezet, voor goed vergeten.

Wie voor deze teksten sociale argu-
menten aanvoert, is misleid en
draagt een grote verantwoordelijk-
heid. Deze verantwoordelijkheid is
dermate groot, dat ik de verdedigers
vraag zich hierover nogmaals te be-
zinnen. Hier staat meer op het spel
dan louter het regelen van sociale
gevallen. De toekomst van de ruim-
telijke ordening is in het geding.

Dit voorstel van decreet - we kun-
nen het beter een ontwerp noemen,
want het is helemaal geïnspireerd
door de minister - . . .

Minister T. Kelchtermans : Het is
het standpunt van de Vlaamse rege-
ring.

De heer J. De Mol : . . . vertrekt van
de vaststelling dat de uitdoving van
bepaalde functies in niet-woonzo-
nes, niet verdedigbaar is. Het hoeft
geen verwondering te wekken dat
hier weer eens zogenaamde sociale
motieven worden ingeroepen. Bij
een evaluatie van de toepassing van
het decreet van 1984 blijkt dat vooral
kapitaalkrachtigen van de uitzonde-
ringsregel misbruik hebben ge-
maakt. Het geknoei met volumes
nam dergelijke vormen aan dat in
1993 iedereen vond dat dit niet lan-

Decreten Ruimtelijke Ordening

ger meer toegelaten was en dat hier-
aan paal en perk moest worden ge-
steld. Al na één jaar worden de goe-
de bedoelingen van de drie decreten
die wilden remediëren aan tien jaar
wanbeleid, ondergraven.

Via allerlei kunstgrepen werd de
open ruimte gedurende vele jaren
versnipperd. Dan wordt een trend-
breukbeleid aangekondigd, dat door
dit voorstel van decreet dode letter
zal blijven. Zolang ruimtelijke orde-
ning en vooral het vergunningsbeleid
in de greep blijft van het politiek
dienstbetoon, zal er geen plaats zijn
voor een ruimtelijk beleid.

Dit politieke dienstbetoon uit zich
meestal in de in veel gevallen onwet-
tige beïnvloeding van een dossier. In
tegenstelling tot wat de minister
meent zijn de regels en normen van
de ruimtelijke ordening wel objectief
toepasbaar indien men dit wenst. In
deze optiek is het dus wel een objec-
tieve wetenschap. Dit veronderstelt
dan wel dat het politiek dienstbe-
toon uit de ruimtelijke ordening
wordt geweerd. Niet alleen het poli-
tiek dienstbetoon tiert nu welig op
alle niveaus, ook in de administratie
is er een tendens zichtbaar waarbij
men denkt zelf bepaalde zaken te
kunnen regelen. Men kan moeilijk
beweren dat er geen ambtenaren zijn
die allerlei wegen bedenken en ge-
bruiken om bepaalde zaken die op
zijn minst niet wettelijk zijn er door
te krijgen. Dat kan gaan van het ver-
geten om beroep in te stellen tot het
tijdig verwittigen van diegene die de
vergunning heeft gekregen. Er zijn
duizend en een mogelijkheden.

Mijn grootste bezwaar tegen deze
voorstellen van decreet is dat ze de
ideale middelen vormen om het po-
litiek dienstbetoon een nieuwe im-
puls te geven. Dit is de grond van
het decreet, de rest is window dres-
sing.

De bespreking van dit voorstel van
decreet heeft samen met de verdere
bespreking van het decreet inzake de
opvulregel en de stemmingen onge-
veer twee uur in beslag genomen.
Geef toe dat men hier toch wel erg
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snel heeft gehandeld, vooral als men
weet dat men bepaalde afspraken
uitdrukkelijk niet wilde nakomen.
Men zal uiteraard beweren dat er
een grondige discussie heeft plaats-
gehad maar elke neutrale waarne-
mer zal wel tot een andere conclusie
komen. Deze zaak is er werkelijk
doorgejaagd zonder enige discussie.
Volgens het verslag had de enige dis-
cussie die plaatsvond betrekking op
amendementen om de toepassing
nog verder uit te breiden. Hieruit
blijkt dat de discussie vooral onder
gelij kgezinden werd gevoerd.

Ik heb ook nog een aantal bemerkin-
gen over de tekst zelf. Ten eerste
moet vooraf worden opgemerkt dat
niet artikel 45 $2 van deze wet wordt
vervangen, het gaat om artikel 45
$2, zesde lid en volgende. De eerste
vijf leden worden immers behouden,
maar ja, wie valt er nu over zulke
futiliteiten ?

Ten tweede wordt in de bestaande
tekst uit 1993 aangegeven dat de ver-
bouwing moet plaatsvinden op de-
zelfde plaats zonder oppervlakte-
noch volume-uitbreiding. In de nieu-
we tekst staat “binnen het bestaande
bouwvolume en niet betrekking heb-
bend op het volledig herbouwen”.
Als men deze formuleringen naast
elkaar legt, lijkt de tweede wel erg
dubieus. Wat is het verbouwen van
een bestaand gebouw binnen het be-
staande volume ? Betekent dit, zoals
in de bestaande tekst, dat het volu-
me moet worden behouden zoals het
bestaat ? Er is immers geen opper-
vlakte- of volume-uitbreiding toege-
laten. Indien dit de bedoeling is, wat
ik nog wil aannemen, dan had men
minstens de bestaande tekst moeten
overnemen. In deze zin wordt “bin-
nen” ruimtelijk bekeken en heeft het
de betekenis van “in” of “binnenin”
of “binnen het gebouw”. Indien men
met “binnen het bestaande volume”
bedoelt dat er gewoon mag worden
verbouwd met volume- en opper-
vlakte-uitbreidingen, dan moet er
duidelijk worden gezegd dat de ver-
bouwing niet mag leiden tot een gro-
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ter volume dan het bestaande ver-
gende volume en dat er bij de ver-
bouwing zonodig oppervlaktewijzi-
gingen en volumeverschuivingen
kunnen plaatsvinden. Wat is nu juist
volledig herbouwen ? Deze vraag zal
ongetwijfeld aanleiding geven tot oe-
verloze discussies. Moet er 95 per-
cent worden herbouwd of moet er
50 percent worden herbouwd ? Hier
dient duidelijk een clausule aange-
hecht te worden en een verklaring
van de minister. Ik geef even een
voorbeeld. Volstaat het bij een be-
staande woning met een garage om
de garage te laten staan en de wo-
ning te verbouwen ? Hier is immers
geen enkele beperking ingebouwd.
Men moet bepalen dat het op dezelf-
de plaats moet gebeuren en dat er
geen andere inplantingen mogelijk
zijn.

In alinea 2b staat “met uitzondering
van woningbouw”. Ik heb woning-
bouw opgezocht in het woordenboek
en deze term slaat op het totaal aan-
tal woningen dat wordt gebouwd. Ik
kan aannemen dat Van Dale hier
een andere betekenis aan geeft dan
de juridische wereld maar het gaat
hier duidelijk om slecht taalgebruik.
Alinea 2c moet betrekking hebben
op een “bestaande vergunde wo-
ning”. Anders komen er nieuwe mis-
bruiken omdat de tekst enkel “ver-
gunde woning” luidt. De alinea na
2c moet opnieuw vermelden “met
uitzondering van een gebouw be-
stemd voor wonen”. Zoals ik reeds
heb aangegeven, is woningbouw iets
heel anders.

Verder in de tekst vinden we nog
eens “de uitbreiding van een vergun-
de woning”. Dit moet weer “de uit-
breiding van een bestaande vergun-
de woning” worden. Gelet op de
praktijk is dit zeker geen overbodige
aanvulling. Nog verder vinden we
“met inbegrip van de bijgebouwen”.
Wat zijn bijgebouwen ? Ook dit is
dubieus. Ik meen dat in de commis-
sie meer duidelijkheid werd ver-
schaft met betrekking tot “volume”.
Als men het over 20 percent heeft,
is het belangrijk te weten dat dit op
alle gebouwen slaat en niet alleen op
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het woongebouw. Uit het verslag
meen ik te kunnen opmaken dat dit
betrekking heeft op alle gebouwen.

Ik ga nog even in op de overgangs-
maatregel. Ik citeer : “Komen . . . in
aanmerking voor het verlenen van
een “bouw”vergunning,  indien . . .
een bouwaanvraag wordt ingediend
voor de percelen . ..“. Dit is geen
goede formulering. Een bouwaan-
vraag wordt ingediend om een toela-
ting of een vergunning te krijgen om
iets te doen en uiteraard niet voor
percelen. Een betere tekst zou bij-
voorbeeld zijn : ”Een bouwaanvraag
wordt ingediend conform een over-
eenkomstig artikel 63.1 afgeleverd
stedebouwkundig attest, dat in de
aangegeven bestemming en/of voor-
waarden voorhoudt dat een zone-
vreemde woning kan worden uitge-
breid of herbouwd”.

Hieraan moet zeker worden toege-
voegd dat de attesten die voor 20
augustus 1993 met een bouwvergun-
ning gehonoreerd werden hier niet
bedoeld worden. Dit zou kunnen
door toevoeging van de tekst : “. . .
worden verleend op voorwaarde dat
er nog geen bouwvergunning werd
verleend conform die stedebouw-
kundige attesten”. Anders zal er ze-
ker een dubbel gebruik komen en
kunnen alle bouwvergunningen op
basis van een attest hernomen wor-
den. Ik geloof niet dat dit de bedoe-
ling was. In de tekst moet dan “de”
worden geschrapt uit de zinsnede
“op de voorwaarde”.

De vraag rijst welke zin punt a) van
de overgangsmaatregel heeft nu er
terug een verbouwingsmogelijkheid
wordt ingevoerd voor iedereen. De
bezitters van dergelijke attesten wor-
den beperkt tot 700 kubieke meter.
Het is mij niet duidelijk waarom men
een aparte regeling maakt die de ene
700 en de andere 800 kubieke meter
toestaat. Het is niet zo positief om
twee regelingen te gebruiken afhan-
kelijk van het feit of het gaat om een
overgangsregeling  of niet. We vin-
den ook hier de formulering : “In
afwijking van alle desbetreffende
wettelijke bepalingen”. Dit is ge-
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woon grof. Ik heb reeds aangegeven
dat dit eigenlijk niet kan.

Mijnheer de minister, in het minide-
creet was in een hele procedure
voorzien. Een van de elementen
daarvan was het openbaar onder-
zoek. De vraag is dan wie wie nog
gaat adviseren en op welke basis dat
zal gebeuren. Dit betekent dat het
bestuur Ruimtelijke Ordening hier
volledig buiten wordt gehouden en
dat er geen advies zal worden gege-
ven. Ik dacht dat men het dossier
minstens zou moeten vervolledigen
met een openbaar onderzoek.

Daarbij moet ook de gemeenteraad
worden betrokken, want hoe kan de-
ze anders de vergunningen bijhou-
den wanneer zij niet op de hoogte is
gebracht. Ik zou wensen dat daaraan
wordt toegevoegd : “Indien er geen
uitspraak komt binnen de termijn is
de bouwaanvraag definitief gewei-
gerd”, ik denk dat dat meer dan
noodzakelijk is. Ik denk echter dat
al die opmerkingen overbodig zijn,
want niemand zal er dieper op in-
gaan. Verder staat er ook : “de ste-
debouwkundige attesten bidoeld  . . .
behouden hun rechtskracht”. Dit
moet zijn “hernemen hun rechts-
kracht”. Gezien die attesten verval-
len zijn, kan er niet van behouden
worden gesproken. Er zou ook aan
toegevoegd moeten worden :
“. . .voor  het verlenen van de vergun-
ning conform de procedures, zoals
voorzien in artikel 79 van het decreet
van 28 juni 1984”. Ik heb dit ook
bedoeld met de term “openbaar on-
derzoek”.

Mijnheer de minister, ik had de in-
tentie een aantal amendementen in
te dienen. Ik heb dit niet gedaan om-
dat ik begrepen heb dat dit niets te
maken heeft met decretaal werk.
Daarin participeren heeft dan ook
weinig zin.

Wij stellen vast dat de bepaling van
het mini-decreet met betrekking tot
het verbouwen van een bestaand
vergund gebouw opnieuw mogelijk

wordt in
den.

de meest gevoelige gebie-

Men heeft via een amendement van
mevrouw Tyberghien-vandenbus-
sche immers bepaald dat verbouwen
in deze gevoelige gebieden wel mo-
gelijk is wanneer de dienst Natuur-
behoud en Ontwikkeling van Ami-
na1  gunstig advies verstrekt.

Dit is weer eens de kat bij de melk
zetten.

Dit amendement wil de toestand te-
rug in het leven roepen die gold vóór
dat het vierde uitvoeringsbesluit - en
dat heeft jaren geduurd - met betrek-
king tot de gebieden waar het mini-
decreet niet van toepassing is, van
kracht was. Als doekje voor het
bloeden wordt het gunstig advies van
de dienst Natuurbehoud vermeld.

Mijnheer de minister, ik vraag mij
af waarom men dit niet doet in veel
dringender gevallen. Wij stellen vast
dat ten aanzien van reliëf- en vegeta-
tiewijziging de meest ergerlijke din-
gen gebeuren. Waarom gaat u daar
dan niet over tot het vragen van de
dienst Natuurbehoud ? De meest
kwetsbare gebieden zouden dan toch
beschermd zijn. Ik zou het op prijs
stellen mocht de minister zich hier-
over uitspreken.

De voorzitter : De heer Tant heeft
het woord.

De heer P. Tant (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister, collega’s, op 9 juni 1993
hechtte de Vlaamse Raad zijn goed-
keuring aan twee ontwerpen van de-
creet die een einde stelden aan de
veralgemeende toepassing van res-
pectievelijk de opvulregel en het mi-
nidecreet.

Samen met een aantal CVP-collega’s
hebben wij ons tegenover deze nieu-
we decreten vrij terughoudend opge-
steld . Ook onze zorg ging en gaat
nochtans uit naar een optimale be-
scherming van de open ruimte en
naar een ordentelijke ruimtelijke or-
dening. Tegelijk evenwel waren wij
bezorgd voor een aantal niet gewen-
ste sociale en sociaal-economische

gevolgen, die zouden voortvloeien
uit de blote afschaffing van bedoelde
decreet-bepalingen. Wij waarschuw-
den hiervoor en drongen aan op
overgangsmaatregelen.

Nu, ruim één jaar later, zijn de gees-
ten blijkbaar gerijpt en is men dan
toch bereid over overgangs- en ver-
soepelingsmaatregelen te spreken.
Weliswaar heeft de minister steeds
vooropgesteld dat de niet-gewenste
effecten van de afschaffing van mini-
decreet en opvulregel zouden wor-
den ondervangen, onder meer door
het in uitzicht gestelde grote decreet
inzake ruimtelijke ordening. Wij
twijfelen niet aan de goede bedoe-
ling van de minister in deze, maar
wij betreuren wel dat ondertussen bij
zoveel mensen nodeloos onrust en
twijfel werd gezaaid, met betwistin-
gen tussen mensen en zelfs familiele-
den tot gevolg.

Mijnheer de minister, collega’s, mijn
mening is dat wij de mensen dit niet
hadden moeten aandoen, ook omdat
het vertrouwen in de politiek en in
de politici niet heeft gediend.

De voorstellen van decreet die thans
voorliggen, bieden aan heel wat
mensen, die zich onheus behandeld
voelen, enig soelaas.

Wat de opvulregel betreft wordt ge-
durende een vrij korte periode, na-
melijk tot 31 maart 1995, voorzien
in de mogelijkheid om de destijds
door de overheid toegekende titel -
in de vorm van een stedebouwkun-
dig attest of een bouwvergunning -
nog zijn normale gevolgen te laten
hebben.

Blijkt dit niet meer mogelijk of wen-
selijk, dan kan eventueel aanspraak
worden gemaakt op een schadeloos-
stelling. Onze ervaring met plan-
schade zijnde wat ze is, hoop ik dat
aldus geen doos van Pandora wordt
geopend.

De in dit voorstel voorzien procedu-
re is uitzonderlijk en strikt. De be-
slissing valt in eerste en laatste aan-
leg. Mijn vrees - maar dat is slechts
een randopmerking, misschien niet
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Ondervoorzitter Jacques  Timmermans (SP) verdedigde de ingediende voorstel-
len van decreet tot wijziging van de bestaande wetgeving op de ruimtelijke
ordening

onbelangrijk - is dat dit wel een zou
kunnen leiden tot een abnormaal
grote toevloed van dossiers naar de
Raad van State, omdat dat het laat-
ste middel is, zelfs om vergissingen
recht te zetten.

Wat het minidecreet aangaat, wordt
voor zone-vreemde woningen in de
mogelijkheid voorzien om deze aan
de actuele comforteisen aan te pas-
sen. De beperking bij uitbreiding tot
maximum 700 m3 komt ons gewenst
voor. Evenwel komt de gelijktijdige
beperking tot 20 percent van het be-
staande volume ons minder begrijpe-
lijk voor. Beoogt men hier inder-
daad bewust een Mattheus-effect in
te bouwen ? Is het dus gewenst en
gewild dat de groteren meer mogen
dan de kleineren ? Ik bedoel hier-
mee dat degenen die reeds over een
redelijk volume beschikken, meer
mogen uitbreiden dan de kleineren.
Was het niet veel beter geweest in
een variabele beperking te voorzien
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op basis van de gezinsgrootte, zoals
op een bepaald ogenblik werd gesug-
gereerd ? Misschien kan hieraan nog
worden tegemoet gekomen bij gele-
genheid van de bespreking van het
grote decreet ruimtelijk ordening.

In het derde lid van paragraaf 2 van
artikel 79 van de basiswet  wordt be-
paald en ik citeer : De uitbreiding
kan met bijgebouwen slechts leiden
tot een maximale uitbreiding met 20
percent en tot een maximum totaal
volume van 700 m3.  Betekent zulks
dat een piepkleine woning, met in
verhouding belangrijke bijgebou-
wen, bijvoorbeeld stallingen, geen of
zeer weinig uitbreidingsmogelijkhe-
den heeft ?

Of zijn de 700 m3 enkel als eindlimiet
bedoeld voor de woning zelf ? Ik zou
hierover graag klaarheid krijgen.

Ik blijf betreuren dat de Vlaamse re-
gering niet akkoord ging om, zoals
door mij via een amendement in de
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commissie gesuggereerd, meteen
ook een oplossing te voorzien voor,
minstens ten aanzien van de openba-
re weg ongelukkig ingeplante wonin-
gen, op of over de rooilijn of de
scheidingslijn tussen de openbare
weg en de aangelande eigendom-
men.

Deze woningen, waar ze zich bevin-
den, laten verbouwen en uitbreiden
zonder ze tot herinplanting te no-
pen, betekent dat men nog eens voor
decennialang een ongewenste toe-
stand bevriest en zelfs versterkt, met
ongewenste effecten voor de ruimte-
lijke ordening, de verkeersveiligheid
en de voorzieningeninfrastructuur.

In de commissie verwees de minister
voor de oplossing van dit probleem
naar de mogelijkheden van algeme-
ne en bijzondere plannen van aan-
leg. Ik betwijfel, en dit is in alle hof-
felijkheid gezegd, mijnheer de minis-
ter, de zinvolheid van een dergelijke
oplossing, deels omwille van de log-
heid en de kostprijs van de procedu-
re ; deels omwille van het feit dat
men de deur aldus veel wijder dreigt
open te zetten dan ik beoogde. Im-
mers, als men toelaat om a.p.a.‘s en
b.p.a.‘s te maken, kan men even-
goed iets verder gaan dan het pro-
bleem van een woning op of over de
grens. Men kan ook via een a.p.a.
of een b.p.a. bepalen dat een woning
die zich op een halve, één of twee
meter van de rooi- of grenslijn be-
vindt, moet kunnen worden heringe-
plant. Ik laat in het midden of dit
wenselijk is. Ik wijs er alleen op dat
aldus de deur wordt opengezet voor
praktijken die ik met dit amende-
ment niet had beoogd.

Mijn bezwaar is gedeeltelijk ook ge-
steund op het feit dat ik mij afvraag
of een a.p.a. of een b.p.a. eigenlijk
een instrument moet zijn om indivi-
duele problemen op te lossen. Voor
mij is een a.p.a. of een b.p.a. een
algemeen beleidsinstrument waarin
men opties neemt en doelstellingen
voor de toekomst formuleert. Stel u
eens voor, als men via een a.p.a. op
het grondgebied van de gemeente al
deze potentiële, individuele pro-
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bleemgevallen moet inkleuren of
aanduiden, tot welke onoverzichte-
lijke toestand zulks aanleiding dreigt
te geven. Zal men dan van de kant
van de toezichthoudende overheid,
die minder met de plaatselijke toe-
stand vertrouwd is, wel oordeelkun-
dig over de opportuniteit van derge-
lijke a.p.a.‘s en b.p.a.‘s kunnen oor-
delen ?

Tenslotte kan ik niet anders dan er-
op wijzen dat de bijsturing van het
mini-decreet geen enkel soelaas
brengt voor zone-vreemde gebou-
wen, andere dan woningen. Allerlei
zone-vreemde, ambachtelijke be-
drijfjes, die vaak weinig of niet-hin-
derlijk  zijn voor hun omgeving, zoals
elektriciteitszaken, kleine garages of
een hoefsmid, blijven tot hiertoe
verstoken van elke mogelijkheid om
zich te moderniseren in zover dit tot
enige uitbreiding aanleiding zou ge-
ven. Dergelijke bedrijfjes bepalen
nochtans mede de interne dynamiek
van een dorp en van het landelijk
gebied in het algemeen. Ook hier
verwijst de minister naar een moge-
lijkheid van een algemeen of bijzon-
der plan van aanleg en ook hier
vraag ik mij af of zulks realistisch is.
In mijn gemeente werd, conform de
idee die u vroeger reeds lanceerde,
met de voorbereiding van dergelijke
plannen van aanleg aangevangen. Ik
kom tot de onthutsende vaststelling
dat het daar gaat over ongeveer 120
tot 150 bedrijfjes en dit in een ge-
meente met 7.600 inwoners. Is het
wel gewenst om dergelijke, geïso-
leerde problemen planologisch te
vertalen ? Overigens staat dit niet
haaks op de spontane dynamiek van
onze KMO’s waarvan er zeer veel
ontstaan zijn in de garage of in een
ander bijgebouwtje bij een woning.
Wenst men hieraan effectief een
punt te zetten ?

Mijnheer de minister, het blijft mijn
overtuiging dat, vroeg of laat, toch
weer zal moeten worden uitgekeken
naar een normatieve oplossing voor
minstens een deel van deze proble-
men, ook omdat onze spontane

Vlaamse dynamiek ons hiertoe zal
nopen ; tenminste wanneer hij nog
de kans krijgt om te ontstaan en zich
te ontwikkelen.

Overigens dreigt het oneigenlijke ge-
bruik van a.p.a.3  en b.p.a.‘s een
omgekeerd effect te hebben dan dat-
gene wat u goedmenend beoogt.
Laat ons dan ook eerder vroeg dan
laat teruggrijpen naar normatieve in-
strumenten in deze.

Ik kom tot mijn besluit. De over-
gangsmaatregelen betreffende de
opvulregel ondervangen wellicht een
goed deel van de asociale gevolgen
van de blote afschaffing. De herope-
ning van het minidecreet biedt uit-
zicht op een oplossing voor het in
behoorlijke staat houden van onze
landelijke woningen, zonder dat er
nog kan worden overdreven inzake
bouwvolumes enzovoort.

Jammer genoeg wordt geen oplos-
sing geboden voor de ruimtelijke
problemen van onze vaak terecht in
het landelijke gebied gevestigde klei-
nere economische entiteiten die
vaak op een lokaal kliënteel zijn aan-
gewezen. Indien men deze niet toe-
laat zich aan te passen om mee te
evolueren dan dreigt men de achter-
stand van de landelijke gebieden op
het vlak van voorzieningen nog te
versterken.

Ik vind het jammer dat de heer De
Mol niet meer aanwezig is.. . (Er
wordt de heer Tant op gewezen dat
de heer De Mol zich achter hem be-
vindt, naast de voorzitter) Wel ja, het
is toepasselijk dat de heer De Mol
zich achter mij bevindt want zijn op-
merking daarnet gebeurde ook ach-
ter mijn rug.

Ik wil dus nog even terugkomen op
een insinuatie van de heer De Mol
- indien mijn informatie juist is al-
thans - waarbij hij stelde dat een
dossier nog net binnen de wettelijke
termijn werd afgewerkt. Mijnheer
De Mol, wat is hieraan verkeerd of
onwettelijk ? Is administratieve
traagheid dan plots een deugd ge-
worden ?

Mevrouw M. Vogels : Mijnheer
Tant, bij financiële transacties is
voorkennis of het misbruik ervan
een zware fout. Soms is er veel gelij-
kenis tussen financiële operaties en
operaties in ruimtelijke ordening.

De heer P. Tant : Mevrouw Vogels
het ware interessant dit te illustreren
aan de hand van een concreet voor-
beeld, of blijft u ook liever bij alge-
mene insinuaties ?

Mevrouw M. Vogels : Mijnheer
Tant, hiermee bedoel ik alleen dat
indien u jaren op voorhand aankon-
digt dat de opvulregel wellicht zal
worden geschrapt en u bent als par-
lementslid betrokken.. .

De heer P. Tant : Niet ik, mevrouw
Vogels. Ik heb trouwens de schrap-
ping van de opvulregel niet goedge-
keurd.

Mevrouw M. Vogels : Ik bedoel dat
de situatie van een parlementslid dat
is betrokken bij de uitvoering van
het decreet en precies weet hoe lang
de termijn nog zal lopen en mis-
schien ook weet wanneer het decreet
in het Staatsblad zal verschijnen, een
beetje te vergelijken is met de voor-
kennis die bepaalde personen heb-
ben aangaande rentestijgingen of
rentedalingen op de financiële
markt.

De heer P. Tant : Ik ken het verschil
tussen het aanduiden van feiten en
het lanceren van insinuaties. Het ty-
pische kenmerk van deze laatste uit-
latingen is dat zij steunen op een
aantal hypothesen die niet worden
bewezen, wat ik jammer vind. Inder-
daad, het zou prettiger zijn met el-
kaar van gedachten te wisselen over
precieze feiten.

Welnu, ik zal op mijn beurt uitgaan
van een hypothese. Wat is er laak-
baar aan wanneer iemand ter elfder
ure verneemt dat het decretale kader
aangaande het stuk grond dat hij tot
dan bebouwbaar achtte, dreigt te
veranderen, gebruik maakt van zijn
recht dat op dat ogenblik nog bestaat
- a fortiori wanneer hij beschikt
over de nodige bouwvergunningen ?
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Ik verheel u niet dat wanneer ik
vroeger om raad werd gevraagd -
en ik hoop dat heel wat collega’s dat
doen - ik die personen waarschuw-
de dat er wijzigingen op til waren,
zij het aangaande de fiscale regle-
mentering, de reglementering be-
treffende de dienstplicht, of andere.

Is het niet normaal dat een parle-
mentslid aan de bevolking tracht
duidelijk te maken wat het bestaan-
de wettelijke kader is.

Mevrouw M. Vogels : De bedoeling
van het parlementslid ter zake was
het dienen van het algemeen belang.

In dit geval moest men trachten een
trendbreuk te realiseren en de op-
vulling, de uitvoering van het mini-
decreet, te verhinderen.

Welnu, dan wordt van u verwacht
- a fortiori als lid van de meerder-
heid - dat u de geest van het beleid
ondersteunt, maar niet dat u uw bur-
gemeesterspetje opzet en, dank zij
uw voorkennis, elke burger individu-
eel ervan verwittigt dat hij een of
ander snel moet afhandelen. Dat is
immers tegen de geest van het beleid
dat door uw minister wordt gevoerd.

De heer P. Tant : Mevrouw Vogels,
u maakt een intentieproces. Ik ben
van mening dat tot op de laatste dag
gebruik kan worden gemaakt van de
rechten die men heeft.

De heer J. Van Hauthem : Mijnheer
Tant, u zei dat u de burger zou in-
lichten aangaande bepaalde decreta-
le of wettelijke bepalingen. Welnu,
doe dat nadat zij werden goedge-
keurd, maar niet wanneer zij als het
ware afgelopen zijn.

De heer P. Tant : Dat is ook zo ge-
beurd. Maar als de mensen zich wil-
len informeren, dan kan men hen
toch niet aanraden bepaalde daden
niet meer te stellen omdat de termijn
bijna verstreken is ? Het meest logi-
sche in dat geval is toch hen te zeg-
gen dat de termijn dreigt te verstrij-
ken en dat zij aanstonds moeten han-

delen indien zij nog wensen
te maken van hun rechten.

gebruik

De heer J. De Mol : Mijnheer Tant,
u beweert dat ik een en ander heb
geïnsinueerd aangaande het afhan-
delen van een aantal zaken ter elfder
ure. Maar dat waren geen insinua-
ties ; wel vaststellingen.

Heel wat schepencolleges zetelden
de vrijdagnamiddag en sommigen
zelfs zaterdagvoormiddag. Op de
laatste dag werden op de provinciale
directies in de gangen allerlei stede-
bouwkundige adviezen verstrekt aan
klerken en opstellers.

In mijn gemeente zijn drie gevallen
van onwettelijke toepassing. Waar-
schijnlijk is dat toevallig, maar ik zal
ze even op een rijtje zetten : een op-
vulling met een landbouwbedrijf,
een bouw in tweede zone en een op-
vulling in een groene zone waarbij
85 meter werd in beslag genomen.

Het grote probleem was dat bepaal-
de dossiers snel moesten worden af- ,
gesloten, zonder dat een degelijk on-
derzoek hieraan voorafging. Hierbij
werden de meest flagrante fouten
gemaakt en dan druk ik mij nog be-
leefd uit.

De voorzitter : Collega’s, mag ik u
vragen de heer Tant toe te laten zijn
betoog te besluiten ?

De heer P. Tant : Elke onregelma-
tigheid moet worden gesanctioneerd
en daarvoor moeten de nodige mid-
delen worden aangewend. Daarmee
heb ik geen enkel probleem.

Er kunnen uiteraard overal fouten
worden opgespoord in de toepassing
van om het even welke reglemente-
ring. De vraag is of dit alles op dit
ogenblik moet worden ten tonele ge-
voerd, tenzij daarachter een welbe-
paalde bedoeling schuilt. In dat ver-
band denk ik aan het oude Romein-
se gezegde post op, ergo propter
hoc, hetgeen betekent dat wanneer
iets nadien wordt gezegd, het wel-
licht causaal in verband zal worden
gebracht. Dit laat ik voor uw reke-
ning, mijnheer De Mol.

Ik sluit af met een gedachtenoefe-
ning. Mijnheer De Mol, ik hoorde u
daarnet zeggen dat u vaak een een-
zame strijd voerde. Mevrouw Vogels
onderbrak u om te zeggen :” je wist
het niet, maar ik stond aan jouw
kant”. Post factum is dat uiteraard
een troost, maar op het ogenblik van
hoogste nood en eenzaamheid helpt
dat niet veel.

Mijnheer De Mol, wanneer u in een
politieke democratie het gevoel
heeft systematisch alleen te staan,
dan moet u zich in de eerste plaats
afvragen waarom dat zo is. Het zou
wel eens kunnen dat u tot de slotsom
moet komen dat u eigenlijk de enige
idealist blijkt te zijn, de enige die het
goed bedoeld.

Eigenlijk is dat alles behalve christe-
lijk, al zal dat uw zorg niet zijn, maar
het is zelfs een tikkeltje hoogmoe-
dig. Dergelijke deugd kan nauwe-
lijks tieren in een democratisch be-
steld.

De heer J. Geysels : Mijnheer Tant,
een beetje bescheidenheid inzake
idealisme zou u sieren !

De heer P. Tant : Wij moeten de
moed hebben om naar elkaar te luis-
teren en om niet a priori aan te ne-
men dat wij over de enige waarheid
beschikken.

Mijnheer De Mol, ik
in uw eenzaamheid.

wou u troosten

Mijn uiteenzetting is geëindigd in
een preek, maar u mag gerust zijn,
ik zal niet met de schaal rondgaan.

De voorzitter : De heer
mans heeft het woord.

Timmer-

De heer J. Timmermans (op de tri-
bune) : Mijnheer de voorzitter,
mijnheer de minister, collega’s, uit
respect voor de medewerkers zal ik
geen ellenlange preek houden. Het
is trouwens ook niet mijn gewoonte
op de preekstoel te staan.

Namens de SP-fractie onderschrijf ik
de sociale motivering die de heer
Breyne in zijn toelichting heeft ver-
woord.
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Met de bedenkingen van de heer
Tant ben ik het echter niet volledig
eens. Zij zullen het voorwerp uitma-
ken van een latere discussie, die
door de minister werd aangekondigd
in het kader van de globale herzie-
ning van het decreet op de ruimtelij-
ke ordening. Het domein waarbin-
nen wij discussiëren, moet duidelijk
worden afgebakend. Op deze tribu-
ne worden heel wat dingen gezegd
die niet correct zijn of worden de
zaken alleszins negatief voorgesteld.

In de eerste plaats doe ik opmerken
dat de opvulregel niet opnieuw
wordt ingevoerd, in tegenstelling tot
wat door sommige collega’s wordt
beweerd. Het gaat om een aantal
specifieke gevallen, beperkt tot de
stringente toepassing van het princi-
pe van de opvulregel tot de 70-me-
tergrens.

Er worden geen andere rekbare in-
strumenten aangehaald om dit prin-
cipe zo ruim mogelijk te doen toe-
passen. In het voorstel dat thans ter
goedkeuring voorligt, is zeer strin-
gent aangegeven op welke wijze dit
kan worden toegepast.

De dossiers moeten aanhangig zijn
op basis van een goedgekeurd stede-
bouwkundig attest of van een ver-
gunning. Nieuwe dossiers worden
dus uitgesloten. Deze vaststelling is
van belang om zich een idee te vor-
men van de omvang van het pro-
bleem.

Indien het om een theoretisch moge-
lijke ingreep op de open ruimte zou
gaan, voorziet het initiatief van de
SP in de mogelijkheid dat het college
van experts de Vlaamse regering kan
adviseren een bouwvergunning te
weigeren. Wanneer een aanvraag
negatief wordt beoordeeld vanuit
het oogpunt van de open ruimte,
wordt er een schadevergoeding uit-
betaald. Hierover is een discussie
ontstaan. De minister heeft verwe-
zen naar de modaliteiten die binnen
de Vlaamse regering worden uitge-
werkt om over te gaan tot het beta-
len van een schadevergoeding.
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De SP-fractie vindt dat deze maatre-
gel niet voldoende verreikend is.
Mensen die een grond als bouw-
grond hebben gekocht, willen niet
opgescheept blijven met landbouw-
grond. De schadevergoeding, die be-
staat uit het prijsverschil tussen de
beide bestemmingen, is slechts een
doekje voor het bloeden.

De Vlaamse regering moet artikel 37
van de wet op de Stedebouw aan-
wenden, dat bepaalt dat men één
perceel kan inkopen. Op die manier
wordt het probleem voor het indivi-
du op een sociaal verantwoorde ma-
nier opgelost. Dit is het dubbele
spoor dat in dit decreet wordt aange-
reikt en dat sociale motivering en
bewogenheid combineert terwijl de
open ruimte wordt gevrijwaard. Dit
is de juiste context waarin deze ma-
terie moet worden behandeld.

De voorzitter : De heer Devolder
heeft het woord.

De heer J. Devolder : Mijnheer
Timmermans, ik heb in mijn uiteen-
zetting gezegd dat de opvulregel een
collectieve regelgeving is, die moet
kunnen gelden voor alle burgers die
zich in dezelfde situatie bevinden.

U hebt het gehad over het al dan
niet beschikken over een voorken-
nis. Volgens uw stelling worden de
mensen die geen voorkennis hadden
van de nieuwe regelgeving, het
slachtoffer. In dit geval kan niet wor-
den gesproken van een identieke be-
handeling van de burgers die zich in
dezelfde situatie bevinden.

De heer J. Timmermans : Mijnheer
Devolder, indien men uw stelling
zou volgen, dan wordt de opvulregel
opnieuw toegepast.

Ik heb aan mevrouw Vogels gezegd
dat ik niet op hetzelfde hoopje met
de VLD wil worden geveegd. Er is
immers een opmerkelijk verschil tus-
sen het voorstel van de VLD en dat
van de SP.

Mevrouw Vogels wil per se alle zon-
den op de rug van de SP schuiven.
Zij weet in haar hart beter dan wie
ook dat wij oog hebben voor de open
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ruimte en dat de open ruimte met
dit voorstel niet verder wordt aange-
tast.

Mevrouw Vogels, u hebt in uw uit-
eenzetting geen enkel argument aan-
gehaald dat dit zou ontkrachten. Ik
sta volledig achter uw analyse en fi-
losofie ten opzichte van de globale
invulling van de ruimtelijke orde-
ning. Ik schaam mij niet om dit on-
omwonden toe te geven. Ik ben het
echter niet eens met uw gratuite be-
wering dat dit voorstel strijdig is met
deze filosofie. Er bestaat geen SP-
vleugel De Mol. De heer De Mol
heeft zijn persoonlijk standpunt uit-
eengezet, wat zijn recht is.

Mevrouw M. Vogels : De heren
Landuyt en Vande Lanotte hebben
zich bij de procedurestemming ont-
houden. Ik leid hieruit af dat de heer
De Mol misschien toch niet zo alleen
staat met zijn opvattingen.

De heer J. Timmermans : Ik wil het
stemgedrag van mijn SP-collega’s
niet beoordelen. Hierop kan wellicht
op een andere plaats worden inge-
gaan. Dit is echter niet van funda-
menteel belang vermits zij hebben
verklaard de goedkeuring van het
decreet niet in de weg te zullen
staan.

De filosofie en het nefaste van het
vroeger beleid van ruimtelijke orde-
ning dateert van een vorig bestuur.

Met dit voorstel wordt de trend-
breuk verdergezet. Ik moet mij niet
schamen om dit voorstel openlijk te
verdedigen.

Ik wil niet verder discussiëren over
het feit dat er altijd misbruiken zijn
geweest. Dit doet niets ter zake in
de discussie over de nieuwe regeling,
die wij zo consciëntieus mogelijk
vorm hebben willen geven.

Men kan altijd naar het verleden re-
fereren om in de toekomst beslissin-
gen af te wijzen, maar dat is niet
meer relevant. Men kan toch niet
blijven verstoppertje spelen.

Zoals we ook in de commissie heb-
ben gezegd, gaat het ons niet om
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vroegere misbruiken. Het komt er
op aan om een sluitende regelgeving
uit te werken en de dossiers zo ob-
jectief en open mogelijk te behande-
len.

Kan de minister ons in deze vergade-
ring de toezegging doen dat alle dos-
siers, die in het kader van de opvul-
regel in de commissie van experts
worden behandeld, zullen worden
genoteerd in een afzonderlijk regis-
ter  ?

Wij kunnen dan later via vragen om
toelichting en interpellaties controle-
ren wat het resultaat is geweest van
deze overgangsmaatregel. Wij kun-
nen ons dan niet meer verschuilen
achter het feit dat we niet weten om
hoeveel dossiers het gaat en kunnen
dan precies nagaan in hoeveel dos-
siers de commissie van experts en de
Vlaamse regering een bouwtoelating
hebben gegeven en in hoeveel scha-
devergoeding of inkooprecht werd
toegestaan.

Dat is volgens mij de meest demo-
cratische en open controle van het
beleid. Dan kunnen er ook geen in-
sinuaties meer worden gedaan.

Ik betreur het namelijk dat men op
deze tribune en zonder bewijzen al-
tijd spreekt over politiek dienstbe-
toon. Ieder van ons is het slachtoffer
van zulke gratuite bewering die via
de pers de bevolking ter ore komt.

Als er concrete bewijzen zijn, dan
moet er klacht worden ingediend en
moeten de schuldigen worden ge-
straft.

Mijnheer de voorzitter, ik besluit.

De zonevreemde gebouwen zijn ge-
bonden aan een sociale dimensie.
Men mag die woningen niet verder
laten verkrotten. Men moet ze dus
bewoonbaar houden.

Door het inschrijven van die sociale
dimensie wordt speculatie uitgeslo-
ten. Men kan namelijk geen oude
woningen meer opkopen om nieuwe
kasten van villa’s te bouwen in zone-

vreemde gebieden. Vandaar onze eis
dat er enkel kan worden herbouwd
en beperkt uitgebreid, en dat men
er geen nieuwe woning kan bouwen.

Mijnheer de voorzitter, namens de
SP-fractie kan ik u meedelen dat we
deze twee voorstellen - misschien
behoudens één uitzondering - una-
niem zullen goedkeuren. (Applaus)
De voorzitter : Mevrouw Tyberg-
hien-Vandenbussche heeft het
woord.

Mevrouw M. Tyberghien-Vanden-
bussche (op de tribune) : Mijnheer
de voorzitter, de zorg voor de open
ruimte, het recht op wonen en de
leefbaarheid van het platteland zijn
de hoofdthema’s in de bespreking
van de commissie en van vandaag.

Als men spreekt over de open ruim-
te en over het platteland, moet men
weten waarover men het precies
heeft. Dit lijkt vandaag in het debat
niet zo duidelijk te zijn.

Ik wil allereerst onderstrepen dat het
platteland niet bestaat. Er zijn ver-
schillende types van plattelandsge-
bieden. Elk gebied heeft eigen, spe-
cifieke kenmerken en ontwikkelt
zich verschillend naargelang de aan-
wezigheid van stedelijke kernen.

Het ruimtelijk beleid moet uitgaan
van deze variatie van kenmerken en
kwaliteiten en moet oog hebben
voor de eigenheid.

Op deze basis wordt bepaald waar
wel kan worden gebouwd en ver-
bouwd en waar niet meer en waar
landschap en natuur het meest waar-
devol zijn en waar minder.

Duurzame ontwikkeling is in dit ver-
band een nieuw begrip maar de ver-
wevenheid van de maatschappelijke
functies mogen niet uit het oog wor-
den verloren. Het zoeken naar een
ruimtelijk beleid moet hierop en op
het zoeken van leefbare evenwich-
ten, die van gebied tot gebied ver-
schillen, worden gestoeld.

De Westhoek is hiervan een school-
voorbeeld. Hij is groot : bijna de
helft van de provincie West-Vlaan-
deren.

De ruimtelijke ontwikkeling van het
platteland doorbreekt vooral de
jongste jaren administratieve en sec-
torale grenzen in versneld tempo.
Wat men ook beweert, ze is meer
dan de som van afzonderlijke be-
leidsopties en de vermenigvuldiging
van de verlangens van elke sector.

Ruimtelijke ordening doorbreekt
veel circuits van besluitvorming. Een
geïntegreerd beleid is de hoofdzaak
en is noodzakelijk om alle aspecten
aan bod te laten komen.

De bespreking van deze decreten is
een confrontatie van het centraal ni-
veau en van de lokale ruimtegebrui-
kers om via conflict naar samenwer-
king en afstemming van inspannin-
gen te komen. Dit is alvast mijn con-
clusie.

Er is - soms met reden - angst
voor theoretische prognoses van
huisvestingsbehoeften. Ze doen in-
derdaad vrees ontstaan voor de open
ruimte. De absolute klemtoon moet
worden gelegd op inbreiding. Ver-
nieuwing moet worden vertaald in
een aangepast instrumentarium, ook
en vooral voor de kleine dorpsker-
nen in het platteland. Dat wordt
soms wel eens vergeten. De bewo-
ners en de gebruikers van het platte-
land moeten ook kunnen rekenen op
verantwoordelijke politici voor de
planning en de vormgeving van het
beleid dat respect en waarborgen
moet inbouwen om de leefbaarheid
te garanderen in die gebieden. Niet
alles kan nog overal. De basiskwali-
teiten van het platteland - land-
schap en natuur, en dus de open
ruimte - moeten worden gevrij-
waard. Men weet dit ook op het plat-
teland en iedereen is het hiermee
eens, maar dat moet gebeuren afge-
stemd op leefbare evenwichten ge-
zien de verwevenheid van de vele
maatschappelijke functies in die ge-
bieden die men soms Rest-Vlaande-
ren noemt.

Het wooncomfort, gebaseerd op de
normen die door het NIS worden ge-
hanteerd, moet realiseerbaar blij-
ven. Anders wordt leegstand gesti-
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De leefbaarheid van het platteland
wordt mede hierdoor bepaald. De
historisch gegroeide zonevreemde
woningen en activiteiten vormen in-
derdaad levende cellen in deze ge-
bieden, zoals de heer Tant daarnet
opmerkte. Winkels en ambachtelijke
bedrijven moeten aandacht krijgen
in de bespreking van het nieuwe de-
creet.

Wat baat het allerlei steunprogram-
ma’s op te zetten voor ontwikke-
lingsgebieden als men niet de moge-
lijkheid inbouwt om de woonkwali-
teit te garanderen ?

Hieruit vloeien een reeks van gevol-
gen. De commerciële dienstverle-
ning staat of valt met deze opstel-
ling. De winkelvoorziening is toch
een basisvoorziening in het bepalen
van de leefbaarheid. In de dunbe-
volkte gebieden, zoals in Alverin-
gem, wonen 75 mensen per km2.

Ook de culturele uitrusting - en
vermelden we alleen maar de scho-
len - hangt hiermee samen.

Als er geen verbouwing noch ver-
nieuwing meer mogelijk is, dan te-
kent men het doodvonnis en het uit-
bloeden van onze leefkernen op het
platteland. De kwaliteit van het le-
ven in het plattelandsgebied is en
blijft onze grote zorg, wat ik als be-
woner en spreekbuis van zo’n streek
heel luid wil herhalen en onderstre-
pen.

Hierbij bouwen wij een onrechtvaar-
digheid in gezien de gezinsdimensie
niet in rekening kan worden ge-
bracht. Ook dat verdient onze spe-
ciale attentie en zal in het nieuwe
decreet opnieuw aan bod moeten
komen. De maximumgrens van 700
m3 is een voldoende waarborg tegen
misbruiken als iedereen op zijn
plaats  zi jn verantwoordelijkheid
neemt.

De achttien onafhankelijke gemeen-
ten van de Westhoek zijn een fusie
van kleinere woonkernen. Deze
woonkernen of dorpen liggen inder-
daad in de open ruimte, los van ste-
delijke kernen. Zij hebben een eigen
naam en eigen kenmerken die ze tot
dat bepaald dorp maken.

De zuivere Westhoek kan zo worden
opgedeeld in 92 deelgemeenten.
Daarin bestaan gesplitste, duidelijk
aparte woonkernen met daarnaast
een groot aantal verspreid wonende

De huisvestingspolitiek is de basis
van onze streekontwikkeling. Velen
weten dit wel maar velen wensen
ook liever een open ruimte zonder
mensen, zonder huizen. Zelfs het
woord uitdoving is hier op de tribune
gevallen. Het is gevaarlijk wanneer
men in de politiek de realiteitszin
verliest, als men geen oog open-
houdt voor de autochtone bevolking
en hun familie. De mensen uit de
plattelandsgebieden voelen zich
vaak verlaten en vergeten bij het tot
stand komen van een nieuwe ruimte-
lijke ordening. Deze mensen houden
van hun streek, zorgen er voor en
willen er blijven wonen. Laten wij
dit nooit vergeten in al onze ijver
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mensen : op een groen eiland
Mieke Vogels daarnet zei.

zoals

Diksmuide bijvoorbeeld heeft 15
leefdorpen, is 15.000 hectaren groot
en heeft 15 .OOO inwoners, dus 1 per
hectare. Een prachtige streek. Le
plat pays van Jaques Brel. Een
streek waarvan ik hou, waarop ik
verzot ben.

Wij verheugen ons over de versoepe-
ling gerealiseerd in de decreten,
vooral waar het de verbouwingsmo-
gelijkheden in de agrarische zone be-
treft. De grootste agrarische aaneen-
gesloten zone van ons land ligt bij
ons. Hiermee kunnen wij de vergrij-
zing ombuigen naar een jongere en
actieve generatie. Hiermee verschaf-
fen wij weer woonruimte aan jonge
en groeiende gezinnen in bestaande
woningen die weer functioneel kun-
nen worden. Toch moet ik ook mijn
spijt uitdrukken dat wij de beperking
van 20 procent uitbreiding in de
commissie niet konden doorbreken.

Decreten Ruimtelijke Ordening

voor hervorming en herziening en in
de keuze van het beleid. (Applaus)

De voorzitter : De heer Van den
Eynde heeft het woord.

De heer F. Van den Eynde (Op de
tribune) : Mijnheer de voorzitter, ik
wil mij eerst even richten tot de heer
De Mol die naar verluidt heeft ge-
zegd dat de commissie slechts twee
uur zou hebben besteed aan de be-
handeling van het voorstel van de-
creet, inclusief de stemming.

Mijnheer De Mol, ik heb er eventjes
het verslag op nageslagen en abstrac-
tie makend van de twee laatste blad-
zijden waar de tekst zoals hij is aan-
genomen door de commissie is afge-
drukt, dan nog zijn er niet minder
dan 24 bladzijden aan de besprekin-
gen gewijd.

Wanneer de commissie dat op twee
uur heeft kunnen bereiken, dan
vraag ik dat de commissie voor de
Ruimtelijke ordening van de Vlaam-
se Raad de toelating krijgt om zich
in het Guiness book of records te
laten opnemen, want sneller kan het
niet.

Indien er maar twee uur over die
zaak zou zijn gepraat dan is het ver-
slag niet juist want dan zou u twee
uur het woord hebben gehad.

De voorzitter : De heer De Mol
heeft het woord.

De heer J. De Mol : Mijnheer de
voorzitter, de heer Van den Eynde
heeft slecht geluisterd.

Ik heb dat gezegd betreffende de be-
spreking van het minidecreet dat en-
kel op woensdagvoormiddag werd
besproken, samen met de artikelsge-
wijze bespreking en het verderzetten
van de algemene bespreking over de
opvulregel.

De commissie is om 10 uur begon-
nen en ik veronderstel dat zij tot een
uur heeft geduurd. Dat is drie uur.
Dat betekent dat men minder dan
twee uur heeft besteed aan het mini-
decreet.
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De voorzitter : De heer Van den
Eynde heeft het woord.

De heer F. Van den Eynde : Mijn-
heer de voorzitter, ik ben verheugd
over de rechtzetting van de heer De
Mol. Ikzelf heb niet gehoord wat hij
heeft gezegd. Men heeft het mij
meegedeeld. Ik was daarover een
beetje verbaasd. Maar geef toe,
mijnheer de Mol, dat u in de com-
missie ruimschoots over het voorstel
van de heer Breyne hebt gepraat.

Ik wil ook eventjes mevrouw Vogels
van antwoord dienen. Zij verwijst
naar het feit dat in onze Grondwet
sinds een klein jaar het recht op wo-
nen staat vermeld.

Hoe mooi dit ook klinkt, dat brengt
allemaal weinig aarde aan de dijk.
In de Amerikaanse grondwet, een
tekst die nog net voor de Franse Re-
volutie is opgesteld, staat dat elke
Amerikaan beschikt over the right
to pursuit happiness. Ik meen niet
dat er één Amerikaan gelukkiger is
geweest omdat dat in de grondwet
staat. Ik wil haar ook zeggen wat
mevrouw Tyberghien haar heeft ge-
zegd, namelijk dat men niet zo maar
moet dromen van lege gebieden
waar men de mensen heeft doen ver-
huizen. Ik ben ervan overtuigd dat
zij geen kwaadaardige bedoelingen
heeft, maar mevrouw Vogels heeft
hier bijna luidop van volksverhuizing
staan dromen. Daarbij krijg ik toch
rillingen. Met volksverhuizingen
heeft men de jongste jaren toch wel
eigenaardige ervaringen. Ik zal niet
verwijzen naar Cambodja, dat ligt te
ver af. De laatste keer dat in Europa
een volksverhuizing van het platte-
land naar de stad werd georgani-
seerd was dat in Roemenië, onder
Ceausescu. De mensen zouden dan
beschikken over allerlei faciliteiten.
Dat is geen gelukkige zaak geweest.

Mevrouw Vogels, de manier waarop
u de ruimtelijke ordening voorstelt
als een redding voor alle problemen,
ook voor de stad, is net ietsje over-
dreven. De ruimtelijke ordening
waarvan u het Nederlandse model
aanhaalde, heeft daar zeker niet al-
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les opgelost. Wanneer ik Amster-
dam aanhaalde, dan zei uw fractie-
genoot, ja maar Amsterdam is Am-
sterdam.

Ik verwijs u naar Utrecht waar u
Hoog Katrijne maar eens moet gaan
bezoeken, dan zal u wel opkijken,
of Leliestad, ook zo’n stad die totaal
kunstmatig werd gecreëerd en die
gebaseerd is op plannen. Daar ligt
niet de oplossing voor onze steden.
De oplossing ligt gedeeltelijk in
ruimtelijke ordening maar ook in
veiligheid en in het feit dat de men-
sen uit onze steden het recht hebben
om er zich thuis te voelen. Daar
spreekt u meestal niet over. Wij heb-
ben in onze steden mensen nodig die
er van oudsher wonen. U bent van
Antwerpen. Wanneer wij alle Ant-
werpenaars zouden vervangen door
Gentenaars dan zou Antwerpen,
Antwerpen niet meer zijn. De mens
heeft ook recht op zijn eigen bio-
toop.

Mevrouw M. Vogels : De helft van
de Antwerpenaars is reeds de stad
uitgevlucht naar nieuwe kunstmatige
steden in de rand omdat de stad on-
leefbaar is geworden. Dat is niet om-
dat er migranten zijn, zoals u insi-
nueert, want die waren er op dat
moment nog niet, maar wel ingevol-
ge een gebrek aan groen en het feit
dat je in een stad minder rustig kunt
leven. Dat zijn de oorzaken.

De heer F. Van den Eynde : Me-
vrouw Vogels, de mensen vluchten
uit de steden door een hele reeks
van oorzaken. Helaas, is tot hiertoe
aan die vlucht nog geen einde geko-
men. Dit probleem heeft te maken
met de leefbaarheid, maar verdomd
ook met de veiligheid en met het feit
dat de mensen zich niet meer thuis
voelen in hun wijk.

Mevrouw Vogels, geloof me vrij, ik
woon in zo’n wijk. Dagelijks praat
ik met mensen uit mijn buurt en da-
gelijks zie ik mensen wegtrekken.
Zij die wegtrekken zijn niet noodza-
kelij k de rijkste buurtbewoners,
want rijke mensen wonen nu een-
maal niet in die wijk.

Decreten Ruimtelijke Ordening

Mijnheer de minister, u kan moeilijk
ontkennen dat deze voorstellen van
decreet een regressie betekenen ten
overstaan van de decreten op de be-
scherming van de open ruimte van
1993. Het is een relatieve regressie.

Moeten we voor de relatieve regres-
sie kiezen of voor het sociaal onrecht
dat is ontstaan door het uitblijven
vorig jaar van echte overgangsbepa-
lingen ?

Ik kies voor het
ciaal onrecht.

herstel van het so-

Sommigen beweren dat ze de pro-
blemen die met dit decreet zouden
moeten worden opgelost, hebben
ontdekt tijdens sociaal dienstbetoon.
Ik twijfel niet aan de waarachtigheid
van hun beweringen. Mijn partij
keurt dienstbetoon af, maar dat
houdt niet in dat problemen die aan
het licht komen tijdens dienstbe-
toon, geen problemen zouden zijn.

Wij kunnen de werkelijkheid van het
probleem niet ontkennen.

Ook daarom antwoorden wij posi-
tief.

Het ogenblik waarop deze zaak
wordt behandeld, heeft te maken
met de naderende gemeenteraads-
verkiezingen. Dat spreekt voor zich,
maar is nog geen reden om te ont-
kennen dat de afschaffing van het
opvuldecreet heel wat onrecht heeft
doen ontstaan.

De leden van de Vlaamse Raad heb-
ben als taak te trachten dat onrecht
te erkennen en ongedaan te maken.

Ik kan er niet onderuit te verwijzen
naar de hoorzitting over de Woon-
problematiek die werd georgani-
seerd in de ondertussen berucht ge-
worden commissie voor de Ruimte-
lijke Ordening van de Vlaamse
Raad. Inwoners van Vlaams-Bra-
bant vroegen toen zeer uitdrukkelijk
onze aandacht voor het versneld
wegtrekken van de oorspronkelijk
bevolking als gevolg van de wijze
waarop de opvulregel werd afge-
schaft. Ouders die een stuk bouw-
grond voor hun kinderen hadden ge-
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reserveerd, moesten immers plots
vaststellen dat die grond geen bouw-
grond meer was.

De problematiek van Vlaams-Bra-
bant is voor ons een ernstig pro-
bleem.

Mijn fractie zal bijgevolg beide voor-
stellen van decreet goedkeuren.

De voorzitter : Minister Kelchter-
mans heeft het woord.

Minister T. Kelchtermans (op de tri-
bune) : Mijnheer de voorzitter,
geachte collega’s, over de twee voor-
stellen van decreet van de Vlaamse
Raad werd door beide indieners het
standpunt van de Vlaamse regering
gevraagd. De regering heeft haar
standpunt aan beide indieners mede-
gedeeld en zij hebben de voorstellen
van decreet aangepast. Dit is de juis-
te context waarin ik mijn opmerkin-
gen op deze besprekingen over de
ruimtelijke ordening wil plaatsen.

Traditiegetrouw wil ik de verslagge-
ver bedanken voor zijn verslag,
waarin de commissiebesprekingen
over beide voorstellen correct wer-
den weergegeven.

De commissievergaderingen werden
correct door de voorzitter geleid. Ik
herhaal graag de lofbetuiging van de
heer De Croo voor het eindeloos ge-
duld waarmee de voorzitter van de
commissie bepaalde leden van de
commissie, waaronder de heer De
Mol, heeft aanhoord. Tijdens de
soms boeiende besprekingen blonk
de heer De Mol uit door zijn voort-
durend herhalen van gelijksoortige
kritieken, niet met de bedoeling de
democratische meerderheid te res-
pecteren, maar wel om obstructie te
voeren en de besprekingen door tijd-
nood in het gedrang te brengen.

Mijnheer De Mol, aan iemand die
voortdurend verwijst naar de demo-
cratische werking van de Raad, wil
ik doen opmerken dat er naast hem-
zelf nog andere leden deel uitmaken
van het quorum dat bepaalt wat de-
mocratisch is en wat het niet is.

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 52
29 juni 1994

Collega’s, in dit debat over de ruim-
telijke ordening is vaak opgemerkt
dat de uiteindelijke versie van beide
voorstellen van decreet afbreuk zou
doen aan het regeringsakkoord. Ik
wens te benadrukken dat er geen en-
kele ombuiging in het beleid inzake
ruimtelijke ordening zal vast te stel-
len zijn na de goedkeuring van beide
voorstellen van decreet.

Ik breng in herinnering dat de opvul-
regel werd afgeschaft en dat hij afge-
schaft blijft.

De verklaring ter zake van de heer
Timmermans is juist. Wie de indruk
wil geven dat er op een vroegere be-
slissing wordt teruggekomen, slaat
de bal mis. Wel wordt de publiekelij-
ke toezegging dat de niet-gewenste
gevolgen zouden worden gecorri-
geerd in overgangsbepalingen voor-
zien in het kader van het grote de-
creet, ingelost.

Het is te danken aan externe facto-
ren en aan een ontspoorde discussie
over het Structuurplan Vlaanderen,
de Groene Hoofdstructuur, e.d.m.
dat wij nu pleiten voor een opname
van de overgangsbepalingen in voor-
liggend voorstel van decreet.

Ik vermeld de opvulregel, het mini-
decreet, het positief decreet van de
zonevreemde bedrijven, de richtlij-
nen met betrekking tot het woonuit-
breidingsgebied, het afschaffen van
de onbeperkte toepassing van artikel
20 “Openbaar Nut”, het moratorium
op de BPA’s,  dat selectief werd ver-
soepeld met respect voor de algeme-
ne beleidslijnen uit het Structuur-
plan Vlaanderen.

De uitwerking van het Structuurplan
Vlaanderen is ver gevorderd. De de-
finitieve versie van een ontwerpde-
creet Ruimtelijke Ordening werd
door de Vlaamse regering overge-
zonden aan de Raad van State voor
onderzoek.

Nu wachten wij dus af wat de opmer-
kingen zullen zijn. Momenteel is er
inzake het ruimtelijk Structuurplan
Vlaanderen een uitgebreid sectorieel
overleg aan de gang, dat wordt ge-

Decreten Ruimtelijke Ordening

leid vanuit de plangroep. Weten-
schappers gaan een discussie aan
met de sectoren en het is de bedoe-
ling om een zo ruim mogelijke con-
sensus te bereiken.

Ik hoop dat dit plan tijdens de twee-
de helft van oktober aan de Vlaamse
regering kan worden voorgelegd.

Intussen is, na een besluit van .de
Vlaamse regering, eveneens de pro-
cedure van het Bijzonder Plan van
Aanleg versoepeld. De Vlaamse re-
gering heeft ter zake een omzend-
brief goedgekeurd, het is dus zeker
geen eenmansinitiatief. Het Bijzon-
der Plan van Aanleg zal worden ge-
herwaardeerd, rekening houdend
met het feit dat men soms de speci-
ficiteit van een regio moet respecte-
ren. Dit staat overigens haaks op het
algemeen normatief uitvaardigen
van beleidslijnen die overal op de-
zelfde manier worden toegepast. De
heer Tant heeft hiervoor gepleit,
maar ik meen dat deze procedure
aanleiding heeft gegeven tot heel
wat verkeerde toepassingen en shoc-
kerende ervaringen in regio’s waar
het haaks staat op de bestaande be-
leidscultuur.

Mijnheer de voorzitter, vervolgens
zal ik antwoorden op de verschillen-
de vragen.

In de Vlaamse Raad werden dus
twee voorstellen van decreet inge-
diend. Vermits rekening werd ge-
houden met de bedenkingen van de
Vlaamse regering, kunnen wij deze
voorstellen goedkeuren.

De heer Devolder sprak over de mo-
tie van aanbeveling op het decreet
voor de Ruimtelijke Ordening. Naar
aanleiding hiervan hebben wij des-
tijds een verklaring afgelegd, waar-
aan wij ons overigens hebben gehou-
den. De engagementen met betrek-
king tot de nooddecreten zijn wij
eveneens nagekomen. Ik geef toe
dat het tijdstip waarop dit decreet in
de Vlaamse Raad wordt besproken,
werd uitgesteld, maar rekening hou-
dend met de passionele discussies
met betrekking tot de Ruimtelijke
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Ordening, de Groene Hoofdstruc-
tuur en het Ruimtelijk Structuurplan
Vlaanderen ti jdens de voorbije
maanden meen ik dat het goed was
om de geesten even te laten beda-
ren. Op die manier kunnen wij dit
zeer belangrijke debat op een orden-
telijke manier een nieuwe en hope-
lijk definitieve start geven.

bediend ; in de ruimtelijke ordening
zal men dan ook steeds met deze
enorme belangenvermenging wor-
den geconfronteerd, zodat neen zeg-
gen een uiterst delicate, zoniet soms
een bijna onmogelijke opdracht zal
zijn.

hanteren richtprijzen wanneer zij
een dergelijk plan voor de gemeente
opstellen.

De voorzitter : De heer Tant heeft
het woord.

De heer P. Tant : Mijnheer de mi-
nister, ik kan in uw redenering inko-
men.

De voorzitter : De heer Devolder
heeft het woord.

De heer J. Devolder : Mijnheer de
minister, u hebt helaas de verkeerde
procedure gebruikt. Het ware beter
geweest indien u alvorens al deze
plannen uit te werken, eerst een
nieuw decreet op de Ruimtelijke Or-
dening had ingediend.

In West Vlaanderen is er nu een dis-
cussie over het voorontwerp van
Structuurplan van de Kustzone. In
mijn arrondissement is er geen enke-
le gemeente die een positief advies
heeft gegeven. Op dit vlak wacht u
of uw opvolger dus wellicht nog een
lange lijdensweg.

Sta mij toe nog een citaat aan te
halen : “De mogelijkheid dat de drie
ontwerpen slechts voor een beperkte
termijn van zes maanden tot een jaar
van kracht zouden zijn, biedt de
Raad wellicht de garantie dat het
grote ontwerp over de globale aan-
pak onmiddellijk zal volgen”. Einde
citaat. Dit is echter niet het geval.
Indien u correct had gehandeld, zou
u onmiddellijk de oude reglemente-
ring opnieuw hebben ingevoerd.

De voorzitter : De minister heeft het
woord.

Minister T. Kelchtermans : Mijn-
heer de voorzitter, door de maatre-
gelen die wij hebben genomen en die
kunnen worden beschouwd als
nooddecreten, wilden wij komaf ma-
ken met vastgeroeste gebruiken die
een bedreiging vormden voor de
ruimtelijke ordening. Om die reden
zijn deze maatregelen dus eerst ge-
nomen.

Men zal overigens steeds menen dat

Het Structuurplan Vlaanderen en
ook de andere ruimtelijke structuur-
plannen waarnaar u verwijst, moe-
ten de wetenschappelijke onderbou-
wing geven voor de uitsluiting van
bepaalde inplantingen en het moge-
lijk maken van andere.

Ik sluit mij vanzelfsprekend aan bij
de bedenkingen van collega Breyne.
De bescherming van de open ruimte
blijft vooropstaan. Ik weet niet of
wij hiermee de sociale gevallen op-
lossen waarvoor wij de wettekst be-
doelen. Dat zal moeten blijken. Er
komt ongetwijfeld een discussie ten
gronde over deze eenmalige operatie
naar aanleiding van de bespreking in
de Raad van het maxidecreet inzake
de ruimtelijke ordening.

Men meent dat er geen toepassing
is voor bedrijven die zonevreemd
zijn. Ook in dit verband kan, mijns
inziens, het bijzonder plan van aan-
leg een belangrijke rol spelen. Wij
moeten werkelijk de BPA’s als een
echt beleidsinstrument herwaarde-
ren.

Ter zake ben ik het niet eens met de
heer Tant. BPA’s hoeven niet de ste-
vig uitgewerkte plannen te zijn die
zo veel geld en tijd kosten. De pro-
cedures zijn vereenvoudigd. Nu
moeten wij de kostprijs van deze
BPA’s, zeker wanneer zij een hele
reeks problemen in een gemeente
regelen, verminderen. Dat kan op
een relatief eenvoudige wijze. De
prijsafspraken met de studiebureaus
die zich daarmee bezighouden, zul-
len op een andere manier dan van-
daag tot stand moeten komen. De
onderhandelingen ter zake met de
provinciebesturen die daarover mee
moeten waken, moeten uiteindelijk
resulteren in een nieuw handvest
over de door de studiebureaus te

Mijn vrees is echter dat de bepaling
uiteindelijk leidt tot een situatie die
u precies wil voorkomen. Als u in
plannen van aanleg de terreinen
waarop kleinere bedrijfjes, een-
manszaken of zelfstandigen aan-
duidt, dan krijgen de gronden een
ambachtelijke bestemming. Dat be-
tekent dat deze, zolang zij over vol-
doende ruimte beschikken, ter plek-
ke zullen blijven. In de huidige stand
van zaken willen deze maar al te
vaak groeien en moeten zij voor een
herlokalisatie kiezen. Met de voor-
gestelde bepaling verankert u ze op
de plaats waar zij nu gevestigd zijn.
Ik vraag mij af of dat de goede poli-
tiek is. U dreigt immers een veran-
kering tot stand te brengen van be-
drijven die op de aangeduide plaat-
sen niet meer thuishoren. Dat zou
ons na verloop van tijd zuur kunnen
opbreken, wat ook uw bedoeling
niet is, mijnheer de minister.

Minister T. Kelchtermans : Mijn-
heer Tant, het decreet op de zone-
vreemde bedrijven maakt de veran-
kering al mogelijk, althans als bij de
uitbating van de bedrijven de voor
het milieu aanvaardbare normen
worden gerespecteerd. Er was wel
niet voorzien in de mogelijkheid tot
uitbreiding. Dat wordt hier ook niet
geregeld.

In een BPA kan men bij een algeme-
ne inventarisatie de bedrijven nomi-
natim noemen waarvan men vindt
dat een beperkte uitbreiding in een
bepaalde gemeente mogelijk is door
een bijzonder voorschrift.

Me dunkt dat dat een veel betere
regeling is dan de lineaire maatregel
die erin bestond dat alle bedrijven
waar ook in Vlaanderen recht heb-
ben op uitbreiding, ongeacht de
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plaatselijke inschatting. Dat heeft
overigens aanleiding gegeven tot ve-
le misbruiken die terecht werden ge-
contesteerd door buren van die be-
drijven die van vandaag op morgen
werden geconfronteerd met een vol-
ledige uitbreiding ervan, vaak tot in
de eigen achtertuin.

Mevrouw Vogels heeft een aantal
bedenkingen geformuleerd waarop
het essentieel antwoord moet zijn
dat zij voorbijgaat aan het feit dat
de opvulregel wordt afgeschaft. Ik
verwijs naar de uiteenzetting van de
heer Timmermans.

In dit debat is vooral naar voren ge-
komen dat men de verkeerde indruk
heeft dat de opvulregel opnieuw
wordt ingevoerd. Er zijn twee data
van enorm belang : de aanvraag
voor de toepassing van de opvulregel
moet vóór 31 maart 1995 zijn inge-
diend en de bouwwerken moeten
vóór 31 december 1996 zijn aange-
vat. Eenmaal die data voorbij, is het
bord ook afgeveegd en spreken wij
niet meer over de opvulregel, tenzij
een gemeente in een BPA opnieuw
een opvulzone aanduidt.

De vele vragen en bedenkingen van
collega De Mol werden reeds uitvoe-
rig behandeld in de commissie. Hij
heeft ondermeer een vraag gesteld
over het aantal BPA’s dat de admi-
nistratie op dit ogenblik onderzoekt.
Ik kan u geen precieze cijfers meede-
len. Een eventuele beslissing moet
echter uiterlijk morgen, donderdag
30 juni, genomen worden. Zo niet,
is de beslissing negatief. Voor deze
beslissingen moet de administratie
het werk hervatten. Vermits u nega-
tieve beslissingen op prijs stelt, kunt
u gerust zijn !

U hebt eveneens verklaard dat er in
geen middelen voorzien is voor de
door de Vlaamse regering vast te
leggen modaliteiten voor de schade-
vergoeding. Dit is niet correct. Er
werden wel financiële middelen uit-
getrokken. Indien het college van
gemachtigde ambtenaren voor de

zwakke gebieden, vermeld in het
vierde uitvoeringsbesluit , de schade-
vergoeding zou toepassen, kan men,
na akkoord van de bevoegde minis-
ter, financiële middelen halen uit het
MINA-fonds of uit het Planschade-
fonds.

Het mini-decreet vermeldt uitdruk-
kelijk dat het openbaar onderzoek
gewaarborgd is. Een gunstig advies
van de adminstratie Natuurbehoud
moet eveneens ingediend zijn. Ik be-
grijp het scepticisme inzake de over-
heidsbesturen niet. Men verdenkt
hen èn de plaatselijke besturen in
het bijzonder, geen correcte stand-
punten over ruimtelijke ordening te
kunnen bepalen. Wanneer het de-
creet de administratie de mogelijk-
heid biedt een bindend advies uit te
brengen doet men daar ook scep-
tisch over.

Collega Tant, het is niet correct dat
de geesten gerijpt zijn. De Vlaamse
regering is enkel een afspraak nage-
komen. Zij heeft geen moeite met
de aanvaarding van het decreetge-
vend initiatief van de Raad. De
Vlaamse regering heeft steeds ver-
klaard dat de ongewilde sociale ef-
fecten gecorrigeerd moesten wor-
den.

U hebt gevraagd waarop de twintig
percent voor bijgebouwen betrek-
king heeft. Dit percentage heeft be-
trekking op het globale volume. Het
decreet bepaalt dat men een herbe-
stemming kan aanvragen voor de bij-
gebouwen. De situatie is dus niet
eenzijdig negatief.

Collega Timmermans vraagt uit-
drukkelijk dat de regering in garan-
ties inzake de controle en het toe-
zicht voorziet. Vermits dit een een-
malige operatie is, heeft de Vlaamse
regering er alle baat bij hierover
geen enkele twijfel te laten bestaan.
Ik zal het college van gemachtigde
ambtenaren opdragen een register
bij te houden over alle dossiers waar-
over zij beraadslagen èn de notule-
ring van het advies.

Dat zal dus ter inzage liggen. Bijge-
volg kan daarover geen discussie be-

staan en zal dit worden behandeld
door een college van vijf gemachtig-
de ambtenaren. In hun regio hebben
zij misschien een specifieke manier
van optreden aangewend, maar wat
ze ook beslissen, het moet collegiaal
gebeuren en zal worden genotuleerd
in het register. Het advies zelf zal er
tevens aan worden toegevoegd en is
dus controleerbaar. In de Vlaamse
Raad kunnen daarover openbaar
vragen worden gesteld. Ik steun u
volkomen wanneer u zegt dat we
verder de weg moeten bewandelen
die we aan het begin van deze zit-
tingsperiode zijn ingeslagen inzake
ruimtelijke ordening. Het decreet en
het Ruimtelijk Structuurplan Vlaan-
deren moeten deze termijn afron-
den.

Mevrouw Tyberghien toont terzelf-
der tijd aan dat de situatie van regio
tot regio, van provincie tot provin-
cie, van subregio  tot subregio  anders
moet worden ingeschat. Als we de
beide ontwerpen van decreet, met
betrekking tot de opvulregel en het
minidecreet, achteraf beschouwen
en we evalueren de reacties en de
tegenkantingen die in dat verband
de kop opstaken, dan is het onver-
mijdelijk dat dit in sommige regio’s
en subregio’s een heel ander beeld
zal opleveren dan in andere waar
een heel verschillend beleid werd ge-
voerd inzake ruimtelijke ordening.
Dat moeten we gedeeltelijk respec-
teren, maar het impliceert tevens
een veel grotere betrokkenheid en
verantwoordelijkheid. Ik begrijp
niet waarom bepaalde mensen de
verantwoordelijkheid van lokale be-
sturen onophoudelijk in vraag stel-
len. De gemeenten dragen nauwe-
lijks verantwoordelijkheid wat de
ruimtelijke ordening betreft en de
provincies al helemaal geen, tenzij
in het vergunningenbeleid, maar dan
niet op het niveau van het plan.

Als er dan zo veel klachten en be-
zwaren tegen de ruimtelijke orde-
ning weerklinken, dan pleit dat er
toch niet voor om de situatie te laten
zoals ze nu is ? Vooral niet om de
macht nog meer te concentreren bij
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enkele personen die bovenaan de
ladder de spelregels bepalen. Som-
migen pleiten daarvoor en daar zal
dan iemand hun mening wel delen.

Er moet een grotere verantwoorde-
lijkheid en een grotere betrokken-
heid van het lokale bestuursniveau
worden nagestreefd. De provincie
moet bovendien een belangrijker rol
gaan spelen inzake de planning en
op het vlak van het vergunningenbe-
leid. De specifieke eigenschappen
van sommige regio’s en subregio’s
komen hierdoor meer aan bod. Dat
gebeurt dan weliswaar binnen het
globale kader van het decreet ruim-
telijke ordening en het Ruimtelijk
Structuurplan Vlaanderen waarin de
spelregels moeten worden vastge-
legd en het kader exact moet worden
afgebakend.

Mijnheer de voorzitter, tot zover
mijn bedenkingen bij de verscheide-
ne sprekers.

Met het oog op het concentratiebe-
leid deel ik gedeeltelijk de gemaakte
analyse.

Ik ben zelf verontwaardigd over de
manier waarop de discussie omtrent
het Ruimtelijk Structuurplan Vlaan-
deren nu al is aangevat. Wanneer ik
sommige persberichten daaromtrent
- en vooral persverzinsels - lees, dan
word ik kwaad. Het lijkt wel alsof
we in Vlaanderen afstevenen op een
toestand waarbij dorpen opnieuw
verlaten sites moeten worden en
waar de leegloop door de overheid
wordt georganiseerd. Ik weet niet
wat hierachter zit, maar die mensen
hebben het duidelijk niet goed voor
met de aanpak van een nieuwe ruim-
telijke ordening. De geruchten die
als een lopend vuurtje zelfs ook mijn
eigen provincie, Zuid-Limburg , heb-
ben bereikt, jagen tientallen kleine
dorpjes de stuipen op het lijf. De
mensen vrezen dat er in de toekomst
geen woonmogelijkheden zullen res-
ten en dat bestemmingswijzigingen -
voor een café, een winkeltje, enzo-
voort - dus eveneens uit den boze

zullen zijn. Dit is zonder meer mis-
bruik maken van de desinformatie
van mensen en van intenties vanwe-
ge diegenen die de geruchten ver-
spreiden, maar die nergens terug te
vinden zijn in de teksten van het
Ruimtelijk Structuurplan Vlaande-
ren. Ik ben blij dat de discussie ook
vanuit dat oogpunt is gevoerd, want
Vlaanderen zal Vlaanderen blijven.
De eigenheid van onze regio moet
worden gerespecteerd, maar we
kunnen niet eindeloos blijven inhak-
ken op de open ruimte. We zullen
met andere woorden moeten leren
leven met een aantal regels die in
het verleden al moeilijk werden aan-
vaard.

Ten slotte wil ik nog even samenvat-
ten. Er is een trendbreuk, een ande-
re ruimtelijke ordening is een feit en
er zal een grotere lokale verantwoor-
delijkheid worden toegekend. Het
kader, de ruimtelijke structuurplan-
nen en het decreet mogen niet ont-
breken. Deze twee voorstellen vor-
men slechts een tussenstap die om
sociale redenen werd gezet.

Ik vind deze teksten een eerbare tus-
senstap,  ingegeven door sociale re-
denen. Hij is daarenboven eenmalig.
Bij de behandeling van het komende
grote decreet moeten we evalueren
of we met deze maatregelen precies
hebben bereikt wat wij wensten.

De voorzitter : De heer De Mol
heeft het woord.

De heer J. De Mol : Mijnheer de
minister, u hebt gezegd dat ik de
democratische besluitvorming bin-
nen de meerderheid onmogelijk heb
willen maken door de bespreking te
rekken. Dat is nogal onwaarschijn-
lijk als men weet hoeveel tijd maar
aan de discussie van deze voorstellen
werd besteed. De bespreking van de
wijziging van het mini-decreet heeft
maar twee uur in beslag genomen.
Ik heb zelfs niet deelgenomen aan
deze discussie en in de discussie over
de overige voorstellen ben ik maar
twee keer tussenbeide gekomen.
(Onderbreking door de heer J. Van
Hauthem)

Mijnheer Van Hauthem, was u naar
de commissie gekomen dan had u
daar het woord gekregen.

De heer F. Van den Eynde : Maar
u ook. U geeft zelf toe dat u niet
naar de vergadering bent gekomen.

De voorzitter : De heer De Mol
heeft het woord.

De heer J. De Mol : Ik ben twee-
maal tussenbeide gekomen in de
commissie, voor sommigen blijkbaar
al te veel. Overigens wil ik vermel-
den dat de commissievoorzitter de
afspraak om de algemene bespre-
king op woensdagvoormiddag niet af
te sluiten, niet is nagekomen.

De heer J. Van Hauthem : Nu is het
wel genoeg.

De heer J. De Mol : Mijnheer Van
Hauthem, was u aanwezig geweest
in de commissie dan zou u weten
waarover u spreekt.

De heer J. Van Hauthem : Mag ik
u eraan herinneren dat zelfs de mi-
nister erkend heeft dat de voorzitter
van de commissie engelengeduld
heeft gehad.

De voorzitter : Mijnheer De Mol,
gelieve uw repliek te beëindigen.

De heer J. De Mol : De commissie-
werkzaamheden werden dan beëin-
digd zonder rekening te houden met
de afspraak.

Wat de opvulregel betreft, heb ik
nergens gehoord dat het de bedoe-
ling is die in ere te herstellen. Ik heb
wel horen zeggen dat 18 jaar in de
tijd teruggaan, erop neerkomt dat
men een heleboel dossiers naar bo-
venhaalt die men beter zou laten rus-
ten.

Wat de 20-percentregeling betreft,
was de visie altijd dat die enkel kon
slaan op de woning zelf en niet op
de bijgebouwen.

Mijnheer de minister, dan heb ik nog
een laatste vraag. Hoeveel BPA’s
bent u van plan te laten goedkeuren
voor de datum van 30 juni ?
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De voorzitter :
heeft het woord.

De heer Breyne

De heer P. Breyne : Mijnheer de
voorzitter, ik moet de heer De Mol
tegenspreken als hij zegt dat de com-
missiewerkzaamheden niet correct
zijn verlopen. Hij staat met die me-
ning absoluut alleen.

De voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord ? (Neen)

Aangezien niemand meer het woord
vraagt, verklaar ik de algemene be-
spreking gesloten.

Artikelsgewijze bespreking

De voorzitter : Aan de orde is nu de
artikelsgewijze bespreking van het
voorstel van decreet van de heer
Breyne C.S. houdende wijziging van
artikel 87 van de wet van 29 maart
1962 houdende organisatie van de
ruimtelijke ordening en van de ste-
debouw.

De door de commissie aangenomen
tekst wordt als basis voor de bespre-
king genomen.

Artikel 1

Dit decreet regelt een in artikel 39
van de Grondwet bedoelde aangele-
genheid.

- Aangenomen.

Artikel 2

Artikel 87 van de wet van 29 maart
1962 houdende organisatie van de
ruimtelijke ordening en van de ste-
debouw, ingevoegd bij decreet van
23 juni 1993, wordt vervangen door
de volgende bepalingen :

,,Artikel 87

In artikel 2, 0 1 van deze wet, gewij-
zigd bij de wet van 22 december
1970, worden tussen het derde en
het vierde lid de volgende leden in-
gevoegd :

,,Bij het onderzoek van bouw- of
verkavelingsaanvragen, andere dan

voor gemeenschapsvoorzieningen en
openbare diensten kan geen toepas-
sing worden gemaakt van regelen in
verband met de inrichting en de toe-
passing van ontwerp-gewestplannen
en gewestplannen die de mogelijk-
heid scheppen om van deze plannen
af te wijken of uitzonderingen toe te
laten waardoor kan worden ge-
bouwd of verkaveld. Het niet toe-
passen van de regelen kan geen aan-
leiding geven tot schadevergoeding
als bedoeld in artikel 37.

Voor de percelen waarvoor de
bouwvergunningen die verleend
werden in de periode, begrepen tus-
sen de datum van inwerkingtreding
van het voor het betrokken perceel
laatst vastgestelde plan van aanleg
en de datum van 24 augustus 1993,
en die hun rechtsgrond vinden in de
toepassing van de bepalingen van ar-
tikel 23, 1” van het koninklijk besluit
van 28 december 1972 betreffende
de inrichting en de toepassing van
de ontwerp-gewestplannen en ge-
westplannen, gewijzigd bij konink-
lijk besluit van 13 december 1978,
vervallen deze bouwvergunningen,
in afwijking van artikel 52, indien
voor 31 december 1996 de werken
niet begonnen zijn of vóór 31 maart
1995 geen nieuwe bouwvergunnings-
aanvraag werd ingediend. In geval
een nieuwe bouwaanvraag wordt in-
gediend, vervalt de oorspronkelijke
bouwvergunning van rechtswege op
de datum dat aan de vergunnings-
aanvrager de nieuwe bouwvergun-
ning wordt betekend. Indien op de
nieuwe bouwaanvraag een weige-
ringsbeslissing volgt, vervalt de oor-
spronkelij ke bouwvergunning van
rechtswege twee jaar na de datum
van deze weigeringsbeslissing. Voor
de toepassing van deze bepaling krij-
gen de bedoelde vergunningen, die
eventueel van rechtswege al verval-
len zijn, opnieuw rechtskracht op de
datum van inwerkingtreding van het
decreet van [. . .] houdende wijziging
van artikel 87 van de wet van 29
maart 1962 houdende organisatie
van de ruimtelijke ordening en van
de stedebouw.

Komen bij overgangsmaatregel in
aanmerking voor het verlenen van
een vergunning, of in het geval ver-
meld onder punt a) voor een schade-
vergoeding of een vergunning, in-
dien vóór 31 maart 1995 een bouw-
aanvraag voor woning wordt inge-
diend voor de percelen :

a) waarop een stedebouwkundig at-
test werd afgegeven in de periode,
begrepen tussen de datum van in-
werkingtreding van het voor het be-
trokken perceel laatst vastgestelde
plan van aanleg en de datum van 24
augustus 1993, dat in de aangegeven
bestemmingen en/of voorwaarden
voorhoudt dat kan worden gebouwd
in toepassing van artikel 23, 1” van
het koninklijk besluit van 28 decem-
ber 1972 betreffende de inrichting en
de toepassing van de ontwerp-ge-
westplannen en gewestplannen, ge-
wijzigd bij koninklijk besluit van 13
december 1978, en dat op de datum
van inwerkingtreding van het de-
creet van [. . .] houdende wijziging
van artikel 87 van de wet van 29
maart 1962 houdende organisatie
van de ruimtelijke ordening en van
de stedebouw vervallen is ;

b) waarvoor een aanvraag voor een
bouw-, verkavelingsvergunning of
een stedebouwkundig attest werd in-
gediend vóór 24 augustus 1993, en
waarvoor gelet op de bepalingen van
het decreet van 23 juni 1993 geen
vergunning of gunstig stedebouw-
kundig attest is verleend of kan wor-
den verleend ;

c) waarop in toepassing van artikel
23, 1” van het koninklijk besluit van
28 december 1972 betreffende de in-
richting en de toepassing van de ont-
werp-gewestplannen en de gewest-
plannen vóór 24 augustus 1993 een
bouwvergunning werd afgeleverd en
waarvoor een gewijzigde bouwaan-
vraag wordt ingediend.

In afwijking van alle desbetreffende
wettelijke bepalingen wordt de aan-
vraag ingediend bij het bevoegde
college van burgemeester en schepe-
nen, dat over iedere aanvraag een
advies uitbrengt en dit advies binnen
een termijn van dertig dagen na het
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afleveren van het ontvangstbewijs
van de vergunningsaanvraag samen
met de aanvraag zendt aan de
Vlaamse regering. Over iedere aan-
vraag wordt aan de Vlaamse rege-
ring, benevens het advies van het
college van burgemeester en schepe-
nen, advies uitgebracht door een col-
lege van deskundigen dat bestaat uit
de gemachtigde ambtenaren van de
buitendiensten van het bestuur voor
Ruimtelijke Ordening van de admi-
nistratie voor Ruimtelijke Ordening
en Huisvesting. Van de beslissing
van de Vlaamse regering wordt aan
de vergunningsaanvrager en het col-
lege van burgemeester en schepenen
kennis gegeven binnen een termijn
van zes maanden na de datum van
het ontvangstbewijs.

Voor de stedebouwkundige attesten
bedoeld in littera a) kan de Vlaamse
regering tot weigering van vergun-
ning besluiten om redenen van goe-
de ruimtelijke ordening. In de wei-
geringsbeslissing wordt alsdan aan-
gegeven dat de vergunningsaanvra-
ger recht heeft op een schadevergoe-
ding. Ingeval de goede ruimtelijke
ordening niet geschaad wordt, ver-
leent de Vlaamse regering een
bouwvergunning. De modaliteiten
voor het bepalen van deze schade-
vergoeding worden vastgelegd bij
besluit van de Vlaamse regering.

Bij het advies en de beslissing over
de schadevergoeding of de bouwver-
gunning gelden voor de aanvragen,
vermeld onder littera a) de voor-
schriften van artikel 23, 1” van het
koninklijk besluit van 28 december
1972 betreffende de inrichting en de
toepassing van de ontwerp-gewest-
plannen en de gewestplannen.

Voor de overige vergunningsaanvra-
gen kan slechts vergunning worden
toegekend indien de grond op de dag
van de inwerkingtreding van het ge-
westplan  gelegen is binnen een hui-
zengroep met residentiële bestem-
ming en aan dezelfde kant van een
openbare weg die geen aardeweg  is,
en die gelet op de plaatselijke toe-
stand, voldoende is uitgerust. De af-

stand gemeten op de as van de weg,
tussen de gevels die het dichtst bij
elkaar liggen van gebouwen met re-
sidentiële woonbestemming mag op
de gevelpunten die zich het dichtst
bij de voorliggende weg bevinden
niet meer bedragen dan 70 m. Voor
het meten van de afstand van 70 m
kunnen geen huizen in aanmerking
worden genomen waarvan de voor-
gevel niet geheel of gedeeltelijk gele-
gen is binnen een zone van 50 m te
bepalen vanaf de rand van de voor-
liggende weg. De ontworpen wo-
ning, met inbegrip van de bijgebou-
wen, heeft een maximaal bouwvolu-
me van zevenhonderd kubieke me-
ter.

Deze bepalingen zijn van toepassing
in alle gebieden die geen woonge-
bied zijn, met uitsluiting van de in-
dustriegebieden, de ontginningsge-
bieden, de groengebieden waaron-
der kunnen worden onderscheiden
natuurgebieden en natuurgebieden’
met wetenschappelijke waarde of
natuurreservaat ; de bosgebieden
met ecologische waarde en de park-
gebieden.

Het indienen van de nieuwe aan-
vraag heeft tot gevolg dat de voor
de betrokken percelen lopende ver-
gunningsprocedures voor bouw- en
verkavelingsaanvragen van rechts-
wege worden stopgezet.“.“.“.

Bij artikel 2 is er amendement in
hoofdorde van de heren Devolder en
Vautmans en enkele subsidiaire
amendementen.

Artikel 2

1. In hoofdorde

Dit artikel vervangen door de vol-
gende bepaling :

,,Artikel  2

Het decreet van 23 juni 1993 hou-
dende aanvulling met een artikel 87
van de wet van 29 maart 1962 hou-
dende organisatie van de ruimtelijke
ordening en van de stedebouw wordt
opgeheven. “.

2. In bijkomende orde

A. In de voorgestelde tekst van arti-
kel 87 van de wet van 29 maart 1962
houdende organisatie van de ruimte-
lijke ordening en van de stedebouw
in artikel 2, 9 1, tiende lid de eerste
zin vervangen door wat volgt :

,,Voor de overige vergunningsaan-
vragen kan slechts vergunning wor-
den toegekend indien de grond op
de dag van de inwerkingtreding van
het gewestplan gelegen is binnen een
huizengroep. “.

B. In de voorgestelde tekst van arti-
kel 87 van de wet van 29 maart 1962
houdende organisatie van de ruimte-
lijke ordening en van de stedebouw
in artikel 2, 8 1, tiende lid op de
achtste regel het woord ,,residentië-
le” weglaten.

C. In de voorgestelde tekst van arti-
kel 87 van de wet van 29 maart 1962
houdende organisatie van de ruimte-
lijke ordening en van de stedebouw
in artikel 2, 9 1, tiende lid de laatste
zin weglaten.

D. In de voorgestelde tekst van arti-
kel 87 van de wet van 29 maart 1962
houdende organisatie van de ruimte-
lijke ordening en van de stedebouw
aan artikel 2, 0 1 een nieuw lid toe-
voegen dat luidt als volgt :

,,Binnen  één jaar na de bekendma-
king van het decreet van [. ..] hou-
dende wijziging van artikel 87 van
de wet van 29 maart 1962 houdende
organisatie van de ruimtelijke orde-
ning en van de stedebouw in het Bel-
gisch Staatsblad kan door het college
van burgemeester en schepenen een
bouwvergunning worden verleend
om de wachtgevel van een bestaand
behoorlijk vergund gebouw met een
woonfunctie af te werken met een
nieuwe woning.“.

De heer Devolder heeft het woord.

De heer J. Devolder : Mijnheer de
voorzitter, ik heb onze amendemen-
ten voldoende toegelicht tijdens de
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Voorzitter voorstel van decreet van de heer
Breyne C.S. houdende wijziging van
artikel 79 van de wet van 29 maart
1962 houdende organisatie van de
ruimtelijke ordening en van de ste-
debouw.

betreffende de milieuvergunning

algemene bespreking. Ik hoef daar
niets meer aan toe te voegen.

De voorzitter : De stemming over
deze amendementen en artikel 2
wordt aangehouden.

Artikel 3

De door de commissie aangenomen
tekst wordt als basis voor de bespre-
king genomen.

voorgeschreven algemene, sectoriële
of bijzondere voorwaarden, strek-
kende tot het bevorderen van de
kwaliteit van het leefmilieu ;

c) hetzij het uitbreiden
gunde woning.

van een ver-

De uitbreiding van een bestaand ver-
gund gebouw, met uitzondering van
woningbouw, kan slechts de ver-
meerdering tot gevolg hebben die
het noodzakelijk gevolg is van in het
kader van het decreet van 28 iuni

Dit decreet treedt in werking de dag
van de bekendmaking in het Bel-
gisch Staatsblad.

Bij artikel 3 zijn er amendementen
van de heren Devolder en Vaut-
mans.

Artikel 1

Dit decreet regelt een in artikel 39
van de Grondwet bedoelde aangele-
genheid.

- Aangenomen.

.,
1985 betreffende de milieuvergun-
ning voorgeschreven algemene, sec-
toriële of bijzondere voorwaarden,
strekkende tot het bevorderen van
de kwaliteit van het leefmilieu.

Artikel 3 Artikel 2

Dit artikel vervangen door de vol-
gende bepaling :

,,Artikel 3

Bouw- en verkavelingsaanvragen die
in toepassing van het decreet van 23
juni 1993 houdende aanvulling met
een artikel 87 van de wet van 29
maart 1962 houdende organisatie
van de ruimtelijke ordening en van
de stedebouw werden geweigerd,
kunnen opnieuw worden ingediend
en zullen worden behandeld volgens
de bepalingen van artikel 23, 1” van
het koninklijk besluit van 28 decem-
ber 1972 betreffende de inrichting en
de toepassing  van de ontwerp-ge-
westplannen en de gewestplannen,
gewijzigd bij het koninklijk besluit
van 13 december 1978.”

Artikel 79 van de wet van 29 maart
1962 houdende organisatie van de
ruimtelijke ordening en van de ste-
debouw : ingevoegd bij decreet van
28 juni 1984 en vervangen bij decreet
van 23 juni 1993, wordt vervangen
door de volgende bepalingen :

De uitbreiding van een vergunde
woning kan met inbegrip van de bij-
gebouwen slechts leiden tot een ma-
ximale vermeerdering van het bouw-
volume met 20 %. Het totale bouw-
volume mag na uitbreiding maxi-
mum 700 m3 bedragen.

De stemming over deze amende-
menten en over artikel 3 wordt aan-
gehouden.

De artikelsgewijze
sloten.

bespreking is ge-

We houden morgen om 16 uur de
hoofdelijke stemming over het gehe-
le voorstel van decreet.

De voorzitter : Aan de orde is nu de
artikelsgewijze bespreking van het
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,,Artikel  79

Artikel 45,s  2 van deze wet, vervan-
gen bij de wet van 22 december
1970, wordt aangevuld door de vol-
gende bepalingen :

,,§ 2. Bij het verlenen van een gun-
stig advies mag de gemachtigde amb-
tenaar afwijken van de voorschriften
van een ontwerp-gewestplan of ge-
westplan  indien de aanvraag betrek-
king heeft op :

a) hetzij het verbouwen van een be-
staand vergund gebouw binnen het
bestaande bouwvolume en niet be-
trekking hebbend op het volledig
herbouwen ;

b) hetzij het uitbreiden van een be-
staand vergund gebouw met uitzon-
dering van woningbouw met een ge-
bouw of een vaste inrichting op
voorwaarde dat de uitbreiding het
noodzakelijk gevolg is van overeen-
komstig het decreet van 28 juni 1985

Decreten Ruimtelijke Ordening

De afwijking kan slechts verleend
worden op voorwaarde dat de goede
ruimtelijke ordening niet wordt ge-
schaad. Dit betekent onder meer dat
de ruimtelijke draagkracht van het
gebied niet wordt overschreden en
dat de voorziene verweving van
functies de aanwezige of te realise-
ren bestemmingen in de onmiddellij-
ke omgeving niet in het gedrang
brengt of verstoort.

Het naleven van bovenvermelde
voorwaarden moet blijken uit de
motivering van de gemachtigde amb-
tenaar.

Voor verbouwingen en uitbreidin-
gen van bestaande vergunde gebou-
wen in de agrarische gebieden dient
het advies gevraagd aan de bevoegde
administratie. Bij ontstentenis van
dit advies binnen dertig dagen wordt
het geacht gunstig te zijn.

De Vlaamse regering bepaalt binnen
welke gebieden van de ontwerp-ge-
westplannen en de gewestplannen
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deze afwij  kingen niet of slechts ge-
deeltelijk kunnen worden toegepast.

De aanvraag wordt onderworpen
aan een openbaar onderzoek, waar-
van de kosten ten laste van de aan-
vrager komen. De Vlaamse regering
bepaalt de wijze waarop het onder-
zoek gebeurt.

De weigering van het verlenen van
een afwijking tot het verbouwen of
uitbreiden van een bestaand vergund
gebouw kan geen aanleiding geven
tot het verschuldigd zijn van een ver-
goeding als bedoeld in artikel 37.

Voor wijzigingen van gebruik zoals
bepaald in artikel 44, 0 1, punt 7
mag de gemachtigde ambtenaar bij
het verlenen van een gunstig advies
afwijken van de voorschriften van
een ontwerp-gewestplan of gewest-
plan.

De wijziging van gebruik kan slechts
worden verleend op voorwaarde dat
de goede ruimtelijke ordening niet
wordt geschaad. Dit betekent onder
meer dat de ruimtelijke draagkracht
van het gebied niet wordt overschre-
den en dat de voorziene verweving
van functies de aanwezige of te rea-
liseren bestemmingen in de onmid-
dellijke omgeving niet in het gedrang
brengt of verstoort. Het naleven van
deze voorwaarden moet blijken uit
het advies van de gemachtigde amb-
tenaar.

De aanvraag voor het wijzigen van
het gebruik van een vergund gebouw
wordt onderworpen aan een open-
baar onderzoek, waarvan de kosten
ten laste van de aanvrager komen.
De Vlaamse regering bepaalt de wij-
ze waarop het onderzoek plaats-
heeft.

Voor wijzigingen van het gebruik
van vergunde gebouwen die gelegen
zijn in de agrarische gebieden, dient
het advies gevraagd aan de bevoegde
administratie. Bij ontstentenis van
dit advies binnen dertig dagen wordt
dit geacht gunstig te zijn.

De Vlaamse regering bepaalt binnen
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welke gebieden van de ontwerp-ge-
westplannen en de gewestplannen
het gebruik van vergunde gebouwen
niet of slechts gedeeltelijk kan wor-
den gewijzigd.

Komen bij overgangsmaatregel in
aanmerking voor het verlenen van
een vergunning, indien vóór 31
maart 1995 een bouwaanvraag wordt
ingediend, voor de percelen :

a) waarop een stedebouwkundig at-
test werd afgeleverd dat in de aange-
geven bestemming en/of voorwaar-
den voorhoudt dat een zonevreemde
woning kan worden uitgebreid of
herbouwd in toepassing van artikel
79 van het decreet van 28 juni 1984,
op de voorwaarde dat na het afgeven
van het attest voor het betrokken
perceel geen nieuw plan van aanleg
werd vastgesteld waardoor de bouw-
vergunning niet kan worden ver-
leend ;

b) waarvoor een aanvraag voor het
herbouwen van een zonevreemde
woning werd ingediend voor 22 au-
gustus 1993 en waarvoor gelet op de
bepalingen van het decreet van 23
juni 1993 houdende wijziging van ar-
tikel 79 geen vergunning is verleend
of kan worden verleend.

In afwijking van alle desbetreffende
wettelijke bepalingen wordt voor de
toepassing van de overgangsmaatre-
gel de aanvraag ingediend bij het
college van burgemeester en schepe-
nen dat over iedere aanvraag een ad-
vies uitbrengt en dit advies binnen
een termijn van dertig dagen na het
afleveren van het ontvangstbewijs
van de vergunningsaanvraag, samen
met deze aanvraag doorzendt aan de
Vlaamse regering. Over iedere aan-
vraag wordt aan de Vlaamse rege-
ring, benevens het advies van het
college van burgemeester en schepe-
nen, advies uitgebracht door het col-
lege van deskundigen dat bestaat uit
de gemachtigde ambtenaren van de
buitendiensten van het bestuur voor
Ruimtelijke Ordening van de Admi-
nistratie voor Ruimtelijke Ordening
en Huisvesting. Van de beslissing
wordt aan de vergunningsaanvrager

Decreten Ruimtelijke Ordening

en het college van burgemeester en
schepenen kennis gegeven binnen
een termijn van zes maanden na de
datum van afgifte van het ontvangst-
bewijs.

De stedebouwkundige attesten be-
doeld in littera a) behouden hun
rechtskracht voor het verlenen van
de vergunning.

Bij het advies en de beslissing over
de vergunningsaanvraag gelden voor
de aanvrager vermeld onder littera
a) de bepalingen van artikel 79 van
het decreet van 28 juni 1984.

Voor de vergunningsaanvragen ver-
meld onder littera b) kan slechts ver-
gunning worden toegekend indien
de ontworpen woning, met inbegrip
van de bijgebouwen, een maximaal
bouwvolume heeft van zevenhon-
derd kubieke meter en inzoverre be-
doelde woning niet gelegen is in een
groengebied, waaronder kunnen
worden overscheiden : een natuur-
gebied en een natuurgebied met we-
tenschappelijke waarde of een na-
tuurreservaat ; e e n  overstromings-
gebied en een bosgebied met ecolo-
gische waarde, behoudens die geval-
len waarvoor de dienst natuurbe-
houd en ontwikkeling van Aminal
een gunstig advies verstrekt.

De afstand tussen het nieuwe ge-
bouw en het bestaande gebouw mag
maximaal 30 m bedragen.

Het indienen van de nieuwe aan-
vraag heeft tot gevolg dat de voor
het betrokken perceel lopende ver-
gunningsprocedure voor de bouw-
aanvraag van rechtswege wordt stop-
gezet.“.“.

Op artikel 2 zijn er amendementen
van de heren Devolder en Vaut-
mans.

Artikel 2

1. In hoofdorde

Dit artikel vervangen door de vol-
gende bepaling :
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,,Artikel 2

Het decreet van 23 juni 1993 hou-
dende wijziging van artikel 79 van
de wet van 29 maart 1962 houdende
organisatie van de ruimtelijke orde-
ning en van de stedebouw wordt op-
geheven.“.

2. In bijkomende orde

A. In de voorgestelde tekst van arti-
kel 79 van de wet van 29 maart 1962
houdende organisatie van de ruimte-
lijke ordening en van de stedebouw
in de tekst van artikel 45, 0 2 het
derde en vierde lid weglaten.

B. In de voorgestelde tekst van arti-
kel 79 van de wet van 29 maart 1962
houdende organisatie van de ruimte-
lijke ordening en van de stedebouw
in de tekst van artikel 45, 0 2 het
elfde lid weglaten.

C. In de voorgestelde tekst van arti-
kel 79 van de wet van 29 maart 1962

VLD-Raadslid Jacques  Devolder
diende een aantal amendementen in
bij de voorstellen van decreet tot wij-
ziging van de bestaande wetgeving op
de ruimtelijke ordening
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houdende organisatie van de ruimte-
lijke ordening en van de stedebouw
in de tekst van artikel 45, 0 2 in het
negentiende lid op de derde, vierde
en vijfde regel de zinsnede ,,een ma-
ximaal bouwvolume heeft van ze-
venhonderd kubieke meter en in-
zoverre bedoelde woning” weglaten.

D. In de voorgestelde tekst van arti-
kel 79 van de wet van 29 maart 1962
houdende organisatie van de ruimte-
lijke ordening en van de stedebouw
in de tekst van artikel 45, 8 2 aan
het eerste lid een nieuw punt d toe-
voegen dat luidt als volgt :

,,d) hetzij het uitbreiden van be-
drijfsgebouwen.“.

De stemming over het artikel en de
amendementen wordt aangehouden.

Artikel 3

Dit decreet treedt in werking de dag
van de bekendmaking in het Bel-
gisch Staatsblad.

Op artikel 3 is er een amendement
van de heren Devolder en Vaut-
mans.

Artikel 3

Dit artikel vervangen door volgende
bepaling :

,,Artikel 3

De aanvragen voor her- of verbou-
wingswerken of voor uitbreidings-
werken welke in toepassing van dit
decreet worden geweigerd, kunnen
opnieuw worden ingediend volgens
het oorspronkelijk artikel 79 van de
wet van 29 maart 1962 houdende or-
ganisatie van de ruimtelijke orde-
ning en van de stedebouw.“.

De stemming over het amendement
wordt aangehouden.

Artikel 4

Er is een amendement ertoe strek-

Decreten Ruimtelijke Ordening
Hoogspanningslijnen in Vlaanderen

kende een nieuw artikel 4 toe te voe-
gen.

Artikel 4 (nieuw)

Een nieuw artikel 4 toevoegen dat
luidt als volgt :

,,Artikel  4

Dit decreet heeft uitwerk
gang van 23 juni 1993.“.

ing met in-

De stemming over het amendement
wordt aangehouden.

De artikelsgewijze bespreking is ge-
sloten.

We zullen morgen om 16 uur de
hoofdelijke stemming over het gehe-
le voorstel van decreet houden.

VOORSTEL VAN RESOLUTIE
van de heren L. Barbé en M. Maer-
tens C.S. betreffende de aanleg van
nieuwe hoogspanningslijnen in
West-Vlaanderen
- 460 (1993-1994) - Nrs. 1 tot 5

Bespreking

De voorzitter : Aan de orde is het
voorstel van resolutie van de heren
Barbé en Maertens C.S. betreffende
de aanleg van nieuwe hoogspan-
ningslijnen in West-Vlaanderen,
waarvan het opschrift door de com-
missie gewijzigd werd als volgt :
Voorstel van resolutie van de heren
Barbé en Maertens C.S. betreffende
de aanleg van nieuwe hoogspan-
ningslijnen in Vlaanderen.

De door de commissie aangenomen
tekst wordt als basis voor de bespre-
king genomen.

De bespreking is geopend.

De heer De Mol, verslaggever, heeft
het woord.

De heer J. De Mol, verslaggever (op
de tribune) : Mijnheer de voorzitter,
mijnheer de minister, collega’s, ik
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De Mol voorstel en hebben de verschillende Vlaamse regering is er overleg ge-- -
pleegd en verschillende aanbevelin-
gen zijn tot stand gekomen. Zij wer-
den in een amendement van de heer
Breyne verwerkt.

De Vlaamse regering verbindt er
zich toe geen definitieve beslissing te
nemen, zodat de afgifte van bouw-
vergunningen tussentijds niet moge-
lijk wordt, vooraleer het ontwerp is
goedgekeurd.

zal kort verslag uitbrengen over de
werkzaamheden in de commissie
omdat ze een voorbeeld waren van
hoe een tamelijk belangrijk pro-
bleem goed kan worden aangepakt.

In tegenstelling tot de decreten die
we vandaag besproken hebben,
heeft dit voorstel van resolutie een
tamelijk lange bespreking gekend in
de commissie. Er werd vergaderd op
19 april, 19 mei, 31 mei en 1 juni en
het voorstel werd uiteindelijk op 14
juni goedgekeurd.

raakvlakken aangeduid.

Ook het technische aspect werd be-
handeld, waarbij vastgesteld werd
dat in een aantal gevallen Electrabel
vermeed om de technische toepas-
sing van een ondergrondse aanleg
naar voren te brengen, terwijl dit in
Engeland jaren geleden reeds ge-
beurde.

Het opsporen van defecten bij on-
dergrondse hoogspanningslijnen is
misschien belangrijker , maar de
kans op problemen is veel kleiner.

De ontwerp-tracés kunnen aan een
openbaar onderzoek worden onder-
worpen, maar hierbij kan geen ver-
klaring van openbaar belang worden
ingeroepen. Eventuele definitieve
vaststellingen van de gewestplannen
en de daaruit voortvloeiende ver-
gunningen kunnen slechts gebeuren,
ten eerste nà goedkeuring van het
Nieuw Nationaal Uitvoeringsplan
van de ondergrondse energietrans-
portlijnen en ten tweede indien uit
het vermeld onderzoek blijkt dat er
geen schadelijke gevolgen zijn voor
de volksgezondheid. Indien er reeds
tracés zijn vastgesteld, kunnen deze
voor onderdergrondse tracés worden
aangewend.

De indiener benadrukte het belang
van de problematiek die in het voor-
stel van resolutie werd aangepakt
omwille van de impact op zowel
ruimtelijke ordening als volksge-
zondheid. In de commissie heeft zich
dan ook een zeer levendige discussie
ontwikkeld. Men stelde dat voor de
aanleg van nieuwe hoogspanningslij-
nen een gedeeltelijk in herziening
stellen van de betroffen gewestplan-
nen noodzakelijk was. Oorspronke-
lijk behandelde het voorstel van re-
solutie expliciet de aanleg van hoog-
spanningslijnen te Izegem-Zedelgem
en Zandvoorde-Brugge. De proble-
matiek werd later echter uitgebreid
tot heel Vlaanderen.

Wat het aspect volksgezondheid be-
treft, verwees de indiener naar de
onderzoeksresultaten van het Karo-
linska-instituut. Dit onderzoek toon-
de een verband aan tussen elektro-
magnetische velden en het in ver-
hoogd aantal voorkomen van leuke-
mieën en hersentumoren, vooral bij
kinderen.

Verder werd er gesteld dat de aanleg
van hoogspanningslijnen kadert bin-
nen een globaal uitrustingsplan en
dat het aantal lijnen en centrales op
basis hiervan wordt bekeken. De in-
diener verwees ook naar de voorge-
stelde groei van het elektriciteitsver-
bruik. Deze stelling druist eigenlijk
in tegen de doelstelling om het CO2-
gehalte drastisch te verlagen.

Verschillende leden beklemtonen
het belang van het voorliggende
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De indiener heeft ook naar het ratio-
naal energieverbruik, REG, verwe-
zen. Hij vroeg onder meer of de
vraag naar nieuwe hoogspanningslij-
nen niet te maken heeft met het
steeds toenemende verbruik van
elektriciteit, terwijl dit via REG
drastisch zou kunnen worden be-
perkt.

Het plan voor de ontwikkeling van
het hoogspanningsnet liep over vijf
jaar, van 1988 tot 1993. Deze perio-
de is thans verstreken en er werd
nog steeds geen nieuw uitrustings-
plan, volgens de wettelijke bepalin-
gen, door de federale regering goed-
gekeurd. Daarom vroeg de indiener
een moratorium op de aanleg van
nieuwe hoogspanningslijnen.

Minister Kelchtermans stelt dat een
aantal nevenaspecten van dit voor-
stel van resolutie de gewestelijke be-
voegdheid overstijgen, maar op het
ruimtelijke vlak komt men daaraan
tegemoet door artikel 20 niet toe te
passen zodat eens het gewestplan
werd herzien, niet onmiddellijk een
bouwvergunning werd afgeleverd.
Op dit moment zijn er duidelijke af-
spraken. Het geheel van de hoog-
spanningslijnen is een globaal con-
cept dat binnen de grote infrastruc-
turen in Vlaanderen moet worden
ingepast.

Minister Kelchtermans beklemtoon-
de het belang van het voorstel van
resolutie zowel inzake de problema-
tiek als inzake de consequenties op
de diverse beleidsdomeinen. In de

Hoogspanningslijnen in Vlaanderen

Het is duidelijk dat daar voor de ver-
schillende lijnen een beperking
geldt. Voor de tracés van de andere
lijnen, opgenomen in het nieuwe uit-
rustingsplan, zullen voor alle ont-
werpen waarover nu reeds een be-
slissing is genomen, waarover nog
zou kunnen worden beslist of waar-
voor zeker nog geen definitieve be-
slissing is genomen, geen bouwver-
gunningen worden afgeleverd voor-
aleer het uitrustingsplan 1993-1998
en de resultaten van volksgezond-
heid die op 15 september 1994 zou-
den moeten bekend zijn, volledig
duidelijk zijn. Door verschillende
amendementen werd deze resolutie
helemaal herwerkt. In deze amende-
menten werd zoveel mogelijk met de
verschillende opmerkingen rekening
gehouden.

Het geheel van het aldus sterk gea-
mendeerde voorstel van resolutie
werd met 8 stemmen eenparig aan-
genomen.
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De voorzitter : De heer Barbé heeft
het woord.

De heer L. Barbé (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister, geachte collega’s, vooraf
wens ik niet alleen de verslaggever,
maar ook al degenen die in de com-
missie aan dit voorstel van resolutie
hebben meegewerkt, te danken. Ik
meen dat er constructief en opbou-
wend werk werd geleverd.

De hoogspanningslijnen beroeren al
geruime tijd heel wat mensen en dit
om verschillende redenen : de zorg
om onze landschappen ; vragen in-
zake volksgezondheid en problemen
inzake energie.

Het oorspronkelijke voorstel van re-
solutie strekte ertoe, door het blok-
keren van de procedure inzake de
wijziging van de gewestplannen, de
aanleg van twee, zeer belangrijke,
hoogspanningslijnen in West-Vlaan-
deren te stoppen. Deze zouden wor-
den gebouwd in Izegem-Zedelgem
en Zandvoorde-Brugge. In de com-
missie kwam men echter zeer snel
tot een consensus om dit voorstel uit
te breiden tot heel Vlaanderen.

Alvorens in te gaan op wat uiteinde-
lijk uit de bus is gekomen en de
amendementen te bespreken, ver-
wijs ik naar vier aspecten. Het eerste
aspect is dat van de ruimtelijke orde-
ning. Er wordt, ook vandaag nog,
zeer veel over de open ruimte ge-
spraken, over de kwaliteit  van
Vlaanderen op het vlak van de ruim-
telijke ordening en over het einde-
loos voort aansnijden van die open
ruimte.

De aanleg van de nieuwe hoogspan-
ningslijnen die Electrabel wil door-
voeren zou een zware hypotheek
leggen op de open ruimten, ook al
zouden zij worden aangelegd in de
buurt van autosnelwegen en spoor-
wegen. Er zijn hoe dan ook een aan-
tal tracés die de open ruimten door-
kruisen.

Het tweede aspect is van esthetische
aard, met name het natuurschoon.
Wat schiet er immers nog over van
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een landschap indien her en der af-
schuwelijke metalen hoogspannings-
li jnen op pilonen worden opge-
steld ? Het esthetische aspect zou
onbetwistbaar meer aan bod moeten
komen in het beleid.

Ik kom nu tot het derde aspect, zijn-
de de volksgezondheid. Ik zal in dat
verband beginnen met een citaat van
de heer Brouckaert, kaderlid in de
elektriciteitssector, die ter gelegen-
heid van een gerechtelijke procedure
zei : Ik zou zelf nooit onder hoog-
spanningslijnen willen wonen. En ui-
teraard heeft hij gelijk.

Is leven onder hoogspanningslijnen
ongezond ? Verhogen die elektro-
magnetische velden het risico om
kanker te krijgen ? De wetenschap-
pers houden zich al tientallen jaren
bezig met deze vragen en dienaan-
gaande werden al honderden studies
verricht. In tegenstelling tot wat
sommigen willen laten uitschijnen is
dat geen thema dat pas gisteren werd
ontdekt, maar waarmee men al jaren
druk bezig is. In dat verband bestaan
er zelfs gespecialiseerde tijdschrif-
ten. Nu pas duikt het thema ten volle
in het publiek debat en de elektrici-
teitsproducenten doen alle moeite
om dit element uit het politieke en
publieke debat te houden. Toch het
volgende lichtpuntje. Onlangs ver-
nam ik in de commissie voor Econo-
mie dat Electrabel zich als het ware
zelf uitnodigde om deel te nemen
aan de vergadering van de commis-
sie voor Economie, Energie, Land-
bouw en Werkgelegenheid van de
Vlaamse Raad, ten einde er hun
standpunt aangaande energie, elek-
triciteit en hoogspanningslijnen toe
te lichten. Het is positief dat zij ein-
delij  k wakker worden.

Welke zijn de risico’s nu precies ? In
heel wat studies wordt duidelijk een
verband aangetoond tussen elektro-
magnetische velden en hersentumo-
ren. De personen die beroepshalve
zijn blootgesteld aan elektromagne-
tische velden, zoals radio-amateurs,
lassers, tvherstellers lopen dus een
risico. In Zweden werd het eerste
geval van beroepsziekte door elek-
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tromagnetische velden erkend.
Daarover bestaat dus geen twijfel
meer.

Verder wees de eerste Amerikaanse
studie in 1979 uit dat er een verband
bestaat tussen het krijgen van kan-
ker en het wonen in de buurt van
hoogspanningslijnen. Heel wat stu-
dies volgden elkaar sindsdien op en
in negen zeer uitvoerige epidemiolo-
gische studies kwamen men tot het
besluit dat er wel degelijk een statis-
tisch verband bestaat tussen het le-
ven in de nabijheid van hoogspan-
ningslijnen en het voorkomen van
kanker, meer bepaald leukemie.

De meest opvallende is de Zweedse
studie van het Karolinska-instituut
waarbij meer dan 500.000 personen
- volwassenen en kinderen - werden
onderzocht. Zweden is op dat vlak
zo belangrijk omdat men daar inzake
volksgezondheid, wetenschappelijk
en epidemiologisch onderzoek zowat
haantje de voorste is. Vaak leggen
zij vandaag normen op tafel die wij
pas morgen overnemen.

De Zweden erkennen deze proble-
matiek en werken aan de ontwikke-
ling van afstandsnormen.

Er bestaan een aantal hypothesen
over hoe het oorzakelijk verband
precies in mekaar zit, dus over de
reactie van cellen en weefsels. Dat
is uiteraard stof voor wetenschappe-
lijke onderzoekers.

De vraag die echter door de politici
moet worden beantwoord is : moe-
ten wij nog tien of twintig jaar wach-
ten tot het oorzakelijk model is ge-
kend, of...

De heer J. Valkeniers : Na verloop
van tijd komt men dan wellicht tot
de vaststelling dat er helemaal niets
aan de hand is. Dat gebeurt ook ge-
regeld met geneesmiddelen. Eerst
probeert men de hele bevolking
angst aan te jagen om na twee maan-
den vast te stellen dat de angst onge-
grond is.

De heer L. Barbé : Ik verwijs naar
de problematiek van tabak, waarbij
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al gauw een statistisch verband werd
gevonden tussen roken en kanker,
maar waar het bijzonder lang heeft
geduurd vooraleer er een exact we-
tenschappelijk model kon worden
opgesteld van een oorzakelijk ver-
band.

Wetenschappers bepalen risico’s,
maar politici bepalen welke risico’s
aanvaardbaar zijn. Wanneer men al
het studiemateriaal op een rijtje zet,
kan men alleen maar besluiten dat
het aanleggen van extra hoogspan-
ningslijnen betekent dat er meer
mensen worden blootgesteld aan ri-
sico’s afkomstig van elektromagneti-
sche velden van hoogspanningslij-
nen. Dit risico is niet verantwoord.

Terloops doe ik opmerken dat door
het ondergronds aanbrengen van de-
ze lijnen niet alles wordt opgelost.
Het elektrische veld wordt weliswaar
afgeschermd, maar het magnetische
veld wordt hierdoor niet volledig uit-
geschakeld. Dit biedt enkel het
voordeel dat de landschappen wor-
den beschermd en dat het risico - zij
het in zeer geringe mate - wordt ver-
kleind.

Wat de energiepolitiek betreft, kan
men zich afvragen of nieuwe hoog-
spanningslijnen nog wel noodzake-
lijk zijn. Zij kaderen  in het uitrus-
tingsplan 1988-1998 van de federale
overheid, dat gebaseerd is op een
groei van de elektriciteit van 2,5  per-
cent. Dit is absurd. De elektriciteits-
produktie en -consumptie mag niet
meer stijgen. Zij moet dalen omwil-
len van milieuredenen, maar ook om
financiële redenen. Indien bedrijven
en huishoudens minder elektriciteit
verbruiken, doen zij besparingen.
Enkel Electrabel zal hiervan de dupe
zijn, maar dat is niet de eerste zorg
van de politici.

Wanneer het elektriciteitsverbruik
niet stijgt, is er ook geen behoefte
aan nieuwe hoogspanningslijnen.

Het voorstel van resolutie werd in
de commissie unaniem aanvaard,
wat mij bijzonder verheugt.

De Vlaamse regering wordt ge-
vraagd om te overleggen met de fe-
derale regering over het nationaal
uitvoeringsplan en over de actualise-
ring ervan. Er moet een globaal ac-
tieplan tot stand komen inzake ratio-
neel energiegebruik en er moet on-
derzoek worden verricht op het vlak
van de volksgezondheid. Ik denk in
dat verband in de eerste plaats aan
onderzoek inzake het oorzakelijk
verband tussen hoogspanningslijnen
en gezondheidsproblemen. Uiter-
aard moet er coördinatie tot stand
komen, wat niet voor de hand ligt
aangezien deze problematiek ver-
schillende ministers aangaat.

Er werd een amendement goedge-
keurd, waarmee ik het niet volledig
eens ben, met betrekking tot de pro-
cedure inzake gewestplannen. In het
oorspronkelijke voorstel werd ervan
uitgegaan dat er geen ontwerpge-
westplannen zouden worden vastge-
legd inzake aanleg van nieuwe lij-
nen. Thans wordt bepaald dat wij de
procedure beginnen, maar dat er
geen gewestplannen worden vastge-
legd indien niet aan bepaalde voor-
waarden wordt voldaan. Dit is een
belangrijke nuance.

De essentie van het voorstel van re-
solutie blijft echter behouden en op
één punt zelfs versterkt, met name
in de laatste zin, die bepaalt dat er
maar een nieuw gewijzigd gewest-
plan voor de aanleg van een hoog-
spanningslijn kan worden vastge-
steld op voorwaarde dat uit het on-
derzoek blijkt dat er geen schadelij-
ke gevolgen zijn voor de volksge-
zondheid.

Dit is een illustratie van het voor-
zorgsprincipe. De tegenstanders van
hoogspanningslijnen moeten niet be-
wijzen dat er problemen zijn, Elec-
trabel moet bewijzen dat er geen
problemen zijn. Deze omkering ra-
dicaliseert de zaak in de goede zin.

Onze fractie zal dit voorstel uiter-
aard goedkeuren. Wij kijken uit naar
de verslagen die de Vlaamse rege-
ring in het najaar zal voorleggen. De
discussie zal op dat ogenblik onge-

twijfeld worden heropend en de
standpunten zullen eventueel moe-
ten worden aangepast.

De voorzitter : De heer Hostekint
heeft het woord.

De heer P. Hostekint (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, de aan-
leg van hoogspanningslijnen heeft de
jongste jaren in Vlaanderen terecht
nogal wat verontrusting veroor-
zaakt. Vooral de alarmerende be-
richten in de media, ook van het bui-
tenland, over de mogelijke schadelij-
ke gevolgen voor de volksgezond-
heid van elektromagnetische velden,
veroorzaakt door hoogspanningslij-
nen, heeft de bevolking als het ware
doen opschrikken.

Het hoeft dan ook geen verwonde-
ring te wekken dat protest is ont-
staan en actiecomités in het leven
werden geroepen waar plannen zijn
om nieuwe hoogspanningslijnen aan
te leggen. Het voorstel van resolutie
dat medeondertekend is door de SP
komt dus zeker niet te vroeg.

De bezwaren tegen de hoogspan-
ningslijnen kunnen volgens ons op
vier vlakken worden genoteerd.

De heer Barbé heeft ze
in herinnering gebracht.

trouwens al

Allereerst is er het esthetisch en het
ruimtelijk aspect. Het aanleggen van
hoogspanningslijnen heeft een enor-
me impact op de ruimtelijke orde-
ning en vormt inderdaad een bedrei-
ging voor de bescherming van de
open ruimten die de jongste decen-
nia al voldoende en vaak nodeloos
werden aangetast. Voor het aanleg-
gen van nieuwe lijnen is geen mi-
lieueffectenrapport vereist hoewel
dat wel het geval is voor projecten
met een veel geringere ruimtelijke
impact.

Een tweede argument tegen de aan-
leg van hoogspanningslijnen is van
individueel menselijke aard. Hier-
voor kunnen we eveneens begrip op-
brengen. Wie een hoogspanningslijn
boven zijn eigendom krijgt, ziet de
economische waarde ervan - de
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marktwaarde dus - in belangrijke
mate verminderen.

Vooral aan het aspect volksgezond-
heid moet ruime aandacht worden
besteed. Hoogspanningslijnen ver-
oorzaken nu eenmaal elektromagne-
tische velden. Het gevolg daarvan
voor de volksgezondheid heeft het
voorwerp uitgemaakt van meerdere
wetenschappelijke studies. Vele vra-
gen rijzen, onder meer of personen
die beroepshalve in contact komen
met elektromagnetische velden een
verhoogd kankerrisico hebben. Wat
is het gevolg ervan voor mensen die
leven in de nabijheid van deze hoog-
spanningslijnen ? Reeds in 1979
werd in de Verenigde Staten ter zake
wetenschappelijk onderzoek ver-
richt. Hieruit bleek dat kinderen die
in de buurt van hoogspanningslijnen
leven tweemaal zo veel kans hebben
op kanker dan normaal.

Er zijn reeds meer dan 200 studies
uitgevoerd. Uit dit wetenschappelijk
onderzoek blijkt overduidelijk een
statistisch verband te bestaan tussen
elektromagnetische velden en het
verhoogd aantal gevallen van leuke-
mie en hersentumor, vooral bij kin-
deren. De invloed op volwassenen is
wetenschappelijk nog niet bepaald,
met uitzondering evenwel van de on-
derzoeksresultaten van het Karolins-
ka-Instituut dat ter zake baanbre-
kend werk heeft geleverd.

Bijgevolg moet het aspect volksge-
zondheid zeer ernstig worden geno-
men. Het verheugt de SP-fractie dat
Electrabel dat begint te doen.

Een vierde argument tegen de aan-
leg van nieuwe hoogspanningslijnen
houdt verband met het gevoerde
energiebeleid in ons land. De nood-
zaak voor de bouw van nieuwe hoog-
spanningslijnen voor het uitbaten
van bestaande lijnen op een hogere
spanning is inderdaad het gevolg van
een gestage groei van het elektrici-
teitsverbruik. Elektriciteitsbedrijven
belijden naar buiten uit een rationeel
energieverbruik dat erop gericht is
de groei af te remmen. In werkelijk-
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heid hebben de energiebedrijven in
de eerste plaats Electrabel maar ook
de intercommunale verenigingen
voor de distributie van elektriciteit
om winstmotieven, alle belang bij
een zo sterk mogelijke groei van het
verbruik. In de huishoudelijke sector
is de elektrische verwarming van ge-
bouwen in belangrijke mate verant-
woordelijk voor de sterke groei. Het
zou bijgevolg bijzonder leerzaam
zijn om de invloed van deze vorm
van woningverwarming op de uit-
bouw van het hoogspanningsnet
eens nader te onderzoeken. De elek-
triciteitsbedrijven beweren dat zij de
jongste jaren gestopt zouden zijn
met hun agressieve reclamecampag-
nes voor elektrische verwarming.
Nochtans werd nog niet zo lang gele-
den een nieuw elektriciteitstarief in-
gevoerd op experimentele basis, het
zogenaamde drie-uren tarief dat in
de praktijk uitsluitend is gericht op
de verbetering van de concurrentie-
positie van de elektrische verwar-
ming en is dus een regelrechte aan-
moediging voor het gebruik ervan .
De federale regeringsverklaring be-
vat een hoofdstuk waarin een duur-
zaam energiebeleid wordt aangekon-
digd gericht op rationeel energiever-
bruik dat zich ondermeer uit in de
tariefpolitiek. Ook de Vlaamse rege-
ring is rechtstreeks bij dit debat be-
trokken aangezien het rationeel ge-
bruik van energie een gewestmaterie
is.

Tenslotte is er het nationaal uitvoe-
ringsplan betreffende de energie-
transportlijnen. Artikel 173 para-
graaf 1 van de wet van 8 augustus
1980 betreffende de budgettaire be-
palingen 1979-1980, bepaalt dat de
bouw van nieuwe elektriciteitscen-
trales en hoogspanningslijnen het
voorwerp moet uitmaken van een
zogenaamd uitrustingsprogramma
voor de produktie en het groottrans-
port van elektrische energie dat ter
goedkeuring moet worden voorge-
legd aan de minister van Economi-
sche Zaken. De hoogspanningslijnen
met een spanning van 70 kilovolt zijn
nog steeds een federale bevoegdheid
maar de gewesten beslissen over de
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stedebouwkundige- en milieuaspec-
ten van de verstrekte bouwvergun-
ningen. Het laatste uitrustingsplan
dat door de sector werd ingediend,
sloeg op de tienjarige periode 1988-
1998. Het werd op 9 december 1988
door de regering goedgekeurd al-
thans wat betreft het niet-nucleaire
scenario.

Het bijhorend plan voor de ontwik-
keling van het hoogspanningsnet had
echter maar een looptijd van vijf
jaar, te weten de periode 1988-1993.
Dit plan is dan ook verstreken. Wat
betreft de aanleg van hoogspan-
ningslijnen bevinden we ons vandaag
dan ook in een onwettelijke situatie.
Er bestaat geen enkele juridische
grondslag meer voor de bouw van
nieuwe hoogspanningslijnen na
1993.

Wat het voorstel van resolutie be-
treft zijn we de mening toegedaan -
en we leiden dat af uit de antwoor-
den van de minister in de commissie
dat de Vlaamse regering in ruime
mate is tegemoet gekomen niet al-
leen aan onze bekommernissen,
maar aan de bekommernissen van
vrijwel alle fracties in de Vlaamse
Raad. Het resultaat mag dan ook
worden gezien.

De Vlaamse minister bevoegd voor
Economie zal overleg plegen met de
federale regering over het Nationaal
Uitvoeringsplan 1993-1998 betref-
fende de energietransportlijnen. De
Vlaamse minister bevoegd voor
Volksgezondheid zal het onderzoek
over de invloed van hoogspannings-
lijnen op de Volksgezondheid active-
ren en stimuleren en de Vlaamse mi-
nister bevoegd voor Energie zal zo
spoedig mogelijk een globaal actie-
plan inzake rationeel energiever-
bruik voorleggen aan de Vlaamse
Raad. Ook zal de bevoegde minister
een vergelijkend onderzoek voorleg-
gen omtrent de globale maatschap-
pelijke kost verbonden aan de aan-
leg van bovengrondse of onder-
grondse hoogspanningslijnen.

Ten slotte moet een werkgroep ad
hoc de resultaten van het onderzoek
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naar alle aspecten verbonden met
deze problematiek aan de Vlaamse
regering voorleggen tegen 15 sep-
tember 1994.

Eventuele definitieve vaststellingen
van de gewestplannen en de daaruit
voortvloeiende vergunningen kun-
nen slechts onder twee voorwaar-
den. Ten eerste, na goedkeuring van
het nieuwe Nationaal Uitvoerings-
plan 1993-1998 van de energietrans-
portlijnen.

Ten tweede, indien uit bovenge-
noemd onderzoek blijkt dat er geen
schadelijke gevolgen zijn voor de
volksgezondheid.

Met andere woorden er wordt een
moratorium ingesteld op de aanleg
van nieuwe hoogspanningslijnen in
Vlaanderen, met inbegrip van de lij-
nen Izegem-Zedelgem, en Zand-
voorde-Brugge. Deze lijnen waren
nog opgenomen in het vorig uitrus-
tingsplan. Dat verheugt de SP-frac-
tie ten zeerste.

Ik ben geen lid van de commissie,
maar was als Westvlaming bij de
problematiek betrokken. Als mede-
werker wil ik in naam van de SP-
fractie in de eerste plaats de minister
bedanken voor zijn zeer positieve
medewerking en alle fracties van de
Vlaamse Raad voor de inspanningen
die zij hebben geleverd voor het vo-
leindigen van dit zeer belangrijke
dossier.

De voorzitter : De heer Devolder
heeft het woord.

De heer J. Devolder (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, mijn-
heer de minister, collega’s, namens
mijn partij verheug ik mij over de
inspanningen die in verband met de-
ze problematiek worden geleverd.

Het ging om een parlementair initia-
tief dat de grenzen tussen de meer-
derheid en de oppositie deed verva-
gen.

De problematiek van de hoogspan-
ningslijnen houdt de VLD-fractie

overigens sedert geruime tijd bezig.
Verschillende collega’s, met name
de heren Demeulenaere, Vergote en
De Croo hebben ter zake aan de be-
trokken federale en Vlaamse minis-
ters reeds vele vragen gesteld, waar-
uit wij kunnen afleiden dat de weten-
schappelijke discussie over de scha-
delijkheid van elektromagnetische
velden opgewekt door hoogspan-
ningslijnen, tijdens het laatste decen-
nium zeker niet aan actualiteit heeft
ingeboet. Er worden trouwens nog
steeds controversiële standpunten
ingenomen. In een antwoord op een
schriftelijke vraag van de heer Ver-
gote aan de federale minister voor
Economische Zaken, de heer Wa-
thelet, baseerde de minister zich op
een aantal studies die zouden aanto-
nen dat er geen gevaar bestaat. Hij
stelde dan ook dat er geen maatrege-
len moesten worden genomen ter
vrijwaring van de volksgezondheid.
In dit verband verwees hij onder
meer naar een Franse studie van het
Institut National de Santé et de la
Recherche Médical, waaruit blij kt
dat er op het ogenblik weinig ele-
menten bekend zijn die de blootstel-
ling aan elektromagnetische velden
in verband brengen met een ver-
hoogd risico op kanker. Uit deze stu-
die bleek evenwel ook dat bij een
beroepsmatige blootstelling aan de-
ze velden het ontstaan van leukemie
bij kinderen en hersentumoren bij
volwassenen niet volledig mag wor-
den uitgesloten. In zijn antwoord
verwees de betrokken minister even-
eens naar een Deense studie waarin
alleen melding wordt gemaakt van
een verhoogd risico op lymfomen bij
kinderen, en tevens naar Zweedse
studies die elkaar tegenspreken.

Een van de meest recente studies ter
zake is deze van het Nederlandse mi-
nisterie van leefmilieu, waaruit blij kt
dat geen effecten zouden optreden,
maar waarin veiligheidshalve een
vijfjaarlij kse evaluatie wordt voorge-
steld. Ik meen dat dit tegemoetkomt
aan de opmerkingen van de heer
Barbé in verband met de weten-
schappelijke en statistische vaststel-
lingen.

In België werd eveneens een studie
gemaakt door de Interdisciplinaire
Commissie van Experten, op initia-
tief van voormalig staatssecretaris
Deworme. In haar advies van 18
april 1990 stelde deze commissie dat
elektrische hoogspanningslijnen
geen invloed hebben op de gezond-
heid. De voormalige minister van
Volksgezondheid, mevrouw Onke-
linckx verwees echter naar deze laat-
ste studie, maar voegde eraan toe
dat de beschikbare studies noopten
tot voorzichtigheid. Tevens stelde zij
dat een updating van het rapport
Deworme inzake deze materie aan
de orde was en dat op basis hiervan
concrete nieuwe aanbevelingen zou-
den worden gedaan.

Wij wachten daar nog steeds op.

Ik moest zelf vaststellen dat een we-
tenschapper die behoort tot het an-
dere kamp en tijdens het programma
De Zevende Dag tegenover collega
Barbé als gast zat, zich in een onbe-
waakt moment liet ontvallen dat hij,
mocht hij onder een hoogspannings-
lijn wonen, deze en gene maatregel
zou nemen. Kortom, hij zou van zijn
woning een kooi van Faraday ma-
ken.

Gezien het late uur zal ik niet alle
voorbeelden van studies opsommen.
Eén wil ik u echter niet onthouden.
Men heeft de magnetische veldsterk-
te op adressen gemeten. Waar deze
groter was dan 300 nanotesla - een-
heid om die veldsterkte te meten -,
steeg de kans op kanker ten opzichte
van een controlegroep met een fac-
tor tussen 1,2  en 5,9.  Werd de on-
derzochte groep beperkt tot degene
die sinds hun geboorte op hetzelfde
adres en onder een hoogspannings-
lijn woonden, dan steeg de risicofac-
tor tot een waarde tussen 1,8  en
17,9. Er is toch wel tussen de beide
bovengrenzen van 5,9  en 17,9  een
duidelijk verschil, collega Valke-
niers .

In ieder geval kan worden geconclu-
deerd dat de studies nog altijd con-
troversieel zijn en dat er potentiële
gevaren zijn, wat in statistische gege-
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vens wordt bewezen. De weten-
schappelijke discussie is bijgevolg
nog niet afgerond. Wij menen echter
dat bij twijfel een voorzichtigheids-
politiek moet worden gevoerd. Een
alternatief - dan zou heel deze dis-
cussie niet moeten worden aange-
gaan - zou erin bestaan alle hoog-
spanningslijnen op een adequate
technische manier ondergronds te
brengen.

Collega’s, de resolutie die door onze
collega’s van Agalev in de Vlaamse
Raad werd ingediend, is gezien de
lakse houding van de federale over-
heid in dit dossier noodzakelijk. In
de oorspronkelijke tekst vroeg men
in afwachting van bijkomende stu-
dies niet over te gaan tot het vaststel-
len van de ontwerpgewestplannen
aangezien daarin in de inplanting
van hoogspanningslijnen tussen Ize-
gem en Zedelgem, en Zandvoorde
en Brugge was voorzien.

Voor de VLD-fractie leek deze stel-
lingname te beperkt. Dit probleem
is er geen dat uitsluitend West-
Vlaanderen treft. Vandaar dat de
tekst voor ons moest worden ver-
ruimd.

Op het amendement van de VLD en
Agalev om een moratorium op de
bouw van bovengrondse lijnen in
heel Vlaanderen af te kondigen rea-
geerden mevrouw Tyberghien en de
heer Breyne met een nieuwe tekst
waarin zij voorstellen om in afwach-
ting van de conclusies van een nog
te voeren onderzoek de plannen tot
wijziging van de gewestplannen voor
te leggen aan de regering om de pro-
cedure van openbaar onderzoek te
starten doch zonder verklaring van
openbaar belang. De definitieve ver-
gunningen konden slechts na goed-
keuring van het uitvoeringsplan
1993-1998.

Men koppelde de aflevering van de
vergunningen echter aan het ver-
keerde dossier. Vergunningen kun-
nen pas worden afgeleverd indien
men zekerheid heeft over de effec-

ten op de volksgezondheid, wat geen
wezenlijk deel uitmaakt van het uit-
rustingplan.

De VLD is van oordeel dat de afle-
vering van vergunning aan het resul-
taat van het onderzoek van Volksge-
zondheid en aan de updating van het
rapport Deworme gekoppeld moet
worden.

Mijn fractie heeft
ten ingediend.

twee amendemen-

Het eerste wil de resolutie
den tot heel Vlaanderen.

uitbrei-

Het tweede wil de definitieve vast-
legging van de gewestplannen en de
daaruit voortvloeiende vergunnin-
gen verbinden aan de goedkeuring
van een nieuw federaal uitvoerings-
plan 1993-1998 van ondergrondse
energietransportlijnen èn aan de re-
sultaten van het onderzoek van
Volksgezondheid waaruit moet blij-
ken dat er geen gevaar is voor scha-
delijke gevolgen voor de volksge-
zondheid. De commissie heeft de
beide argumenten goedgekeurd.

Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister, collega’s, de VLD stemt in
met de voorliggende resolutie en
dringt aan op een snelle uitvoering.
Een verder uitstel kan enkel nadeli-
ge gevolgen hebben voor de econo-
mische haalbaarheid van de aanleg
van nieuwe ondergrondse lijnen in
Vlaanderen. Bovendien moet men
dringend klaarheid scheppen in het
welles-nietes-spelletje inzake  de
schadelijkheid van de bestaande lij-
nen. Men moet ook de nodige con-
clusies trekken en de uitbouw in de
toekomst van een volledig onde-
gronds net onderzoeken.

Collega Vogels waarschuwt ervoor
dat wij van deze Vlaamse Raad geen
veredelde gemeente- of provincie-
raad mogen maken. Ik wil echter
een specifieke toestand in West-
Vlaanderen toelichten. In Brugge
zullen de inplantingsplaats en de
aard van de nieuwe energiecentrale
medebepalend zijn voor de al dan
niet verdere uitbouw van nieuwe
hoogspanningstracés èn van de

tracés die niet voorzien waren in het
uitrustingsplan. De electriciens heb-
ben tijdens een hoorzitting in Zee-
brugge verklaard dat een minister
akkoord gaat èn met de inplanting
èn met de capaciteit van een dubbele
centrale van 450 + 350 Megawatt.
Dit betekent dat men eveneens
hoogspanningslijnen van hetzelfde
kilovoltage zal aanleggen.

Bent u hiervan op de hoogte ? Is dit
een uitspraak van een Vlaamse mi-
nister of van een federaal minister ?

De voorzitter : De minister heeft het
woord.

Minister T. Kelchtermans : Mijn-
heer de voorzitter, ik heb de Vlaam-
se regering gevraagd haar standpunt
te bepalen. Dit standpunt komt op
evenwichtige wijze ter sprake in de
resolutie èn bepaalt enkel goede af-
spraken voor het beleid.

Ik ben op de hoogte dat men vanuit
het oogpunt van ruimtelijke orde-
ning vragen stelt over een mogelijke
inplanting. Ik bevestig echter dat in-
zake de definitieve besluitvorming
de voorliggende resolutie primeert.

De voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord ? (Neen)

De bespreking is gesloten.

We zullen morgen om 16 uur de
hoofdelijke stemming over dit voor-
stel van resolutie houden.

INTERPELLATIES (Regl. art. 78)

Interpellatie van de heer J. Valke-
niers tot de heer J. Sauwens, Vlaam-
se minister van Verkeer, Buiten-
landse Handel en Staatshervorming,
over uitspraken van de minister in
verband met de transfers in de socia-
le zekerheid

De voorzitter : Aan de orde is de
interpellatie van de heer Valkeniers
tot de heer Sauwens, Vlaamse minis-
ter van Verkeer, Buitenlandse Han-
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del en Staatshervorming, over uit-
spraken van de minister in verband
met de transfers in de sociale zeker-
heid.

De heer Valkeniers heeft het woord.

De heer J. Valkeniers (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, heren
ministers, collega’s, op 6 juni jongst-
leden werden besluiten bekendge-
maakt van een studie die in opdracht
van de Vlaamse regering de Noord-
Zuid-transfers in de sociale zeker-
heid heeft onderzocht.

Niemand zal me tegenspreken als ik
beweer dat het de hoogste tijd is dat
de betrokken partijen in deze zaak
kleur bekennen. Het mag niet langer
bij woorden alleen blijven.

De verklaringen van kopstukken van
de PS tijdens de eerste maanden van
het jaar logen er niet om : eerst was
er de heer Busquin, voorzitter van
de partij, die na de ontslagen van
verscheidene PS-ministers verklaar-
de dat de PS aan de federale rege-
ringscoalitie bleef deelnemen om de
sociale zekerheid te beschermen.
We weten allemaal zeer goed dat het
hier niet enkel gaat om de verschil-
len tussen Noord en Zuid, maar
evenzeer om de grote verschillen
tussen de mutualiteiten onderling.
De partij werd daarvan op de hoogte
gebracht door de heer D’Hoe, voor-
zitter van de Algemene Raad van
het Riziv, om op die manier het aan-
zienlijke verschil te kunnen verdoe-
zelen.

Minister-president Van den Brande
verklaarde dat de maatregelen van
de federale regering van 21 april
1994 de problemen kunnen helpen
oplossen. Op 10 februari richtte ik
in de Senaat een interpellatie tot de
eerste minister, maar die werd
beantwoord door mevrouw De Ga-
lan. Zij toonde duidelijk aan dat de-
ze maatregel helemaal geen recht-
zetting tussen noord en zuid beoogt
en dat het bovendien een schande
was de goegemeente op een dergelij-
ke bedrieglijke manier voor te lich-
ten.

Bovendien verklaarde mevrouw De
Galan, minister van Sociale Zaken,
op 10 februari jongstleden in haar
antwoord op mijn interpellatie dat
zij uitsluit dat men zou zwichten
voor de druk van diegenen die onder
het mom van een eenvormige toe-
passing van de wetgeving, de sociale
zekerheid in feite willen regionalise-
ren of privatiseren.

De zogenaamde maatregelen die mi-
nister Anselme, de voorganger van
mevrouw De Galan, bijvoorbeeld
uitwerkte met betrekking tot de me-
dische beeldvorming, waren louter
lineair en haalden zelfs niets uit inza-
ke het historisch forfait. Het zijn bo-
vendien maatregelen die precies die
diensten straffen die zich niet schul-
dig hebben gemaakt aan overcon-
sumptie en die zich vooral in het
noorden van het land bevinden.

In het Globaal Plan voor de werkge-
legenheid, de concurrentie en de so-
ciale zekerheid lazen we nochtans in
hoofdstuk twee over de sociale ze-
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kerheid, bladzijde 14, dat de Alge-
mene Raad van het Riziv, op basis
van het verslag van de commissie
van experten, voorstellen zou for-
muleren en initiatieven zou nemen
op de volgende domeinen. In eerste
instantie zou dat gebeuren inzake de
eenvoudige toepassing bij wetgeving
in heel het land en het wegwerken
van een onrechtvaardig oneven-
wicht. In tweede instantie zou een
operationeel systeem van financiële
verantwoordelijkheid van de verze-
keringsinstellingen worden inge-
bouwd.

Ook het systeem waarbij vanaf 1 ja-
nuari 1994 het financieringssysteem
voor ligdagen uit twee delen bestaat,
houdt een bevoorrechting in van
Waalse ziekenhuizen. Het eerste
deel stoelt op de grootte van de zie-
kenhuizen en de reële verblijfsduur,
het tweede houdt rekening met de
minimale klinische en de minimale
verpleegkundige gegevens. Iedereen
weet dat deze Waalse ziekenhuizen
proportioneel groter zijn en dat de
Waalse geneesheren niet hebben na-
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gelaten de pathologie wat aan te dik-
ken. Niets zegt dat we niet tot een
tegengesteld resultaat zullen komen
en dat deze ziekenhuizen nog meer
voordeel zullen halen. Dit is niet zo-
maar een denkbeeldige situatie. In
het ziekenhuis waar ik tot morgen
nog werk, maakten wij het zelfs mee
dat de directie in allerijl de dokters
heeft samengeroepen om ze terecht
te wijzen inzake het invullen van de
minimale klinische gegevens. We
schreven veel te weinig op en wer-
den opgedragen alle mogelijke za-
ken erbij te betrekken. Dat gebeur-
de toen nog aan de hand van code-
nummers en zelfs gebrek aan eetlust,
slapeloosheid, enzovoort mochten
niet ontbreken. De directie zei rond-
uit dat de artsen te braaf waren ge-
weest.

We kregen te horen dat onze kliniek
op grond van onze cijfers schade zou
lijden en dat de opbrengst van de
verpleegdag niet hoog genoeg zou
zijn omdat we de gegevens niet heb-
ben aangedikt.

Wat nu de investering in het medisch
en het niet-medisch materiaal be-
treft, blijven de historische forfaits
behouden. Ook daar weer worden
de Waalse ziekenhuizen bevoor-
deeld. De administratie geeft zelfs
toe dat de hele herschikking van de
ligdagprijs niet als besparingsmaat-
regel is bedoeld maar als enig doel
heeft de correcte herschikking van
de budgetten.

Wat de ambulante klinische biologie
betreft, zagen we een duidelijke ver-
mindering van de erelonen. Doch
ook deze is lineair zodat er echt niets
werd gedaan aan een rechttrekking
tussen Noord en Zuid. Wat de in-
voering betreft van een informatie-
netwerk inzake het voorschrijven
van geneesmiddelen dat door de ge-
neesheren terecht wordt gecontes-
teerd, vraag ik me af of dat wel iets
zal uithalen wanneer men geen aan-
dacht besteedt aan het verschillend
voorschrijfgedrag tussen Noord en
Zuid. Ook op dit vlak is Zuid kam-
pioen.
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Met andere woorden, de minister-
president van de Vlaamse regering
zegt dat de maatregelen die door de
regering zijn getroffen een aanzet
zijn.

Wanneer men die maatregelen
nauwkeurig bekijkt, dan blijkt dui-
delijk dat ze niets inhouden. We
moeten echter voorzichtig zijn als we
vragen om de lat tussen Noord en
Zuid gelijk te leggen. Dat heeft im-
mers al tot gevolg gehad dat men in
het Noorden nog meer begon te
comsumeren, zodat de totale uitga-
ven uiteindelijk stegen. Ik heb altijd
gepleit voor een gelijkleggen van de
lat op het niveau van de Vlaamse
uitgaven. Door het meerverbruik in
Vlaanderen kwam de lat gelijk te lig-
gen waardoor de Walen tevreden
waren. Maar uiteindelijk is dat boe-
renbedrog. Het is in feite het melken
van de kas van de sociale zekerheid,
waarvan wij uiteindelijk allemaal het
slachtoffer zijn.

Wat de beheersing van het aantal
artsen, tandartsen en paramedici be-
treft, - waar minister De Galan in
haar uiteenzetting naar heeft verwe-
zen - blijft het alleen bij woorden.
Men is blijkbaar bang van grotere
inspanningen langs Waalse kant, zo-
als ook Vlaams minister Van den
Bossche terecht heeft geëist.

Men is zich niet bewust van wat zich
afspeelt in de sector. Door het feit
dat men wil besparen en dat er art-
sen aan de lopende band worden ge-
produceerd, wordt de taart steeds
maar kleiner. De toenemende con-
currentie die hierdoor ontstaat, zal
leiden tot slechte geneeskunde en
para-geneeskunde. Een aantal ge-
neesheren zijn commercieel aange-
legd : ze houden de patiënt aan het
lijntje, ze wachten te lang om hem
door te sturen en tenslotte is de pa-
tiënt twee keer slachtoffer.

Het wordt echt tijd dat wij ons gaan
bezinnen - ook in Kamer en Senaat
- over deze situatie. Niemand heeft
op het ogenblik de moed om het me-
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disch en para-medisch aanbod in te
dijken. Verder uitstel zal tot een ca-
tastrofe leiden.

In datzelfde verslag lezen we ver-
der : Uit gegevens blijkt dat farma-
ceutische verstrekkingen, de specia-
le technische verstrekkingen, de toe-
zichthonoraria, de chirurgie, de
thuisverzorgingen, de rustoorden,
de rust- en verzorgingstehuizen, de
psychiatrische sector, de implanta-
ten, de kinesitherapie en de revali-
datie in herscholing prioritaire aan-
dacht dienen te krijgen. Einde ci-
taat. Met een belofte als “met spe-
ciale vlijt en waakzaamheid zullen
worden onderzocht.. .” zijn we niets,
vooral als we zien dat de minister-
raad er zich vanaf maakt met te zeg-
gen dat de Algemene Raad van het
Riziv in 1994 zijn onderzoek zal
voortzetten en een verslag zal uit-
brengen.

Met andere woorden de beslissing
wordt altijd uitgesteld. In 1993 waren
er al resultaten bekend, maar voor
een beslissing was het te vroeg. “De
maatregelen moeten verder onder-
zocht worden”, zo luidde het toen.
Nu zijn we in 1994 en blijkbaar is het
nog te vroeg voor maatregelen. Mor-
gen gaan we met reces en in oktober
krijgen we gemeenteraadsverkiezin-
gen en daarna begint men al te den-
ken aan de komende parlementsver-
kiezingen. Voor we het beseffen zul-
len we in 1996 zijn, zonder dat er
iets beslist wordt.

In dezelfde sfeer situeert zich de
wens van de regering dat de oorza-
ken van de vastgestelde uitgavenver-
schillen in diverse sectoren nader
moeten worden geanalyseerd en dat
concrete maatregelen moeten wor-
den voorgesteld voor de sectoren
waarin b e l a n g r i j k e  e n  niet-ge-
rechtvaardigde uitgavenverschillen
worden vastgesteld.

Ook het voorontwerp van de sociale
programmawet dat in het kader van
het Globaal Plan door de Minister-
raad van 28 januari 1994 werd goed-
gekeurd, bevatte geen ernstige
maatregelen voor het terugdringen
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van de niet-objectiveerbare uitga-
venverschillen tussen Noord en
Zuid. Sommige maatregelen getuig-
den zelfs van een grote naïviteit, zo-
als de maatregelen om overdrijvin-
gen te corrigeren via terugbetalin-
gen. Ik verwijs naar het voorbeeld
van de klinische biologie waar er
miljarden frank achterstallen be-
staan en waar alle mogelijke truuks,
fiscale en andere, en haast fraude
worden toegepast.

We zien dan dat de regering zoge-
zegd maatregelen neemt. Wie in het
vak zit, merkt onmiddellijk op dat
deze maatregelen niets inhouden.
Onze Vlaamse premier, die jammer
genoeg afwezig is, verschuilt zich
echter ook achter deze maatregelen.
Hij zegt dat dit een verbetering is,
maar als men de maatregelen ont-
leedt, ziet men dat dit niet bewezen
is en dat het zelfs een verslechtering
kan zijn.

De CVP, die momenteel afwezig is,
heeft de laatste maanden zeer sterke
verklaringen afgelegd. De voorzitter
van de CVP-fractie in de Senaat ver-
klaarde op 20 december 1993 dat de
CVP resoluut zou kiezen voor een
regionalisering van de sociale zeker-
heid indien de regering er niet in
slaagde ondubbelzinnige maatrege-
len te treffen. Er zijn geen maatrege-
len getroffen en toch zien we niets
gebeuren.

Oud CVP-minister Jan Lenssens
verklaarde dat de CVP geen nieuwe
besparingsmaatregelen in de sector
gezondheidszorg zou aanvaarden ten
laste van de sociaal verzekerden zo-
lang er geen sleuteloplossing is ge-
vonden voor de niet-objectiveerbare
medische overconsumptie in het
zuiden van het land. De lasten voor
de sociaal verzekerden zijn echter
wel verhoogd. Het remgeld werd zo-
wel voor huisartsen als voor specia-
listen verhoogd. Ook de bijdragen in
de ziekenhuizen werden verhoogd.
De patiënten moeten meer bijbeta-
len per ligdag. Zelfs de bijdrage van
de patiënten voor geneesmiddelen
werd verhoogd. Een deel van het ho-
norarium dat de arts krijgt voor toe-
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zicht in het ziekenhuis moet nu
rechtstreeks door de patiënt worden
betaald. Men heeft dus de patiënten
voor ettelijke miljarden franken
nieuwe lasten opgelegd en er zijn
geen echte maatregelen getroffen
voor het wegwerken van de niet-ob-
jectiveerbare transfers.

Waar blijven de sluitende oplossin-
gen ? De oplossingen die men ons
hier voorschotelt, zijn die naam niet
waard. Ze zijn sterk betwistbaar en
we moeten de uitslagen ervan nog
zien.

Het was ook collega Lenssens die
beweerde dat als de regering op kor-
te termijn geen bevredigende oplos-
singen zou vinden het debat over de
eis tot regionalisering van de ge-
zondheidszorgen ook voor de CVP
onvermijdelijk zou worden.

Jammer genoeg kunnen ze dit van-
daag niet bevestigen omdat ze afwe-
zig zijn.

Op 27 januari 1994 werd hij hierin
zelfs bijgevallen in deze Raad door
CVP-woordvoerder Vandendries-
sche. Deze poneerde eveneens dat
de CVP het debat niet uit de weg
zou gaan, Verder was hij van oor-
deel dat gezinsbijslagen en gezond-
heidszorgen persoonsgebonden ma-
teries waren waarvan de communau-
tarisering kon bijdragen tot een co-
herenter beleid dat dichter aansluit
bij de noden van de Gemeenschap-
pen.

Ook de heer Loones, fractievoorzit-
ter van de Volksunie senaatsfractie,
verklaarde op 3 februari 1994 dat de
regeringsmaatregelen van 21 januari
volstrekt onvoldoende waren met
het oog op de afbouw van de trans-
fers.

Mijnheer de minister, u verklaarde
op 27 januari 1994 zelf dat uw weten-
schappelijke gegevens het debat uit
de slogansfeer moeten halen en dat
de beleidsrelevante gegevens Vlaan-
deren in staat moeten stellen om het
debat degelijk te voeren. U maakte

zich zelfs sterk dat de Vlaamse rege-
ring de pleitbezorger zou zijn van het
Vlaamse belang.

Ik had van u dan ook graag een ant-
woord gekregen op een aantal vra-
gen.

Ten eerste, wanneer zult u de geïn-
teresseerden in het bezit stellen van
deze studie ?

Ten tweede, zijn de gegevens die
de pers verschenen zijn correct ?

in

Ten derde, heeft de Vlaamse rege-
ring zelf deze cijfers reeds bestu-
deerd ? Tot welke besluiten is zij ge-
komen ?

Ten vierde, is de Vlaamse regering
van plan om over deze cijfers een
dialoog aan te gaan met de federale
regering ?

Ten vijfde, heeft de Vlaamse rege-
ring reeds voorstellen geformuleerd
tegenover de federale regering ?

Ten zesde, op welke manier denkt
de Vlaamse regering te voldoen aan
de met redenen omklede motie van
27 januari 1994, ingediend door de
heren Vandendriessche, Hancké,
Moens, Van Grembergen en Die-
rickx, waarin de Vlaamse Raad de
Vlaamse regering verzoekt om als
zou blijken dat de verschillende uit-
gavenpatronen niet objectief ver-
klaarbaar zijn de nodige maatrege-
len van de federale overheid af te
dwingen om deze verschillen uit te
schakelen zonder nochtans afbreuk
te doen aan de solidariteit die in elke
federale staat van de deelstaten
wordt gevraagd ?

De voorzitter : De heer Geysels
heeft het woord.

De heer J. Geysels (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister, collega’s, aansluitend op
de interpellatie van de heer Valke-
niers die de discussie over de trans-
fers in de sociale zekerheid opnieuw
in de Vlaamse Raad introduceert,
wil ik het volgende zeggen.

Mijnheer Valkeniers spreekt in zijn

inleiding over dè sociale zekerheid.
Ik denk dat wij het debat hygiënisch
moeten voeren en niet alles wat be-
trekking heeft op de gezondheids-
zorg zomaar naar de hele sociale ze-
kerheid kunnen extrapoleren.

De heer J. Valkeniers : Mijnheer
Geysels, uit de conclusies van de stu-
die van professor Pieters  blijkt dat
de meeste deelgebieden van de so-
ciale zekerheid federaal moeten blij-
ven en dat vooral de gezondheids-
zorg en de gezinsbijslagen zouden
moeten worden gecommunautari-
seerd. Dat is de reden waarom ik
mij tot dit aspect heb beperkt.

De heer J. Geysels : Ik verwijt u niet
dat u zich beperkt tot een bepaalde
thematiek en tot een bepaalde be-
langrijke sector binnen de sociale ze-
kerheid, namelijk de sector van de
gezondheidszorg. Het gaat hier over
meer dan 300 miljard frank. U weet
echter ook dat de hele sociale zeker-
heid meer dan 1.000 miljard frank
omvat.

Hoe belangrijk de sector van de ge-
zondheidszorg ook is, u kunt geen
extrapolatie maken over de hele so-
ciale zekerheid en voor zover ik de
studie van de heer Pieters  heb gele-
zen, zegt hij dit ook niet.

Het debat rond de sociale zekerheid
en het debat rond de gezondheids-
zorg is een belangrijk debat maar
wanneer het niet in de juiste propor-
ties wordt gehouden worden vlug
foutieve conclusies getrokken.

Ik verduidelijk dit met een voor-
beeld. U hebt terecht gezegd dat wat
de sector van de gezondheidszorgen
betreft, iets meer dan 300 miljard
frank, er discussie bestaat over
“niet-objectieve transfers”. Over de
transfers bestaan er verschillende
studies en cijfers. Er zijn de cijfers
van de heer Deleeck, van mevrouw
Cantillon. Nu zijn er de cijfers van
de heer Pieters  die over 116 miljard
frank transferten spreekt.

Hij zegt echter zelf in een interview
in een krant, dat het in verband met
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de niet-objectieve transfers, zeer
moeilijk is daar exacte cijfers op te
plakken.

Ik baseer mij op de cijfers van pro-
fessor Deleeck, een specialist ter za-
ke, die in de sector van de gezond-
heidszorgen over 3,5 tot 5 miljard
frank spreekt.

Wij zijn ook vragende partij, u hebt
er terecht naar verwezen, dat dit
wordt recht getrokken. Dat recht-
trekken op het niveau van de ge-
zondheidszorgen, betekent ook het
debat opentrekken. Dat gebeurt te
weinig in deze Raad. Wij moeten het
debat over de hele sociale zekerheid
voeren, zowel op het niveau van de
inkomsten, als van de uitgaven en
van de structuren die daarmee ver-
band houden. Wij moeten nagaan
hoe op basis van de nieuwe maat-
schappelijke uitdagingen - de duale
samenleving - de sociale zekerheid
op de meest efficiënte en effectieve
manier kan worden aangewend. De-
ze discussie moet hier vanuit onze
bevoegdheden worden gevoerd.

Dat debat verengen tot wat ik een
slogan noem, met name de federali-
sering van de sociale zekerheid in
zijn geheel - wat trouwens door zeer
weinigen wordt gevraagd, tenzij er
partijen van standpunt veranderd
zijn - is een debat dat niet tot goede
conclusies zal leiden en ten koste van
de zwakkeren zal verlopen. Heel de
sociale zekerheid federaliseren, be-
tekent het opblazen van de economi-
sche monetaire unie. Zowel de inko-
mensvervangende, als de aanvullen-
de sociale zekerheid federaliseren, is
een ramp voor de economische mo-
netaire unie en ook voor heel wat
Vlamingen, Brusselaars en Walen.

ten eerste, om dit rapport te onzer
beschikking te krijgen. Wij hebben
daarover in de krant gelezen.

Ten tweede, deelt de Vlaamse rege-
ring het standpunt dat door minister
Sauwens op 7 juni 1994 werd ingeno-
men toen hij verklaarde dat de fede-
ralisering in de sociale zekerheid on-
afwendbaar is. Bedoelt de minister
daarmee de hele sociale zekerheid
of slechts een gedeelte daarvan en
eventueel welk gedeelte ?

De voorzitter :
heeft het woord.

Minister Sauwens

Minister J. Sauwens (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, geachte
collega’s, ik dank de beide interpel-
lanten voor hun uiteenzetting en
voor de wijze waarop het debat
wordt opengetrokken.

Ik meen inderdaad dat het goed is
dat dit met de nodige nuancering ge-
beurt. Dat is trouwens ook de be-
doeling geweest van de studie die wij
anderhalf jaar geleden hebben bevo-
len.

Het is duidelijk dat de gezondheids-
zorg niet de hele sociale zekerheid
is, maar dat precies aan de uitgaven-
zijde de verschillen in besteding van
de gezondheidszorg in Vlaanderen
en Wallonië bijzonder opvallen en
dus nogal eens mee model staan
voor wat men de miljardentransfers
noemt.

Als eerste algemene bedenking wens
ik te zeggen dat een aantal thema’s,
die door de heer Valkeniers werden
ontwikkeld, mee door de Vlaamse
parlementsleden in Kamer en Senaat
zullen moeten worden aangebracht.

Hierbij aansluitend wens ik te zeg-
gen dat de Vlaamse regering dit dos-
sier verder blijft opvolgen en ter za-
ke onderhandelt met de federale re-
gering en het Overlegcomité.

Ik richt mij in het bijzonder tot de
voorzitter van de Vlaamse Raad om
duidelijk te maken dat het globale
debat bij gelegenheid kan worden
gevoerd aan de hand van de hem
deze week overgemaakte stukken.

De voorzitter : Wij hebben deze stu-
die inderdaad ontvangen, samen met
de samenvatting. Ik neem mij voor
deze samenvatting aan alle leden
over te maken en hen erop te wijzen
dat de volledige studie ter beschik-
king staat.

Minister J. Sauwens : Dit zou de
aanzet kunnen zijn tot het voeren
van een breed debat, zowel in com-
missie als in plenaire vergadering na
het zomerreces.

Gezien het gevorderde uur zal ik de
gegevens even diagonaal overlopen
en nadien kort stilstaan bij de con-
clusies van de voorzitter van de on-
derzoeksgroep om tenslotte te ant-
woorden op de concrete vragen van
de heer Valkeniers betreffende het
verder optreden van de Vlaamse re-
gering.

Het onderzoek bevestigt de reeds
gekende gegevens inzake de trans-
fers. Na deze studie wordt het ver-
schil tussen ontvangsten en uitgaven
in beide gemeenschappen, niet lan-
ger meer betwist, ook niet aan Waal-
se zijde.

Bovendien bevestigt dit onderzoek
dat de interregionale herverdeling
via de sociale zekerheid meer dan
het dubbele bedraagt van die van de
personenbelastingen - 30 procent ten
opzichte van 11,5  procent.

In dat verband vroegen wij dat drie
scenario’s zouden worden uitge-
werkt. Er bestond inderdaad nogal
wat discussie over deze materie.
Sommigen vreesden dat het scenario
in 2010 wel eens op zijn kop zou
komen te staan ingevolge een aantal
demografische en andere factoren
zoals bijvoorbeeld pensioenen en
werkloosheid.

Bovendien moeten wij, wanneer wij
een debat voeren, het onderscheid
maken tussen inkomensvervangende
en aanvullende uitgaven. Ook pro-
fessor Pieters  doet dit in zijn inter-
views. Zo komen we al in een heel
ander debat.

Ik vraag dan ook aan de minister,

In het eerste, neutrale scenario wor-
den de aandelen van de gewesten in
het Belgische produkt vanaf 1992
verondersteld constant te zijn. Het
gevolg hiervan is dat de regionale
aandelen in 2010 dezelfde zullen zijn
als in 1992, namelijk 59,6  procent
voor Vlaanderen, 26 procent voor
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Wallonië en 14,31  procent voor
Brussel.

In het tweede scenario gaat men er-
van uit dat Vlaanderen en Wallonië
economisch verder uit elkaar
groeien en in het convergentiescena-
rio haalt Wallonië zijn economische
achterstand ten opzichte van Vlaan-
deren in.

De meest merkwaardige vaststelling
die uit deze studie blijkt, is dat de
Waalse uitgaven spectaculair toene-
men in geval van convergentie en dat
de gewestelijke dekkingsgraden in
2010 in eender welk scenario van de-
zelfde orde van grootte blijven als
nu.

In het basisscenario bedraagt de
Vlaamse dekkingsgraad in 2010 96,5
procent, de Waalse 69,46  procent en
de Brusselse 78,57  procent. In het
convergentiescenario, dus waar men
ervan uitgaat dat Wallonië Vlaande-
ren economisch inhaalt, bedragen de
dekkingsgraden 95,98  procent voor
Vlaanderen, 72,80  p rocen t  voor
Wallonië en 70,22  procent voor
Brussel.

Vlaanderen is onder alle beschouw-
de hypothesen bijna zelfbedruipend,
wat een bemoedigende vaststelling
is. Wallonië en Brussel slagen hier
nooit in, ook niet in de voor hen
meest gunstige scenario’s.

Ten opzichte van de toestand in 1990
kan er voor deze twee gewesten wel
enige verbetering worden geno-
teerd, hoewel het slechts om een mi-
nimale verbetering gaat. Dit wordt
duidelijk geïllustreerd door de be-
d r a g e n .  H e t  sociale-zekerheidste-
kort in Wallonië zal in 2010 in het
basisscenario 115 miljard frank en in
het convergentiescenario 119 miljard
frank bedragen.

De beide interpellanten hebben er
terecht op gewezen dat het onder-
zoek duidelijk aantoont dat de hypo-
these omtrent de evolutie van het
aantal geneesheren een vrij belang-
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rijke rol speelt bij de vaststelling van
inzake medische con-de uitgaven

sumptie.

Het krimpscenario, waarbij men er-
van uitgaat dat het aantal geneeshe-
ren per jaar met 1 percent zou dalen,
verlaagt de uitgaven voor medische
consumptie ten opzichte van het
stagnatiescenario in 2010 met 5 per-
cent voor Vlaanderen, 6 percent
voor Brussel en 10 percent voor
Wallonië. Voor de evolutie van de
totale sociale-zekerheidsuitgaven is
de gevoeligheid ten opzichte van het
gebruikte scenario inzake de genees-
heren veel kleiner, maar niet ver-
waarloosbaar. In 2010 bedraagt zij 2
percent voor Vlaanderen, 1,2  per-
cent voor Brussel en iets meer dan
2 percent voor Wallonië.

Een andere vaststelling van het on-
derzoek is dat ten gevolge van de
convergentie in de uitkeringen aan
ouderen en de divergentie in de uit-
keringen aan de actieve bevolking,
het Waalse uitgavensurplus van een,
historische en demografische inter-
generationele transfer evolueert
naar een sociaal-economische trans-
fer tussen actieve generaties, name-
lijk de actieve generatie in het eco-
nomisch meer welvarende Vlaande-
ren en de actieve generatie in het
economisch meer benadeelde Wallo-. . .me.

Gedurende het voorbije decennium
is er een ongelijke welvaartsbasis
ontstaan in Vlaanderen en Wallonië.
De inkomenskloof groeide van 1
percent in 1985 tot meer dan 6 per-
cent in 1992. Het Waalse inkomens-
deficit situeert zich in 1992 overwe-
gend bij de actieve bevolking. Bij de
niet meer actieve bevolking is er nog
steeds een bescheiden surplus, al ge-
ven de cijfers aan dat de nivellering
zich hier zeer snel voltrekt.

De onderzoekers benadrukken dat
de communautaire breuklijn door de
generationele structuur van de be-
staansonzekerheid relevant is voor
het inschatten van de toekomstige
ontwikkeling van behoeften en be-

Transfers in de sociale zekerheid

staansonzekerheid in de beide re-
gio’s .

Een ander besluit van het onderzoek
is dat de vraag kan worden gesteld
of de interregionale herverdelende
stromen in de sociale zekerheid van
aard zijn om de divergerende evolu-
tie in de gewestelijke produktie per
hoofd om te buigen in de richting
van een grotere convergentie.

Vermits deze stromen een louter in-
komensondersteundend karakter
vertonen, bevatten zij immers geen
elementen die het concurrentiever-
mogen van de zwakkere regio’s op
termijn verbeteren.

Persoonlijk vind ik dat een dergelij-
ke inkomensondersteuning gewen-
ning in de hand werkt en dat wij
beter een solidariteitssysteem zou-
den toepassen dat gericht is op struc-
turele verbeteringen. De ervaring
met de structuurfondsen van de Eu-
ropese Unie toont aan dat een der-
gelijke structurele hulp ook veel
doorzichtiger is omdat zij volgens
welbepaalde criteria wordt verleend.

In het volgende deel van mijn ant-
woord zal ik het hebben over de be-
leidsconclusies van de voorzitter van
de onderzoeksgroep .

De heer Geysels heeft het gehad
over het socialer maken van de so-
ciale zekerheid en het beter in over-
eenstemming brengen van de be-
hoeften en de schaarse middelen.

Van in het begin is uitgegaan van
een conservatief gegeven. Bij het on-
derzoeken van transfers, determi-
nanten en niet-objectief verklaarba-
re transfers kan het gehele systeem
van de sociale zekerheid niet onder-
ste boven worden gekeerd.

Wel probeert men een aantal onmid-
dellijk bruikbare beleidsconclusies te
nemen.

Hoewel ik niet vooruit wens te lopen
op de besprekingen in de regering,
ben ik ervan overtuigd dat professor
Pieters  heel bruikbare ideeën heeft.

Hij adviseert onder andere om de
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inkomensvervangende prestaties op
federaal vlak en de kostencompense-
rende prestaties op het niveau van
de gemeenschappen te normeren,
uit te voeren en te financieren.

De voorzitter : De heer Geysels
heeft het woord voor een interrup-
tie.

De heer J. Geysels : Mijnheer de
minister, wij zullen van mening blij-
ven verschillen inzake de sociale ze-
kerheid.

Heb ik het juist geïnterpreteerd dat
zelfs als professor Pieters pleit voor
een gedeeltelijke splitsing van voor-
namelijk de kinderbijslagen en de
gezondheidszorgen, hij niet uitgaat
van de zogenaamde niet-objectief
verklaarbare transfers maar vooral
van de bevoegdheid van de Vlaamse
Gemeenschap ?

De voorzitter : Minister
heeft opnieuw het woord.

Sauwens

Minister J. Sauwens : Het vormen
van homogene bevoegdheidspakket-
ten, het responsabiliseren en de in-
ternationale rechtsvergelijking heb-
ben onder meer tot die conclusies
geleid.

Ik zal het voorstel even toelichten
dat hij heeft ontwikkeld.

De eenheid van bevoegdheid ten op-
zichte van kostencompenserende re-
gelingen gaat volgens zijn voorstel
naar de gemeenschappen. Daarbij
horen de verzekering voor genees-
kundige verzorging, de ziekte- en in-
validiteitsverzekering, het kraam-
geld, de gezinsbijslagen, de integra-
tietegemoetkoming voor gehandi-
capten, de tegemoetkoming voor
hulp aan bejaarden en de prestaties
inzake functionele revalidatie van
gehandicapten.

De erkenning van de gemeenschaps-
bevoegdheid inzake deze regelingen
ligt in de lijn van de constitutionele
bevoegdheidsverdeling die nu in het
algemeen de persoonsgebonden aan-
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gelegenheden al
schappen toewijst.

aan de gemeen-

Gelet op het aantal personen dat be-
roepsactief is in een ander gewest
dan dit waarin ze wonen, wordt
voorgesteld om bij een overdracht af
te stappen van het op professionele
basis inrichten van de ziektekosten-
verzekering en de gezinsbijslagen.
Hierbij wordt het principe van de
volksverzekering gehanteerd dat
wordt gefinancierd door de sociale
bijdragen van de verzekerden.

De aanknopingsfactor voor de de-
creetgeving inzake de kostencom-
penserende regeling zou de woon-
plaats van de betrokkene zijn.

Om aangesloten te zijn bij het on-
deelbaar geheel van de sociale ze-
kerheidsregeling van een bepaalde
gemeenschap zouden de inwoners
van het tweetalig gebied Brussel-
Hoofdstad zich volgens hun keuze
moeten aansluiten bij de Vlaamse of
de Franstalige sociale zekerheidsin-
stelling.

Ik zal u de documenten ter beschik-
king stellen. In de door de voorzitter
van de onderzoeksgroep voorgestel-
de bevoegdheidsverdeling blijft de
federale overheid bevoegd voor in-
komensvervangende sociale zeker-
heidsregelingen. Daar wordt bena-
drukt dat het karakter van deze re-
gelingen moet worden tot uiting ge-
bracht in een eenheid van norme-
ring, uitvoering en financiering. De-
ze moeten met andere woorden ge-
lijk zijn voor de hele federatie. Een
deelrapport gaat verder en zegt dat
er een aantal vergoedingen, bijvoor-
beeld voor de werkloosheidsverze-
kering, door de gewesten mede kun-
nen worden gefinancierd.

Er wordt voorgesteld om de eerste
storende factor voor een uniforme
toepassing van de wetgeving, name-
lijk een geografische spreiding van
de beslissingsorganen die de wetge-
ving verschillend kunnen uitvoeren,
grotendeels te ondervangen door de
oprichting van een federaal inspecto-
raat.

Transfers in de sociale zekerheid

Bij het onderzoek naar de verschil-
len stelt men inderdaad vast dat vaak
één persoon of instelling een vrij ar-
bitraire beslissing kan nemen die
eens genomen, een vrij lange en be-
langrijke financiële reeks gevolgen
heeft. Belangrijk is dat, indien dit
federaal wordt gehouden, de unifor-
me toepassing door het federaal in-
spectoraat wordt gewaarborgd.

Een tweede storende factor is met
name het bestaan van een aantal
centrale beroepsorganen bestaande
uit verschillende eentalige kamers.

Een van de meest schrijnende voor-
beelden was de commissie voor vrij-
stelling van sociale bijdrage in de
sector van de zelfstandigen. Daar
was er een andere ontwikkeling in
de verschillende kamers. In dezelfde
gevallen pleit de voorzitter voor het
wegwerken van de verschillende
rechtspraak door het wegwerken van
de taalgebonden kamers. Er werden
op het federale vlak reeds een aantal
initiatieven genomen, maar die heb-
ben blijkbaar niet onmiddellijk het
nodige effect.

Belangrijk is ook het subsidiariteits-
beginsel. Verder wordt in de beleids-
conclusies ook gesteld dat enerzijds
de impact van de sociale zekerheid
op de Belgisch economische mone-
taire unie niet gering is. Anderzijds
wordt gewezen op de soms in het
maatschappelijk debat aanwezige in-
consequentie waar het gaat om de
weerslag van de eenheid of de diver-
siteit van het sociale zekerheidsstel-
sel. Niet zelden wordt juist in de Eu-
ropese context gesteld dat voor de
nauwe aansluiting van de sociale ze-
kerheid de politieke, culturele,
maatschappelijke en demografische
eigenheid van elke staat mogelijk en
zelfs wenselijk is en geenszins in te-
genspraak is met de economische en
monetaire unie, waartoe wij ons in
de Europese context bekennen. Men
zegt daarentegen dat dit de dood-
steek zou zijn voor de Belgische eco-
nomische en monetaire unie. Dit
wordt vooral uit de rechtsvergelij-
king tegengesproken.

2233



bevoegdheidsverde- 

bevoegd- 

weg- 

oversijpe- 

Pieters 

solidariteitsbeginsel 
	 financie- 

res- 

Totdaar 

onder- 

kinderbijslagregelin- 

Vlaanderen- 

bevoegdheids- 
staats- 

Sauwens

De onderzoekers hebben zich in het
conservatieve scenario bewogen, dat
het bestaan van de Belgische econo-
mische en monetaire unie als een
vast gegeven aanvaardt.

In de beleidsconclusies wordt gesteld
dat de sociale zekerheid niet kan en
mag geïsoleerd worden van de ande-
re aspecten van het sociale beleid en
een coherente bevoegdheidsverde-
ling inzake sociaal beleid zou in te-
genstelling met de huidige bevoegd-
heidstoewijzing geen rekening mo-
gen houden met het theoretische on-
derscheid tussen de sociale zeker-
heid en de andere instrumenten van
dat beleid. Ongewenste oversijpe-
lingseffecten kunnen zodoende ver-
meden worden en de efficiëntie van
het beleid kan vergroten.

Ook geven de beleidsconclusies aan
dat het solidariteitsbeginsel  niet al-
leen staat, het vindt zijn grens en
verdieping in het beginsel van de ei-
gen verantwoordelijkheid en de res-
ponsabilisering.

De fundamentele vraag luidt dan
ook hier : waar trekken we in de
sociale zekerheid de grenzen van de
solidariteit ? Thans geven de Bel-
gische sociale verzekeringen gestalte
aan de solidariteit op professionele
basis. De solidariteitskring wordt ge-
vormd door de werknemers, of door
de ambtenaren of door de zelfstandi-
gen, maar niet door alle inwoners
van de federatie. Dat is historisch zo
gegroeid.

Ofschoon nog steeds op professione-
le basis ingericht, dekken de ziekte-
verzekering en kinderbijslagregelin-
gen der diverse stelsels intussen zo
goed als de gehele bevolking, zij het
inhoudelijk niet steeds op dezelfde
wijze. Daarenboven valt er veel voor
te zeggen dat de gezondheidszorg en
de compensatie voor de bijkomende
en bijzondere lasten voor het opvoe-
den van de kinderen aan eenieder
toekomen, ongeacht de professione-
le status van de betrokkene.

Dat neemt niet weg dat ook hier de
solidariteit territoriaal afgebakend
dient te worden. Als intiem met de
persoon verbonden regelingen lijken
de kostencompenserende regelingen
volgens de beleidsconclusies het best
ingericht te worden op het niveau
van de overige persoonsgebonden
materies, te weten de Gemeenschap-
pen. Dat zou moeten gebeuren - ik
ga zeer snel heen over de techniciteit
- in een systeem van fiscale neutra-
liteit waarbij verbod wordt opgelegd
aan de federale overheid om sociale
zekerheidsmaatregelen van de ge-
meenschappen fiscaal weg te vlak-
ken om te vermijden dat er een weg-
zuigeffect zou ontstaan.

De bevoegdheidsoverdrachten inza-
ke de kostencompenserende sociale
zekerheidsregelingen kunnen vol-
gens professor Pieters  op financieel
vlak niet van de ene op de andere
dag worden doorgevoerd. Volgens
zijn conclusies moet een financie-
ringswet sociale zekerheid ervoor
zorgen dat de volledige financiële
last van de nieuwe bevoegdheden
geleidelijk intreedt door de federale
subsidies aan deze regelingen tijdens
een overgangsfase geleidelijk af te
bouwen volgens een systeem dat
analoog is aan de financieringswet
van 1989.

Totdaar , een veel
van een synthese.

te snelle synthese

Toch dacht ik dat dit mocht bij deze
eerste gelegenheid om deze studie in
het parlement te bespreken.

De Vlaamse regering zal dit onder-
zoeksdossier in de loop van de ko-
mende weken bekijken, eerst in het
bijzondere ministerieel comité voor
institutionele hervormingen. Nadien
zal de regering zelf het dossier ter
hand nemen.

Gelet op het Vlaamse regeerak-
koord en het project Vlaanderen-
Europa 2002 van de Vlaamse rege-
ring sta ik een tweesporenbeleid
voor. Een dialoog met de federale
regering en een voorbereiding van
het dossier inzake de bevoegdheids-
overdracht bij een volgende staats-

hervorming, waarover een consen-
sus tussen alle Vlaamse partijen zou
moeten kunnen tot stand komen.

Ik verwijs in dit verband naar het
project Vlaanderen Europa 2002
waarin de staatshervorming een dy-
namisch proces wordt genoemd. De
politieke discussie over de verdere
regionalisering van onder andere de
sociale zekerheid moet dan ook in
alle vrijheid en op alle niveaus kun-
nen worden gevoerd. Tevens wordt
in dit project vastgesteld dat sommi-
ge aspecten van het beleid in de wel-
zijnssector niet tot de bevoegdheid
van de Vlaamse overheid behoren.
Met het oog op een coherent beleid
inzake deze materies moet er dan
ook een politieke discussie over een
verdere regionalisering van het be-
leid kunnen worden gevoerd.

Het onderzoek bevat een aantal con-
clusies die geen enkele partij naast
zich neer kan leggen :

Ten eerste, in de in deze studie uit-
gevoerde toekomstscenario’s wordt
tegengesproken dat de transfers in
de sociale zekerheid quasi exclusief
aan het verschil in economische
groei zouden te wijten zijn en dat zij
op middellange termijn omkeerbaar
zouden zijn.

Zelfs bij een inhaalscenario waarbij
de Waalse economie sneller zou
groeien dan de Vlaamse, blijven de
beide dekkingsgraden nagenoeg on-
gewijzigd en blijft de omvang van de
interregionale transfers bijzonder
hoog.

Ten tweede, uit het onderzoek blijkt
dat het belang van de sociale zeker-
heid qua interregionale herverdeling
meer dan dubbel zo groot is dan dat
van de personenbelasting.

In federale staten is het normaal dat
de interregionale stromen expliciet
vastgelegd en doorzichtig zijn. Dit is
in België wel het geval voor de ge-
westelijke solidariteitsbijdragen zo-
als voorzien in de financieringswet,
maar niet voor de andere veel be-
langrijker interregionale stromen die
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ontstaan als neveneffect
mechanismen.

van federale

Het is dus zeker niet onredelijk om
met betrekking tot de financiële
stromen in de sociale zekerheid en
de mechanismen die hieraan ten
grondslag liggen tot klare afspraken
te willen komen.

Ten derde, dit dossier is een kwestie
van beleidsefficiëntie. Het huidige
gebrek aan coherente bevoegdheids-
pakketten heeft een negatieve weer-
slag op de uitoefening door de ge-
meenschappen van het sociale beleid
waarvoor zij bevoegd zijn. In dit ge-
val bedoelt men de verschillende as-
pecten van de sociale zekerheid in
ruime zin, dit wil zeggen dat de pre-
ventie, het herstel en de vergoeding
van de schade veroorzaakt door een
sociaal risico bij voorkeur moeten
zijn gesitueerd op hetzelfde beleids-
niveau. Coherentie impliceert dat
zowel de normerings- als de uitvoe-
rings- als de financieringsbevoegd-
heid met betrekking tot een bepaal-
de sector van het sociaal beleid prin-
cipieel aan dezelfde overheid toeko-
men. De praktijk heeft overigens be-
wezen dat het weinig zin heeft de
bevoegdheden zodanig tussen de
overheden te verdelen dat de finan-
ciering van een actief beleid ten laste
valt van de ene overheid, terwijl de
baten ten gunste komen van een an-
dere. Ik denk in dit verband onder
meer aan het preventief gezond-
heidsbeleid.

Inzake de determinanten welvaarts-
peil en bevolking, wordt in het on-
derzoek gewezen op de merkwaardi-
ge consequentie hiervan op het be-
lang van de overige determinanten.
Indien een hoger algemeen wel-
vaartspeil immers hogere uitgaven
op het vlak van de gezondheidsuitga-
ven impliceert, moeten de overige
determinanten niet slechts verklaren
waarom de gezondheidszorg in Wal-
lonië en Brussel zoveel duurder is
dan in Vlaanderen, maar tevens
waarom de gezondheidszorg in het
welvarender Vlaanderen niet meer

kost dan in de twee andere gewes-
ten.

Ten vierde, in het rechtsvergelijkend
onderzoek wordt tevens aangetoond
dat de Belgische situatie, waar de
sociale zekerheid tot op heden, op
enkele aspecten van de bijstand na,
volledig tot de federale bevoegdheid
behoort, vrij uniek is.

Het beginsel van de exclusieve be-
voegdheden van de deelstaten, dat
de materiële bevoegdheidsverdeling
van de Belgische staatshervorming
principieel kenmerkt, pleit voor het
toekennen van coherente bevoegd-
heidspakketten aan de diverse over-
heden.

Dit zal ongetwijfeld aan bod komen
bij de tenuitvoerleggingsoperatie
van artikel 35 van de Grondwet inza-
ke de residuaire bevoegdheid die
aan de deelstaten is toegekend.

Het juridisch onderzoek heeft uitge-
wezen dat een dergelijke bevoegd-
heidsoverdracht ook los van een
grondwetsherziening kan gebeuren
door middel van een wijziging van
de bijzondere wet op de hervorming
der instellingen.

Ik herhaal wat ik vroeger reeds heb
gezegd - dat is meteen mijn persoon-
lijke conclusie als minister die het
dossier in de regering behandelt -,
namelijk dat de federalisering van de
sociale zekerheid, gelet op de om-
vang van de huidige transfers in
steeds dezelfde richting en gelet op
het feit dat die in de komende decen-
nia niet zullen verminderen, onaf-
wendbaar is.

De conclusies van de studie-Pieters
geven daartoe een eerste aanzet.
Het lijkt mij vanzelfsprekend dat de
Vlaamse Raad als behoeder  van het
algemeen Vlaams belang precies om
de sociale zekerheid betaalbaar te
houden, de pleitbezorger moet wor-
den van die federalisering. Ik geef
de heer Valkeniers volkomen gelijk
wanneer hij erop aandringt dat wij
het Vlaams dossier moeten beplei-
ten.

Wij mogen ons evenwel niet ontvein-
zen dat nog heel wat punten verfij-
ning en verdieping vragen. Immers,
de federale regering of parastatalen
hebben geweigerd ons de gevraagde
gegevens in een aantal sectoren ter
beschikking te stellen. Bovendien
moest het onderzoeksteam-Pieters
zich aan een afgesproken rigide ti-
ming houden, wat tot gevolg heeft
dat een aantal fenomenen verder
moeten worden onderzocht. Het on-
derzoek naar de niet-objectief ver-
klaarbare transfers is nog niet afge-
rond. Er is wel een belangrijke stap
gezet.. .

De heer J. Valkeniers : Men zou
maatregelen moeten nemen in ver-
band met wat reeds geweten is. Ik
heb daarstraks aangetoond dat men,
waar men het weet, geen maatrege-
len neemt, maar zich verschuilt ach-
ter toekomstige studies !

Minister J. Sauwens : Wij verschui-
len ons niet achter toekomstige stu-
dies. Dit dossier zal door de regering
worden behandeld. Ik heb gewezen
op het tweesporenbeleid.

Enerzijds zullen wij een dossier ter
zake voor volgend jaar voorberei-
den.

Anderzijds zetten wij nu reeds stap-
pen bij de federale regering opdat
deze de niet-objectief verklaarbare
transfers zou wegwerken, zoals dat
ook in het federaal regeerakkoord is
beloofd.

De voorzitter : De heer Valkeniers
heeft het woord.

De heer J. Valkeniers (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, mijn-
heer de minister, collega’s, Agalev
neemt in deze problematiek nog
steeds een andere houding aan dan
de andere partijen van deze Raad.

Collega Geysels, toen men jaren ge-
leden de problematiek van de niet-
verklaarbare transfers ontdekt heeft,
hebben de Waalse partijen en Aga-
lev dit steeds ontkend. Zij worden
gesteund door leden van het tijd-
schrift Kenmerk en door de groep
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van de unitaire socialisten. De pro-
blematiek heeft een evolutie doorge-
maakt. Eerst beweerde men dat de
stelling van de niet-verklaarbare
transfers een leugen was ; later werd
zij afgedaan als een inbreuk op de
solidariteit tussen de gemeenschap-
pen ; ten slotte noemde men de stu-
die overdreven. Uiteindelijk zijn de
Walen - na veel moeite - bereid de
eerste aanzet tot een saneringsbeleid
door te voeren. Indien de andere
partijen en groepen - niet uw groep
die steeds tegen de stroom opvaart
- niet gereageerd hadden, zou geen
enkele minister in staat geweest zijn
een sanering door te voeren ! Onder
druk van het dreigement van een
mogelijke federalisering van de so-
ciale zekerheid heeft Wallonië zich
bereid verklaard kleine saneringen
door te voeren.

Minister J. Sauwens : Mijnheer Val-
keniers, spreekt u namens de VLD-
fractie ?

De heer J. Valkeniers : Ja.

Mijnheer de minister, het blijft an-
dermaal bij goede voornemens. De
Vlaamse regering heeft ter zake nog
geen enkele beslissing genomen. Ik
heb duidelijk aangetoond dat de
Vlaamse regering zich door de fede-
rale overheid op sleeptouw laat ne-
men. De zogenaamde aanzetten tot
sanering door de federale regering
heb ik stuk voor stuk weerlegd.
Meer nog, zij hebben voor Vlaande-
ren nefaste gevolgen.

De Vlaamse minister-president en
uzelf hebben verklaard dat de eerste
aanzetten een feit zijn.

Men blijft studeren en preken, maar
er gebeurt niets. Nu hoor ik dat u in
feite hetzelfde doet. U zegt alsmaar
dat u met de federale regering gaat
praten, maar de gegevens zijn er.
Was die studie dan nog nodig ? Ik
heb een gedeelte ervan gelezen en
ik heb gemerkt dat heel wat gege-
vens van andere, bestaande rappor-
ten zijn overgenomen. Toen ik nog
staatssecretaris was, heb ik gezien
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hoe dat in zijn werk gaat. Informatie
pikken om toch de indruk te geven
dat ze waar voor hun geld leveren.

Wat was er nieuw in die studie ?

Ze bevestigde dat het gaat om een
bedrag van meer dan honderd mil-
jard frank. De heer Pieters  minima-
liseert dit en laat maar gebeuren,
want zo zegt hij - de inkomstenver-
vangende vergoeding blijft federaal.
We kunnen hooguit over de kosten-
besparende vergoeding praten en tij-
dens de debatten voor de volgende
staatshervorming ervoor pleiten dat
die aan deze aan de gemeenschap-
pen en de gewesten toekomen.

Die minimale oplossing wordt zelfs
door iemand als Guy Tegenbos, een
autoriteit op dit gebied, bestempeld
als een voorstel dat vanuit Vlaams
oogpunt wel erg gematigd is.

Mevrouw De Galan gaat doorgaans
niet door voor een rabiate wallingant
en ze verwerpt het voorstel inte-
graal. Een journalist beschreef haar
als iemand die normaal koelbloedig

en gematigd is in communautaire
conflicten. Met andere woorden,
aan Franstalige zijde is er geen grein-
tje wil aanwezig om zelfs maar de
sociale zekerheid, de kinderbijslagen
en andere tegemoetkomingen te fe-
deraliseren

Nadat ik al die straffe verklaringen
had gelezen, zie ik dat in deze verga-
dering op 27 januari 1994 een met
redenen omklede motie werd inge-
diend waarin staat dat, als zou blij-
ken dat de verschillende uitgavenpa-
tronen niet objectief verklaarbaar
zijn, men dan de nodige maatregelen
van de federale regering zal afdwin-
gen om die verschillen uit te schake-
len.

Uw antwoord is veel gematigder dan
de met redenen omklede motie.

Wij zijn dan ook heel nieuwsgierig
naar wat de Vlaamse regering met
deze studie ter wereld zal brengen
bij de opening van het parlementaire
jaar in oktober, wanneer zij gevolg
zal geven aan de met redenen om-

Minister Johan Sauwens (VU), in gesprek met zijn fractiegenoot Michel Ca-
poen, werd geïnterpelleerd door VLD-Senator Jef Valkeniers in verband met
de transfers in de sociale zekerheid
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klede motie goedgekeurd door de
meerderheid van deze Raad.

Mijnheer de minister, sta me toe
naar aanleiding van de vraag die u
daar straks stelde, u een vergelijking
voor te leggen van de VLD en
Volksunie-standpunten.

Moeten voor beide partijen natio-
naal blijven : het gewaarborgd inko-
men, een federaal gewaarborgd in-
komen voor bejaarden en een ge-
waarborgd inkomen voor gehandi-
capten. Voor de Volksunie moet na-
tionaal blijven : het federaal pen-
sioenstelsel ; voor de VLD een ba-
sispensioen.

Het standpunt van de VLD is dat
door privatisering een groot deel van
de misbruiken zullen wegvallen.
Gaat men langs Franstalige kant niet
akkoord met de privatisering, dan is
de VLD onomwonden voorstander
van een federalisering die verder
gaat dan het standpunt van de
Volksunie.

De Volksunie wil volgende punten
aan de Gemeenschappen toever-
trouwen : geneeskundige verzor-
ging, de ziekte- en invaliditeitsuitke-
ringen en de gezinsbijslag. De VLD
wil daarnaast ook nog de arbeidson-
gevallen en de beroepsziekten toe-
wijzen aan de Gemeenschappen.
Het is wel zo dat de Volksunie een
deel daarvan aan de Gewesten wil
toewijzen. Beide partijen willen de
werkloosheidsuitkeringen toewijzen
aan de Gewesten. Op een paar
nuances na staan VLD en Volksunie
dus op hetzelfde standpunt, een
standpunt dat in elk geval veel ver-
der gaat dan het standpunt van de
heer Pieters.

Mijnheer de minister, ik ben zeer
nieuwsgierig hoe u als lid van de
Volksunie na het reces het standpunt
van de Volksunie zal waarmaken in
de Vlaamse regering en hoe u op
basis van een studie besteld door de
Vlaamse regering met als conclusie
een zeer gematigd standpunt, ge-
daan zal krijgen dat de Vlaamse re-
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gering een standpunt inneemt dat
verder reikt dan de conclusies van
de heer Pieters.

De voorzitter : De heer Geysels
heeft het woord.

De heer J. Geysels : Mijnheer de
voorzitter, ik zal niet meedoen aan
het debat over de vraag welke partij
zich nu het meest radicaal opstelt in-
zake de federalisering, om het even
of die totaal of voor drie vierden of
twee derden moet gebeuren. Zoals
ik zoëven al zei, is dit een belangrijk
meningsverschil. De discussie rond
de hele sociale zekerheid wordt ech-
ter te veel gereduceerd tot dit as-
peet.

Ik ben het totaal oneens met collega
Valkeniers, behalve op een punt.
Als ik de resultaten zie die de minis-
ter uit de conclusies van de heer Pie-
ters trekt, dan zie ik geen enkel ver-
schil met de conclusies op basis van
andere onderzoeken.

De vraag was juist om te analyseren
wat de zogenaamde niet-objectiveer-
bare transfers zijn. Wij krijgen daar
andermaal geen antwoord op. Toch
is heel het separatistische discours
hierop gegrondvest. Ik ben even en-
thousiast als iedereen om het funda-
mentele debat over de sociale zeker-
heid te voeren, wat niet kan worden
verengd tot de federalisering. Ik voel
mij gesterkt door deze studie hoewel
ik de conclusies ervan niet deel. Bo-
vendien is de stelling van de heer
Declerck nog steeds niet ontkracht.

De voorzitter : De heer Van den
Eynde heeft het woord.

De heer F. Van den Eynde : Mijn-
heer de voorzitter, ik heb de indruk
dat de heer Geysels om ideologische
redenen hier doet wat in het Frans
wordt genoemd noyer le poisson. Hij
wil nu absoluut een algemeen en to-
taal debat omdat hij het debat over
de transfers uit de weg wil gaan. Een
dergelijk debat past niet in zijn ideo-
logie en is in feite een taboe omwille
van zijn Belgische, unitaristische op-
stelling.

Transfers in de sociale zekerheid

De voorzitter : De heer Valkeniers
heeft het woord.

De heer J. Valkeniers : Ik wens aan
de heer Geysels nog te zeggen dat
de 3,5  miljard frank waarover pro-
fessor Deleeck spreekt, onjuist en
onderschat zijn. Ik geef slechts één
voorbeeld. Als u alleen de ligdag-
prijzen voor Vlaanderen en Wallo-
nië vergelijkt, dan wordt Vlaanderen
voor 6 miljard frank benadeeld. We
spreken dan nog niet over andere
medische uitgaven.

Iedere politicus zweert bij de studie
die hem het meest gunstig lijkt. U
zweert natuurlijk bij professor De-
leeck omdat hij beter in uw stelling
past.

Zelfs al gaat het slechts over drie
miljard frank, als het niet nodig is
om ze uit te geven, dan moeten ze
worden geschrapt.

Door uw houding steunt u de Frans-
taligen in hun weerstand om veran-
deringen aan te brengen.

Dat verklaart onder meer de hou-
ding van mevrouw De Galan. Als
mevrouw De Galan, die minister van
Sociale Zaken is, een minister voor
het hele land wil zijn, dan is het haar
plicht om de misbruiken, waar ze
ook gebeuren en hoe klein ze ook
zijn, te bestrijden.

Mensen zoals u, dienen haar zaak.

De voorzitter : Minister Sauwens
heeft het woord.

De minister J. Sauwens : Mijnheer
de voorzitter, deze studie heeft alles-
zins een aantal vragen voor de toe-
komst opgelost. Dat is nieuw en het
is belangrijk dat dit is gebeurd om
een aantal Vlamingen te overtuigen
van het belang van dit debat.

De standpunten van mijn partij zijn
goed bekend. De heer Valkeniers
zal ze zeker kennen. Het is trouwens
nog niet zo lang geleden dat hij er
heel dicht bij betrokken was.

In de loop van de volgende maanden
zal mijn partij een zeer concreet sce-
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nario  in verband met de sociale ze-
kerheid naar voren brengen. Ik be-
perk mij tot wat in het Vlaamse re-
geerakkoord en in het project Vlaan-
deren-Europa 2002 wordt bepaald.

De hier vooropgestelde stappen zijn
zeer belangrijk. Het echte moment
van de waarheid zal bij de vorming
van de volgende federale regering
komen. Wat hier zeer belangrijk is,
is de vraag of wij de sociale zeker-
heid, in de bredere betekenis, be-
taalbaar willen houden om de solida-
riteit in Vlaanderen goed te kunnen
organiseren. Als dat zo is, dan zal
er orde op zaken moeten worden ge-
steld. De verregaande responsabili-
sering, waarvoor wij pleiten, zal naar
de verzekeringsinstellingen worden
doorgevoerd. Uit deze studie blijkt
dat niet altijd het aanbod van de ge-
neesheren, maar vaak de universi-
teit, waar zij zijn afgestudeerd, bepa-
lend is voor het uitgavenpatroon.

Vervolgens, mijnheer Valkeniers,
wijs ik erop dat opvallende meeruit-
gaven niet alleen bij de socialistische
ziekenfondsen voorkomen. De libe-
rale ziekenfondsen onderscheiden
zich als de duurste in Vlaanderen ;
per jaar en per lid wordt er immers
meer dan 2.000 frank meer uitgege-

c

ven dan bij de christelijke en neutra- regering inzake de matigingen op fe-
le mutualiteiten.

Het debat over de sociale zekerheid
vraagt klare taal en een duidelijke
strategie naar de toekomst toe,
waarbij de belangrijke sociale op-
dracht van de gemeenschap kan wor-
den gevrijwaard. Het gaat hier niet
enkel om privatisering. Trouwens,
dat is een ander debat en op dat vlak
zitten wij niet op dezelfde golflengte.

deraal niveau - dan vrees ik dat het
de excellenties in de Vlaamse rege-
ring er alleen om te doen is zo lang
mogelijk hun ambt te behouden.

De voorzitter : Het incident is geslo-
ten.

De heer J. Valkeniers : Mijnheer de
minister, dit debat vraagt eveneens
een duidelijk standpunt vanwege de

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

partijen.

Toen de Volksunie destijds in de re-
gering zat, stelden wij als uitdrukke-
lijke voorwaarde dat de sociale ze-
kerheid zou worden gefederaliseerd.

Welnu, mijnheer de minister, wan-
neer zou blijken dat u er niet in
slaagt uw collega’s van de Vlaamse
regering de stelling van de federali-
sering van de sociale zekerheid te
doen aanvaarden, zal u dan ontslag
nemen ? In bevestigend geval zou u
consequent zijn met de houding van
de Volksunie.

De voorzitter : Hiermede zijn wij
aan het einde gekomen van onze
werkzaamheden.

Wij komen straks, om 14 uur op-
nieuw bijeen om onze agenda verder
af te handelen. De vergadering is ge-
sloten.

- De vergadering wordt gesloten om
00.15 uur

Indien ik echter zie hoe gematigd
men is en hoe snel men tevreden is
met een vogel in de lucht - zoals
de eerste minister van de federale
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